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Cinstire şi recunoştinţă mărturisitorilor credinţei ortodoxe1 

Iubiţi români din străinătate,
Sfântul Sinod al Bisericii Ortodoxe Române a proclamat anul 2017 drept 

Anul omagial al sfi ntelor icoane, al iconarilor şi pictorilor bisericeşti şi Anul come-
morativ Justinian Patriarhul şi al apărătorilor Ortodoxiei în timpul comunismului.

În tradiţia noastră ortodoxă, icoana este, în acelaşi timp, o mărturisire de 
credinţă şi o chemare la rugăciune, adică la comuniune cu Dumnezeu şi cu sfi nţii 
Lui. De asemenea, prin frumuseţea lor deosebită, sfi ntele icoane ne cheamă 
să ne curăţim simţirile şi să înfrumuseţăm sufl etul nostru cu gânduri, cuvinte şi 
fapte bune. Astfel, rugăciunea în faţa sfi ntelor icoane devine izvor de pace şi 
bucurie, de luminare şi întărire a sufl etului în iubire faţă de Dumnezeu şi faţă 
de semeni.

Totodată, picturile şi icoanele, ca obiecte de artă sacră sau liturgică, 
îmbogăţesc tezaurul cultural naţional prin prezenţa lor în bisericile, mănăstirile 
şi schiturile noastre, unele dintre aceste lăcaşuri de cult fi ind incluse în patri-
moniul cultural universal. 

Pentru a înţelege mai bine importanţa cinstirii sfi ntelor icoane, în anul 
2017 a fost organizată în Patriarhia Română cea de-a VI-a ediţie a Concur-
sului Naţional „Icoana ortodoxă − lumina credinţei”. Prin aceasta s-a evidenţiat 
faptul că icoana ortodoxă nu este o simplă podoabă în biserică, ci, în primul rând, 
este expresia credinţei ortodoxe în întruparea Fiului lui Dumnezeu Cel nevăzut, 
Iisus Hristos, Care S-a făcut om pământean, pentru a dărui oamenilor viaţă 
cerească veşnică.

Anul acesta, 2017, împreună cu apărătorii cinstirii sfi ntelor icoane în faţa 
prigoanei iconoclaste (726–843), comemorăm şi pe apărătorii şi mărturisitorii 
Ortodoxiei în timpul prigoanei comuniste. Această comemorare este o datorie 
morală faţă de înaintaşii noştri, care, în vremuri ostile Bisericii şi religiei în 
general, au mărturisit credinţa lor în Hristos Cel răstignit şi înviat cu preţul 
pierderii libertăţii sau chiar cu pierderea vieţii lor. Evocăm, îndeosebi, curajul, 
înţelepciunea şi lucrarea misionară a Patriarhului Justinian în timpul prigoanei 
comuniste, acum, la împlinirea a 40 de ani de la trecerea sa la cele veşnice 

1  Mesajul Preafericitului Părinte DANIEL, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române, la 
Duminica românilor migranţi, 20 august 2017 (prima duminică după sărbătoarea 
 Adormirii Maicii Domnului).

Cuvânt de întâmpina� 
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(1977-2017), precum şi jertfelni-
cia ierarhilor, profesorilor de teologie, 
studenţilor, monahilor, intelectua-
lilor creştini mireni, dar mai ales 
suferinţele şi jertfelnicia celor peste 
1800 de preoţi ortodocşi români care 
au fost arestaţi, anchetaţi şi aruncaţi 
în închisorile comuniste pentru 
că au mărturisit şi apărat credinţa 
creştină ortodoxă în timpul regimu-
lui ateu. Există numeroase mărturii 
că mulţi dintre aceşti apărători şi 
mărturisitori ai Ortodoxiei în timpul 
prigoanei comuniste au trăit, prin 
credinţă vie şi prin rugăciune, schim-
barea suferinţei lor fizice într-o pace şi 
o bucurie spirituală, care veneau tai-
nic în sufletul lor de la Hristos Cel răstignit şi înviat.

Credinţa lor puternică şi curajul lor de a-L mărturisi pe Hristos în timp 
de prigoană au exprimat, de fapt, rezistenţa activă, deşi tăcută, a Bisericii 
împotriva ateismului militant şi agresiv. De aceea, lumina jertfelniciei lor tre-
buie comemorată cu recunoştinţă şi veneraţie, ea fiind totodată izvor de întărire 
spirituală în viaţa şi misiunea Bisericii astăzi.

Suferinţele mărturisitorilor din temniţele comuniste, lupta vrednicului de 
pomenire Patriarh Justinian Marina pentru a apăra viaţa liturgică şi activi-
tatea pastorală a Bisericii, dar şi misiunea liturgică a iconarilor şi pictorilor 
bisericeşti, care îmbogăţesc patrimoniul cultural religios, trebuie preţuite şi 
păstrate permanent în mintea şi inima noastră. 

În acest sens, îndemnăm pe toţi preoţii ortodocşi români şi pe toţi românii 
ortodocşi din afara României ca, în duhul tradiţiei noastre ortodoxe româneşti, 
să cinstească sfintele icoane şi să cultive permanent în suflete recunoştinţa faţă de 
toţi cei care au mărturisit credinţa ortodoxă în vremuri grele.

  Ne rugăm Milostivului Dumnezeu să vă dăruiască tuturor sănătate şi 
pace, bucurie şi mântuire, să vă ocrotească şi să vă întărească în tot lucrul 
bun, spre bucuria Bisericii noastre şi a poporului român de pretutindeni!

Cu preţuire, binecuvântare şi dragoste în Hristos Domnul,

† Daniel, 
Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române
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Ehrerbietung und Anerkennung den Bekennern des orthodoxen 
Glaubens1

Liebe Auslandsrumänen,
Die Heilige Synode der Rumänischen Orthodoxen Kirche hat das Jahr 

2017 zum Ehrenjahr der heiligen Ikonen, der Ikonen- und Kirchenmaler als 
auch zum Gedenkjahr des Patriarchen Justinian und der Verteidiger der Or-
thodoxie in den Zeiten des Kommunismus erklärt.

Gemäß unserer orthodoxen Tradition ist die Ikone ein Glaubensbe-
kenntnis und gleichzeitig ein Aufruf zum Gebet, zur Gemeinschaft mit 
Gott und seinen Heiligen. Dank ihrer besonderen Schönheit rufen uns 
die Ikonen dazu auf, unsere Empfi ndungen zu reinigen und unsere See-
le mit guten Gedanken, Worten und Werken zu verschönern. Im Angesicht 
der heiligen Ikonen wird das Gebet zu einer Quelle des Friedens und der 
Freude, der Erleuchtung und der Stärkung unserer Seele, in der Liebe zu 
Gott und unseren Mitmenschen.

Die Ikonen und Kirchenmalereien unserer Kirchen, Klöster und Ski-
ten sind sakrale oder liturgische Kunstobjekte und bereichern den Schatz 
unserer Nationalkultur. Einige dieser sakralen Bauten gehören auch zum 
Weltkulturerbe. 

In diesem Sinne hat die Rumänische Patriarchie im Jahre 2017 die 
sechste Aufl age des Nationalen Wettbewerbs „Die orthodoxe Ikone – Licht 
des Glaubens“ organisiert. Dadurch sollte die Wichtigkeit der Verehrung 
der heiligen Ikonen besser verstanden werden. Gleichzeitig wurde ver-
deutlicht, dass die orthodoxe Ikone nicht nur einfacher Kirchenschmuck ist. 
Sie ist vor allem ein Ausdruck des orthodoxen Glaubens an die Menschwer-
dung des unsichtbaren Gottessohnes Jesus Christus, der Mensch auf dieser 
Erde wurde, um den Menschen das ewige himmlische Leben zu schenken.

Im laufenden Jahr 2017 entsinnen wir uns all jener, die sich für die 
Ehrung der heiligen Ikonen während des Ikonoklasmus (726-843) ein-
gesetzt haben. Wir gedenken auch der Verteidiger und Bekenner der Or-
thodoxie in Zeiten der kommunistischen Verfolgung. Dieses Gedenken ist 

1  Botschaft Seiner Heiligkeit Vater DANIEL, Patriarch der Rumänischen Orthodoxen 
Kirche, am Sonntag der rumänischen Migranten, 20. August 2017 (der erste Sonntag 
nach dem Hochfest der Entschlafung der Gottesmutter) 

Begrüßungswo� 
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eine moralische Pflicht unseren 
Vorfahren gegenüber, die in kir-
chenfeindlichen, und in allgemein 
in religionsgegnerischen Zeiten, 
ihren Glauben an den gekreuzig-
ten und auferstandenen Christus 
bezeugten, auch wenn sie dadurch 
ihre Freiheit oder sogar ihr Leben 
verloren. Wir erinnern, 40 Jahre 
nach seinem Übergang zum ewi-
gen Leben (1977–2017), an den 
Mut, die Weisheit und den missiona-
rischen Eifer des Patriarchen Justi-
nian zur Zeit der kommunistischen 
Verfolgung, an die Opferbereitschaft 
der Hierarchen und �eologieprofes-
soren, der Studenten, der Mönche 
und der intellektuellen christlichen Laien, doch vor allem an das Leiden und 
die Opferbereitschaft der über 1800 rumänischen orthodoxen Priester. Die-
se wurden verhaftet, verhört und in die kommunistischen Gefängnisse 
eingesperrt, weil sie in Zeiten des atheistischen Regimes den christlichen 
orthodoxen Glauben bezeugten und verteidigten. Gemäß zahlreicher 
Zeugnisse erlebten diese Verteidiger und Bekenner der Orthodoxie in Zei-
ten der kommunistischen Verfolgung, durch ihren lebendigen Glauben 
und durch das Gebet, den Wandel ihrer körperlichen Leiden in einen Frieden 
und eine geistige Freude, die der gekreuzigte und auferstandene Christus 
ihren Seelen auf eine geheimnisvolle Art und Weise gewährte. 

Der aktive, wenn auch stille Widerstand der Kirche gegen den aggressiven 
und kämpferischen Atheismus wurde durch ihren starken Glauben und 
Mut, sich zu Christus in diesen Zeiten der Verfolgung zu bekennen, zum 
Ausdruck gebracht. Diese leuchtende Opferbereitschaft, derer wir heute mit 
Anerkennung und Ehrfurcht gedenken sollen, ist gleichzeitig eine Quelle der 
geistigen Stärkung für das Leben und die Mission der Kirche in der heutigen 
Zeit.

Das Leiden der Bekenner in den kommunistischen Gefängnissen, der 
Kampf des gedenkwürdigen Patriarchen Justinian Marina zur Verteidi-
gung des liturgischen Lebens und der pastoralen Tätigkeit der Kirche , 
aber auch die liturgische Mission der Ikonen- und Kirchenmaler , die un-
ser religiöses Kulturerbe bereichern , sollen dauerhaft in unserem Ver-
stand und in unseren Herzen gegenwärtig bleiben.
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Wir empfehlen allen rumänischen orthodoxen Priestern und allen 
rumänischen orthodoxen Gläubigen außerhalb Rumäniens, die heiligen 
Ikonen im Geiste unserer rumänischen orthodoxen Tradition zu ehren und 
immerwährend in ihren Seelen allen Bekennern des orthodoxen Glaubens in 
schweren Zeiten Dankbarkeit und Anerkennung entgegenzubringen.

Wir bitten den Barmherzigen Gott, euch Gesundheit, Frieden, Freude 
und Erlösung zu schenken, euch in allen guten Bestrebungen zu bestär-
ken und zu beschützen, zur Freude unserer Kirche und des weltweit le-
benden rumänischen Volkes.

Mit Wertschätzung, Segen und Liebe in Christus unserem Herrn,

† Daniel, 
Patriarch der Rumänischen Orthodoxen Kirche
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Pastorală la Sfintele Paști, 
2016 

„Mergând, învăţaţi toate 
 neamurile…”

„Mergând, învăţaţi toate neamurile, bote-
zându-le în numele Tatălui şi al Fiului şi al 
Sfântului Duh, învăţându-le să păzească toa-
te câte v-am poruncit vouă, şi iată Eu sunt cu 
voi în toate zilele, până la sfârşitul veacului. 
Amin” (Matei 28, 19-20)

Preacucernici Părinţi şi iubiţi credin cioşi,
Hristos a înviat!
Salutul pascal: „Hristos a înviat!” şi 

răspunsul „Adevărat a înviat!” cu care 
ne salutăm timp de 40 de zile, până la 
Înălţarea Domnului, este cel mai frumos 
salut pe care ni-l putem adresa unii alto-
ra. El este, de asemenea, cea mai scurtă 
şi cuprinzătoare mărturisire de credinţă, 
pentru că Învierea Domnului stă în inima 
credinţei creştine. Dacă nu credem în În-
vierea Domnului, zadarnică este credinţa 
noastră, zice Sfântul Apostol Pavel (I Co-
rinteni 15, 17). Rostind cu credinţă şi cu 
convingere „Hristos a înviat! − Adevărat a 
înviat!”, inima noastră se umple de bucuria 
şi puterea Învierii lui Hristos. Niciodată 
ca la Paşti nu simţim atâta bucurie în 
suflet şi atâta dorinţă de viaţă! Până şi 
natura se bucură împreună cu oamenii 
de Învierea Domnului! „Cerul şi pământul 
să se veselească, pentru că a înviat Hristos 
ca un atotputernic...”, cântăm la slujbă în 
aceste zile de Praznic. Bucuria Paştilor se 
înnoieşte în sufletele noastre în fiecare 
duminică şi sărbătoare, dacă participăm 
cu evlavie la Sfânta Liturghie şi de fiecare 
dată când ne rugăm, acasă, pe drum sau 
la lucru, aşa încât curajul nu ne va părăsi 

niciodată, oricât de grele ar fi încercările 
şi greutăţile prin care trecem. Dumnezeu 
ne scoate întotdeauna la lumină din toate 
încercările vieţii, dacă noi credem în pu-
terea Lui şi ne rugăm din inimă. În acest 
sens, Sfântul Apostol Pavel zice: „De aceea, 
nu ne pierdem curajul şi, chiar dacă omul 
nostru cel din afară se trece, cel dinăuntru 
însă se înnoieşte din zi în zi. Căci necazul 
nostru de acum… ne aduce nouă, mai presus 
de orice măsură, slavă veşnică covârşitoare” 
(II Corinteni 4, 16).

Iubiţi credincioşi,
După ce a înviat din morţi, Mântui-

torul Iisus Hristos s-a arătat de mai mul-
te ori ucenicilor Săi, precum şi altor fraţi 
(cf. I Corinteni 15, 6). Sfântul Evanghelist 
Matei relatează că Domnul s-a arătat celor 
11 ucenici în Galileea şi le-a poruncit să 
meargă în toată lumea, să propovăduiască 
Evanghelia la toate neamurile şi să le bo-
teze în numele Tatălui şi al Fiului şi al 
Sfântului Duh, asigurându-i că va fi cu ei 
în toate zilele, până la sfârşitul veacului. 
Apostolii au ascultat de porunca Dom-
nului şi s-au răspândit în toată lumea, 
propovăduind Evanghelia, cuvânt care 
se traduce în românește prin „Vestea cea 
bună”.

În inima Evangheliei stă dragostea lui 
Dumnezeu pentru noi, oamenii, care a 
culminat cu moartea şi Învierea Domnu-
lui. Propovăduind ceea ce au auzit de la 
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Învăţătorul lor, unii Apostoli au aşternut 
în scris o parte din învăţătura Domnului. 
Aşa au apărut cele patru Evanghelii, de la 
Matei, Marcu, Luca şi Ioan, precum şi epis-
tolele care formează Noul Testament. Ceea 
ce nu s-a scris, s-a transmis pe cale orală şi 
face parte din Tradiţia Bisericii, care este 
mai cuprinzătoare decât Sfânta Scriptură. 
Căci, aşa cum spune Sfântul Ioan Evan-
ghelistul: „sunt şi multe alte lu cruri pe care 
le-a făcut Iisus şi care, dacă s-ar fi scris cu 
 deamănuntul, cred că lumea aceasta n-ar cu-
prinde cărţile ce s-ar fi scris” (Ioan 21, 25). 
Astfel, în Sfânta Scriptură (Biblia) şi în 
Sfânta Tradiţie găsim toată învăţătura cu 
privire la voia lui Dumnezeu pentru noi, 
oamenii. Cine vrea să trăiască după voia 
lui Dumnezeu şi să se mântuiască este da-
tor să cunoască atât Sfânta Scriptură, cât 
şi Sfânta Tradiţie. Dumnezeu ne-a lăsat 
Cuvântul Său pentru a-l citi mereu şi a ne 
hrăni cu El, deoarece „nu numai cu pâine va 
trăi omul, ci şi cu tot cuvântul care iese din 
gura lui Dumnezeu” (Matei 4, 4). Totuşi nici 
Sfânta Scriptură, nici Sfânta Tradiţie nu 
pot fi înţelese după părerea fiecăruia, cum 
cred sectarii. Noi, credincioşii ortodocşi, 
credem că numai Biserica, despre care 
Sfântul Apostol Pavel spune că este „stâl-
pul şi temelia adevărului” (I Timotei 3, 15), 
înţelege şi interpretează fără greşeală 
Sfânta Scriptură şi Sfânta Tradiţie. De 
aceea, Biserica, prin slujitorii ei, are ca 

datorie permanentă propovăduirea Cu-
vântului lui Dumnezeu şi catehizaţia sau 
educaţia credincioşilor, începând cu copiii 
şi cu tinerii.

Fără un minim de educaţie religioasă 
nu înţelegem nimic din tainele credinţei 
şi putem cădea uşor în păcate grele, care 
 atrag asupra noastră nenumărate încercări 
şi suferinţe. Cum ştim prea bine, educaţia 
religioasă începe în familie. Familia 
creştină este numită de Sfântul Ioan Gură 
de Aur († 407) „biserica cea mică”, pentru 
că în familie, aşa cum Mântuitorul Iisus 
Hristos Se aduce jertfă pe masa Sfântului 
Altar, părinţii se jertfesc pentru creşterea 
şi educaţia copiilor lor.

Toţi părinţii vor să aibă copii sănătoşi 
şi buni. Dar pentru aceasta este necesar 
ca ei să dea copiilor exemplul vieţii lor de 
credinţă, împreunată cu rugăciune şi cu 
post, cu citirea Sfintei Scripturi şi a cărţilor 
duhovniceşti şi cu participarea regulată 
la Sfânta Liturghie. Copiii sunt icoana 
părinţilor. Ei fac tot ceea ce fac părinţii şi 
vor fi în viaţă cum au fost părinţii. Chiar 
dacă, la o anumită vârst,ă tinerii pot trece 
prin anumite crize, acestea vor fi depăşite 
mai uşor dacă au primit de mici o educaţie 
sănătoasă.

Din păcate, cei mai mulţi părinţi şi 
naşi de botez nu se îngrijesc de educaţia 
religioasă a copiilor, respectiv, a finilor 
lor, pentru că ei înşişi nu sunt oameni 
religioşi. Aceasta este o adevărată trage-
die, cu urmări incalculabile pentru vii-
torul copiilor şi al familiei. Foarte adesea 
întâlnim părinţi şi naşi care nu răspund 
chemării preoţilor de a se spovedi şi de a 
participa la o minimă pregătire religioasă 
a Tainei Sfântului Botez. De asemenea şi 
în ce priveşte Taina Cununiei. Pregătirea 
pentru Botez şi Cununie ar trebui să 
se facă cu post şi cu rugăciune de către 
toţi cei din familie, pentru ca harul lui 
Dumnezeu să coboare din plin asupra 
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celor ce   primesc aceste Sfinte Taine şi 
să-i însoţească toată viaţa. În schimb, 
pregătirea se reduce adeseori la ceea ce 
urmează după slujbă, şi anume la petre-
cere. Aceasta este o mare durere şi o neso-
cotire a Sfintelor Taine! De aceea, astăzi 
trebuie să începem educaţia religioasă cu 
educaţia părinţilor, pentru ca aceştia, la 
rândul lor, să-i poată educa pe copii. Dar 
cum să-i educăm pe părinţi, dacă nu vin la 
biserică şi nu participă la sfintele slujbe? 
Cât de dificilă este misiunea unui preot 
care-şi pune sufletul pentru păstoriţii 
săi, iar aceştia, în marea lor majoritate, 
nu răspund la chemarea lui, care este che-
marea lui Hristos Însuşi!? Nu poate fi o 
durere mai mare ca aceasta!

Totuşi noi nu ne pierdem nădejdea. 
Mântuitorul Însuşi ne încurajează, 
zicând: „Nu te teme, turmă mică, pentru 
că Tatăl vostru a binevoit să vă dea vouă 

Împărăţia” (Matei 12, 32). Cei care vin la 
biserică, duminică de duminică, sunt cu 
adevărat o turmă mică. Bucuria noastră 
este mare pentru fiecare credincios care 
păşeşte pragul bisericii. Ne bucurăm mai 
ales de părinţii care vin cu copiii la Sfân-
ta Liturghie, pentru care încercăm să 
organizăm în fiecare parohie o „Şcoală 
de duminică”, la care copiii să primească 
primele elemente de învăţătură creştină, 
să înveţe rugăciuni şi cântări bisericeşti. 
Cu tinerii, organizăm în multe paro-
hii programe cu conţinut religios, dar şi 
cultural şi naţional. Tot mai multe paro-
hii organizează pentru credincioşi „Seri 
duhovniceşti”, la care aceştia pun întrebări 
cu privire la învăţătura de credinţă şi la 
practica ei. Pelerinajele la Locurile Sfinte 
şi la mânăstiri din România se adeveresc a 
fi şi ele foarte folositoare pentru creşterea 
duhovnicească a credincioşilor.
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Datoria noastră de Părinţi duhovniceşti 
nu ne îngăduie să-i uităm nici pe cei care 
nu vin la biserică. Pentru aceştia ne rugăm 
ca Dumnezeu să le aprindă în inimă 
dorul după Biserica Sa: „Cât de iubite sunt 
locaşurile Tale, Doamne al puterilor. Doreşte 
şi se sfârşeşte sufl etul meu după curţile Dom-
nului”, zice Psalmistul David (Psalm 83, 
1-2). Încercăm, de asemenea, pe cât ne stă 
în putinţă, să avem o legătură, cel puţin 
prin telefon, cu cât mai mulţi credincioşi 
de pe raza parohiilor noastre. În această 
privinţă, Dumneavoastră, care sunteţi 
ataşaţi de Biserică, puteţi să faceţi o misiu-
ne foarte mare, îndemnând pe toţi cei pe 
care-i cunoaşteţi să vină duminica la Sfân-
ta Liturghie. Sfântul Apostol Iacob zice: 
„Cel ce a întors pe un păcătos de la rătăcirea 
căii lui îşi va mântui sufl etul de moarte şi va 
acoperi mulţime de păcate” (Iacob 5, 20).

Iubiţi credincioşi,
Făgăduinţa Mântuitorului Iisus Hris-

tos că va fi  cu cei ce cred în El, în toate zile-
le, până la sfârşitul veacului, se împlineşte 
prin aceea că El ne ocroteşte, ne inspiră, ne 
luminează şi ne ajută în tot ceea ce facem, 
dacă ne silim să trăim după voia Lui. Dacă 
trăim însă precum cei necredincioşi şi 
păcătuim fără să ne pocăim, Dumnezeu 
Îşi retrage harul şi ocrotirea Sa de la noi. 
Prezenţa Mântuitorului Hristos în viaţa 
noastră o simţim însă cu deosebire atunci 
când ne rugăm mai ales în biserică, la Sfân-
ta Liturghie, unde rugăciunea are cea mai 
mare putere. Dacă o boală sau un necaz 
ne încearcă, primul lucru pe care trebuie 
să-l facem este să ne rugăm, să strigăm 
din inimă, cu pocăinţă, după ajutorul lui 
Dumnezeu. Şi să nu ne descurajăm dacă 

Dumnezeu nu ne împlineşte rugăciunea 
imediat şi după voia noastră, ci să stăruim 
în rugăciune şi să ne îndreptăm viaţa după 
poruncile Sale.

Dumnezeu ne răsplăteşte fi ecăruia 
după credinţa pe care o are şi după oste-
neala de a trăi după voia Lui. Lucrul 
cel mai important când ne rugăm este 
ca atenţia noastră să fi e concentrată la 
rugăciune, pentru ca mintea să poată 
coborî în inimă şi să devină una cu ini-
ma. Numai atunci ne rugăm cu adevărat, 
când mintea se uneşte cu inima şi simte 
căldura harului care sălăşluieşte în inimă. 
De aceea, rugăciunile şi slujbele Bisericii 
noastre sunt mistice, se adresează inimii, 
pentru că inima este centrul vieţii omului, 
unde se recapitulează ca într-un focar toa-
te puterile noastre psihice şi fi zice şi unde 
sălăşluieşte harul Sfântului Duh de la Bo-
tezul nostru.

Şcoala Bisericii este şcoala rugăciunii. 
Numai cine se roagă cu adevărat Îl simte 
pe Dumnezeu apropiat, se simte una cu 
El! De nimic nu avem mai multă nevoie în 
viaţă ca de rugăciune. Să ne rugăm mult şi 
rugăciunea ne va învăţa totul!

Mă rog Mântuitorul Hristos, Cel înviat 
a treia zi, să petreceţi Sfi ntele Sărbători cu 
pace şi cu bucurie, să vă binecuvânteze şi 
să vă dăruiască sănătate şi toate cele de fo-
los pentru mântuire.

Hristos a înviat!

Al vostru de tot binele voitor şi rugător 
către Domnul,

† Serafi m 
Arhiepiscop şi Mitropolit

Deisis_25_2017_continut_korr5.indd   12 17.10.2017   09:28:28



Hirtenbriefe: † Erzbischof und Metropolit Serafim

Nr. 25/2017     13

Pastoralbrief zu Ostern 2016

„Gehet hin und lehret alle 
 Völker…“

  
„Gehet hin und machet zu Jüngern alle Völ-
ker: Taufet sie auf den Namen des Vaters 
und des Sohnes und des Heiligen Geistes und 
lehret sie halten alles, was ich euch befohlen 
habe. Und siehe, ich bin bei euch alle Tage bis 
an der Welt Ende“ (Matthäus 28, 19-20)  

Wohlehrwürdige Väter und geliebte   
Gläubige, 

Christus ist auferstanden!
Der österliche Gruß „Christus ist auf-

erstanden!“ und die Antwort „Er ist wahr-
haftig auferstanden!“, womit wir uns 40 
Tage lang bis zur Himmelfahrt des Herrn 
grüßen, ist der schönste Gruß, den wir 
Menschen einander zusprechen können. 
Dieser Gruß ist außerdem das kürzeste 
und umfassendste Glaubensbekenntnis, 
denn die Auferstehung des Herrn steht 
im Zentrum des christlichen Glaubens. 
Wenn wir nicht an die Auferstehung des 
Herrn glauben, dann ist unser Glaube 
vergeblich, sagt der heilige Apostel Pau-
lus (vgl. 1. Korinther 15, 17). Wenn wir 
mit Glauben und Überzeugung beken-
nen „Christus ist auferstanden! – Er ist 
wahrhaftig auferstanden!“, dann füllt sich 
unser Herz mit Freude und der Kraft aus 
der Auferstehung Christi. Nie spüren wir 
eine solche Freude und eine solche Sehn-
sucht nach Leben in unserer Seele wie in 
der Osterzeit! Selbst die Natur freut  sich 
mit den Menschen über die Auferstehung 
des Herrn! „Die Himmel mögen sich freuen, 
die Erde jubeln und feiern die ganze Welt, die 
sichtbare und die unsichtbare, denn Christus 
ist erstanden. Ewige Freude!“ So singen wir 

an diesen Feiertagen. 
Die Osterfreude erneuert sich in un-

seren Seelen an jedem Sonntag und an 
jedem Feiertag, wenn wir in Frömmigkeit 
an der Göttlichen Liturgie teilnehmen, 
und jedesmal wenn wir beten – zu Hau-
se, unterwegs oder auf der Arbeit, so dass 
der Mut uns niemals verlassen wird, so 
schwer die Prüfungen und die Schwierig-
keiten des Lebens auch sein mögen, durch 
die wir gehen. Gott holt uns immer wieder 
aus allen Prüfungen des Lebens ins Licht, 
wenn wir an Seine Macht glauben und 
von Herzen beten. In diesem Sinne sagt 
der heilige Apostel Paulus: „Darum werden 
wir nicht müde: sondern wenn auch unser 
äußerer Mensch verfällt, so wird doch der 
innere von Tag zu Tag erneuert. Denn unse-
re Trübsal, die zeitlich und leicht ist, schafft 
eine ewige und über alle Maßen gewichtige 
Herrlichkeit“ (2. Korinther 4, 16)

Geliebte Gläubige, 
nachdem Er von den Toten auferstan-

den ist, hat sich unser Erlöser Jesus Chris-
tus mehrfach Seinen Jüngern, sowie an-
deren Brüdern gezeigt (vgl. 1. Korinther 
15, 6). Der heilige Evangelist Matthäus be-
richtet, dass der Herr sich den elf Jüngern 
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in Galiläa gezeigt hat und ihnen geboten 
hat, in alle Welt zu gehen, das Evangelium 
allen Völkern zu verkündigen und alle auf 
den Namen des Vaters und des Sohnes und 
des Heiligen Geistes zu taufen und ihnen 
zusicherte, dass Er alle Tage bei ihnen sein 
werde, bis an der Welt Ende. Die Apostel 
haben auf das Gebot des Herrn gehört, 
sie sind in die ganze Welt gegangen und 
haben das „Evangelium“ verbreitet. Das 
griechische Wort: „Evangelium“ wird im 
Rumänischen mit „Die Gute Nachricht“ 
übersetzt.

Im Zentrum des Evangeliums steht 
die Liebe Gottes zu uns Menschen, die 
im Tod und der Auferstehung Jesu zu 
ihrem Höhepunkt gekommen ist. Eini-
ge Apostel haben das, was sie von ihrem 
Herrn gehört haben, nicht nur verkün-
digt, sondern einen Teil des Gehörten 
auch schriftlich verbreitet. So sind die 
vier Evangelien von Matthäus, Markus, 
Lukas und Johannes entstanden, sowie 

die Briefe die das Neue Testament bilden. 
Was nicht schriftlich festgehalten wur-
de, ist auf mündliche Weise überliefert 
worden und ist Teil der Kirchlichen Tra-
dition, die mehr umfasst als die Heilige 
Schrift. Denn wie der heilige Evangelist 
Johannes sagt: „Es sind noch viele andere 
Dinge, die Jesus getan hat. Wenn aber eins 
nach dem andern aufgeschrieben werden 
sollte, so würde, meine ich, die Welt die Bü-
cher nicht fassen, die zu schreiben wären.“ 
(Johannes 21, 25) So finden wir in der 
Heiligen Schrift (der Bibel) und in der 
Heiligen Tradition die gesamte Lehre im 
Blick auf den Willen Gottes für uns Men-
schen. Wer nach dem Willen Gottes leben 
und erlöst werden will, muss sowohl die 
Heilige Schrift, als auch die Heilige Tradi-
tion kennen. Gott der Herr hat uns Sein 
Wort hinterlassen, damit wir es immerzu 
lesen und uns an Ihm nähren, denn „der 
Mensch lebt nicht vom Brot allein, sondern 
von einem jeden Wort, das aus dem Mund 
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Gottes geht“ (Matthäus 4, 4). Trotzdem 
dürfen weder die Heilige Schrift, noch 
die Heilige Tradition freilich nach dem 
eigenen Gusto verstanden werden, wie 
die Sektierer glauben. Wir orthodoxen 
Gläubigen glauben, dass nur die Kirche, 
von der der Apostel Paulus schreibt, dass 
sie „ein Pfeiler und eine Grundfeste der 
Wahrheit“ ist (1. Timotheus 3, 15), die 
Heilige Schrift und die Heilige Tradition 
ohne Fehler versteht und interpretiert. 
So hat die Kirche über ihre Diener die 
fortwährende Aufgabe der Verkündigung 
des Wortes Gottes und die Katechese 
oder die Erziehung der Gläubigen, begin-
nend mit den Kindern und Jugendlichen.

Ohne ein Minimum an religiöser Er-
ziehung verstehen wir nichts von den 
Geheimnissen des Glaubens und können 
leicht in schwere Sünden verfallen, die 
zahllose Prüfungen und Leidenserfah-
rungen nach sich ziehen. Wie wir sehr gut 
wissen, beginnt die religiöse Erziehung in 
der Familie. Die christliche Familie wird 
von dem heiligen Johannes Chrysosto-
mos († 407) „die Kirche im Kleinen“ ge-
nannt, denn in der Familie opfern sich die 
Eltern auf für die Erziehung ihrer Kinder, 
wie der Erlöser Jesus Christus Sich selbst 
auf dem Tisch des Heiligen Altars als Op-
fer darbringt.

Alle Eltern wollen gesunde und gute 
Kinder haben. Doch dafür ist es notwen-
dig, dass sie ihren Kindern ein Beispiel 
geben mit ihrem Leben im Glauben, ver-
bunden mit einem regen Gebetsleben und 
mit Fasten, mit dem Lesen der Heiligen 
Schrift und geistlich-erbaulicher Schrif-
ten und regelmäßiger Teilnahme an der 
göttlichen Liturgie. Die Kinder sind das 
Abbild ihrer Eltern. Sie tun alles, was auch 
die Eltern tun und sie werden im Leben so 
sein, wie ihre Eltern waren. Auch wenn die 
Jugendlichen zu einer bestimmten Zeit 
bestimmte Krisen durchlaufen, so werden 

diese leichter bewältigt, wenn sie schon 
von klein auf eine gesunde Erziehung ge-
nossen haben.

Leider kümmern sich sehr viele Eltern 
und Taufpaten nicht um die religiöse Er-
ziehung ihrer Kinder oder Patenkinder, 
weil sie selbst keine religiösen Menschen 
sind. Das ist eine echte Tragödie, mit un-
berechenbaren Folgen für die Zukunft der 
Kinder und der Familie. Häufig treffen wir 
auf Eltern oder Paten, die auf die Einla-
dung der Priester zur Beichte und einer 
minimalen religiösen Vorbereitung auf 
das Sakrament der Heiligen Taufe nicht 
antworten. Dasselbe gilt auch für das Sa-
krament der Trauung. Die Vorbereitung 
auf die Taufe und die Trauung sollte bei 
allen Mitgliedern der Familie mit Fasten 
und Beten erfolgen, damit die ganze Fül-
le der Gnade Gottes auf die herabkomme, 
die diese heiligen Sakramente empfan-
gen, und sie ihr ganzes Leben begleite. 
Statt der Vorbereitung gibt es häufig nur 
eine „Nachbereitung“ in Form der Fami-
lienfeier nach dem Gottesdienst. Dies 
ist schmerzlich und eine schwere Miss-
achtung der Heiligen Sakramente! Daher 
müssen wir heute die religiöse Erziehung 
mit der Erziehung der Eltern beginnen, 
damit diese ihrerseits ihre Kinder erzie-
hen können. Doch wie sollen wir die El-
tern erziehen, wenn sie nicht zur Kirche 
kommen und an den heiligen Gottesdiens-
ten teilnehmen? Wie schwer ist für einen 
Priester der Dienst, der sich die Seelsorge 
an seinen Gemeindegliedern wirklich zu 
Herzen nimmt,   während diese in ihrer 
großen Mehrheit seine Einladung zurück-
weisen, die die Einladung Jesu Selbst ist! 
Es gibt keinen größeren Schmerz als die-
sen!

Trotzdem geben wir die Hoffnung 
nicht auf. Der Erlöser Selbst ermutigt 
uns, wenn Er sagt: „Fürchte dich nicht, 
du kleine Herde! Denn es hat eurem Vater 
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wohlgefallen, euch das Reich zu geben.“ (Lu-
kas 12, 32). Diejenigen, die Sonntag für 
Sonntag zur Kirche kommen, sind wahr-
lich eine kleine Herde. Unsere Freude ist 
groß über jeden Gläubigen, der die Kir-
chenschwelle überschreitet. Wir freuen 
uns vor allem über Eltern, die mit ihren 
Kindern zur Göttlichen Liturgie kom-
men. Wir versuchen, für diese Kinder in 
jeder Pfarrei eine „Sonntagsschule“ ab-
zuhalten, bei der die Kinder eine christ-
liche Elementarunterweisung erhalten, 
sowie kirchliche Gebete und Gesänge ler-
nen. Für die Jugendlichen organisieren 
wir in vielen Pfarreien Treffen mit reli-
giösem Inhalt, aber auch zu �emen der 
Kultur und der Gesellschaft. Immer mehr 
Pfarreien organisieren für ihre Gläubi-
gen „Geistliche Abende“, bei denen die 
Gläubigen diese Fragen zur christlichen 
Lehre und ihrer praktischen Anwendung 
stellen können. Auch Wallfahrtsreisen zu 
den heiligen Stätten und zu Klöstern in 

Rumänien erweisen sich als sehr nützlich 
für das geistliche Reifen der Gläubigen. 
Unsere Pflicht als geistliche Väter ist es 
freilich, auch jene nicht zu vergessen, 
die nicht zur Kirche kommen. Wir be-
ten für sie, dass Gott in ihren Herzen die 
Sehnsucht nach Seiner Kirche entfachen 
möge. „Wie lieb sind mir deine Wohnungen, 
Herr Zebaoth! Meine Seele verlangt und 
sehnt sich nach den Vorhöfen des Herrn, 
betet der Psalmist (Psalm 84,1-2). Und 
wir versuchen, zumindest telefonisch 
mit so vielen Gläubigen wie möglich aus 
dem Verbreitungsgebiet unserer Pfarrei 
in Verbindung zu stehen. In dieser Hin-
sicht können Sie, die Sie der Kirche nahe 
stehen, eine sehr große Mission erfüllen, 
indem Sie alle, die Sie kennen, ermun-
tern, am Sonntag zur Göttlichen Liturgie 
zu kommen. Der heilige Apostel Paulus 
sagt: „Wer einen Sünder bekehrt hat von 
seinem Irrweg, der wird seine Seele vom 
Tode erretten und wird bedecken die Menge 
der  Sünden“ (Jakobus 5,20).

Geliebte Gläubige, 
die Verheißung des Erlösers Jesus 

Christus, dass Er alle Tage bis ans der 
Ende der Welt bei denen sein wird, die an 
Ihn glauben, erfüllt sich darin, dass Er uns 
bewahrt, uns inspiriert, uns erleuchtet 
und uns bei allem hilft, was wir tun, wenn 
wir uns darum bemühen, nach Seinem 
Willen zu leben. Wenn wir aber wie Un-
gläubige leben und ohne Reue sündigen, 
dann entzieht Gott der Herr uns Seine 
Gnade und Seinen Schutz. Die Gegenwart 
des Erlösers Christus in unserem Leben 
spüren wir allerdings besonders dann, 
wenn wir beten, vor allem in der Kirche 
bei der Göttlichen Liturgie, wo das Ge-
bet die größte Kraft   hat. Wenn uns eine 
Prüfung durch eine Krankheit oder einen 
Unglücksfall trifft, dann ist das Erste, das 
wir tun sollten, zu beten, von Herzen und 
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in Reue Gott um Hilfe zu rufen. Und wir 
sollen nicht mutlos werden, wenn Gott 
unser Gebet nicht sogleich und nach un-
serem Willen erfüllt, sondern wir sollen 
unablässig beten und unser Leben nach 
Seinen Geboten ausrichten.

Gott belohnt jeden von uns nach dem 
Glauben, den er hat, und nach dem Be-
mühen, nach Seinem Willen zu leben. Das 
Wichtigste beim Beten ist es, dass  unsere 
Aufmerksamkeit auf das Gebet konzent-
riert ist, damit der Verstand in das Herz 
hinabsteigen kann und eins wird mit dem 
Herzen. Nur dann beten wir wirklich, 
wenn sich unser Verstand mit dem Her-
zen vereint und die Wärme der Gnade 
spürt, die im Herzen wohnt. Daher sind 
die Gebete und Gottesdienste unserer Kir-
che mystisch, sie richten sich an das Herz, 
weil das Herz die Mitte des menschlichen 
Lebens ist und sich dort wie in einem Fo-
kus unsere psychischen und physischen 
Kräfte rekapitulieren und wo die Gnade 
des Heiligen Geistes seit unserer Taufe 

wohnt.
Die Schule der Kirche ist die Schule 

des Gebets. Nur wer wahrhaft betet, fühlt 
Gott nahe und fühlt sich eins mit Ihm! 
Wir brauchen im Leben nichts mehr als 
das Gebet. Wir sollen viel beten und das 
Gebet wird uns alles lehren!

Ich bete zum Erlöser Christus, Dem 
am dritten Tage Auferstandenen, dass Sie 
die heiligen Feiertage in Frieden und mit 
Freude begehen, er möge Sie segnen und 
Ihnen Gesundheit und alles zur Erlösung 
Nötige schenken.

Christus ist auferstanden!

Euer Euch allezeit Gutes wünschender 
und unablässig zum Herrn betender

† Serafim
Erzbischof und Metropolit

Übersetzung: 
Pfarrer Dr. Jürgen Henkel, Selb-Erkersreuth
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Pastorală la Praznicul 
Nașterii Domnului 2016

Smerenia Domnului

„Învăţaţi-vă de la Mine că sunt blând şi 
smerit cu inima şi veţi afla odihnă sufletelor 
voastre” (Matei 11, 29)

Preacucernici Părinţi şi iubiţi credincioşi,
Cântările Utreniei (slujba de dimineaţă) 

şi Colindele de Crăciun ne-au introdus în 
Taina marii Sărbători a Naşterii Domnului 
începând cu ziua de 21 noiembrie, „Intra-
rea în Biserică a Maicii Domnului”, de când 
la strană se cântă aşa-zisele „Catavasii ale 
Crăciunului”: „Hristos se naşte, măriţi-L; 
Hristos din ceruri, întâmpinaţi-L; Hristos pe 
pământ, înălţaţi-vă…!”. Tot din 21 noiemb-
rie se cântă şi Colindele de Crăciun.

Crăciunul, Boboteaza, Paştile, Rusa-
liile şi Adormirea Maicii Domnului sunt 

cele mai mari sărbători, pentru care fie-
care bun creştin se pregăteşte cu post şi 
cu rugăciune înmulţită, cu mărturisirea 
păcatelor în faţa preotului duhovnic şi 
împărtăşirea cu Trupul şi Sângele Dom-
nului, ca să se poată bucura cu adevărat de 
ele. Fără pregătire cu post şi cu rugăciune, 
sufletul nu se poate bucura de sărbători, 
care se vor reduce la un eveniment pur 
lumesc, axat pe mâncare şi băutură. Din 
păcate, cei mai mulţi creştini de astăzi 
sărbătoresc Crăciunul doar cu mâncare 
şi băutură şi uită cu totul sensul lui du-
hovnicesc şi mântuitor. Noi, cei puţini, 
care ne-am pregătit după putinţă pentru 
praznicul Naşterii Domnului, ne bucurăm 
astăzi de întruparea Fiului lui Dumnezeu, 
Care S-a făcut om pentru a mântui lumea, 
refăcând comuniunea firească a omului 
cu Dumnezeu, pierdută prin păcat. În 
Biserică, la Sfintele Slujbe, sufletul nostru 
tresaltă de bucurie la auzul cântărilor care 
slăvesc Naşterea Pruncului Iisus în Peştera 
din Betleem. Aşa ne îndulcim inima când 
auzim troparul Crăciunului: „Naşterea Ta, 
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Hristoase, Dumnezeul nostru, răsărit-a lumii 
lumina cunoştinţei, că, întru ea, cei ce slujeau 
stelelor de la stea s-au învăţat să se închine 
Ţie, Soarelui Dreptăţii, şi să Te cunoască pe 
tine, Răsăritul cel de sus. Doamne, slavă Ţie!“ 
sau Catavasiile Naşterii: „Hristos se naşte, 
măriţi-L! Hristos din ceruri, întâmpinaţi-L! 
Hristos pe pământ, înălţaţi-vă, cântaţi Dom-
nului, tot pământul, şi cu veselie lăudaţi-L, 
popoare, că S-a preaslăvit!“. De asemenea, 
Colindele ne înalţă în lumea purităţii, a 
gingăşiei, a păcii şi armoniei, după care 
sufletul nostru suspină, pentru că Dum-
nezeu ne-a creat buni şi curaţi, cu dorul 
sădit în suflet după pace şi armonie.

Păcatul însă ne perverteşte sufle-
tul, ne distruge armonia lăuntrică și ne 
tiranizează. De aceea suntem mereu 
nemulțumiți, iar nemulţumirea ne roa-
de sufletul ca un vierme până ajunge să 
ne distrugă sufleteşte şi trupeşte. Celui 
nemulţumit i se pare că nimic nu merge 
cum vrea el, că are numai necazuri, că ni-
meni nu-l ajută, că toţi i se împotrivesc. 
Crede că numai el are dreptate şi de aceea 

îi judecă şi osândeşte pe ceilalţi. Păcatul 
reprezintă pentru om tragedia vieţii 
sale. Cine reuşeşte să se elibereze de pu-
terea păcatului, acela este cu adevărat fe-
ricit.

Împotriva păcatului nu ne putem lup-
ta decât cu ajutorul postului şi rugăciunii, 
cerând de la Dumnezeu, cu multă umilinţă, 
să ne dea conştiinţa păcatului şi puterea 
de a-l birui. Trebuie să cerem lui Dumne-
zeu mai întâi conştiinţa păcatului, pentru 
că, fără harul lui Dumnezeu, nu suntem 
în stare să ne vedem păcatele şi starea de 
păcătoşenie în care trăim. Când însă Dum-
nezeu ne luminează mintea cu harul Său, 
ne trezim ca dintr-un somn adânc, ne ve-
dem păcatele, ne spovedim fără întârziere, 
împlinim canonul dat de duhovnic şi ast-
fel, încetul cu încetul, biruim păcatul. Tre-
buie să ştim că rădăcina tuturor păcatelor 
şi a tot răul din lume este mândria şi iubi-
rea de arginţi.

Iubiţi credincioşi,
Am început această Pastorală cu în-
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demnul Mântuitorului: „Învăţaţi-vă de la 
Mine, că sunt blând şi smerit cu inima şi veţi 
afla odihnă sufletelor voastre” (Matei 11, 
29). Nu există om în lumea aceasta care 
să nu suspine după odihna sau pacea su-
fletului: „Ne-ai făcut pentru Tine, Doamne, 
şi neliniştit este sufletul în mine până nu se 
va odihni întru Tine”, zice Fericitul Augus-
tin (sec. IV). Însă odihna în Dumnezeu 
n-o găsim decât dacă urmăm exemplul 
vieţii de blândeţe şi de smerenie pe care 
ni-l dă Mântuitorul Iisus Hristos, Dum-
nezeu, Creatorul cerului și al pământului, 
Care „S-a smerit pe Sine, chip de rob luând..., 
făcându-Se ascultător pană la moarte – și 
încă moarte pe cruce” (Filipeni 2, 8)! Toată 
viața pământească a Domnului a fost o 
pildă de smerenie, începând de la nașterea 
Sa ca om, în Peștera Betleemului, și până 
la moartea cea mai de ocară, pe crucea Gol-
gotei. Mântuitorul n-a judecat și n-a con-
damnat pe nimeni; dimpotrivă, „ocărât 
fiind, nu răspundea cu ocară, suferind, nu 
amenința, ci Se lăsa în seama Celui ce judecă 
cu dreptate” (I Petru 1, 23). A făcut nu-

mai bine și totuși oamenii L-au răstignit 
pe cruce. Și pe cruce fiind, Se ruga pentru 
cei ce-L răstigneau! Oare câți dintre noi 
urmăm blândeţea şi smerenia Domnului? 
Din păcate, cei mai mulți ne conducem 
după duhul lumii, pentru care blândeţea 
şi smerenia sunt mai degrabă slăbiciuni, 
decât virtuţi mântuitoare şi eliberatoare. 
Nu ne dăm seama cât rău ne face mândria, 
despre care Sfântul Ioan Scărarul (sec. VI) 
spune că este „tăgăduirea lui Dumnezeu, 
născocire a dracilor, dispreţuirea oamenilor, 
maică a osândirii…, izgonitoare a ajutorului 
lui Dumnezeu, înaintemergătoare a ieşirii 
din minţi, pricinuitoare a căderilor, pricina 
luării în stăpânire de draci, izvor al mâniei, 
cauza nemilostivirii…, judecătoarea oameni-
lor, potrivnica lui Dumnezeu, rădăcina hulei” 
(Scara, Cuvântul al XXII-lea). Într-adevăr, 
mândria Îl tăgăduiește pe Dumnezeu și îi 
disprețuiește pe oameni, pentru că omul 
mândru este plin de sine însuși; în sufle-
tul lui nu încape nici Dumnezeu, nu încap 
nici ceilalți oameni. Omul mândru își în-
chipuie doar că ar fi bun și chiar evlavios; 
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în fond, este ca un balon umflat: gol pe 
dinăuntru. În concepția lumii de astăzi, 
care-L înlătură pe Dumnezeu din viața 
societății, omul, și nu Iisus Hristos, Dum-
nezeu-Omul, este măsura tuturor lucruri-
lor. Însă, fără Dumnezeu, omul se ridică 
împotriva omului, omul devine, cum spu-
ne proverbul latin, lup pentru om.

Mândria este atât de înrădăcinată în 
sufletul nostru, încât fiecare vrea să se 
conducă numai după bunul său plac. Nu 
suferim nici cea mai mică mustrare, deoa-
rece ni se pare că numai noi avem drep-
tate. Chiar şi atunci când ne dăm seama 
că am greşit, mândria nu ne lasă să ne 
cerem iertare. De aici, toate certurile şi 
tulburările dintre oameni, începând cu 
dramele din familie.

Pe lângă mândrie, iubirea de arginți 
îi face pe mulți oameni cu adevărat lupi 
unii pentru ceilalți. Totul până la bani! 
Când este vorba de bani, oamenii se calcă 
în picioare. Nu mai contează nici rudenia 
de sânge, nici credința pe care li se pare 
că o au, nu mai contează nimic. Totul se 
reduce la ban, pentru că dumnezeul lor 
este banul! Pe linie socială, goana după 

îmbogățire creează multe nedreptăți în 
lume, chiar și în țările bogate, care s-au 
dezvoltat și se dezvoltă în detrimentul 
țărilor sărace. Există și astăzi un adevărat 
sclavagism modern, bine camuflat!

Iubiți credincioși,
deși societatea în care trăim este o so-

cietate materialistă până la exces, totuși 
mulți oameni au inima deschisă spre se-
menii lor. Sunt uimitoare faptele de ge-
nerozitate pe care le întâlnim la tot pasul, 
mai cu seamă față de refugiații din Siria 
și din alte țări. În Mitropolia noastră, 
mulți credincioși susțin după puteri pa-
rohiile lor, care nu au nici un sprijin ma-
terial din altă parte. Cele mai multe pa-
rohii n-au nici măcar o biserică proprie, 
fiind nevoite să închirieze biserici, uneori 
cu sume mari. Puținele parohii care și-au 
putut cumpăra sau construi o biserică 
sunt datoare pe mulți ani la băncile de la 
care au împrumutat banii. La München, 
unde credincioșii parohiei „Buna Vesti-
re”, în frunte cu PC Părinte Simion Fe-
lecan, și-au putut ridica recent, cu multă 
jertfă, o minunată biserică din lemn și 
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un centru parohial, Preasfi nțitul Epis-
cop Sofi an Brașoveanul se străduiește 
acum să construiască prima mănăstire 
românească din Germania, cu un centru 
bisericesc, cultural și social. Cei peste 
30.000 de români care trăiesc în capita-
la Bavariei au nevoie nu doar de două, ci 
chiar de mai multe biserici! De aceea vă 
pun tuturor la inimă să ajutați la împli-
nirea acestui ideal sfânt, căci mănăstirea 
va fi  nu numai a celor din München, ci a 
tuturor românilor din Germania. Nimic 
nu este mai necesar astăzi ca locurile de 
rugăciune în care oameni devotați, cum 
sunt călugării, să se roage lui Dumnezeu, 
ziua și noaptea, pentru lume!

Pe această cale, îmi exprim recunoștința 
față de toți credincioșii noștri care susțin 
pe Preacucernicii Preoți în diferitele 
acțiuni la nivel parohial. Un cuvânt de 
mulțumire adresez mai cu seamă celor 
care susțin Proiectul Mitropoliei: „Burse 
pentru copii săraci din Moldova”. În ca-
drul acestui Proiect ajutăm lunar 4oo de 
copii din județele Vaslui și Botoșani. Este 
o imensă bucurie pentru acești copii, care-

și pot cumpăra pe bază de bonuri în valoa-
re de 25 de euro un minim necesar pentru 
hrana lor (prezentarea acestui proiect se 
poate vedea pe pagina de internet a Mi-
tropoliei). Facerea de bine este un semn al 
smereniei compătimitoare față de semenii 
noștri afl ați în lipsă. Mântuitorul a zis:   
„Mai fericit este a da decât a lua” (Faptele 
Apostolilor 20, 35).

Punându-vă la inimă aceste îndemnuri 
sfi nte, cu dorința de a le urma întocmai, vă 
îmbrățișez pe toți − preoți și credincioși, 
copii, tineri și vârstnici − în Hristos Dom-
nul, Cel născut în Peștera Betleemului, și 
chem binecuvântare Lui asupra voastră, a 
tuturor. Bunul Dumnezeu să vă dăruiască 
tuturor credință tare, dragoste nefățarnică 
și nădejde neclintită!

Sărbători fericite şi „La mulţi ani!”

Al vostru de tot binele voitor şi rugător 
către Domnul,

† Serafi m 
Arhiepiscop şi Mitropolit
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Pastoralbrief zu 
 Weihnachten 2016

Die Demut des Herrn

„Lernt von mir, denn ich bin sanftmütig und 
von Herzen demütig, so werdet ihr Ruhe fin-
den für eure Seelen“ (Matthäus 11, 29)

Geliebte Väter und geliebte Gläubige,
die liturgischen Gesänge des Orth-

ros (des Morgengottesdienstes) und die 
Weihnachtslieder haben uns nun seit 
dem 21. November, dem „Gedenktag des 
Einzugs der Gottesmutter in den Tem-
pel“, schon in das große Hochfest der 
Geburt des Herrn eingeführt; seither 
werden im liturgischen Chor die soge-
nannten „Katavasien zum Christfest“ 
gesungen: „Christus wird geboren, verehrt 
Ihn, Christus aus den Himmeln, begrüßt 
Ihn, Christus, aus der Erde, erhebt Euch…!“ 
Seit dem 21. November werden auch 

Weihnachtslieder gesungen. 
Weihnachten, Epiphanias, Ostern, 

Pfingsten und das Entschlafen der Got-
tesmutter sind für jeden Christen die 
höchsten Feiertage. Der Christ bereitet 
sich darauf mit Fasten und gesteigertem 
Gebet vor, mit der Beichte seiner Sünden 
bei seinem Beichtvater und der Kommu-
nion am Leib und Blut des Herrn, um sich 
dieser Hochfeste auch wahrhaftig erfreu-
en zu können. Ohne Vorbereitung mit 
Fasten und Beten kann sich die Seele der 
Feiertage nicht erfreuen, die dann auf ein 
strikt weltliches Ereignis reduziert wer-
den, bei dem es nur noch um Essen und 
Trinken geht. Leider feiern die meisten 
Christen von heute Weihnachten nur mit 
Essen und Trinken und vergessen dessen 
geistlichen und erlösenden Sinn völlig. 
Wir, wenigstens die, die sich nach ihren 
Möglichkeiten auf das Hochfest der Ge-
burt des Herrn vorbereitet haben, erfreu-
en uns heute an der Menschwerdung des 
Gottessohnes, der Mensch geworden ist, 
um die Welt zu erlösen und die Gemein-
schaft des Menschen mit Gott, die durch 
die Sünde zerstört wurde, zu erneuern. 
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Unsere Seele jubelt vor Freude in der Kir-
che bei den heiligen Gottesdiensten, wenn 
wir die Hymnen hören, die die Geburt des 
Christuskindes in der Höhle von Betlehem 
preisen. Es erwärmt unser Herz, wenn wir 
den Tropar des Christfests hören: „Deine 
Geburt, Christus unser Gott, ließ erstrahlen 
der Welt das Licht der Erkenntnis; denn es 
wurden die Verehrer der Gestirne von einem 
Stern belehrt, Dich anzubeten als die Sonne 
der Gerechtigkeit und Dich zu erkennen als 
den Aufgang aus der Höhe. Herr, Ehre sei 
Dir!“ Oder die Katavasien des Christfests: 
„Christus wird geboren, verehrt Ihn; Chris-
tus aus den Himmeln, begrüßt Ihn; Christus 
auf Erden, erhebt Euch, die ganze Erde singe 
dem Herrn und preist Ihn herrlich, Ihr Völ-
ker, denn Er hat sich verherrlicht!“ Auch die 
Weihnachtslieder erheben uns in die Welt 
der Reinheit, der Zartheit, des Friedens 
und der Harmonie, nach denen sich unse-
re Seele sehnt, denn Gott hat uns gut und 
rein erschaffen und uns die Sehnsucht 
nach Frieden und Harmonie eingepflanzt.

Die Sünde freilich pervertiert unsere 
Seele, zerstört unsere innere Harmonie 
und tyrannisiert uns. Deshalb sind wir 
auch immer unzufrieden, und die Un-
dankbarkeit wie ein Wurm zerfrisst un-
sere Seele soweit, dass sie uns seelisch 
und leiblich zerstört. Dem Undankbaren 
scheint es, dass nichts so läuft, wie er es 
sich wünscht, dass er nur Pech hat, dass 
ihm niemand hilft, dass alle gegen ihn 
sind. Er glaubt, dass nur er Recht hat; 
daher verurteilt er andere und ist ihnen 
gegenüber feindselig. Die Sünde stellt für 
den Menschen die Tragödie seines Lebens 
dar. Wer es schafft, sich von der Macht 
der Sünde zu befreien, der ist wahrhaftig 
glücklich.

Gegen die Sünde können wir nur mit 
Hilfe des Fastens und des Gebets kämp-
fen und Gott mit viel Demut bitten, uns 
die Erkenntnis der Sünde und die Kraft 

diese zu überwinden schenken möge. Zu-
erst müssen wir von Gott dem Herrn die 
richtige Sündenerkenntnis erbitten, denn 
ohne die Gnade Gottes sind wir nicht im-
stande, unsere Sünden und den Stand der 
Sünde, in dem wir leben, zu erkennen. 
Wenn Gott aber unseren Geist mit Seiner 
Gnade erleuchtet, dann ist es als wenn wir 
aus einem tiefen Schlaf erwachen, unsere 
Sünden erkennen, diese ohne zu zögern 
beichten, den Beichtkanon erfüllen, den 
uns unser Beichtvater auferlegt hat, und 
so ganz allmählich die Sünde überwinden. 
Wir sollten wissen, dass die Wurzel aller 
Sünden und alles Bösen auf der Welt der 
Stolz und die Habsucht sind.

Geliebte Gläubige, 
wir haben unsere Pastorale mit der 

Weisung des Erlösers eingeleitet: „Lernt 
von mir, denn ich bin sanftmütig und von 
Herzen demütig; so werdet ihr Ruhe fin-
den für eure Seelen“ (Matthäus 11,29). Es 
gibt keinen Menschen auf diesem Erden-
rund, der sich nicht nach seelischer Ruhe 
oder Seelenfrieden sehnt. „Du hast uns 
zu Dir hin erschaffen, o Herr, und unru-
hig ist unser Herz, bis es Ruhe findet, o 
Gott, in Dir!“, sagte der Hl. Augustinus 
(4. Jh.). Doch die Ruhe in Gott finden wir 
nur, wenn wir dem Beispiel des Lebens 
in Güte und Demut folgen, das uns un-
ser Erlöser Jesus Christus vorlebt. Gott 
der Allmächtige, der Schöpfer des Him-
mels und der Erde „entäußerte Sich Selbst 
und nahm Knechtsgestalt an…, erniedrigte 
sich selbst und war gehorsam bis zum Tode, 
ja zum Tode am Kreuz“ (Phil. 2, 3.8)! Das 
ganze irdische Leben des Herrn war ein 
Vorbild an Demut, beginnend mit seiner 
Geburt als Mensch in der Höhle von Bet-
lehem bis zu seinem so schmählichen Tod 
am Kreuz von Golgatha. Der Erlöser hat 
niemand gerichtet und niemand verur-
teilt, ganz im Gegenteil „schmähte er nicht, 
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als er geschmäht wurde, drohte nicht, als er 
litt, er stellte es aber Dem anheim, Der ge-
recht richtet“ (1. Petr. 2,23). Er hat nur Gu-
tes getan und doch haben die Menschen 
Ihn ans Kreuz geschlagen! Und am Kreuze 
noch betete er für die, die Ihn gekreuzigt 
haben! Wie viele von uns folgen wohl die-
ser Güte und Demut im Leben? Leider fol-
gen die meisten von uns heute dem Geist 
der Welt, in der Güte und Demut eher 
als Schwächen gelten, denn als erlösende 
und befreiende Tugenden. Wir geben uns 
keine Rechenschaft darüber, wie sehr uns 
Stolz und Hochmut schaden. Der heilige 
Johannes Klimakos nennt den Stolz „eine 
Verleugnung Gottes, eine Erfindung des 
Teufels, eine Verachtung der Menschen, 
die Mutter des Richtens und des Verdam-
mens Anderer. Sie ist ein Hindernis für die 
göttliche Hilfe,  eine Vorläuferin der Fühl-
losigkeit. Sie stürzt den Menschen in den 
Fall. Sie ist die Tür zur Heuchelei, die Ur-
sache der Unbarmherzigkeit. Sie ist eine 
grausame Richterin, eine Feindin Gottes, 
der Anfang der Hoffart“(Himmelsleiter, 
XXIII). Ganz gewiss ist der Stolz eine Ver-

leugnung Gottes und eine Verachtung 
der Menschen, denn der stolze Mensch 
ist erfüllt von sich selbst; in seiner Seele 
haben weder Gott noch die anderen Men-
schen Platz. Der stolze Mensch bildet sich 
nur ein, gut und sogar fromm zu sein; 
tatsächlich ist er wie ein mit heißer Luft 
aufgeblasener, aber innen leerer Ballon. 
In der heutigen Weltsicht, die Gott aus 
dem Leben der Gesellschaft verbannt, ist 
der Mensch und nicht Jesus Christus, der 
Gott-Mensch, das Maß aller Dinge. Doch 
ohne Gott erhebt sich der Mensch gegen 
den Menschen und der Mensch wird den 
anderen Menschen zum Wolf, wie ein la-
teinisches Sprichwort besagt (homo homi-
ni lupus). 

Der Stolz ist so tief in unserer See-
le verwurzelt, dass jeder sein Leben nur 
noch nach eigenem Gutdünken führen 
will. Und wir empfinden nicht einmal Ge-
wissensbisse dabei, weil wir glauben, dass 
nur wir Recht haben. Sogar dann, wenn 
wir uns Rechenschaft geben, dass wir ge-
fehlt haben, lässt unser Stolz es nicht zu, 
dass wir uns dafür entschuldigen. Von 
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daher rühren alle Streitigkeiten und Kon-
flikte zwischen den Menschen, auch die 
Dramen in den Familien.

Neben dem Stolz macht die Habsucht 
die Menschen zu reißenden Wölfen für 
die anderen. Beim Geld endet die Freund-
schaft! Sobald es um Geld geht, treten 
sich die Menschen gegenseitig auf die 
Füße. Da zählt keine Blutsverwandtschaft 
mehr, kein Glaube, den sie vermeintlich 
haben, da zählt überhaupt nichts mehr. 
Alles wird auf das Geld reduziert, denn 
ihr Gott ist das Geld! In sozialer Hin-
sicht schafft die Jagd nach Reichtum viel 
Ungerechtigkeit in der Welt, auch in den 
reichen Ländern, die sich auf Kosten der 
armen Länder entwickelt haben und noch 
weiterentwickeln. Es besteht auch heute 
eine echte moderne Sklaverei, freilich gut 
getarnt!

Geliebte Gläubige,  
auch wenn die Gesellschaft, in der wir 

leben, eine bis zum Exzess materialisti-
sche Gesellschaft ist, haben trotzdem noch 
viele Menschen ein offenes Herz für ihre 

Nächsten. Die Werke der Barmherzigkeit 
sind bewundernswert, auf die wir immer 
wieder stoßen, vor allem gegenüber den 
Flüchtlingen aus Syrien und anderen Län-
dern. In unserer Metropolie unterstützen 
viele Gläubige ihre Pfarrgemeinden nach 
Kräften, die von anderer Seite keine finan-
zielle Unterstützung erhalten. Die meis-
ten Pfarrgemeinden haben nicht einmal 
eine eigene Kirche und sind gezwungen, 
andere Kirchen für ihre Gottesdienste an-
zumieten, oft zu einem hohen Mietpreis. 
Die wenigen Pfarrgemeinden, die eine 
Kirche kaufen oder erbauen konnten, ha-
ben auf viele Jahre bei den Banken Schul-
den, von denen sie Geld geliehen haben. 
In München, wo die Gläubigen der Pfarrei 
„Buna Vestire“, mit ihrem Hochwürdigen 
Vater Simion Felecan an der Spitze, vor 
kurzem unter viel Opfer eine wunderba-
re Kirche aus Holz und ein Pfarrzentrum 
erbauen konnten, bemüht sich Seine Ex-
zellenz Bischof Sofian von Kronstadt nun 
darum, das erste rumänische Kloster in 
Deutschland zu errichten verbunden mit 
einem Kirchen-, Kultur- und Sozialzen-
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trum. Die über 30.000 Rumänen, die in 
der bayerischen Landeshauptstadt leben, 
brauchen nicht nur zwei, sondern sogar 
noch mehr Kirchen! Daher lege ich Euch 
allen ans Herz, zur Erfüllung dieses heili-
gen Ziels beizutragen, denn dieses Kloster 
wird nicht nur den Rumänen aus Mün-
chen gehören, sondern allen Rumänen 
aus ganz Deutschland. Nichts braucht die 
Welt heute nötiger als Stätten, in denen 
sich Menschen Tag und Nacht dem Gebet 
zu Gott für die Welt weihen!

An dieser Stelle möchte ich allen unse-
ren Gläubigen danken, die unsere Priester 
bei ihren verschiedenen Aktivitäten auf 
der Ebene der Pfarrei unterstützen. Einen 
besonderen Dank möchte ich auch denen 
aussprechen, die unser Projekt der Metro-
polie „Stipendien für arme Kinder aus der 
Moldau“ unterstützen. Im Rahmen dieses 
Projekts helfen wir jeden Monat 400 Kin-
dern aus den Kreisen Vaslui und Botoşani. 
Es stellt für diese Kinder eine große Freu-
de dar, dass sie sich auf der Basis von Gut-
scheinen ein Minimum an notwendigen 
Lebensmitteln für 25 Euro pro Monat 
kaufen können. (Dieses Projekt wird auch 
auf unserer Homepage vorgestellt.) Ande-

ren Gutes zu tun ist ein Zeichen von Mit-
leid und Barmherzigkeit gegenüber un-
seren bedürftigen Nächsten. Der Erlöser 
hat gesagt: „Geben ist seliger denn nehmen“ 
(Apostelgeschichte 20, 35).

Ich lege euch diese geistlichen Weisun-
gen mit dem Wunsch ans Herz, dass ihr 
diese annehmt, und umarme euch alle, 
Priester und Gläubige, Kinder, Jugendli-
che und Senioren im Herrn Christus, dem 
in der Höhle von Betlehem Geborenen. 
Und ich rufe Seinen Segen auf euch alle 
herab. Gott der Allmächtige und Grund-
gütige schenke euch allen einen starken 
Glauben, eine ungetrübte Liebe und un-
gebrochene Hoff nung!

Gesegnete Feiertage! und „Auf viele 
 Jahre!“

Euer Euch allezeit Gutes wünschender 
und unablässig zum Herrn betender

† Serafi m
Erzbischof und Metropolit

Übersetzung:
Pfarrer Dr. Jürgen  Henkel, Selb-Erkersreuth
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Pastorală la Sfintele Paști, 
2017

Cruce și Înviere

„Învierea lui Hristos văzând, să ne închinăm 
Sfântului Domnului Iisus, Unuia celui fără de 
păcat. Crucii Tale ne închinăm, Hristoase, şi 
sfântă Învierea Ta o lăudăm şi o mărim, că 
Tu eşti Dumnezeul nostru, afară de Tine pe 
altul nu ştim, numele Tău numim. Veniţi, toţi 
credincioşii, să ne închinăm Sfintei Învierii 
lui Hristos, căci, iată, a venit prin Cruce bu-
curie la toată lumea. Totdeauna lăudând pe 
Domnul, lăudăm Învierea Lui, că răstignire 
răbdând pentru noi, cu moartea pe moarte a 
călcat“ (Slujba Învierii Domnului, cântarea a 
V-a, Imnul Învierii)

Preacucernici Părinţi şi iubiţi credincioşi,
Hristos a înviat!
Imnul acesta l-am auzit cântându-

se la slujba Învierii şi-l auzim în fiecare 
duminică dimineaţa, la Utrenie. Eveni-
mentul Învierii Domnului, petrecut în 
prima zi a săptămânii, duminica, dis-de-
dimineaţă, se prelungeşte în toate dumi-
nicile şi în toate zilele, pentru că Mântui-
torul Iisus Hristos, „înviat din morţi, nu 
mai moare, moartea nu mai are stăpânire 
asupra Lui“ (cf. Romani 6, 9). El rămâne în 
starea de înviere în veşnicie. După Înviere, 
Mântuitorul a mai petrecut pe pământ 40 
de zile, timp în care S-a arătat de mai multe 
ori ucenicilor Săi şi altor credincioşi, apoi 
S-a înălţat la Cer şi a şezut de-a dreapta 
Tatălui, după cum mărturisim în Simbolul 
Credinţei.

La despărţirea de ucenici, Domnul le-a 
poruncit, zicând: „Mergând, învăţaţi toate 
neamurile, botezându-le în numele Tatălui 

şi al Fiului şi al Sfântului Duh, învăţându-
le să păzească toate câte v-am spus vouă, şi 
iată Eu sunt cu voi în toate zilele, până la 
sfârşitul veacului” (Matei 28, 19-20). Sfân-
tul Evanghelist Marcu spune că, după 
Înălţarea Domnului la Cer, Sfinţii Apos-
toli au început propovăduirea Evanghe-
liei şi că „Domnul lucra împreună cu ei şi 
întărea cuvântul, prin minunile care urmau” 
(16, 20). Viaţa Apostolilor n-a fost deloc 
uşoară. Ei au alergat în toată lumea şi L-au 
vestit pe Hristos înviat cu preţul multor 
împotriviri şi suferinţe. Aproape toţi au 
murit de moarte martirică.

În sensul restrâns al cuvântului, uce-
nicii Domnului au fost cei 12 Apostoli, 
dar, în sensul lui larg, ucenici ai Domnu-
lui sunt toţi cei botezaţi în numele Lui. 
Cuvântul „creştin” vine de la Hristos şi 
înseamnă a fi al lui Hristos, a crede în Hris-
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tos şi a-L urma pe  Hristos, îndurând orice 
necaz şi împotrivire. Dar, deşi mulţi cred 
în Hristos, totuşi nu mulţi Îl urmează, 
pentru că nu trăiesc după poruncile Lui. 
De aceea, făgăduinţa Domnului: „Iată, Eu 
sunt cu voi în toate zilele până la sfârşitul 
veacului” (Matei 28, 20) nu se împlineşte 
decât cu cei care trăiesc după voia Lui. 
Datoria noastră, de ucenici ai lui Hristos, 
este aceea de a ne strădui, zi de zi şi ceas 
de ceas, să-L avem pe Hristos în inima 
noastră prin rugăciune şi prin săvârşirea 
binelui, căci „credinţa fără fapte este moartă 
în ea însăşi” (Iacob 2, 17). Numai dacă ne 
străduim să devenim mereu mai buni şi să 
facem tot mai mult bine semenilor noştri, 
Hristos este cu noi, lucrează împreună 
cu noi şi Îşi arată puterea prin minuni-
le Sale (cf. Marcu 16, 20). Mai cu seamă, 
în rugăciune Îl simţim pe Hristos Dom-

nul în inima noastră, care devine, înce-
tul cu încetul, o inimă bună, simţitoare 
şi compătimitoare faţă de suferinţa se-
menilor noştri. De aceea, primii creştini 
„stăruiau în învăţătura Apostolilor, în frân-
gerea pâinii (participând la Sfânta Liturghie) 
şi în rugăciuni… iar inima şi sufletul celor ce 
au crezut erau una” (Faptele Apostolilor 2, 
42; 4, 32. 34). Nimeni nu era între ei lip-
sit, pentru că se ajutau unii pe alţii. Felul 
de vieţuire al primilor creştini, descris în 
cartea Faptele Apostolilor, rămâne exem-
plu de urmat pentru toţi creştinii până la 
sfârşitul veacurilor!

Despre vieţuirea primilor creştini ne 
vorbeşte şi Epistola către Diognet, o veche 
scriere din secolul al II-lea, în care se spu-
ne despre creştini că „locuiesc în țările în 
care s-au născut, dar ca străinii; iau parte 
la toate ca cetățeni, dar pe toate le rabdă 

Deisis_25_2017_continut_korr5.indd   29 17.10.2017   09:28:32



Pastoralia: † Arhiepiscop şi Mitropolit Serafim

30      Nr. 25/2017

ca străini; orice țară străină le e patrie și 
orice patrie le e țară străină. Se căsătoresc 
ca toți oamenii și nasc copii, dar nu 
aruncă pe cei născuți (sau leapădă pe cei 
nenăscuţi n.n.). Întind masă comună, dar 
nu și patul. Sunt în trup, dar nu trăiesc 
după trup. Locuiesc pe pământ, dar sunt 
cetățeni ai cerului. Se supun legilor rân-
duite de stat, dar, prin felul lor de viață, 
biruiesc legile”.

Mai târziu, în secolul al XIV-lea, un 
credincios laic, Sfântul Nicolae Cabasi-
la, spune că esenţialul în viaţa creştinilor 
este „legea dragostei”, care nu pune nici o 
piedică în ducerea la îndeplinire a muncii şi 
a îndeletnicirilor noastre, care nu cere „nici 
să trăim singuri la marginea lumii, nici să 
ne hrănim cu mâncări neobişnuite, nici 
să ne schimbăm îmbrăcămintea ori să ne 
primejduim sănătatea…”. Important este 
„să sfinţim toate ocupaţiile” prin vieţuirea 
în Hristos, participând la Sfânta Liturghie 
şi împărtăşindu-ne cu Trupul şi Sângele 
Domnului, rugându-ne  acasă, la lucru, pe 
drum şi în tot locul, urmărind  „sobrietatea 
şi paza minţii de gânduri rele” şi „medita-
rea la imensitatea dragostei lui Dumnezeu 
pentru noi”. El conclude: „Pentru aceasta, 
spre El (Hristos) să ne îndreptăm mereu 
gândurile noastre, pentru ca mintea să ne 
fie plină numai de vrerile Lui, iar grija de 
fiecare ceas să ne fie aţintită spre El”.

Iubiţi credincioşi,
imnul „Învierea lui Hristos văzând…”, 

cu care am început această Pastorală, ne 
cheamă „să ne închinăm Sfintei Învie-
rii lui Hristos, că, iată, a venit prin cruce 
bucurie la toată lumea”. În viaţa noastră, 
a creştinilor, ca şi în viaţa pământească 
a Mântuitorului Hristos, Crucea şi În-
vierea sunt două realităţi fundamentale 
şi de nedespărţit. Nu putem ajunge la în-
viere decât prin cruce, iar crucea conţine 
deja învierea, este impregnată de înviere. 

Mântuitorul ne cheamă la purtarea crucii: 
„Oricine voieşte să vină după Mine, să se le-
pede de sine, să-şi ia crucea şi să-Mi urme-
ze Mie” (Marcu 8, 34). Aceasta înseamnă 
să acceptăm, fără să ne tulburăm, toate 
încercările vieţii, toate necazurile câte vin 
asupra noastră şi să ne punem nădejdea 
numai în Dumnezeu, pentru că Dumne-
zeu este prezent cu puterea Învierii Sale în 
toate necazurile şi suferinţele noastre. În 
cele din urmă, El le poartă pe toate, dacă-I 
cerem mereu ajutorul şi nu ne pierdem 
nădejdea şi curajul vieţii.

Viaţa noastră, departe de ţara în 
care ne-am născut şi ne-am format ca 
oameni în şcolile româneşti, departe 
de bisericile în care am fost botezaţi şi 
de cimitirele părinţilor şi strămoşilor 
noştri, care ne-au învăţat să fim oameni 
credincioşi şi buni, nu este deloc uşoară. 
Munca este pentru mulţi istovitoare şi 
nu întotdeauna plătită după cum se cu-
vine. Unii sunt de-a dreptul exploataţi! 
Înstrăinarea şi singurătatea îi macină 
sufleteşte pe mulţi. Biserica este sin-
gura noastră scăpare, singura noastră 
nădejde. Hristos, Domnul Cel înviat, Bi-
ruitorul morţii şi Dătătorul de viaţă, Se 
identifică cu Biserica pe care El a înte-
meiat-o tocmai pentru a ne fi tuturor 
corabie de salvare pe valurile lumii, care 
ne ameninţă mereu cu deznădejdea, cu 
pierderea sensului vieţii şi chiar cu piei-
rea. Cine se află în corabia Bisericii, acela 
este salvat! Hristos Domnul ne aşteaptă, 
duminică de duminică şi sărbătoare de 
sărbătoare, să păşim pragul Bisericii   
pentru a ne împărtăşi de darurile Învie-
rii: bucuria pe care a avut-o mironosiţele 
văzându-L pe Domnul înviat şi „puterea 
de a călca peste şerpi şi peste scorpii şi 
peste toată puterea vrăjmaşului”, pen-
tru ca nimic să nu ne vatăme (Luca 10, 
19). Mare este puterea credinţei! Să nu 
ne lipsim de ea nici o clipă, ci mereu să 
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strigăm împreună cu Psalmistul David: 
„Dumnezeule, spre ajutorul meu ia aminte! 
Doamne, să-mi ajuţi mie, grăbeşte-te!”.

Iubiţi credincioşi,
în Ţara noastră, după Revoluţia din de-

cembrie 1989, s-au construit sute de bi-
serici noi. A fost o mare nevoie ca, după 
45 de ani de comunism, în care nu s-au 
cons truit, ci, dimpotrivă, s-au dărâmat bi-
serici, să se zidească locaşuri de cult acolo 
unde nu existau sau erau prea puţine în 
raport cu numărul credincioşilor. Româ-
nii şi-au dovedit credinţa, ajutând masiv 
la ridicarea noilor biserici.

Şi în Germania, după al doilea război, 
s-au construit mii de biserici noi, atât ca-
tolice, cât şi evanghelice. De asemenea, 
ortodocşii de diferite neamuri: greci, ruşi, 
sârbi, arabi etc., stabiliţi în această ţară, 
şi-au construit şi îşi construiesc în conti-
nuare biserici proprii. Se ştie că biserici-
le sunt nu numai locaşuri de rugăciune, 

ci şi de comuniune între credincioşii cu 
aceeaşi identitate de neam, de limbă şi de 
cultură. Identitatea fiecărui om constitu-
ie fundamentul personalităţii sale. Ea se 
îmbogăţeşte cu ceea ce au alţii specific.  

Diaspora românească a crescut în ţările 
care ţin de Mitropolia noastră mai cu 
seamă în ultimii ani. De aceea, nu ne-am 
putut construi decât câteva biserici pro-
prii. Acum suntem în plin proces de pro-
curare sau construcţii de biserici, atât de 
necesare pentru trăirea credinţei noastre 
şi păstrarea identităţii. Fiecare parohie se 
străduieşte, cum este firesc, să aibă bise-
rica ei proprie, pentru a depăşi starea de 
provizorat în care se află.

Un obiectiv comun, care ne priveşte 
pe toţi, preoţi şi credincioşi, este acela al 
construirii Aşezământului bisericesc din 
München, care va avea o mănăstire şi un 
centru social şi cultural. După Sfintele 
Paşti, vor începe lucrările la biserica lui, a 
cărei piatră de temelie a fost pusă în anul 
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2011 de către Preafericitul Părinte Daniel, 
Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române.

Apelul meu de sufl et este acela de a 
ne uni cu toţii, contribuind fi ecare, după 
puteri, la ridicarea acestei mânăstiri, care 
va fi  un simbol al credinţei şi identităţii 
noastre ortodoxe şi româneşti, loc de 
rugăciune şi de întâlnire, ca şi de înnoire 
sufl etească şi trupească.

După cum este obiceiul peste tot, 
credincioşii care sprijină substanţial vor fi  
trecuţi în rândul ctitorilor şi vor primi o 
Gramată de ctitor. Numele lor va apărea 
pe o placă comemorativă în biserică. De 
asemenea, este obiceiul ca pomelnice-
le ctitorilor şi ale celor care ajută în mod 
deo sebit să fi e puse în piciorul mesei Sfân-
tului Altar pe care se aduce jertfa Sfi ntei 
Liturghii şi vor rămâne acolo cât va dăinui 
biserica.

În nădejdea că veţi pune la inimă aceste 
povăţuiri duhovniceşti şi că vă veţi angaja 
fi ecare să susţineţi iniţiativele Părinţilor 
rânduiţi de Dumnezeu să vă păstorească, 
precum şi zidirea bisericii mânăstirii din 
München, vă îmbrăţişez pe toţi în Hris-
tos Domnul Cel înviat şi chem binecuvân-
tarea Lui asupra tuturor: părinţi şi copii, 
tineri şi vârstnici. Bunul Dumnezeu să vă 
ajute în toate, să vă păzească de tot răul 
şi să vă dăruiască sănătate sufl etească şi 
trupească!

Hristos a înviat!

Al vostru de tot binele voitor şi rugător 
către Domnul,

† Serafi m 
Arhiepiscop şi Mitropolit
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Pastoralbrief zu Ostern 2017

Kreuz und Auferstehung

„Christi Auferstehung haben wir gesehen, 
lasst uns anbeten den Heiligen Herrn, Je-
sus, den allein Sündlosen: vor Deinem Kreuz 
fallen wir nieder, Christus, und rühmen und 
preisen Deine Heilige Auferstehung; denn 
Du bist unser Gott, außer Dir kennen wir 
keinen andern, Deinen Namen rufen wir an. 
Kommt all ihr Gläubigen: lasst uns anbeten 
die Heilige Auferstehung Christi: denn siehe, 
durch das Kreuz kam Freude in die ganze 
Welt“ (Osternacht, 5. Ode, Auferstehungs-
hymnus)

Ehrwürdige Väter und geliebte Gläubige,
Christus ist auferstanden!
Diesen Hymnus haben wir im Got-

tesdienst der Osternacht zur Auferste-

hung gehört und wir hören ihn an jedem 
Sonntagmorgen bei der Matutin (Utre-
nie). Das Ereignis der Auferstehung des 
Herrn, das sich am ersten Tag der Woche, 
am Sonntag, am frühen Morgen ereignet 
hat, strahlt aus auf alle Sonntage und alle 
Tage, denn der vom Tode auferstandene 
Erlöser Jesus Christus stirbt nicht mehr, 
der Tod herrscht nicht mehr über Ihn (vgl. 
Röm. 6, 9). Er bleibt auf ewig im Stand der 
Auferstehung. Nach der Auferstehung hat 
der Erlöser noch 40 Tage auf Erden ver-
bracht, in dieser Zeit hat Er Sich immer 
wieder Seinen Jüngern und anderen Gläu-
bigen gezeigt, danach ist Er zum Himmel 
aufgefahren und hat Seinen Platz zur 
Rechten Gottes des Vaters eingenommen, 
wie wir es im Glaubensbekenntnis beken-
nen. Beim Abschied von Seinen Jüngern 
hat der Herr diesen geboten: „Gehet hin 
und macht zu Jüngern alle Völker: Taufet sie 
auf den Namen des Vaters und des Sohnes 
und des Heiligen Geistes und lehret sie hal-
ten alles, was ich euch befohlen habe. Und 
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siehe, ich bin bei euch alle Tage bis an der 
Welt Ende.“ (Matthäus 28, 19-20) Der hei-
lige Evangelist Markus sagt, dass nach der 
Himmelfahrt des Herrn die heiligen Apo-
stel mit der Verkündigung des Evangeli-
ums begonnen haben und dass „der Herr 
mit ihnen wirkte und das Wort durch die mit-
folgenden Zeichen bekräftigte“ (Markus 16, 
20). Das Leben der Apostel war überhaupt 
nicht leicht. Sie zogen in alle Welt und ha-
ben den Auferstandenen Herrn verkün-
digt gegen viele Widerstände und um den 
Preis von Verfolgungen. Fast alle starben 
den Märtyrertod.

Im engeren Wortsinne waren die Jün-
ger des Herrn die zwölf Apostel, doch im 
weiteren Sinne sind alle in Seinem Namen 
Getauften Jünger des Herrn. Das Wort 
„Christ“ kommt von Christus und bedeu-
tet zu Christus gehören, an Christus zu 
glauben und Christus nachzufolgen und 
dafür jedes Leid und jeden Widerstand 
auf sich zu nehmen. Aber auch wenn viele 
an Christus glauben, so folgen Ihm doch 
nicht viele nach, weil sie nicht nach Sei-
nen Geboten leben. Deshalb verwirklicht 

sich auch die Verheißung des Herrn: „Und 
siehe, ich bin bei euch alle Tage bis an der 
Welt Ende.“ (Matthäus 28, 20) nur bei de-
nen, die nach Seinem Willen leben. Unse-
re Pflicht als Jünger Christi besteht darin, 
uns zu bemühen, Christus an jedem Tag 
und zu jeder Stunde in unserem Herzen 
zu haben durch unser Gebet und das Tun 
des Guten. Denn „der Glaube ist tot in sich 
selber, wenn er nicht Werke hat“ (Jakobus 
2, 17). Nur wenn wir uns darum bemü-
hen, immer bessere Menschen zu werden 
und immer mehr für unsere Nächsten zu 
tun, ist Christus mit uns, wirkt er mit uns 
und zeigt Seine Macht durch Zeichen und 
Wunder (vgl. Markus 16, 20). Vor allem 
beim Beten spüren wir Christus in un-
serem Herzen, das allmählich zu einem 
immer besseren Herzen wird, voller Mit-
gefühl und Mitleid für das Leiden unserer 
Nächsten. Daher blieben die ersten Chris-
ten „beständig in der Lehre der Apostel, im 
Brotbrechen (durch die Teilnahme an der 
Göttlichen Liturgie) und im Gebet…, und 
die Gläubigen waren ein Herz und eine See-
le“. Niemand unter ihnen hatte Mangel, 
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denn sie unterstützten sich gegenseitig 
(Apostelgeschichte 2, 42; 4, 32 u. 34). Die 
Form des Zusammenlebens der ersten 
Christen, wie sie die Apostelgeschichte 
beschreibt, bleibt  ein nachahmenswertes 
Modell für alle Christen bis ans Ende der 
Zeiten!

Über das Leben der ersten Christen 
spricht auch der Diognetbrief, eine alte 
Epistel aus dem 2. Jahrhundert, wo es 
über die Christen heißt: „Sie wohnen alle 
in ihrem Vaterland, aber wie Fremde; sie 
haben an allem Anteil wie Bürger, und sie 
erdulden alles wie Fremde. Jede Fremde 
ist für sie Vaterland und jedes Vaterland 
Fremde. Sie heiraten wie alle und bekom-
men Kinder, aber sie setzen die Neugebo-
renen nicht aus. Sie teilen den Tisch, aber 
nicht das Bett. Sie leben «im Fleisch», aber 
nicht «nach dem Fleisch». Sie leben auf Er-
den, sind aber Bürger des Himmelreichs. 
Sie fügen sich den Gesetzen des Staates, 
überwinden aber durch ihre Lebensweise 
die Gesetze.“(Diognetbrief 5, 5-10).

Später im 14. Jahrhundert wird ein 
Laienchrist, der heilige Nikolaos Kabasi-
las, sagen, dass das Wesentliche im Leben 
der Christen das „Gesetz der Liebe“ ist, 
das uns kein Hindernis bei der Erfüllung 
unserer beruflichen Pflichten und Aufga-
ben in den Weg legt und das von uns nicht 
verlangt, „allein am Rand der Welt zu le-
ben, uns von ungewöhnlichen Speisen zu 
ernähren, unsere Kleidung zu ändern oder 
unsere Gesundheit zu gefährden“. Wich-
tig ist, dass wir „alle unsere Handlungen 
heiligen“ durch das Leben in Christus, 
durch die Teilnahme an der Göttlichen 
Liturgie und die Kommunion an Leib und 
Blut Christi, indem wir zu Hause, bei der 
Arbeit, unterwegs und überall beten und 
„mit Ernst und Wachsamkeit böse Gedan-
ken von unserem Geist fernhalten“ und 
„die Größe der Liebe Gottes zu uns me-
ditieren“. Er kommt zu dem Schluss: „So 

sollen wir immerzu unsere Gedanken auf 
Ihn (Christus) lenken, damit unser Geist 
nur von Seinen Ratschlüssen erfüllt sei 
und wir all unsere Sorge jederzeit auf ihn 
werfen“. (Nikolaos  Kabasilas, Vom Leben 
in Christus)

Geliebte Gläubige,
der Hymnus „Christi Auferstehung ha-

ben wir gesehen“, mit dem wir diese Pasto-
rale begonnen haben, ruft uns dazu auf, 
„die Heilige Auferstehung Christi anzube-
ten: denn siehe, durch das Kreuz kam Freude 
in die ganze Welt“. In unserem Leben als 
Christen sind das Kreuz und die Auferste-
hung wie schon im irdischen Leben des 
Erlösers Christus zwei grundlegende und 
untrennbare Wirklichkeiten. Wir können 
nur durch das Kreuz zur Auferstehung 
gelangen, wobei das Kreuz schon die Auf-
erstehung beinhaltet und von der Aufer-
stehung geprägt ist. Der Erlöser ruft uns 
auf, das Kreuz auf uns zu nehmen: „Wer 
Mir nachfolgen will, der verleugne sich selbst 
und nehme sein Kreuz auf sich und folge Mir 
nach.“ (Markus 8, 34) Das bedeutet, dass 
wir ohne jede Auflehnung alle Prüfungen 
des Lebens und alles Leid, das über uns 
kommt, annehmen und unsere Hoffnung 
nur auf Gott setzen. Denn Gott ist in der 
Kraft Seiner Auferstehung in all unserem 
Leid und Unglück gegenwärtig. Und Er 
nimmt alles auf Sich, wenn wir Ihn um 
Hilfe anrufen und unsere Hoffnung und 
unseren Lebensmut nicht verlieren.

Auch unser Leben fern der Heimat und 
dem Vaterland, in dem wir geboren wur-
den und als Kinder in rumänischen Schu-
len großgezogen und erzogen wurden, 
fern der Kirchen, in denen wir getauft 
wurden, und der Friedhöfe, wo unsere 
Eltern und Vorfahren im Acker der Ah-
nen ruhen, die uns gelehrt haben, gläu-
bige und gute Menschen zu werden, ist 
auch keineswegs leicht. Die Arbeit ist für 
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viele oft erniedrigend und wird nicht im-
mer angemessen bezahlt. Einige werden 
regelrecht ausgebeutet! Fremdheit und 
Einsamkeit quälen viele in der Seele. Die 
Kirche ist unsere einzige Zuflucht, unse-
re einzige Hoffnung. Christus, der aufer-
standene Herr, der Sieger über den Tod 
und Lebensspender identifiziert sich mit 
der Kirche, die Er gerade dafür gegründet 
hat, um für uns alle zum Rettungsboot in 
den Wellen und Wogen der Welt zu sein, 
die uns immerzu mit Hoffnungslosig-
keit, Verlust des Lebenssinnes und sogar 
dem Untergang bedrohen. Wer sich im 
Schiff der Kirche befindet, der ist geret-
tet! Christus der Herr erwartet von uns, 
dass wir Sonntag für Sonntag und Feier-
tag um Feiertag die Schwelle der Kirche 
überschreiten, um Anteil zu gewinnen an 
den Gaben der Auferstehung: der Freude, 
die die balsamtragenden Frauen empfun-
den haben, als sie den auferstandenen 
Herrn gesehen haben, und an der „Macht 
zu treten auf Schlangen und Skorpione über 
alle Gewalt des Feindes“, ohne dabei Scha-
den zu erleiden (Lukas 10, 19). Groß ist 
die Kraft des Glaubens! Wir sollen diese 
Macht nie missen, sondern stets mit dem 
Psalmisten David rufen: „Eile, Gott, mich 
zu erretten, Herr, mir zu helfen!“

Geliebte Gläubige,
in unserem Land wurden nach der Re-

volution vom Dezember 1989 hunder-
te von Kirchen neu erbaut. Es gab einen 
großen Bedarf, so dass nach 45 Jahren 
Kommunismus, in denen Kirchen nicht 
erbaut, sondern zerstört wurden, dort 
neue Gotteshäuser errichtet wurden, wo 
es keine gab oder wo es zu wenige Kirchen 
im Blick auf die Zahl der Gläubigen waren. 
Die Rumänen haben ihren Glauben auch 
damit bewiesen, dass sie wesentlich zum 
Bau neuer Kirchen mit beigetragen haben.

Auch in Deutschland wurden nach 

dem Zweiten Weltkrieg tausende neu-
er Kirchen erbaut, katholische wie auch 
evangelische. Auch die Orthodoxen un-
terschiedlicher Völker wie Griechen, Rus-
sen, Serben, Araber und andere, die hier 
in Deutschland wohnen, haben eigene 
Kirchen gebaut und bauen weiter welche. 
Kirchen sind bekanntlich nicht nur Orte 
des Gebets, sondern auch Stätten der 
Gemeinschaft zwischen den Gläubigen 
gleicher Volkszugehörigkeit, Sprache und 
Kultur. Die Identität jedes Menschen bil-
det das Fundament seiner Persönlichkeit. 
Und diese bereichert sich durch das, was 
andere an Spezifischem haben.

Die rumänische Diaspora ist in den zu 
unserer Metropolie gehörenden Ländern 
in den letzten Jahren beachtlich ange-
wachsen. Daher konnten wir bisher nur 
einige eigene Kirchen bauen. Jetzt sind 
wir dabei, Kirchen zu erwerben oder zu 
bauen, die so nötig sind, um unseren Glau-
ben zu leben und unsere Identität zu be-
wahren. Jede Pfarrgemeinde bemüht sich 
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nach Kräften darum, ihre eigene Kirche zu 
haben, um den provisorischen Zustand zu 
überwinden, in dem sie sich befi nden.

Ein gemeinsames Ziel, das uns alle 
als Priester und Gläubige gleichermaßen 
bewegt und betriff t, ist der Bau unseres 
Kirchenzentrums in München, das ein 
Kloster wie auch ein Kultur- und Sozial-
zentrum umfassen wird. Nach Ostern be-
ginnen die Arbeiten an der Kirche dieses 
Zentrums, dessen Grundstein 2011 von 
unserem Vater Daniel, dem Patriarchen 
der Rumänischen Orthodoxen Kirche, ge-
legt wurde.

Mein herzlicher Appell an Euch geht 
dahin, dass wir alle zusammenstehen und 
jeder nach seinen Kräften zum Bau dieses 
Klosters beiträgt, das ein Symbol unseres 
rumänischen orthodoxen Glaubens und 
unserer Identität sein wird, ein Ort des 
Gebets und eine Stätte der Begegnung so-
wie der Erneuerung an Leib und Seele.

Wie es üblich ist, werden alle Gläubi-
gen, die diesen Bau substanziell unterstüt-
zen, in die Liste der Stifter aufgenommen 
und eine Stifterurkunde erhalten. Und 
deren Namen werden auf einer Erinne-
rungstafel in der Kirche verewigt. Auch ist 
es Brauch, dass die Namen der Stifter, die 
auf besondere Weise helfen, zur Fürbitte 

(Pomelnice) in den Sockel des Heiligen 
Altars eingemauert werden, auf dem das 
Opfer der Göttlichen Liturgie dargebracht 
wird, wo sie bleiben werden, solange die 
Kirche steht.

In der Hoff nung, dass Ihr Euch diese 
meine väterlichen Ratschläge zu Herzen 
nehmen werdet und jeder sich engagiert, 
um das geistliche Wirken und die Initia-
tiven der Euch von Gott zugewiesenen 
Priester, wie auch den Bau der Klosterkir-
che in München zu unterstützen, umarme 
ich Euch alle in Christus, dem auferstan-
denen Herrn, und erbitte Seinen Segen 
für Euch alle: Eltern und Kinder, Junge 
und Alte. Gott der Grundgütige möge 
Euch in allem unterstützen, Euch vor al-
lem Übel bewahren und Euch Gesundheit 
an Leib und Seele schenken!

Christus ist auferstanden!

Euer allezeit Euch Gutes wünschender 
und zum Herrn betender

† Serafi m
Erzbischof und Metropolit

Übersetzung:
Pfarrer Dr. Jürgen Henkel, Selb-Erkersreuth
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Taina nașterii și puritatea 
copilăriei

Iubiții mei frați și surori, să ne bucurăm 
deplin, căci astăzi ni S-a născut Hristos!

Ca și acum două mii de ani, Hristos Se 
naște, însă nu toți se împărtășesc de ha-
rul acestui început al mântuirii neamului 
omenesc. Pentru cei ce-și „iau partea lor 
în viață” (Psalmul 16, 14), pentru cei care 
vor să stăpânească în această lume, pen-
tru cei care vor să-L alunge pe Dumnezeu 
din inimile oamenilor, pentru cei care 
își sunt suficienți lor înșişi, nașterea lui 
Hristos este scandal, stricare a planurilor 
mârșave, sminteală și piatră de poticnire, 
prilej de delir și de prigoană. Hristos Se 
naște pentru cei care „partea cea bună și-au 
ales” (Luca 10, 42), însă și pentru toți cei 
obidiți și necăjiți, pentru cei care au gustat 
suferința și durerea.

Ca și acum două mii de ani, Hristos Se 
naște într-o lume cuprinsă de întuneric, 
în care gemetele celor care zac „legați în 
obezi” (Psalmul 67, 7), „în întuneric și în 
umbra morții” (Isaia 9, 1), urcă la Dum-
nezeu ca altădată, în vremurile Sodomei 
și Gomorei. Dar, iată, acum două mii de 
ani, Dumnezeu nu a coborât printre noi 
ca să ne ardă, precum odinioară, cu foc și 
cu pucioasă, ci ca să Se întrupeze, smerit, 
din Fecioara Maria. S-a făcut Om de dra-
gul nostru și spre folosul nostru. Așa de 
mult a iubit Dumnezeu lumea, încât nu a 
mai vrut să o piardă prin apă sau foc, ci 
L-a trimis pe unicul Său Fiu printre noi, ca 
să ne izbăvească din ispite și nevoi. Acesta 
este Dumnezeul nostru, Care „la plinirea 
vremii” (Galateni 4, 4) nu ne pedepsește 
pentru relele noastre, ci ne pune un Prunc 
în brațe. După cum ne raportăm la acest 
Prunc minunat, Iisus Emanuel, depinde 

mântuirea noastră. Vom căuta să-L uci-
dem în sufletul nostru, la ordinele noilor 
Irozi, sau I ne vom închina proslăvindu-L, 
alături de îngeri și păstori, aducându-I, ca 
magii cei străini, daruri?

Iubiții mei fii și fiice în Iisus Hristos Ema-
nuel,

Nașterea lui Hristos este o lucrare 
minunată, care intervine, bulversând 
lumea vechiului Israel, biruință a Vieții 
în fața inerției răului și a păcatului. 
Observăm că, după chipul acestei unice 
Nașteri, nașterea oricărui copil înseamnă, 
de asemenea, pentru mica lume familială 
în care se naște, o minunată bulversa-
re, o lucrare a mântuirii înscrisă în fire și 
insuflată de Duhul cel de Viață făcător. De 
fiecare dată când un copil se naște, parcă 
în pofida unei lumi neprimitoare, centrată 
în jurul oricăror altor scopuri decât cele 
mântuitoare, se produce o benefică rupe-
re de ritm, o binecuvântată smulgere în 
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iureșul alergăturilor după deșertăciunile 
acestei lumi, o re-centrare în jurul tainei 
vieții. Mama uită toată durerile facerii 
„pentru bucuria că s-a născut om în lume” 
(Ioan 16, 21), tatăl simte cum nu-și mai 
aparține lui, căci e responsabil de viața și 
binele altora, toată familia participă, cum 
poate, la această bucurie comună. Chiar și 
pentru cei străini, măcar pentru o clipă, 
nașterea pruncului înseamnă ieșirea din 
inerțiile vieții de zi cu zi, căci Duhul mișcă 
inimile celor care aud sau văd acest eveni-
ment, luminându-le chipurile.

Iubiți credincioși și credincioase,
Cum putem păstra acest har al nașterii, 

al biruinței vieții? Cum putem culti-
va și păstra curăția copilăriei, bucuria și 
plinătatea dragostei părintești? Trăim 
astăzi într-o lume care merge vertiginos 
pe drumul negării și al respingerii tainei 
nașterii și a purității copilăriei. Strămoșii 
noștri se luptau cu greutăți mari în 
creșterea copiilor. Viața era aspră, lipsuri-
le erau mari. Mulți prunci mureau de boli 
sau de foame. Astăzi, din acest punct de ve-

dere, îndeosebi în țările bogate, asemenea 
lipsuri nu mai sunt o realitate curentă, ci 
dimpotrivă. În schimb, tot acest confort al 
vieții este dublat de o așezare care e menită, 
nici mai mult, nici mai puțin, eliminării fa-
miliei și pervertirii copiilor. Trăim vremuri 
în care drepturile părintești sunt călcate în 
picioare, iar copiii pot fi preluați oricând, 
pe baza oricărui denunț, fără o minimă 
cercetare, de instituții care pretind că sunt 
înființate tocmai spre protecția copilu-
lui! Sunt binecunoscute cazurile familiilor 
care, în Norvegia sau în alte țări nordice, 
au trecut prin încercări dramatice, separări 
forțate, procese, arestări, presiuni. În une-
le cazuri, prin bunăvoința lui Dumnezeu, 
nedreptățile au fost oprite, iar copiii au 
fost returnați familiilor de apartenență. 
În altele, prin îngăduința lui Dumnezeu, 
încercările continuă, continuând și noi 
cu rugăciunea și cu tot ce putem împlini 
omenește pentru a ajuta aceste suflete chi-
nuite.

Scumpii mei,
Presiunea asupra familiilor nu vine 
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doar pe cale instituțională sau coercitivă. 
Copiii sunt răpiți de la noi ori de câte ori 
ne lăsăm furați de bunăstarea materială, 
de ceea ce considerăm, în general, că 
este o viață „reușită”, „de succes”: casă, 
mașină, economii în bancă, bunuri de 
consum de înaltă calitate, carieră. Toate 
acestea pot deveni imperative după care 
ne construim viața familială. Aceste im-
perative nu ne sunt dictate, ci ne sunt in-
duse printr-o cultură a consumului, care 
încearcă să comercializeze și să eficienti-
zeze orice aspect al vieții noastre familia-
le. Fiecare moment de taină familială este 
exploatat acum prin tehnici de „adverti-
sing”, astfel încât să fim condiționați să 
credem că, dacă vom achiziționa respec-
tivele produse, vom dobândi și fericirea 
promisă. Tot acest angrenaj distruge sub-
til intimitatea și organicitatea vieții fami-
liale, transformând familia în unitate de 
producție și consum. Or, dacă ne lăsăm 
cuprinși de asemenea „stil de viață”, dacă 
vom fi neatenți cu privire la ce imperati-
ve punem la baza familiei, ghidându-ne 
după regula „de a fi în rândul lumii”, vom 
ajunge la o altfel de răpire a copiilor de 
lângă noi. A lăsa copilul să fie educat prin 

televizor și internet sau numai prin me-
diul întâlnit la școală și în societate, a ne-
glija creșterea lui pentru că avem „servi-
ciu” sau „carieră”, înseamnă a-l abandona 
în mâinile unora care urmăresc perverti-
rea și distrugerea copilăriei, a inocenței.

Dreptmăritori frați și surori,
Să nu ne amăgim. Dacă nu ne trans-

formăm familia într-o mică biserică, nu pu-
tem rezista tăvălugului acestei lumi. Dacă 
nu ne ancorăm, fiecare cum putem, fie și 
cu ultimele puteri, în viața Bisericii, vom 
cădea pradă forțelor întunericului, care vor 
să pună obrocul peste lumina care pâlpâie, 
încă, în ochii nevinovați ai pruncilor. Prea 
multe iluzii cu privire la așezarea acestei 
lumi, cu privire la o posibilitate de redresare 
colectivă, pe scară instituțională, a acesteia, 
nu ne mai putem face. Bătălia se va duce 
acum chiar pe terenul nostru, al intimității 
noastre familiale. Acolo trebuie rezistență, 
la nivel micro-familial. Acolo trebuie dusă 
lupta cea mare. Putem ușura această luptă 
dacă vom dovedi, pe cât posibil, că pu-
tem fi solidari. Că ne putem strânge, unii 
lângă alții, unii pentru alții, încurajându-
ne, îmbărbătându-ne, ajutându-ne unii pe 
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alții cu fapta și cuvântul. Nu putem rezista 
altfel decât încercând, după slabele noastre 
pu teri, a imita viața primilor creștini. Nu 
după formă, ci după fond, după modelul 
strălucit al primelor comunități creștine. 
Doar acolo unde există o astfel de unita-
te suflă mai puternic și „vântul” Duhu lui 
(Ioan 3, 8). Altfel, risipiți unii de alții, vom 
fi asemenea oilor rătăcite de la turmă.

Taina nașterii și puritatea copilăriei 
sunt daruri ale vieții. Nu există război 
mai mare, în prezent, decât cel dus îm-
potriva acestor taine ale vieții. Să ne 
strângem, așadar, în jurul Pruncului 
Hristos, dimpreună cu Fecioara Maică 
și cu Bătrânul Drept Iosif, urmându-L 
pretutindeni, în exil sau în țară, în  grajd 
sau la Templu, în binecuvântare sau în 
prigoană.

Preaiubiții mei,
Vă spuneam și la începutul Postului 

Crăciunului, de aici, din îndepărtatele 
țări ale Nordului, că îmi aduc aminte, 
cu o lacrimă în colțul ochiului, de co-
lindele și de sărbătorile Crăciunului așa 
cum erau ele trăite odinioară în satul 
meu năsăudean de la poalele Munților 
Țibleș. Cei care se mai pot împărtăși încă 
din aceste dalbe datini, îi îndemn să le 
prețuiască și să le cinstească, înțelegând 
marele dar pe care-l au. Cei care nu mai au 
parte de ele sau cei care, ca și mine, se află 
în țări străine, să aibă nădejdea că, prin 
pregătirea duhovnicească potrivită, se vor 
bucura de mireasma de neuitat a Prazni-
cului Nașterii Domnului, în comuniunea 
cu frații întru credință. Chiar dacă nu mai 
trăim în vechiul sat românesc, încă ne pu-
tem colinda unii pe alții, oriunde ne-am 
afla în această lume, vestindu-ne Nașterea 
Domnului cu străvechi versuri.

În anii trecuți, aici, departe de țară, 
în prag de Crăciun, am vizitat un bătrân 
țintuit la pat, un intelectual sensibil, 

foarte inimos. I-am cântat zeci de colin-
de țibleșene învățate în copilărie, iar el 
m-a ascultat cu lacrimi în ochi. La final, 
mulțămindu-mi, mi-a spus: „Părinte epi-
scop, mă bucur nespus că nu v-ați pier-
dut puritatea copilăriei!”. Acesta este cel 
mai frumos compliment pe care l-am pri-
mit vreodată! I-am răspuns bătrânului, 
după ce l-am sărutat pe frunte: „Nici 
dumneavoastră nu v-ați pierdut-o. Atâta 
vreme cât încă mai colindăm, nu ne putem 
pierde puritatea copilăriei!”.

Vă propun acum, la finalul cuvântului 
meu pastoral, să mai colindăm un colind 
dintr-un colț de dintre multele pe care le-
am învățat în copilărie pe Văile Țibleșului, 
pentru fi părtași inocenței copilăriei, fără 
de care nu vom putea intra în Împărăția 
cerurilor (Matei 18, 3).

De ieși, gazdă, până-n prag,
Să te colindăm cu drag;
Intră gazdă iară-n casă
Și-aprinde sfeșnicu-n masă,
Că-ți intră Hristos în casă,
C-on mănunchi de mintă creață,
Să aivă gazda viață.
Mândră-i sara de Crăciun.
Nu colindăm pe colaci,
Nouă gazdile ni-s dragi;
Nu colindăm pe covrigi,
Ni-i drag cine șade-aici.
Să fii, gazdă, veselos,
Că L-ai primit pe Hristos!

Al vostru părinte și frate colindător, 
fierbinte rugător către Domnul și de tot 
binele voitor,

† Episcopul Macarie
al Europei de Nord

Pastorală dată în Centrul Episcopal din 
Stockholm, Regatul Suediei, la Praznicul 
Nașterii Domnului, în anul mântuirii 2016
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Das Geheimnis der Geburt 
und die Reinheit der Kindheit

Meine geliebten Schwestern und Brüder: 
lasst uns fröhlich sein, heute ist uns der Herr 
geboren!

Wie schon vor zweitausend Jahren 
wird Christus geboren, doch nicht alle 
nehmen an der Gnade dieses Anfangs 
der Erlösung der Menschheit Anteil. Für 
jene „Leute dieser Welt, die ihr Teil haben 
schon im Leben“ (Psalm 17, 14), für jene, 
die in dieser Welt herrschen wollen, und 
für jene, die sich selbst genug sind, ist die 
Geburt Christi ein Skandal und Ärgernis, 
eine Störung ihrer niedrigen Pläne, eine 
Irrsinn und ein Stein des Anstoßes, ja eine 
Wahnvorstellung. Christus wird geboren 
für die, die „das gute Teil erwählt haben“ 
(Lukas 10, 42), für die Mühseligen und 

Beladenen, für die, die Leid und Schmerz 
erfahren haben.

Wie vor 2000 Jahren wird Christus in 
eine von Dunkelheit umfangene Welt hi-
neingeboren, in der die Schreie der „Ab-
trünnigen im dürren Lande“ (Psalm 68, 7), 
derer, die niedergeworfen sind, die „im 
Finstern wandeln und wohnen im finstern 
Lande“ (Jesaja 9, 1), zum Herrn aufstei-
gen wie in den früheren Zeiten von So-
dom und Gomorra. Doch siehe: Gott kam 
nicht zu uns herab, um uns mit Feuer 
und Schwefel zu verbrennen wie vormals, 
sondern um in Demut aus der Jungfrau 
Mensch zu werden. Er wurde aus Liebe zu 
uns und zu unserem Heil Mensch. So sehr 
hat Gott die Welt geliebt, dass er sie nicht 
mehr durch Wasser oder Feuer zerstören 
wollte, sondern Er sandte Seinen Einge-
borenen Sohn zu uns, um uns aus den 
Versuchungen und Nöten zu erlösen. Dies 
ist unser Gott, der uns, „als die Zeit erfüllt 
war“ (Galater 4, 4), nicht mehr wegen un-
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serer Sünden bestraft, sondern uns ein 
Kind in die Hände legt. Unsere Erlösung 
hängt davon ab, wie wir uns zu diesem 
wunderbaren Kind, Jesus Immanuel, ver-
halten. Werden wir versuchen, Ihn wie ein 
„neuer Herodes“ in unserer Seele zu töten, 
oder werden wir vor Ihm niederknien und 
Ihn anbeten mit den Engeln und Hirten 
und Ihm Gaben darbringen wie die Wei-
sen aus dem Morgenland?

Meine geliebten Kinder in Christus Im-
manuel, 

die Geburt Christi ist ein wunderbares 
Geschehen, das den Sieg des Lebens über 
die Verstockung des Bösen und der Sünde 
bringt und die Welt des alten Israel auf-
wühlt. Nach dem Urbild dieser einzigar-
tigen Geburt bedeutet jede Geburt eines 
Kindes für die kleine familiäre Welt, in 
die es hineingeboren wird, ein wunder-
bares Aufwühlen und eine Veränderung, 
eine vom lebensschaffenden Geist in das 
Wesen eingeschriebenes und inspiriertes 
Werk der Erlösung. Sooft ein Kind in die 
scheinbar immer weniger dafür empfäng-

liche Welt hineingeboren wird, kommt es 
zu einer segensreichen Unterbrechung 
des Alltagsrhythmus, ein Herausgeholt-
werden aus der vergeblichen Jagd nach 
den vergänglichen Verlockungen dieser 
Welt, eine neue Konzentration auf das Ge-
heimnis des Lebens. Die Mutter vergisst 
alle Wehen der Geburt „um der Freude wil-
len, dass ein Mensch zur Welt gekommen ist“ 
(Johannes 16, 21); der Vater nimmt wahr, 
dass er nicht mehr sich allein gehört, son-
dern jetzt verantwortlich ist für das Le-
ben und Wohlergehen anderer; die ganze 
Familie nimmt an dieser gemeinsamen 
Freude teil. Sogar für Unbeteiligte bedeu-
tet die Geburt eines Kindes wenigstens 
einen Moment lang ein Innehalten und 
Abschalten von den Beschwernissen des 
Alltags, denn der Geist rührt die Herzen 
derer an, die von diesem Ereignis hören 
oder das Kind sehen, was ihr Antlitz er-
leuchtet. 

Geliebte Gläubige, 
wie können wir diese Gnade der Ge-

burt und des Sieges des Lebens bewah-
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ren? Wie können wir die Reinheit der 
Kindheit sowie die Freude und Fülle der 
elterlichen Liebe pflegen und bewah-
ren? Wir leben in einer Welt, die unbe-
irrbar auf dem Weg der Ablehnung und 
Zurückweisung des Geheimnisses der 
Geburt und der Reinheit der Kindheit 
voranschreitet. Unsere Vorfahren hatten 
noch mit großen Schwierigkeiten beim 
Aufziehen der Kinder zu kämpfen. Das 
Leben war hart, es fehlte an vielem. Vie-
le Kinder starben an Krankheiten oder 
an Hunger. Heute gibt es keine solchen 
Probleme mehr, zumindest nicht in den 
reichen Ländern, im Gegenteil. Der gan-
ze heutige Lebensstandard wird jedoch 
konterkariert von einer Entwicklung, 
die auf nicht mehr oder weniger als die 
Abschaffung der Familie und eine Per-
vertierung der Kinder abzielt. Wir leben 
in Zeiten, in denen die Rechte der Eltern 
mit Füßen getreten werden und Kinder 
jederzeit auf der Grundlage irgendeiner 
üblen Nachrede ohne die geringste Un-
tersuchung den Eltern weggenommen 
werden können von Institutionen, die 
gerade zum Schutz der Kinder geschaf-
fen wurden und bestimmt sind. Die Fälle 
von Familien aus Norwegen und anderen 
nördlichen Ländern sind wohlbekannt, 
die durch dramatische Prüfungen gehen 
mussten und zwangsweise Trennungen, 
Gerichtsprozesse, Verhaftungen und 
massiven Druck erlebt haben. In einigen 
Fällen wurden diese Ungerechtigkeiten 
gestoppt und die Kinder den Familien 
zurückgegeben, zu denen sie gehören. In 
anderen Fällen bestehen diese Prüfun-
gen mit Gottes Duldung weiter und wir 
sind aufgerufen, diesen gequälten Seelen 
durch Gebete und alles, was in unserer 
menschlichen Macht steht, zu helfen.

Meine Lieben, 
der Druck auf die Familien kommt 

indes nicht nur von institutioneller und 
ermächtigter Seite. Die Kinder werden 
uns auch entfremdet, sooft wir uns von 
materiellem Wohlstand vereinnahmen 
lassen, von allem, was für uns im Allge-
meinen ein „gelungenes“ oder „erfolgrei-
ches“ Leben darstellt: ein Haus, ein Auto, 
Guthaben auf der Bank, Luxusgüter, Kar-
riere. All dies kann zu einem Imperativ 
werden, nach dem wir unser Familienle-
ben ausrichten. Diese Imperative werden 
uns aber nicht diktiert, sondern werden 
uns von der Konsumgesellschaft aufer-
legt, die versucht, jeden Aspekt unseres 
Lebens zu kommerzialisieren und effizi-
ent zu ökonomisieren. Jeder Moment im 
Geheimnis des Familienlebens wird nun 
ausgebeutet von „Advertising“-Techni-
ken; diese bringen uns dazu zu glauben, 
dass wir das verheißene Glück erlangen, 
wenn wir deren angepriesene Produkte 
erwerben. All dieses Treiben zerstört auf 
subtile Weise zunehmend das organisch 
gewachsene Wesen des Familienlebens 
und reduzieren die Familie auf eine Ein-
heit von Produktion und Konsum. Wenn 
wir uns aber von diesem „Lebensstil“ ver-
einnahmen lassen, wenn wir nicht mehr 
aufmerksam sind im Blick auf die Impe-
rative, die wir zur Grundlage der Familie 
machen, sondern uns nur leiten lassen 
von der Regel „auf der Höhe der Zeit zu 
sein“, dann werden wir dahin kommen, 
dass uns die Kinder geraubt werden. 
Wenn wir es zulassen, dass unsere Kin-
der nur noch vom Fernsehen und dem 
Internet erzogen werden oder nur noch 
von dem Umfeld, auf das sie in der Schu-
le und in der Gesellschaft treffen, wenn 
wir die Erziehung der Kinder für „Beruf“ 
oder „Karriere“ vernachlässigen, dann 
bedeutet dies, dass wir die Kinder in die 
Hände derer geben, die die Pervertierung 
oder Zerstörung der Kindheit und ihrer 
Unschuld verfolgen.
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Rechtgläubige Schwestern und Brüder, 
lassen wir uns nicht täuschen. Wenn 

wir die Familie nicht in eine kleine Kirche 
verwandeln, können wir der Zerschredde-
rung dieser Welt nicht widerstehen. Wenn 
wir nicht – jeder nach seinen Möglichkei-
ten und sei es mit letzter Kraft – im Leben 
der Kirche verwurzelt sind, werden wir 
den Mächten der Dunkelheit zum Opfer 
fallen, die den Scheffel über das Licht stel-
len wollen, das noch in den unschuldigen 
Augen der Kinder aufflackert. Wir kön-
nen uns keine großen Hoffnungen mehr 
machen auf einen Wandel dieser Welt im 
Sinne einer kollektiven Umkehr auf in-
stitutioneller Ebene. Die Schlacht wird 
nun auf unserem innersten eigenen Feld 
geführt, der Familie. Dort braucht es Wi-
derstand, auf der Mikroebene der Fami-
lie. Dort muss der große Kampf geführt 
werden. Wir können uns diesen Kampf 
erleichtern, wenn wir zeigen können, dass 
wir solidarisch sind. Dass wir zusammen-

halten und zusammenfinden, die einen 
neben den anderen, die einen für die an-
deren, dass wir uns gegenseitig ermutigen 
und stärken und uns einander mit Wort 
und Tat helfen. Wir können nicht anders 
widerstehen als wenn wir uns nach unse-
ren schwachen Kräften darum bemühen, 
das Leben der ersten Christen nachzuah-
men. Und das nicht nur der Form nach, 
sondern indem wir wirklich grundsätzlich 
nach dem leuchtenden Vorbild der ersten 
christlichen Gemeinden leben. Nur dort, 
wo eine solche Einigkeit herrscht, bläst 
auch der „Wind“ des Geistes (Johannes 3, 
8). Wenn wir untereinander uneins sind, 
dann sind wir wie von der Herde getrenn-
te Schafe. 

Das Geheimnis der Geburt und die Rein-
heit der Kindheit sind Gaben des Lebens. 
Es gibt derzeit keinen größeren Kampf als 
den, der gegen diese Geheimnisse des Le-
bens geführt wird. So wollen wir uns sam-
meln um das Christuskind, gemeinsam 
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mit der Gottesmutter und Josef und Ihm 
überall nachfolgen, in der Diaspora oder im 
Land, im Stall oder im Tempel, unter dem 
Segen oder unter Verfolgung. 

Ihr Geliebten in Christus, 
wir haben Euch bereits zu Beginn des 

Fastens vor Weihnachten gesagt, dass wir 
hier, in den von der Heimat so weit entfern-
ten Ländern uns mit einer Träne im Auge 
an die Weihnachtslieder (Colinde) und das 
Weihnachtsfest erinnern, wie es früher in 
meinem Geburtsort in der Region Năsăud 
in den Tälern des Ţibleş-Gebirges gefei-
ert wurde. Wer das noch erleben darf, den 
ermutige ich, dies wertzuschätzen und in 
Ehren zu halten und die große Gabe zu ver-
stehen, die ihnen noch geschenkt ist. Die 
diese Gabe nicht mehr haben oder wie ich 
hier in fremden Ländern leben, mögen die 
Hoff nung haben, dass auch sie sich durch 
eine angemessene geistliche Vorbereitung 
des unvergesslichen Wohlgeruchs des Hoch-
festes der Geburt des Herrn erfreuen kön-
nen, gemeinsam mit ihren Geschwistern 
im Glauben. Auch wenn wir nicht mehr im 
traditionellen rumänischen Dorf leben, so 
können wir uns doch gegenseitig zur Heili-
gen Nacht mit Weihnachtsliedern erfreuen, 
wo immer wir in dieser Welt auch leben, und 
uns gegenseitig in den altbekannten Versen 
die Geburt des Herrn verkünden. 

In den letzten Jahren habe ich hier, 
fern der Heimat, zu Weihnachten einen 
ans Bett gefesselten alten Mann besucht, 
einen sensiblen und sehr herzlichen Intel-
lektuellen. Ich habe ihm Dutzende Weih-
nachtslieder (Colinde) vorgesungen, die 
ich in meiner Kindheit gelernt habe. Er 
hörte mit Tränen in den Augen zu. Am 
Ende dankte er mir und sagte: „Vater Bi-

schof, ich freue mich unsagbar, dass Sie 
die Reinheit der Kindheit noch nicht ver-
loren haben!“ Dies war das größte Kom-
pliment, das ich je bekommen habe! Ich 
habe dem alten Mann nach einem Kuss 
auf die Stirn gesagt: „Auch Sie haben die-
se nicht verloren. Solange wir noch diese 
Weihnachtslieder singen, können wir die 
Reinheit der Kindheit nicht verlieren!“

Am Ende dieser Pastorale lege ich Euch 
nun ans Herz, dass wir ein Lied von den 
vielen singen, die wir in der Kindheit in 
der Gegend von Ţibleş gelernt haben, um 
an der Unschuld der Kindheit teilzuhaben, 
ohne die wir nicht in das Himmelreich ge-
langen können (vgl. Matthäus 18, 3). 

„Komm, Familie, an die Pforte,
voll Liebe singen wir Dir heute;
Geh, Familie, dann ins Haus,
Entzünde Kerzen drin am Tisch,
Denn Christus kehrt bei Dir jetzt ein,
Mit einem Strauß von Minzekräutern,
Damit die Familie Leben hat,
Ruhmreich ist der Heilige Abend.
Wir singen nicht für das Gebäck,
Uns sind die Menschen lieb und teuer;
Wir singen nicht den Weihnachtsstrietzeln,
Uns sind die wert, die hier leben.
Ihr Gastgeber, seid fröhlich heute
Denn ihr habt Christus empfangen!“

Euer Vater und Bruder beim Singen der 
Weihnachtslieder und brennend zu Gott, 
dem Grundgütigen Betender

† Bischof Macarie
von Nordeuropa

Übersetzung:
Pfarrer Dr. Jürgen Henkel, Selb-Erkersreuth
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Învierea Domnului,  Înviere 
a discernământului și 
responsabilității în familie  
și comunitate

Iubiți frați și surori în Hristos,
Cel Răstignit și Înviat,
Una dintre cele mai frumoase teme ale 

Săptămânii Sfintelor Pătimiri și ale slujbei 
de Înviere o reprezintă tema Ospățului. 
Cina Domnului, Cina cea de Taină este 
misterioasă nu prin ritualul ei, prin struc-
tura gastronomicăsau prin coloritul cadru-
lui și al invitaților. Ea este tainică pentru că 
transmite tuturor Taina Vieții: „Şi aceasta 
este viaţa veşnică: să Te cunoască pe Tine, 
singurul Dumnezeu adevărat, şi pe Iisus Hris-
tos, pe Care L-ai trimis” (Ioan 17, 3). Bucu-
ria cunoașterii unei astfel de taine trebuie 
împărtășită, trebuie transmisă celor dragi, 
ca toți să își ia seva veșniciei din ea. 

La masa ospățului stau deopotrivă 
adulții și copiii, fiecare cu gândurile, grijile 
și perspectivele lor pentru taina ce le este 
pusă înainte. Nu este ușor să înțeleagă 

pruncii că la Cina Domnului Îl primesc 
pe Hristos pentru veșnicie, când ei abia 
înțeleg ce înseamnă viitorul maturității 
sau al bătrâneții. Nu pot fi condamnați 
dacă au o percepție particulară a relației cu 
Hristos, altfel decât o fac adulții. Hristosul 
copiilor sau adolescenților are aceleași  griji 
ca şi ei, e prietenul lor, și nu doar Domnul 
lor. De aceea, părtășia cu Hristos este mai 
intensă și mai puternic formatoare atunci 
când trăiești Învierea din copilărie cu toți 
ai casei, în jurul mesei. Mai întâi în jurul 
mesei sfinte de la biserică și, apoi, în jurul 
celei festive, de acasă.

Înainte de a începe Postul Mare, mi-am 
vizitat bătrânii mei părinți în satul meu 
natal năsăudean, de la poalele Munților 
Țibleș. Cu acest prilej, i-am adunat pe copiii 
din împrejurimi la casa mea părintească, 
oferindu-le, odată cu inima mea, câteva da-
ruri de suflet. Împărtășindu-mă din bucu-
ria copilăriei lor, mi-au mărturisit, printre 
altele, că sunt ascultători și iubitori față de 
părinții lor. În acea clipă, un copilaș cu vo-
cea stinsă de durere a spus timid:

–  Eu nu am am părinți, ca și ceilalți co-
pii.
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–  Cum nu ai părinți? l-am întrebat cu 
uimire, privindu-i ochii săi blajini 
înlăcrimați.

–  Sunt orfan și nici măcar nu sunt bo-
tezat.

Cuprinzându-l cu toată dragostea mea 
părintească, am aflat că micuțul Gavriil 
a fost abandonat de părinții săi în prun-
cie, iar în localitate se stabilise de curând, 
dimpreună cu sărmanii săi bunici. Dum-
nezeu ne-a ajutat ca acest copilaș să fie 
luat în grijă de o familie credincioasă, iar 
în zilele premergătoare Sfintelor Paști, am 
reușit să-l și botez în biserica satului meu 
natal, fiind oblăduit prin dragostea și grija 
noastră. Nu l-am lăsat să rămână orfan, al 
nimănui, așa cum nu îi lăsăm neajutorați 
nici pe alți copilași săraci, străduindu-ne 
să îi sprijinim prin bruma noastră de mi-
lostenie.

După cum vă este cunoscut, am inițiat 
proiectul „Burse pentru copiii săraci din 

România" cu scopul de a ajuta lunar un 
număr cât mai mare de copii din țară. 
Deja s-au întocmit fişe sociale pentru co-
piii din zona Copșa Mică, aflați în dificul-
tate financiară, iar Episcopia Ortodoxă 
Română a Europei de Nord a deschis un 
cont special, dedicat strângerii de fon duri 
pentru sprijinirea acestor copii.  Sumele 
adunate în acest cont sunt virate lunar, 
prin centrul misionar-filantropic din Va-
lea Viilor, magazinelor de unde copiii bur-
sieri îşi cumpără cele necesare, pe bază 
de bonuri. În felul acesta suntem siguri 
că banii sunt folosiţi cum trebuie. Facem 
un apel la toţi credincioşii din Europa de 
Nord şi la toţi oamenii de bine să susţină 
acest proiect, fie prin sume regulate, fie 
prin donaţii sporadice. De pildă, în locali-
tatea Valea Viilor, pe lângă ajutorul finan-
ciar lunar, copiii care provin din familii 
cu dificultăți financiare pot beneficia de o 
masă gratuită la cantina bisericii. Tot aici, 
profesori voluntari desfășoară un pro-
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gram de after-school, ajutându-i pe acești 
copii, după ce au servit o masă caldă, 
să-și facă temele, dorindu-se ca, prin 
educație, sărmanii copii să iasă din sărăcie 
și să nu devină victime ale imoralității și 
delicvenței juvenile.

Iubiții mei fii și fiice duhovnicești,
Urmând modelul iubirii și lucrării 

Preasfintei Treimi în familie, prin care 
ne regăsim ca fii, frați și părinți, trebu-
ie să ne așezăm pe vechile fundamente 
ale educației familiale, care orientau co-
piii spre veșnicie, prin regulile sociale ale 
comunității, în care principiul major îl re-
prezenta frica de Dumnezeu și rușinea de oa-
meni. Frica de Dumnezeu nu terorizează, 
ci invită la reponsabilitate, ca nu cumva 
să trădăm iubirea Lui. Rușinea de oa meni 
înseamnă în primul rând a nu necinsti 
numele bun dobândit ca zestre peste 
generații, dar și a nu-ți crăpa obrazul de 
rușine pentru o faptă necugetată.

Provocările pe care le trăiesc azi mulți 
dintre românii plecați la muncă, departe 
de țară și de casă, provocări la adresa pro-
priei identități, credințe și, nu în ultimul 
rând, la adresa familiei, erau nebănuite cu 
câțiva ani în urmă. Materialismul și pu-
terea de a ne acoperi necesarul coti dian 
din câștigul realizat ne imprimă senti-
mentul că noi suntem cei care am realizat 
toate cele pe care le avem, prin propriile 
noastre puteri, fără ca Dumnezeu să mai 
fie acolo. Din acest punct, mai târziu, so-
cietatea occidentală normalizează relațiile 
noastre cu Dumnezeu prin autosuficiență 
și independență. Gândiți-vă ce presiune 
este în inima pruncilor, a copiilor care 
încă au nevoie de repere ferme și valori 
perene în veacurile acestea relativiste ale 
modernității târzii. 

Pentru aceștia, dar și pentru părinți, 
evenimentul major al zilei trebuie să fie 
adunarea familiei împreună în jurul me-

sei, ca o prelungire a Cinei de Taină în Ca-
sele noastre, luminate de lumina Învierii. 
Odinioară, dar pe alocuri și în prezent, în-
toarcerea de la biserică către casă, în noap-
tea Învierii, avea un caracter ritual: întrea-
ga familie venea pe calea către casă, cu tatăl 
și mama în frunte, ocrotind lumânarea în 
căușul palmei, ca să nu se stingă și însem-
nând cu lumânarea o cruce la pragul de sus 
sau pe grinda din crucea casei, dându-se 
apoi tonul mesei festive prin consumarea 
din merindele pascale, binecuvântate, adu-
se în coș de la biserică, în dialogul repetat 
cu fiecare al binețelor sfinte: „Hristos a în-
viat!” – „Adevărat a înviat!”.

Iubiți frați și surori împreună rugători,
Cu toții ați auzit de situațiile dureroa-

se pe care unele familii din Norvegia le-au 
avut anul trecut și anul acesta, când copiii 
le-au fost luați de sistemul de protecție 
a copilului până la lămurirea situației 
sau dovedirea nevinovăției părinților. 
Trăim în aceste țări în care trebuie să ne 
supunem regulilor societății, iar riscul 
repetării unor evenimentelor ca acelea pe 
care le cunoașteți deja este mai mare aici 
ca în alte părți. Acum conștientizăm cu 
mai multă putere cât de important este 
să le oferim copiilor nu doar stabilitate 
materială, construită pe tiparele societății 
occidentale, ci să cultivăm în ei sămânța 
lui Hristos. Azi, chiar și acest lucru pare 
foarte greu, în virtutea corectitudinii poli-
tice și a privatizării religiei. Poți să crezi în 
ce vrei, dar să nu deranjezi pe alții cu asta. 
Din păcate, fundamentele creștine care au 
stat la baza societății europene au fost de-
mult uitate și, în virtutea multiculturalis-
mului, putem amesteca credința creștină 
într-un complex de multe idei și practici 
religioase care să nu impieteze cu nimic 
moda vieții, valoroasă prin materialism și 
așa-zisa egalitate de șanse.

Trebuie să fim cu toții conștienți că 
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adevăratele valori sunt cele pe care le 
primește pruncul la Ospățul Domnului, 
la Cina cea de Taină și, ca un refl ex fi  resc, 
la Cina din familia creștină autentică. 
Sărbătoarea Sfi ntelor Paști este un binecu-
vântat prilej de regăsire la masa familiei, 
însă trebuie să înțelegem că ea are loc nu 
doar o dată pe an, ci în fi ecare duminică. 
Dumnezeiasca Liturghie, Ospățul tainic 
din fi ecare duminică reactualizează În-
vierea, ca act istoric și realitate concretă.

La ce folos să ne bucurăm doar noi acum 
de Înviere, dacă nu învățăm să ne bucurăm 
în familia noastră, cu soții sau soțiile, cu fi ii și 
fi icele noastre în fi ecare zi! Statornicirea în-
tr-o simplă viață de consum, în care mintea 
noastră este golită de sensul existenței, de 
Hristos cel Răstignit și Înviat, nu reprezintă 
o Înviere, ci o rutină a căutărilor de sens, 
fără dulceața credinței și a veșniciei. 

Vă îndemn, așadar, ca bucuria acestei 

Sfi nte Lumini pe care ați primit-o acum 
în mâini, să o transmiteți celor din jur și 
în primul rând copiilor, prin dragostea și 
credința dumneavoastră, prin rugăciunea 
și tradiția strămoșească, într-un cuvânt, 
prin Hristos cel Înviat în fi ecare din tre 
noi, cei transformați în fi ecare zi prin 
încercările și greutățile vieții. 

Lumina Sfântă să se așeze în inimile 
noastre, ca din lumină să luminăm și celor 
care sunt în suferințe, nevoi și căutare de 
sine, în însingurare și neputință.

Hristos a înviat!

Cu binecuvântare și dragoste părin-
tească, al vostru fi erbinte rugător către 
Domnul și de tot binele voitor,

† Episcopul Macarie
al Europei de Nord
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Die Auferstehung des Herrn 
– Auferstehung der Unter-
scheidungskraft und der 
 Verantwortung in der Fami-
lie und in der Gemeinschaft

„Christus ist auferstanden!”
Liebe Brüder und Schwestern in Christus, 

dem Gekreuzigten und der Auferstandenen,
Eines der schönsten �emen der Kar-

woche und der Auferstehungsmesse ist 
das �ema des Festessens. Das Abend-
mahl des Herrn, das Letzte Abendmahl, 
ist geheimnisvoll nicht wegen seines Ritu-
als, wegen seiner Gastronomie oder seines 
farbfrohen Rahmens und wegen seiner 
Gäste. Es ist geheimnisvoll, weil es allen 
das Geheimnis des Lebens bringt: „Das ist 
das ewige Leben: dich, den einzigen wahren 

Gott zu erkennen und Jesus Christus, den du 
gesandt hast” (Johannes 17, 3). Die Freude 
an der Erkenntnis eines solchen Myste-
riums sollte weitergegeben werden, soll-
te den Personen, die einem nahe stehen, 
zuteil werden, sodass sich alle davon die 
belebende Kraft nehmen können.

An dem Tisch des Festessens sitzen so-
wohl Erwachsene, als auch Kinder – jeder 
mit seinen Gedanken, mit seinen Sorgen, 
mit seinen Erwartungen, seinen Perspek-
tiven was das vor ihnen stehende Sakra-
ment betrifft. Für die Kinder ist es nicht 
leicht zu verstehen, was das Abendmahl 
heißt, nämlich Christus für die Ewigkeit 
zu empfangen – es ist nicht leicht, weil 
sie kaum die Bedeutung des Begriffes 
„Zukunft”, des „Reif- bzw. Altwerdens” 
erfassen können. Deswegen sollte man 
Kinder nicht vorschnell verurteilen, wenn 
sie eine eigene Wahrnehmung haben, was 
die Beziehung zu Christus betrifft - eine 
andere als Erwachsene. Christus, der Herr 
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der Kinder, der Herr der Jugendlichen, 
hat dieselben Sorgen wie sie; Er ist ihr 
Freund, nicht nur ihr Herr. In diesem Sin-
ne wirkt eine Teilhabe an Christus inten-
siver in seiner Bildungskraft, wenn man 
diese schon im frühen Alter, zusammen 
mit allen Familienmitgliedern rund um 
den Tisch erlebt hat - zuerst rund um den 
heiligen Tisch in der Kirche, dann rund 
um den festlichen Tisch zu Hause.

Vor dem Beginn der großen Fastenzeit 
besuchte ich meine in die Jahre gekom-
menen Eltern in meinem Geburtsdorf im 
Kreis Năsăud, am Fuße des Țibleș Gebir-
ges. Bei dieser Gelegenheit versammelte 
ich die Kinder aus der Umgebung in mei-
nem väterlichen Haus und brachte denen, 
zusammen mit meinem Herzen, Geschen-
ke für die Seele. Die Kinder ließen mich 
an der Freude ihrer Kindheit teilhaben. 
Sie gestanden mir unter anderem, daß sie 
gehorsam und liebevoll ihren Eltern ge-
genüber sind. Dann sagte mir ein kleines, 
scheues Kind mit leiser, schmerzerfüllter 
Stimme:

–  Ich habe keine Eltern, so wie die an-
deren Kinder.

–  Wieso hast du keine Eltern? fragte 
ich es erstaunt. Seine sanften Augen 
waren voll mit Tränen.

–  Ich bin ein Waisenkind und ich bin 
auch nicht getauft worden.

Ich umarmte es voll väterlicher Liebe und 
erfuhr, daß der kleine Gavriil schon im 
frühen Alter ausgesetzt wurde; in dieses 
Dorf kam er erst vor Kurzem, zusammen 
mit seinen armen Großeltern. Gott half 
uns, das Kind einer gläubigen Familie an-
zuvertrauen und in den Tagen vor Ostern 
taufte ich es in der Kirche meines Geburts-
ortes. Wir ließen es nicht als Waisenkind 
weiterleben, so wie wir auch andere arme 
Kinder nicht im Stich lassen. Wir bemü-

hen uns, diese Kinder durch unsere dünne 
Barmherzigkeit zu unterstützen.

Wie Sie wissen, haben wir seit einigen 
Jahren ein Projekt in Gang gesetzt – das 
Projekt heißt „Stipendien für arme Kinder 
in Rumänien” – mit dem Ziel, armen Kin-
dern in unserem Land mit einem monat-
lichen Betrag zu helfen. Es wurden schon 
Sozialunterstützungsunterlagen für die 
Kinder in Copșa Mică zusammengestellt 
und die Rumänisch Orthodoxe Diözese 
von Nordeuropa hat ein spezielles Konto 
ausschließlich zu diesem Zweck eröffnet. 
Das auf diesem Konto gesammelte Geld 
wird durch das Zentrum für Mission und 
soziale Arbeit in Valea Viilor monatlich 
den Geschäften überwiesen, in denen die 
Stipendiaten (die Kinder) das Notwendi-
ge mittels Gutscheinen kaufen können. 
Auf dieser Weise sind wir sicher, daß das 
Geld richtig verwendet wird. Wir wenden 
uns mit einem Appell an die Gläubigen 
aus Nordeuropa und an alle wohlwollen-
den Menschen, dieses Projekt, sei es mit 
einem Dauerauftrag, sei es mit unregel-
mäßigen Spenden, zu unterstützen. Zu 
dieser finanziellen Hilfe gibt es auch an-
dere Modelle des sozialen Engagements 
seitens der Kirche. In Valea Viilor, zum 
Beispiel, bekommen die Kinder armer Fa-
milien täglich eine gratis Mahlzeit in der 
Kirchenkantine. Auch hier bieten freiwil-
lige Lehrer Nachmittagsbetreuung an, so 
daß den Kindern, nachdem sie ein war-
mes Mittagessen bekommen haben, bei 
den Hausaufgaben geholfen werden kann. 
Durch Erziehung wünscht man sich, daß 
die Kinder aus der Armut herausfinden 
und keine Opfer der Verdorbenheit und 
der Jugenddelinquenz werden.

Meine geliebten geistlichen Kinder,
im Sinne der familienstiftenden Liebe 

und des Handelns der Heiligen Dreieinig-
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keit stehen wir uns als Söhne, Brüder und 
Eltern einander gegenüber. Diesem Vor-
bild folgend sollen wir unser Leben auf 
den alten Fundamenten der familiären 
Erziehung errichten, in der Heranbildung 
des Kindes auf die Ewigkeit blicken und, 
als Grundsatz der sozialen und gemein-
schaftlichen Regeln, die Furcht vor Gott 
sowie die Scham vor Menschen annehmen. 
Die Furcht vor Gott verängstigt nicht, 
sondern ermutigt Verantwortung für un-
sere Taten zu tragen, um Seine Liebe nicht 
aufzugeben [verraten]. Die Scham vor 
Menschen bedeutet zuerst, unseren, über 
Generationen vererbten guten Namen 
nicht zu beschmutzen, aber auch nicht für 
eine unüberlegte Tat im Erdboden versin-
ken zu wollen.

Die vor einigen Jahren unvermuteten 
Herausforderungen, die heute viele im 
Ausland arbeitende, fern von der Heimat 
lebende Rumänen erleben, sind Heraus-
forderungen gegen die eigene Identität, 

gegen den eigenen Glauben und nicht zu-
letzt gegen die Familie. Der Materialismus 
und die Fähigkeit, das alltägliche Leben 
aus dem Verdienst zu bestreiten, verlei-
tet uns zu dem falschen Glauben, dass wir 
allein, aus eigenen Kräften, das was wir 
haben, auch geschafft hätten, ohne noch 
die Rolle Gottes darin zu sehen. Von hier 
ausgehend, normalisiert die westliche Ge-
sellschaft später unsere Beziehungen zu 
Gott durch Selbstzufriedenheit und Un-
abhängigkeit. Denken Sie welchen Druck 
im Herzen der Säuglinge, der Kinder ist, 
Kinder, die in diesen relativistischen spät 
modernen Zeiten noch bestimmte An-
haltspunkte und beständige Werte brau-
chen.

Für diese, aber auch für deren Eltern, 
soll die Vereinigung der Familie um das 
gemeinsame Mahl eine Fortsetzung des 
Abendmahles in unseren Heimen und un-
ter dem Licht der Auferstehung das wich-
tigste Ereignis des Tages sein. Früher, 
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aber mancherorts auch heute, hatte die 
Rückkehr von der Kirche in der Nacht der 
Auferstehung einen rituellen Charakter: 
die ganze Familie spazierte ins Haus zu-
rück, Vater und Mutter vorantretend, das 
Kerzenlicht mit hohler Hand vom Win-
deerlöschen schützend. Manche machten 
dann mit der Kerze ein Kreuz an der obe-
ren Türschwelle oder am Balken der Haus-
kreuzung. Es folgte dann das festliche 
Essen mit den davor im Korb zur Kirche 
gebrachten und gesegneten Osterspei-
sen, und nach dem von jedem wiederhol-
ten Ostergruß: Christus ist auferstanden! 
Wahrhaftig ist er auferstanden!

Liebe Brüder und Schwestern, in Gemein-
schaft Betende,

Ihr alle habt von den schmerzhaften 
Situationen erfahren, die sich im vorigen 
und auch in diesem Jahr ereignet haben, 
als einigen Familien in Norwegen die 
Kinder vom Jugendamt bis zur Klärung 

des Vorfalles oder zum Nachweis der Un-
schuld der Eltern weggenommen wur-
den. Wir leben in diesen Ländern, deren 
soziale Regeln wir respektieren müssen. 
Das Wiederholungsrisiko solcher Ereig-
nisse ist in diesen Ländern aber größer 
als andernorts. Jetzt ist uns stärker be-
wusst geworden, wie wichtig es ist, unse-
ren Kindern nicht nur materielle Sicher-
heit, nach dem Maßstab der westlichen 
Gesellschaft zu sichern, sondern in sie 
auch den Glauben an Christus zu sähen. 
Heute sogar scheint das aufgrund der po-
litischen Korrektheit und der Religionspri-
vatisierung sehr schwierig zu sein. Man 
kann an alles glauben, woran man will, 
solange man den anderen nicht stört. 
Leider sind die christlichen Grundsät-
ze der europäischen Gesellschaft längst 
vergessen. Dank des Multikulturalismus 
dürfen wir den christlichen Glauben mit 
einem Komplex von vielen Ideen und 
religiösen Praktiken vermischen; diese 
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aber sollen keineswegs in den dank des 
Materialismus und der so genannten 
Chancengleichheit als wertvoll empfunde-
nen Lebensstil eingreifen.

Es soll uns allen bewusst werden, dass 
die wahren Werte diejenige sind, die das 
Kind bem Mahl des Herren, am feierli-
chen Abendmahl und, als einen natürli-
chen Refl ex dessen, am Tisch der authen-
tischen christlichen Familie, empfängt. 
Das Osterfest ist eine gesegnete Gelegen-
heit, sich am Familientisch zu sammeln; 
dennoch müssen wir verstehen, dass das 
Osterfest nicht nur einmal im Jahr statt-
fi ndet, sondern an jedem Sonntag. Jeden 
Sonntag vergegenwärtigt die göttliche Li-
turgie das sakramentale Abendmahl, die 
Auferstehung als historisches Ereignis 
und als konkrete Wirklichkeit.

Anstatt uns jetzt alleine über die Auf-
erstehung zu freuen, sollten wir lernen, 
uns in der Familie, mit den Gatten und 
Gattinnen, mit den Söhnen und Töchtern 
jeden Tag zu freuen!

Das Beharren in einem leichten Kon-
sumleben, in dem unsere Gedanken von 
jeder existenziellen Bedeutung abgelenkt 
sind und dem Gekreuzigten und Aufer-
standenen Christus fern bleiben, stellt 
keine Auferstehung dar, sondern eine 

Routine der Sinnerforschung, ohne die 
Süße des Glaubens und ohne Bestand.

Sodann möchte ich Euch anspornen, 
die Freude dieses Heiligen Lichts, das 
Ihr jetzt in Eure Hände bekommt, Euren 
Nächsten und vor allem Euren Kindern 
weiter zu geben, mit der Kraft Eurer Lie-
be und Eures Glaubens, Eures Gebets 
und althergebrachter Tradition, in einem 
Wort mit Christus, dem Auferstandenen. 
Er lebt in jedem von uns, die täglich von 
Versuchungen und Schwierigkeiten des 
Lebens verformt werden.

Das Heilige Licht soll in Euren Herzen 
so leuchten, dass es sich von Licht zu Licht 
über die Leidenden und die Suchenden, die 
Einsamen und die Schwachen verbreitet.

Christus ist auferstanden!

Euer Vater und Bruder beim Singen der 
Weihnachtslieder und brennend zu Gott, 
dem Grundgütigen Betender

† Bischof Macarie
von Nordeuropa

Übersetzung:
Dana Cristina Probst und Dr. Haiganuș Preda-
Schimek
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Chipul lui Dumnezeu –
demnitatea uitată a 
 omului
Pr. Dr. Alexandru I. Roşu
Parohia „Sf. Mc. Gheorghe” – 
Friedrichshafen/Ravensburg

Întemeierea modernă a demnităţii 
umane

Războaiele, foametea şi dramele refugia-
ţilor, revenite în actualitate, aduc încă o 
dată pe buzele tuturor tema drepturilor 
omului. Pentru societatea modernă, drep-
turile omului, a căror cea mai populară 
formulare rămâne aceea consacrată de 
Declaraţia Universală a Drepturilor Omului 
(1948), adoptată de o generaţie marcată 
de dezastrele celui de-al doilea Război 
Mondial, rămân temeiul universal accep-
tat în virtutea căruia se pretinde respectul 
faţă de fi inţa umană. Articolul 1 al acestei 
declaraţii afi rmă: „Toate fi ințele umane se 
nasc libere și egale în demnitate și în drep turi. 
Ele sunt înzestrate cu rațiune și conștiință și 
trebuie să se comporte unele față de altele în 
spiritul fraternității”.1 Această declaraţie 
a fost anume formulată, pentru a coagu-
la adeziunea a cât mai multor semnatari, 
indiferent de „rasă, culoare, sex, limbă, re-
ligie, opinie politică sau orice altă opinie, 
de origine naţională sau socială, avere, 
naştere sau orice alte împrejurări” (art. 2). 
Unde rezidă însă temeiul afi rmării acestor 
drepturi? 

Mai puţini ştiu însă că noţiunea 
modernă a drepturilor omului moşteneşte 

1  http://www.ohchr.org/EN/UDHR/Pages/
UDHRIndex.aspx, pagina ofi cială a Organizaţiei 
Naţiunilor Unite dedicată Declaraţiei Universale 
a Drepturilor Omului, accesată la 13.05.2017.

idei despre „starea naturală a omului” sau 
„drepturi naturale ale omului” formulate 
de gânditori iluminişti precum � omas 
Hobbes, John Locke sau Montesquieu, 
Jean-Jacques Rousseau sau David Hume. 
Într-o măsură mai mică sau mai mare, 
aceşti autori contestau ordinea politică 
existentă, postulând existenţa unei 
„stări naturale”, imaginată ca anterioară 
civilizaţiilor cunoscute, în care toţi oa-
menii ar fi  fost egali, sau necesitatea unui 
contract social, singurul în măsură să re-
zolve confl ictele cunoscute în epocă. John 
Locke, de exemplu, şi-a scris Cele două 
tratate despre guvernare (1698) ca răspuns 
(între altele) ideilor lui Sir Robert Filmer, 
propagate în scrierea apărută postum, 
Patriarcha sau despre puterea naturală a re-
gilor (1680), în care acesta, folosindu-se 
inclusiv de argumente biblice, apăra teza 
drepturilor de ordin divin ale monarhiei, 
afl ată în acea epocă în confl ict cu un parla-
ment puternic. Nu era în intenţia lui John 
Locke să conteste Scriptura, ci reclamarea 
argumentului juris divini de către monar-
hie. Pentru Locke de drept divin pot fi  nu-
mai drepturile omului la viaţă, libertate 
şi proprietate2. Temeiul biblic la care el se 

2  Jack Donnelly, Universal Human Rights in � eo-
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referă este locul de la Facere 1, versetul 28: 
„Şi Dumnezeu i-a binecuvântat, zicând: 
«Creşteţi şi vă înmulţiţi şi umpleţi pământul 
şi-l supuneţi; şi stăpâniţi peste peştii mării, 
peste păsările cerului, peste toate animalele, 
peste toate vietăţile ce se mişcă pe pământ şi 
peste tot pământul!»”.

Ceea ce a început cu contestarea foruri-
lor de autoritate şi a ideilor tradiţionale a 
sfârşit prin a promova înlocuirea lui Dum-
nezeu cu omul ca măsură a tuturor lu-
crurilor. În acest înţeles, ideea modernă a 
drepturilor omului poate fi considerată a fi 
fructul iluminismului: omul e dator omu-
lui cu respect în virtutea faptului că e om. 
Valoarea intrinsecă a omului e aceea care 
pretinde respectarea drepturilor acestuia. 

Temeiul creştin al demnităţii omului 

Pentru noi, creştinii, temeiul ultim al re-
spectului acordat omului rezidă în calita-
tea acestuia de „chip al lui Dumnezeu”. 
În Sfânta Scriptură, în cartea Facerii, ni 
se spune despre sfatul lui Dumnezeu: „Să 
facem om după chipul şi după asemănarea 
Noastră ca să stăpânească peştii mării, 
păsările cerului, animalele domestice, toa-
te vietăţile ce se târăsc pe pământ şi tot 
pământul! Şi a făcut Dumnezeu pe om după 
chipul Său; după chipul lui Dumnezeu l-a 
făcut; a făcut bărbat şi femeie” (1, 26-27). 
Cuvântul folosit de textul grecesc al Ve-
chiului Testament pentru a reda noţiunea 
„chipului” este eikōn, un cuvânt din sfera 
plasticităţii, care indică urma lăsată de 
un sigiliu, amprenta, reflexia unei ima-

ry and Practice, third edition, Cornell Universi-
ty Press, Ithaca and London, 2013, pp. 19, 44; 
mai pe larg, Ian Harris, „Locke`s Political �eo-
ry”, în Stuart Brown (ed.), Routledge History of 
Philosophy, vol. 5: British Philosophy and the Age 
of Enlightenment, Routledge, London & New 
York, 1996, pp. 78-100, mai ales pp. 81-84.

gini sau icoana. Sfinţii Părinţi ai Bisericii 
au văzut de la Facere 1, 28 şi, respectiv, 
de la v. 26-27 o relaţie de cauzalitate: 
stăpânirea omului asupra naturii derivă 
din caracterul – neîmpărtăşit de vreo 
altă creatură – al omului de a fi chip al lui 
Dumnezeu. Care este însă conţinutul „chi-
pului lui Dumnezeu” în om? Unele dintre 
reperele cele mai relevante în explorarea 
caracterului chipului lui Dumnezeu în om 
pot fi găsite la scriitorii bisericeşti ai se-
colului al patrulea, în special în scrierile 
Sfinţilor Vasile cel Mare (†379) şi Grigorie 
al Nyssei (†395).

Pentru Sfântul Vasile cel Mare, dem-
nitatea omului nu stă în a fi asemănător 
celorlalte creaturi, ci în asemănarea cu 
Dumnezeu. În Omilia la Psalmul 48, sfân-
tul părinte fundamentează morala în cali-
tatea omului de a fi chip al lui Dumnezeu: 
„Soarele are, oare, în el chipul Ziditorului? 
Dar luna, dar celelalte stele? Toate sunt 
neînsufleţite şi materiale. Au numai cor-
puri luminoase în care nu este gândire, nu 
sunt mişcări provocate de voinţă, nu este 
libertate de voinţă, sunt roabe supuse 
unei necesităţi constrângătoare, potrivit 
cărei se mişcă necontenit fără schimba-
re…”3. Aşadar, dacă ar fi să judecăm după 

3  Omilie la Ps. 48, 8, traducere, introducere, note 
şi indici de Pr. D. Fecioru, în colecţia PSB 17, 
Ed. IBMBOR, Bucureşti, 1986, p. 319.
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acest loc patristic, în libertatea sufletului 
raţional pare să stea conţinutul „chipului”. 
În altă parte, Sfântul Vasile îi adaugă aces-
teia frumuseţea sufletului omenesc4. Însă 
şi trupul omului participă la demnitatea 
spiritului, iar aceasta se poate vedea şi din 
grija pe care a arătat-o Dumnezeu în reali-
zarea legăturii minunate dintre cele două 
(a adaptării trupului pentru spirit), cât şi 
din verticalitatea trupului, care trimite la 
căutarea de către spirit a celor superioare5. 
Pentru acelaşi autor, cea mai covârşitoare 
dovadă a demnităţii omeneşti o reprezintă 
însăşi Întruparea Fiului lui Dumnezeu şi 
toate cele săvârşite de El în folosul mântu-
irii noastre6. 

Persistă la Sfântul Vasile o voită impre-
cizie în privinţa conţinutului chipului lui 
Dumnezeu în om: el enumeră unele sau al-
tele dintre dimensiunile chipului fără însă 
a-şi propune să dea o listă cu pretenţii de 
exhaustivitate. E ca şi cum sfântul părinte 
ar spune că trăsăturile x, y, z aparţin chi-
pului, însă refuză să formuleze o reciprocă 
exclusivă: x, y, z ţin de conţinutul chipu-
lui, însă nu îl epuizează.

Sfântul Grigorie al Nyssei preia această 
temă şi o augmentează într-o „teorie a 
chipului”. Între darurile pe care omul le-a 
primit în calitate de chip al lui Dumne-
zeu se numără viaţa (veşnicia), raţiunea, 
înţelepciunea, libertatea şi virtutea (bine-
le). Dintre acestea, mai ales viaţa şi vir-
tutea arată că acestea sunt daruri pe care 
omul le are prin participare7. Teoria chipu-

4  Cf. Că Dumnezeu nu este autorul relelor, 3; 6, în 
ed. cit., pp. 436; 442.

5  Omilie la cuvintele „Ia aminte la tine însuţi”, 8, în 
ed. cit., p. 374.

6  Omilie la Ps. 48, 8, în trad. cit., pp. 319-320.

7  Sf. Grigorie de Nyssa, Marele cuvânt catehetic, 
5, traducere şi note de Pr. prof. dr. Teodor Bo-
dogae, în colecţia PSB, vol. 30, Ed. IBMBOR, 
Bucureşti, 1998, p. 294; Despre facerea omului, 
16, ed. cit., pp. 49-51.

lui capătă contur în scrierea Despre facerea 
omului, în care sfântul părinte afirmă că 
valoarea unui „chip”, înţeles ca reflexie sau 
întipărire plastică, rezidă în gradul de fi-
delitate sau „asemănarea” faţă de original. 
Episcopul Nyssei e de părere că cel mai fi-
del „chip” este acela redat de o oglindă.8 
Ar fi de notat că, în epocă, oglinzile erau 
confecţionate din metal şlefuit şi că pute-
rea lor de reflexie se păstra numai în pro-
ximitatea imediată a obiectului reflectat. 
Din aceste două premise, sfântul părinte 
extrage concluzia că chipul (reflexia) tre-
buie să caute proximitatea arhetipului 
(originalului)9. Această cugetare este dusă 
mai departe atunci când, comentând un 
verset din Cântarea Cântărilor (6, 3), sfân-
tul părinte afirmă că sufletul, în calitate 
de oglindă a lui Dumnezeu, se aseamănă 
miresei ieşite în căutarea mirelui. Sufletul 
trebuie să se străduiască să se curăţească 
pe sine, astfel încât să Îl poată oglindi 
fidel pe Creatorul său şi, mai mult, pre-
cum o „oglindă liberă şi însufleţită”10, să 
alerge în căutarea Acestuia (cf. Cântarea 
Cântărilor 5, 6), astfel încât să micşoreze 
mereu distanţa care îl separă de Dumne-
zeu. Această apropiere de Dumnezeu este 
pentru Sfântul Grigorie al Nyssei un urcuş 
fără de sfârşit şi un dor fără de săturare11. 

Dacă Binele pare să fie cel mai adecvat 
nume pe care putem să I-l acordăm lui 
Dumnezeu, iar omul este chip al lui Dum-
nezeu, reiese că, scurt spus, conţinutul 
„chipului” în om este bunătatea sau vir-
tutea. Iar „dacă chipul ar purta în toate 

8  Idem, Despre facerea omului, 12, ed. cit., p. 37.

9 Ibidem.

10  Idem, Comentariu la «Cântarea Cântărilor», om. 
a 15-a, în colecţia PSB, vol. 29, traducere de 
Pr. D. Stăniloae şi Pr. Ioan Buga, Ed. IBMBOR, 
Bucureşti, 1982, p. 317.

11  Ibidem, om. a 12-a, în trad. cit., pp. 278-279; 
284.
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ocaziile pecetea frumuseţii pe care o are 
Modelul nostru, atunci cu greu s-ar isca 
între ei o neînţelegere, ci între ei s-ar do-
vedi cea mai deplină unire şi identitate”12. 
Dacă, aşadar, binele e unul, atunci chipu-
rile sale – dacă sunt chipuri veritabile – nu 
se pot opune unul altuia. Aşadar, potrivit 
episcopului Nyssei, actualizarea chipului 
lui Dumnezeu în om e o chestiune ce ţine 
de libertatea acestuia. Această înţelegere 
mobilă asupra chipului lui Dumnezeu în 
om prezintă avantajul teologic de a lăsa 
deschisă posibilitatea căderii, înţeleasă ca 
estompare a „chipului”. Mai mult, întrucât 
definiţia „chipului” poate fi perpetuu 
rescrisă în funcţie de atributul divin pe 
care îl avem în vedere, reiese că nu putem 
epuiza niciodată descrierea conţinutului 
chipului lui Dumnezeu în om. Este apărat 
astfel caracterul de taină al omului. Iar 
tainele reclamă respect. 

O perspectivă ortodoxă asupra drep-
turilor omului?

Întrucât iluminismul este esenţial mente 
străin spiritului creştin răsăritean, ideea 
modernă a drepturilor omului rămâne 
şi ea exterioară creştinismului ortodox. 
Sfântul Paisie Aghioritul (†1994) spunea, 
bunăoară, că jertfa sau obligaţia morală 

12  Idem, Despre facerea omului, 16, ed. cit., p. 49.

sunt specifice creştinului, şi nu dreptul, în 
înţelesul de lucru care mi se cuvine. Pen-
tru acest sfânt recent, „dreptul” rămâne 
o reflexie a dreptăţii omeneşti, care se 
opune celei divine şi, în ultimă instanţă, 
o unealtă pusă la îndemână de moderni-
tate egoismului13. Dacă ne e permis sa tra-
gem o concluzie, din perspectiva Bisericii 
Ortodoxe, a adera la o declaraţie precum 
aceea a drepturilor omului echivalează cu 
aderarea la o formulă imperfectă sau la o 
jumătate de adevăr.

Fireşte, creştinul e chemat să iubească 
pe toţi oamenii, însă nu îi e permis să 
iubească păcatul. Din păcate, acest „a-l ac-
cepta pe om aşa cum e el”, care ni se pre-
tinde adesea, echivalează cu a accepta sau 
tolera şi păcatele şi căderile omului, pre-
zentate mai nou ca simple particularităţi 
lipsite de nocivitate şi, prin urmare, 
drepturi peremptorii ale sale. Pentru 
noi, creştinii, temeiul iubirii aproapelui 
îl reprezintă jertfa lui Hristos, care i-a 
asumat pe toţi oamenii. În cuvintele Pr. 
Dumitru Stăniloae, în spatele chipului 
fiecărui om pe care-l întâlnim se ascunde 
Hristos, Cel care a asumat chipul nostru 
pentru a-l restaura. De aceea nu ne este 
permis să judecăm şi să dispreţuim pe 
nimeni. Altfel spus, relaţia noastră cu fie-
care om trece prin Hristos. Hristos este 
adevărata măsură a omului (Efeseni 4, 
13), modelul, ţinta noastră, dar nu mai 
puţin şi puterea necesară atingerii ei. Po-
trivit experienţei sfinţilor secolului al XX-
lea, descoperirea adevăratei iubiri faţă de 
oameni urmează asumării iubirii lui Hris-
tos faţă de noi toţi. 

A-L lua pe Dumnezeu de măsură nu 
echivalează cu o anulare a umanului. Un 

13  Cf. Cuviosul Paisie Aghioritul, Cuvinte 
duhovniceşti, vol. 3 – Nevoinţă duhovnicească, 
Ed. Evanghelismos, Bucureşti, 2012, pp. 110-
117.
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alt corolar al înţelegerii patristice asupra 
omului ca şi chip al lui Dumnezeu este 
acela că, oricât de mare ar fi  fi delitatea 
imaginii refl ectate, oglinda („chipul”) 
rămâne esenţial altceva decât Arhetipul: 
în faptul asemănării cu Dumnezeu, omul 
nu se dizolvă în Dumnezeu, ci este afi rmat 
în ceea ce este el.

Din perspectiva creştinismului răsări-
tean, umanitatea în sine nu poate funda-
menta morala, întrucât omul nu-şi poate 
fi  sieşi măsură. Experienţa spune că omul 
cade din exerciţiul binelui atunci când aces-
ta e săvârşit numai de dragul omului sau al 
unui bine, înţeles abstract. La urma urmelor, 
dragostea de Hristos e aceea care hrăneşte 
împlinirea sănătoasă a binelui, după cuvin-
tele Sfântului Maxim Mărturisitorul: „Cel 
ce cultivă virtutea pentru adevăr nu e 
rănit de săgeţile slavei deşarte; dar cel ce se 
străduieşte după adevăr de dragul virtuţii 
deschide în sine culcuş părerii de sine a 
slavei deşarte”.14 Acest text poate deveni 
mai inteligibil dacă vom avea în vedere şi 
sensul clasic al cuvântului grecesc areté, 
„excelenţă”: nu ni se cere, aşadar, adevăr 
de dragul performanţei, ci performanţă de 
dragul adevărului.

Tot mai adesea ne e dat să auzim cum 
că, prin părerile divergente şi pretenţiile 
reciproc-exclusive la adevăr, religiile 

14  Qu. a. T. 30; în PG 90, 369 A; în trad. Pr. Du-
mitru Stăniloae, în FR 3, Ed. IBMBOR, 2009, p. 
148.

accentuează potenţialul confl ictelor în 
lume. Pentru mulţi, o morală fără vreun 
sâmbure de credinţă pare să reprezinte 
planul ideal al unei viitoare religii umanis-
te mondiale. Această luptă nu se poartă 
numai între morala unei Biserici şi vreo 
etică seculară; o simţim şi în interiorul 
Bisericii, ca, de exemplu, în lipsa de in-
teres la adresa conţinutului de credinţă 
şi în afi rmaţia că cea mai mare poruncă 
a Evangheliei este iubirea aproapelui. 
Însă Hristos Domnul este Cel ce a aşezat 
această poruncă în legătură cu o alta, şi 
i-a dat aceeaşi importanţă precum ace-
leia: „Întâia [poruncă] este: «Ascultă, Isra-
ele, Domnul Dumnezeul nostru este singurul 
Domn». Şi: «Să iubeşti pe Domnul Dumne-
zeul tău din toată inima ta, din tot sufl etul 
tău, din tot cugetul tău şi din toată puterea 
ta». Aceasta este cea dintâi poruncă. Iar a 
doua e aceasta: «Să iubeşti pe aproapele tău 
ca pe tine însuţi». Mai mare decât acestea nu 
este altă poruncă” (Marcu 12, 29-31). 

Biserica Ortodoxă încurajează rezisten-
ţa la adresa dublei presiuni venite din par-
tea secularismului şi a globalizării, cât şi 
cultivarea instinctului pentru adevăr. Se 
prea poate că, în căutarea noastră după 
adevăr, să ajungem să ocupăm poziţii con-
trare. Acesta este un risc pe care trebuie 
să ni-l asumăm, căci o etică fără religie nu 
poate îl poate mântui pe om. Numai iu-
birea pentru adevăr − aşadar, iubirea de 
Dumnezeu − e aceea care garantează dem-
nitatea omului.
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Ebenbild Gottes –
die vergessene Würde des 
Menschen
Pfr. Dr. Alexandru I. Roşu
Orthodoxe Kirchengemeinde ‘Hl. Georg’ 
– Friedrichshafen/Ravensburg

Die moderne Begründung der Men-
schenwürde 

Die Kriege, der Hunger und die Dramen 
der Flüchtlinge, die wir heutzutage er-
leben, lenken erneut unsere Blicke auf 
das � ema der Menschenrechte. In das 
Bewusstsein der modernen Gesellschaft 
rücken die Menschenrechte in der For-
mulierung der Allgemeinen Erklärung der 
Menschenrechte von 1948, welche von 
einer Generation während der Kriegs-

nachwirkungen festgelegt wurde, der uni-
verselle Grund dafür, Respekt vor dem 
menschlichen Wesen zu verlangen. Der 
erste Artikel dieser Erklärung behauptet: 
„Alle Menschen sind frei und gleich an 
Würde und Rechten geboren. Sie sind mit 
Vernunft und Gewissen begabt und sol-
len einander im Geiste der Brüderlichkeit 
begegnen“. Diese Erklärung wurde gezielt 
formuliert, um die Zustimmung möglichst 
Vieler unabhängig von „Rasse, Hautfarbe, 
Geschlecht, Sprache, Religion, politischer 
oder sonstiger Anschauung, nationaler 
oder sozialer Herkunft, Vermögen, Ge-
burt oder sonstigem Stand“ (Art. 2)1 zu 
gewinnen. Wo liegt jedoch der Grund für 
die Festschreibung dieser Rechte? 

Wenige wissen, dass der moderne Be-

1  http://www.ohchr.org/EN/UDHR/Pages/Lan-
guage.aspx?LangID=ger, die offi  zielle Internet-
seite der United Nations Human Rights Organi-
sation, lezter Zugriff  am14.06.2017.
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griff der Menschenrechte Ideen über den 
„natürlichen Stand des Menschen“ oder 
„natürliche Rechte des Menschen“, welche 
von Aufklärungsdenkern wie etwa �o-
mas Hobbes, John Locke, Baron de Mon-
tesquieu, Jean-Jacques Rousseau oder 
David Hume formuliert wurden, beerbt. 
Mehr oder weniger forderten diese Auto-
ren die politische Tagesordnung heraus 
und stellten verschiedenen �eorien auf, 
gemäß derer es einen „natürlichen Stand“ 
vor allen bekannten Zivilisationen gege-
ben haben soll. In diesem vorgeschichtli-
chen Stand sollen alle Menschen egal ge-
wesen sein. Andere �eorien erklärten die 
Notwendigkeit eines gesellschaftlichen 
Abkommens, welches sich als einzige Lö-
sung aller Konflikte herausstellte. Um nur 
ein Beispiel zu nennen, verfasste im Jahr 
1698 John Lock seine beiden Abhand-
lungen Two Treatises of Government auch 
deshalb, um eine Antwort auf die Ideen 
(unter Anderen) von Sir Robert Filmer zu 
liefern, der in seinem postum erschiene-
nen Werk Patriarcha or the Natural Powers 
of Kings (1680) die göttlichen Rechte der 
Monarchie, welche in der Epoche von ei-
nem starken Parlament herausgefordert 
wurden, auch mit biblischen Argumenten 
zu stärken versuchte. Es gehörte nicht zu 
den Absichten von John Locke, die Heilige 
Schrift zu bestreiten, sondern die exklu-
siven Ansprüche der Monarchie auf das 
Argument des jus divinum. Seiner Ansicht 
nach könnte man als de jure divino nur die 
Menschenrechte auf Leben, Freiheit und 
Eigentum bezeichnen2. Der Philosoph be-

2 Jack Donnelly, Universal Human Rights in �e-
ory and Practice, third edition, Cornell University 
Press, Ithaca and London, 2013, p. 19, 44; S. auch 
Ian Harris, „Locke`s Political �eory”, im Stuart 
Brown (ed.), Routledge History of Philosophy, Bd. 
5: British Philosophy and the Age of Enlightenment, 
Routledge, London & New York, 1996, S. 78-100, 
bes. S. 81-84.

zieht sich sogar auf die Stelle von Genesis 
Kap. 1, Vers 28: „Gott segnete sie, und Gott 
sprach zu ihnen: Seid fruchtbar, und ver-
mehrt euch, bevölkert die Erde, und unter-
werft sie euch, und herrscht über die Fische 
des Meeres, über die Vögel des Himmels und 
über alle Tiere, die sich auf dem Land regen“3. 

Was aber mit der Herausforderung der 
traditionellen Autoritätsquellen und der 
eingebürgerten Ideen anfing, endete mit 
dem Austausch Gottes durch den Mensch 
als Maß aller Dinge. In diesem Sinne darf 
man die moderne Idee der Menschenrech-
te als die Frucht der Aufklärung betrach-
ten: der Mensch schuldet dem Menschen 
Respekt, weil auch der Andere Mensch 
ist. Der Selbstwert des Menschen ist der 
Grund dafür, die Beachtung seiner Rechte 
zu verlangen.

Der christliche Grund der Menschen-
würde

Für uns Christen liegt der eigentliche 
Grund des Respekts vor dem Menschen 
in seiner Eigenschaft, Ebenbild Gottes zu 
sein. Im Buch Genesis wird uns Folgen-
des berichtet: „Dann sprach Gott: Lasst 
uns Menschen machen als unser Abbild, uns 
ähnlich. Sie sollen herrschen über die Fische 
des Meeres, über die Vögel des Himmels und 
über das Vieh, über die ganze Erde und über 
alle Kriechtiere auf dem Land. Gott schuf 
also den Menschen als sein Abbild; als Abbild 
Gottes schuf er ihn. Als Mann und Frau schuf 
er sie“ (1, 26-27). Für Abbild benutzt der 
Text der Septuaginta eikōn. Dieses Wort 
bezeichnet das Gepräge eines Siegels, ein 
Portrait, eine Spiegelung, oder die Ikone. 
Die Kirchenväter nahmen Genesis Kap. 1, 
28 als eine Schlussfolgerung aus den vor-

3  Wiedergegeben nach der Einheitsübersetzung 
der Heiligen Schrift.
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hergehenden Versen 26-27: die Beherr-
schung über die Schöpfung folgt der allein 
von dem Menschen besessenen Eigen-
schaft – die mit keinem anderen Geschöpf 
geteilt wird – Abbild Gottes zu sein. Was 
ist aber der Inhalt dieser Eigenschaft? Ei-
nige der hilfreichsten Hinweise, die uns 
auf unserer Suche nach dem Inhalt des 
Abbildes Gottes im Menschen eine Ori-
entierung geben können, finden wir in 
den Schriften der Heiligen Basilius von 
Caesarea (†379) und Gregorius von Nyssa 
(†395).

Tatsächlich liegt für den Hl. Basili-
us die Würde des Menschen nicht in der 
Ähnlichkeit zu den anderen Geschöpfen, 
sondern in der Ähnlichkeit zu Gott. In 
seiner Homilie zu Psalm 48/49 gründet der 
Kirchenvater sogar die gesamte Moral auf 
der Eigenschaft des Menschen, Ebenbild 
Gottes zu sein: „Bewahrt etwa die Sonne 
das Abbild des Schöpfers? Oder der Mond 
oder der Rest der Sterne? All` diese blei-
ben unbelebt und stofflich, besitzen bloß 
leuchtende Körper, in welchen keine Ver-
nunft oder freie Willebewegungen oder 
freier Willen zu finden sind. Sie sind nicht 
mehr als einem Zwang unterworfene Die-
ner, dem gemäß sie sich ewig unaufhör-
lich bewegen müssen…“4. Man könnte 
sogar den Schluss aus dieser patristischen 
Stelle ziehen, dass der Inhalt des Abbildes 
Gottes in der Freiheit des menschlichen 
Geistes bestehe. An einer anderen Stelle 
fügt der Hl. Basilius sogar die Schönheit 
der menschlichen Seele hinzu5. Der Kör-
per nimmt aber auch Teil an der Würde 
des Geistes, indem er von Gott kompati-
bel zum Geiste geschaffen wurde. So spie-
gelt und unterstützt die Senkrechte des 
Körpers die geistliche Suche nach dem 

4 Migne, PG 29, 449 C

5  Gott ist nicht der Urheber des Bösen, 3; 6; im PG, 
31 333; 344.

Erhabenen6. Für denselben Autor bleibt 
aber der stärkste Beweis unserer Würde 
die Menschwerdung und die Opferdar-
bringung Christi, die Dieser zu unserer 
Erlösung vollbrachte7. 

Es besteht in den Schriften des Hl. Ba-
silius eine gewollte Ungenauigkeit, was 
den Inhalt des Abbildes Gottes angeht. 
Es scheint so, als ob der Hl. Basilius keine 
umfassende Definition liefern möchte. Er 
behauptet zwar, dass die Eigenschaften x, 
y und z dem Abbild gehören, nicht aber, 
dass x, y und z den Abbildsumfang er-
schöpfen würden.

Das �ema wurde vom Hl. Gregorius 
von Nyssa zu einer genuinen �eorie des 
Ebenbildes Gottes weiterentwickelt. Un-
ter den Gaben, welche der Mensch als Ab-
bild Gottes von Gott bekommen hat, zäh-
len Leben (Ewigkeit), Vernunft, Weisheit, 

6  Hom. zu „Hab acht auf dich”, 8; PG 31, 216 
C-217 A.

7 Hom. zu Psalm 48/49, 8; PG 29, 452 B.
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Freiheit und Tugend (das Gute). Beson-
ders am Leben und der Tugend lässt sich 
erkennen, dass der Mensch diese Gaben 
nur dadurch besitzt, dass er an ihnen par-
tizipiert8. Ausgearbeitet wird die �eorie 
des Ebenbildes Gottes in dem Werk Über 
die Ausstattung des Menschen, wo der Kir-
chenvater behauptet, dass der Wert eines 
Bildes von der Ähnlichkeit des Gepräg-
ten oder von der Treue der Spiegelung 
bestimmt werde. Der Bischof von Nyssa 
ist der Meinung, dass die treueste Abbil-
dung diejenige des Spiegels ist9. Man soll-
te sich daran erinnern, dass zu jener Zeit 
die Spiegel aus poliertem Metall gefertigt 
worden sind, und ihre Spiegelung nur in 
nächster Nähe des Originals funktionier-
te. Aus diesen beiden Grundannahmen 
zieht der Hl. Gregorius den Schluss, dass 
der Spiegel (sprich: Ebenbild) die Nähe 
zum Original suchen muss10. Der Autor 
führt seinen Gedanken weiter aus, indem 
er in seinem Kommentar zum Hohelied (s. 
Kap. 6, 3) behauptet, dass sich die See-
le einer nach dem Bräutigam suchenden 
Braut gleicht. Die Seele soll sich der Mühe 
unterziehen, sich zu reinigen, damit sie 
den Schöpfer treu spiegeln kann, und 
umso mehr, einem ‘lebenden und freien 
Spiegel’ gleich11, sich auf der Suche nach 
dem Schöpfer zu beeilen (s. Hohelied 5, 6), 
um die Entfernung zu Ihm zu mindern. 
Für den Hl. Gregorius ist diese Annähe-
rung an Gott ein endloser Aufstieg und 
eine Sehnsucht ohne Sättigung12. 

8  Große Katechese 5; im PG 45, 21 D; Über die Aus-
stattung des Menschen, 16; PG 44, 184 B-185 C. 

9  Über die Ausstattung des Menschen, 12; PG 44, 
161 CD.

10 Ebd.

11  Auslegung des Hohenliedes, Hom. 15; PG 44, 
1093 CD-1096 A.

12  Ebd., Hom. 12; PG 44, 1028 BC; 1033 D-1036 
A.

Wenn also ‘das Gute‘ der geeignets-
te Name, den wir Gott geben können, 
zu sein scheint, und der Mensch Eben-
bild Gottes ist, dann ist der Inhalt dieses 
Ebenbildes zu Gott das Gute oder die Tu-
gend. Und „wenn die Ebenbilder die Prä-
gung der Schönheit des Vorbildes unter 
allen Umständen tragen, sodass irgend-
ein Ebenbild keine Abweichung erweisen 
kann, bedeutet dies, dass es keine (bloße) 
Ähnlichkeit zu den Anderen gibt, sondern 
dies durch Alle und unter allen Umstän-
den für ununterscheidbar und identisch 
zum Vorbild gezeigt wird.“13. Wenn das 
Gute unverwechselbar ist, so können sich 
ihre Abbilder – wenn diese echt sind – 
nicht entgegenstehen. Also bleibt für den 
Bischof von Nyssa die Verwirklichung des 
Ebenbildes eine Sache der Menschenfrei-
heit. Diese mobile Auffassung über das 
Ebenbild Gottes zeigt den theologischen 
Vorteil auf, die Ursünde als (umkehrbare) 
Verdunkelung des Abbildes erklären zu 
können. Darüber hinaus, da man die De-
finition des Ebenbildes je nach betrach-
tetem Gottesattribut umschreiben kann, 
lässt sich daraus die Schlussfolgerung 
ziehen, dass man die Attributenbeschrei-
bung des Ebenbildes nie erschöpfen kann. 
Auf diese Weise wird der Mysteriumscha-
rakter des Menschen bewahrt. Und Mys-
terien fordern zum Respekt auf. 

Eine orthodoxe Perspektive über die 
Menschenrechte? 

Da die Aufklärung essentiell dem öst-
lichen christlichen Geist fremd bleibt, 
bleibt auch die moderne Idee der Men-
schenrechte dem orthodoxen Christen-
tum fern. Um nur ein Beispiel zu nen-

13  Über die Ausstattung des Menschen, 16; PG 44, 
184 C.
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nen, behauptete der Hl. Paisios vom Berg 
Athos (†1994), dass Sich-Opfern und 
Pflicht zum christlichen Leben gehören, 
und nicht das Recht, im Sinne von ‘Sache-
die-mir-gehört’. Für diesen Heiligen aus 
jüngster Zeit ist ‘das Recht’ nur ein Spie-
gelbild der menschlichen Gerechtigkeit, 
welche sich der göttlichen entgegenstellt, 
und deshalb letztendlich nur ein Werk-
zeug, das die Moderne dem Egoismus zu 
Verfügung stellt14. Wenn wir die Aussage 
des Hl. Paisios als normativ für die Auffas-
sung der orthodoxen Kirche halten, so be-
deutet dies, dass, wenn man die moderne 
Idee der Menschenrechte begrüßt, man 
nur bei einer verbesserungsbedingten 
Formel bleibt und dadurch nur die Hälfte 
der Wahrheit bekennt. 

Selbstverständlich soll der Christ alle 
Menschen lieben, jedoch nicht die Sün-
de. Immer häufiger wird von uns ortho-
doxen Christen verlangt, „dass wir den 
Menschen, so wie er ist, akzeptieren“. 
Leider bedeutet das auch, die Sünden zu 
akzeptieren, welche als harmlose Eigen-
tümlichkeiten und dadurch als peremto-
rische Rechte dargestellt werden. Für uns 
Christen bleibt der Grund der Nächsten-
liebe das Opfer Christi, das alle Menschen 
einschließt. Vater Dumitru Stăniloae sag-
te einmal, hinter dem Antlitz [das Rumä-
nische benutzt dasselbe Wort für ‘Antlitz’ 
als auch für ‘Ebenbild’] jedes Menschen, 
den wir treffen, verbirgt sich das Antlitz 
Christi, der unser Ebenbild auf Sich ge-
nommen hat, um es zu erneuern. Deshalb 
dürfen wir keinen Menschen verurteilen 
oder verachten. Anders ausgedrückt, jede 
unserer Beziehungen mit jedem Men-
schen führt durch Christus. Christus 

14  Hl. Paisios Hagioreites, Cuvinte duhovniceşti 
[Geistliche Wörte], Bd. 3 – Nevoinţă duhov-
nicească [Geistliche Anstrengung], Evanghelis-
mos, Bukarest, 2012, S. 110-117.

selbst ist das wahre Maß des Menschen 
(Eph. 4, 13), unser Leitbild, unser Ziel, je-
doch auch die notwendige Kraft, dieses zu 
erreichen. Besonders die Heiligen des 20. 
Jh. haben die Erfahrung gemacht, dass 
die wahre Liebe zu allen Menschen der 
Auf-sich-nahme der Liebe Christi zu allen 
Menschen folgt. 

Gott für das Maß aller hinzunehmen 
bedeutet nicht, das Menschliche aufzu-
lösen. Eine andere logische Folge der pa-
tristischen Auffassung über den Mensch 
als Ebenbild Gottes ist diejenige, dass, un-
abhängig von der Treue der Spiegelung, 
der Spiegel wesentlich etwas anderes als 
das Original bleibt: in der Tatsache seines 
Bildnisses zu Gott wird der Mensch nicht 
in Gott aufgelöst, sondern bejaht, in dem, 
was er ist.

Aus Sicht des östlichen Christentums 
kann das Mensch-Sein an sich nicht mora-
lisch begründet werden, da der Mensch sich 
nicht selber Maß sein kann. Nur zu oft ma-
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chen wir die Erfahrung, dass der Mensch 
bei der Vollbringung des Guten scheitert, 
wenn er dieses nur dem Menschen zuliebe, 
oder einem abstrakten Guten zuliebe, tut. 
Letztendlich ist es die Liebe zu Christus, 
die die gesunde Vollbringung des Guten 
ernährt. Der Hl. Maximus Confessor fand 
die passenden Worte dafür, indem er sag-
te: „Derjenige, der der Wahrheit zuliebe 
die Tugend pfl egt, erleidet keinen Schaden 
durch die Pfeile des Hochmutes. Derjeni-
ge aber, der nur der Tugend zuliebe nach 
Wahrheit strebt, bereitet in sich ein Nest 
des prahlenden Hochmutes“.15 Dieser Text 
wäre vielleicht eindeutiger, wenn wir den 
klassischen altgriechischen Sinn des Wor-
tes areté, ‘Tugend’ im Auge behalten, und 
es durch ‘Meisterschaft’ übersetzen wür-
den: nicht Wahrheit wegen Leistung, son-
dern Leistung wegen Wahrheit, wird von 
uns gefordert. 

Immer häufi ger bekommen wir zu hö-
ren, dass die Religionen durch die unter-
schiedlichen Behauptungen und die sich 
gegenseitig ausschließenden Ansprüche an 
die Wahrheit nur zum Konfl iktpotential in 
der Welt beitragen. Für Viele scheint eine 
Moral ohne irgendeinen Glaubenskern der 
perfekte Grundriss einer künftigen hu-

15 Qu. a. T. 30; PG 90, 369 A.

manistischen Weltreligion zu sein. Dieser 
Kampf fi ndet nicht nur zwischen der Mo-
ral-Lehre einer Kirche und einer säkularen 
Ethik statt, sondern wir spüren es auch 
innerhalb der Kirche, z. B. in dem Desin-
teresse am Glaubensinhalt und in der Be-
hauptung, dass das größte Gebot des Evan-
geliums die Nächstenliebe sei. Es war aber 
Christus Selbst, der dieses Gebot in Verbin-
dung zu einem anderen Gebot brachte und 
es diesem gleichstellte: „Das erste [Gebot] 
ist: Höre, Israel, der Herr, unser Gott, ist der 
einzige Herr. Darum sollst du den Herrn, dei-
nen Gott, lieben mit ganzem Herzen und gan-
zer Seele, mit all deinen Gedanken und all 
deiner Kraft. Als zweites kommt hinzu: Du 
sollst deinen Nächsten lieben wie dich selbst. 
Kein anderes Gebot ist größer als diese bei-
den“ (Mk. 12, 30-31). 

Die orthodoxe Kirche ermuntert dazu, 
dem Doppeldruck des Säkularismus und 
der Globalisierung nicht nachzugeben, 
und den Instinkt zur Wahrheit zu pfl e-
gen. Es mag sein, dass unsere Suche nach 
Wahrheit uns zu entgegensetzten Mei-
nungen führt. Dieses Risiko aber müssen 
wir eingehen, da eine Ethik ohne Religi-
on den Menschen nicht erlösen kann. Es 
ist nur die Liebe zur Wahrheit, das heißt, 
die Liebe zu Gott, die die Würde des Men-
schen garantiert.
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De ce e importantă 
 icoana?
Pr. Răzvan Florin Gașca

Introducere: Ce este și cum trebuie să 
fi e icoana?

De-a lungul secolelor, înțelegerea Cuvân-
tului Scripturii a fost exprimat și transmis 
de Biserică în texte dogmatice, teologice, 
liturgice, imnografi ce, dar și prin inter-
mediul artei, în icoană, în arhitectură, 
în sculptură și prin arta muzicală. Între 
toate aceste moduri de redare există o 
concordanță deplină, ele lămurindu-se și 
întregindu-se în mod reciproc. Prin ur-
mare, icoana este purtătoare a Revelației 
dumnezeiești. În ea sunt exprimate, 
sub forma imaginii, Cuvântul Scriptu-
rii și cuvintele Sfi ntei Tradiții. Mai mult 
decât atât, prin icoană, ca şi prin Sfânta 
Scriptură, nu doar afl ăm ceva despre Dum-
nezeu, ci Îl afl ăm pe Dumnezeu. Îl afl ăm 
pe Dumnezeu nu după natura Sa, ci după 
persoana Sa. Icoana Mântuitorului Iisus 
Hristos ne înfățișează persoana Sa, iar nu 
fi rea Lui, după cum remarcă Sfântul Ata-
nasie Sinaitul: „Nu fi rea vede fi rea, ci per-
soana contemplă persoana”.1Dacă icoa na 
și prototipul ar avea aceeași natură, ico-
ana ar deveni tot una cu prototipul. Însă 
între icoană si prototip este o identitate 
de persoană. Icoana înfățișează persoana 
sfântului (prototipului) și îi poartă nu-
mele, care face legătura dintre icoană și 
persoana reprezentată și dă posibilitatea 
comuniunii cu el și posibilitatea de a-L 

1  Sfânta Mănăstire Pantocrator, Învățătura 
ortodoxă despre Icoane, 2 (URL: http://www.
impantokratoros.gr/icoane_1.print.ro.aspx), 
accesat 16.7.2017.

cunoaște, prin participare. Între icoană și 
sfântul reprezentat este o legătură strânsă 
și o anumită participare a uneia la cealaltă.2 
Daca luăm exemplul banal al unei fotogra-
fi i cu mai multe personaje, iar cineva ne 
roagă să-i arătăm pe părinți în fotografi e, 
noi îi vom indica, arătând chipul lor, şi 
nu vom arăta chipul altor persoane. Ceea 
ce înseamnă că în chipurile fotografi ate 
sunt reprezentate aceleași persoane cu ale 
părinților noștri, deși fotografi a nu poate 
fi  considerată niciodată icoană.

În virtutea acestei realități, a identității 
de persoana dintre icoană și prototip, 
Sfântul Ioan Damaschin afi rmă că ,,icoa-
na lui Hristos este Hristos si icoana unui 
sfânt este acel sfânt. Puterea și slava 
nu se împart, ci devin atribute ale celui 
înfățișat”.3 În icoană, persoanele sfi n-

2  Leonid Uspensky, Călăuziri în lumea icoanei, 
edit. Sofi a, Bucureşti, 2011, p. 45.

3  P.G. 94, col.1256 A, Apud. Leonid Uspensky, 
Călăuziri în lumea icoanei, edit. Sofi a, Bucureşti, 
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te sunt înfățișate în stare de rugăciune, 
inun date de pacea și de liniștea lui Hris-
tos. Mișcările sunt gesturi liturgice, privi-
rea este interiorizată, simțurile subțiate, 
totul este scăldat în lumină, bucurie și 
slavă dumnezeiască. Prin aceasta, icoana 
ne invită să intrăm noi înșine în această 
stare, să participăm la viața și slava 
dumnezeiască prin rugăciune. Ea este o 
chemare de a trece pragul Împărăției ceru-
rilor, pe care ne-o înfățișează, și de a fi în 
comuniune cu Dumnezeu și cu sfinții Săi 
prin contemplare si rugăciune, primind 
harul dumnezeiesc. 

Icoana trebuie, aşadar, să îndeplinească 
două condiții pentru a fi o icoana auten-
tică. Prima este aceea de a exprima corect 
Adevărul de credință, iar în acest cadru, să 
mijlocească posibilitatea unei experiențe 
de rugăciune. Pentru aceasta, responsabili-
tatea iconografului este aceea de a fi adânc 
ancorat în viața Bisericii și presupune ca 
icoana pe care o pictează să fie ea însăși o 
manifestarea a experienței personale de 
rugăciune cu sfântul pe care îl zugrăvește. 

2011, p. 45.

Lumea omului post-modern –  
Împă răție a imaginii

Miza întâlnirii noastre contemporane cu 
icoana, ca imagine bună prin excelență, 
fiindcă ,,bun este Dumnezeu”, pe care ni-L 
înfățișează, este semnificativă. Universul 
omului postmodern nu mai este identic cu 
cel al secolelor trecute. El este inundat și, 
în aceeași măsură, bulversat de imagini. 
Acestea pătrund agresiv și se succed cu ra-
piditate în viața noastră, prin televiziune, 
mass-media, internet şi, mai nou, prin 
telefonia „inteligentă”. Suntem deseori 
martorii apariției unor reflexe comporta-
mentale negative și ridicării unor patimi 
la statut de virtute, în timp ce valorile 
tradiționale și sănătoase sunt tot mai rela-
tivizate. Prin agresiunea și inflația de ima-
gini pervertite, percepția realității riscă să 
se distorsioneze, fiind înlocuită treptat cu 
o altă realitate, virtuală, care deseori duce 
la păcat si robește sufletul. Imaginația 
omului se îmbolnăvește și devine însetată 
de imaginile cu care se hrănește pentru 
a se dezvolta. Această invazie de imagini 
face ca ochii să-şi piardă receptivitatea și 
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produce o vădită dezorientare, precum și 
o împrăștiere a întregii ființe a omului. 

Imaginea acționează direct la nivelul 
inimii. Orice întâlnire cu o imagine lasă 
urmări și influențează întreaga noastră 
fiinţă. Mântuitorul ne spune: ,,Luminătorul 
trupului este ochiul tău. Când ochiul tău este 
curat, atunci tot trupul tău e luminat; dar 
când ochiul tău e rău, atunci și trupul tău e 
întunecat. Ia seama deci ca lumina din tine să 
nu fie întuneric. Așadar, dacă tot trupul tău 
e luminat, neavând nici o parte întunecată, 
luminat va fi în întregime, ca și când te 
luminează făclia cu strălucirea ei” (Luca 11, 
34-36). Împotriva gândurilor rele luptăm 
cu gândurile bune, pe care le primim de 
la Hristos chemând în rugăciune numele 
Lui şi căutând spre cuvântul dătător de 
viață cuprins în Sfânta Scriptură, căci ,,...
nu numai cu pâine se va hrăni omul, ci cu tot 
cuvântul care iese din gura lui Dumnezeu” și 
păzind acest cuvânt: ,,Dacă Mă iubește ci-
neva, va păzi cuvântul Meu, și Tatăl Meu îl 
va iubi, și vom veni la el și vom face locaș la el” 
(Ioan 14, 23). Sau: ,,Adevărat, adevărat zic 
vouă: Dacă cineva va păzi cuvântul Meu, nu 
va vedea moartea în veac” (Ioan 8, 52). Tot 
astfel luptăm împotriva imaginilor rele cu 
care ne întâlnim, împotriva efectelor lor, 
țintind spre imaginile bune şi cerând aju-
torul lui Dumnezeu în rugăciune. Imagi-
nile rele le înlocuim cu alte imagini, bune! 
Transpus la tema noastră și la contextul 
lumii în care trăim, am putea spune şi că: 
„Ceea ce privești te face, te definește şi te 
determină ca om!”. Tot in acest sens, ico-
nograful Pavel Bousalaev spunea: ,,Spune-
mi ce imagini privești, ca să-ţi spun cine 
ești”.4 O asceză a privirii si grija curăției 
ochilor sunt de maximă importanță în 
urcușul duhovnicesc, însă ne punem în-

4  Michel Quenot, Nevoia de icoană - de vorbă cu 
meşterul iconar Pavel Bousalaev, edit. Sophia, 
Bucureşti, 2006, p. 76.

trebarea în ce măsură este posibil în lu-
mea de astăzi şi ce rol joacă icoana în acest 
context.

Înainte de ,,secolul vitezei”, lumea 
creștină avea o anumită cumințenie şi as-
cetism vizual. Imaginea artistică în lumea 
creștină se limita la a fi o imagine iconico-
liturgică. Aproape toată arta vizuală de 
până la Renașterea apuseană avea un 
caracter religios. Imaginea artistică era 
pusă în slujba Bisericii atât în Răsărit, 
cât şi în Apus. Ruptura şi îndepărtarea 
dintre Biserica de Răsărit şi cea de Apus 
s-a manifestat, treptat, și în arta sacră. 
Arta apuseană se distanțează în pictură 
de canonul bizantin şi de regulile grama-
ticale ale limbajului icoanei, care ,,oferă 
o contemplare a dumnezeirii în om şi a 
firii umane în Dumnezeu”.5 Imaginile re-
ligioase din Apus, prin naturalismul lor, 
devin nestorianiste, oferind o contem-
plare doar a firii căzute, lipsite de per-
spectiva Învierii. Asistăm în pictură la o 
în-omenire absolută a lui Dumnezeu. Pe 
drum, sfinții își pierd aureola ca prezenţă 
a slavei şi harului dumnezeiesc. Din ima-
gini propovăduitoare ale Împărăției ceru-
rilor, ale Învierii, ale trupului devenit 
nestricăcios, ele decad atât de mult, încât 
devin propovăduiri ale necredinței. Așa, 
de pildă, pictura lui Hans Holbein, Hristos 
mort în mormânt (1521), l-a tulburat atât 
de mult pe Dostoievski, încât face referire 
la el în romanul ,,Idiotul”. În acest tablou, 
Hristos, ,,Împăratul Slavei” și ,,Izvorul 
Vieţii”, e reprezentat ca un cadavru în des-
compunere, având urmele groaznicelor 
suplicii, lipsit de orice semn de dumnezei-
re. Este mai degrabă o imagine desăvârșită 
a morții absolute, care nu dă nicio șansă 
Învierii. Așa ceva nu va naște niciodată 
credința, ci necredința. În contrast cu 

5  Christoph Schönborn, Icoana lui Hristos, edit. 
Humanitas, Bucureşti, 2011, p. 231.
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aceste imagini, în icoana Răstignirii sau 
Punerii în mormânt, Hristos este repre-
zentat cu un trup, deși mort, gata să În-
vieze, nedespărțit de slava dumnezeiască. 

Privirea Mântuitorului și universali-
tatea Împărăției Imaginii

Imaginea religioasă lipsită de orice ca-
racter dumnezeiesc, care nu mai exprimă 
învățătura de credință a Bisericii, devine 
o imagine pe care nu o mai poți venera, 
devine o imagine seacă. Această desa-
cralizare a imaginii, îndepărtarea ei de 
sensul icoanei, a provocat în Occident 
iconoclasmul radical protestant, care 
golește spațiul liturgic de tot ceea ce pu-
tea orienta privirea, mintea și inima spre 
cele veșnice. Încetul cu încetul s-a produs 
secularizarea artei, ruperea ei de Biseri-
ca. Secularismul imaginii, iconoclasmul 
Reformei în Apus și iconoclasmul ateu în 
Răsărit au avut ca efect marginalizarea şi 
scoaterea imaginilor care vorbesc despre 
Dumnezeu din spațiul omului modern. 
Astfel omul devine privat de imaginea 
chipului lui Dumnezeu, Cel ce este iubi-
re. Această ,,moarte” a imaginilor despre 
Dumnezeu a contribuit la dispariția lui 
Dumnezeu însuși din conștiința societății 
moderne. Trăim într-o societate din ce în 
ce mai depresivă, cauzată mai ales de fap-
tul că omul nu se mai simte iubit. Șansa 
de a se întâlni cu Dumnezeu-Iubire, Cel 
care iubește necondiționat, Cel care ne-a 
creat din iubire şi Care tot din iubire S-a 
întrupat şi S-a jertfit pentru noi, ca să ne 
desăvârșească, este anihilată și de lipsa 
imaginii care vorbește despre aceasta. 

Suntem invadați de imagini ce sunt 
de multe ori „șerpi veninoși”. Cuvintele 
apologetice la adresa icoanei ale Sfântu-
lui Ioan Damaschin: „Am văzut chipul 
omenesc al lui Dumnezeu şi sufletul meu 

s-a mântuit”6 devin astăzi profetice. Ve-
derea în icoană a lui Dumnezeu, Cel care 
S-a întrupat, a pătimit şi a înviat din iu-
bire pentru noi, devine șansa omului de 
a fi salvat de „mușcăturile” aducătoare de 
moarte. Astăzi, rolul icoanei adevărate în 
viaţa creștinului e mai important, poate, 
ca niciodată. 

Mântuitorul, prin gesturile Sale, ne 
învață încotro să avem îndreptată privirea. 
La săvârșirea înmulțirii pâinilor si peștilor, 
Mântuitorul, „privind la cer, a binecuvântat 
şi a frânt pâinile şi le-a dat ucenicilor” (Mar-
cu 6, 41). Atunci când îl înviază pe Lazar, 
,,Iisus Și-a ridicat ochii în sus și a zis: Părinte, 
Îți mulțumesc că M-ai ascultat” (Ioan 11, 
41). Înainte de pătimirea Sa Mântuitorul, 
rugându-se, „ridicând ochii Săi la cer, a zis: 
Părinte, a venit ceasul! Preaslăvește pe Fiul 
Tău, ca și Fiul să Te preaslăvească” (Ioan 
17, 1). Iar Ștefan, fiind plin de Duh Sfânt 
și privind la cer, a văzut slava lui Dumne-
zeu şi pe Iisus stând de-a dreapta lui Dum-
nezeu (Faptele Apostolilor 7, 55). 

Această chemare de a ne ridica ochii 
la cer este chemarea lui Dumnezeu de a 
privi spre icoană, cea în care se străvede 
,,Împărăția cerurilor“. „Iar noi toți, privind 
ca în oglindă, cu faţa descoperită, slava Dom-
nului, ne prefacem în același chip din slavă în 
slavă, ca de la Duhul Domnului“ (II Corin-
teni 3, 18). Icoana, care, în tehnica ei, este 
o trecere de la întuneric la lumină, arătând 
îndumnezeirea omului prin lucrarea Sfân-
tului Duh, ne ajută să urcam de la omul 
pământesc spre omul ceresc.

Contemplarea unei icoane umple de 
sens viaţa noastră, căci „contemplarea nu 
se rezumă la o privire goală într-un spațiu 
gol, ci la o comunicare însemnată între doua 
realități spirituale; ea este un vehicul pentru 

6  P.G. 94, col. 1256A, Apud. Leonid Uspensky, 
Călăuziri în lumea icoanei, edit. Sofia, Bucureşti, 
2011, p. 46.
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transferul de sens”.7

Aşa aflăm de ce Daniil Ciornîi şi Andrei 
Rubliov petreceau momente îndelunga-
te privind spre icoane. Aceștia, „liberi 
de grijile pământești, îşi ridicau pururea 
mintea şi gândurile lor spre lumina cea 
dumnezeiască şi nematerială, însă ochiul 
lor trupesc îl înălțau întotdeauna spre chi-
purile pictate în culori materiale ale Dom-
nului, ale Preacuratei Sale Maici şi ale tu-
turor sfinților... ședeau pe scaune în fata 
dumnezeieștilor icoane şi priveau neîn-
trerupt spre ele, umplând-se de bucurie şi 
strălucire dumnezeiască“.8 

Câți dintre noi mai au aceasta tihnă 
duhovnicească? Câți au ocazia şi bucuria 
de a rămâne în rugăciune şi contempla-
re în faţa icoanei, de a descoperi sensu-

7  �eodor Damian, Implicaţiile spirituale ale teo-
logiei icoanei, edit. Eikon, Cluj-Napoca, 2003, p. 
53.

8  Gabriel Bunge, Icoana Sfintei Treimi a Cuviosului 
Andrei Rubliov, edit. Deisis, Sibiu, 2006, p. 171.

rile adânci ale acesteia? Ea invită pe om 
să intre mai adânc în taina vieții divine. 
Rugăciunea şi contemplarea, pe care icoa-
na le stimulează şi cere, ajută omul să int-
re în legătură cu Dumnezeu, îi umple viața 
de prezenţă şi sens.

Efectul inflației de imagini pervertite în 
viața noastră constă și într-o împrăștiere 
în însăși ființa noastră. Icoana, „în con-
trapondere cu actuala proliferare a imagi-
nilor... reinventează în special privirea, ea 
ne învață ce este o imagine, obișnuindu-ne 
să ascultăm”9, adică icoana este o imagine 
care se descoperă ca mod de comuniune a 
noastră cu Dumnezeu si sfinții Săi în tai-
na inimii noastre, în rugăciune şi asculta-
re. Ea este o imagine prin care Dumnezeu 
vorbește direct inimii. Icoana, ca imagine 
sfântă, ne pune în faţa unei realități. În 

9  Michel Quenot, Nevoia de icoană − de vorbă cu 
meşterul iconar Pavel Bousalaev, edit. Sophia, 
Bucureşti, 2006, p. 76.
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rugăciune si contemplare, ne ajută sa ne 
strângem din împrăștiere, să ne adunăm 
în noi înșine pentru marea întâlnire cu 
Dumnezeu, căci „Împărăția cerurilor este 
înlăuntrul nostru” (Luca 17, 21).

Prin icoană, Însuși Dumnezeu sau 
sfântul reprezentat lucrează tainic în 
viața noastră. Ştiind că ,,Dumnezeu este 
iubire” (1 Ioan 4, 8), contemplarea icoanei 
înseamnă astfel o împărtășire din iubirea 
lui Dumnezeu pe care o revarsă asupra 
noastră. Dumnezeu ne vrea în comuniu-
ne de iubire cu El. La Vecernia zilei, când 
se sărbătorește Sfânta Mahrama trimisă 
regelui Abgar, se cântă: „Ai închipuit icoa-
na preacuratei feței Tale şi ai trimis-o cre-
dinciosului Abgar, care dorea să Te vadă pe 
Tine, Cel de heruvimi nevăzut după Dumne-
zeire. Ca, văzând noi chipul Tău, Cel ce Te-
ai întrupat pentru noi şi ai pătimit de voie, 
să ne aprindem de dragostea Ta, pe care ai 
revărsat-o spre noi pentru mila ta”.

Astăzi, icoana poate face mai multă mi-
siune şi poate vorbi mai mult decât cuvin-
tele. Icoana are, de asemenea, şi o funcție 
ecumenică. Ea deschide și face accesibil 
universul credinței noastre și celor care 
nu au aceeași identitate duhovnicească. O 
prietenă, pastor protestant, fascinată de 
spiritualitatea răsăriteană, mi-a comandat 
mai multe icoane în perioada studenției. 
După un timp, m-a sunat şi mi-a mărturisit 
că era foarte bucuroasş si emoționată. Ea, 
care nu se rugase niciodată Maicii Domnu-
lui, prin ajutorul icoanei, reușise în sfârșit 
să facă lucrul acesta. Fascinația provocată 
astăzi de icoa ne, spune Christoph Schön-
born, ,,este ceva mai mult decât nostal-
gie. Este dorul după frumusețea curată şi 
sinceră care se oglindește în icoană”.10

10  Christoph Schönborn, Icoana lui Hristos, edit. 

Concluzie: De la imagine, înapoi la 
Imagine

Icoana nu este o simplă imagine, ci ea 
este însăși Imaginea Vieţii, purtătoare a 
mai multor valori, cu care omul se poa te 
împărtăși în urma întâlnirii cu ea. Icoa na are 
o valoare pedagogică, teologică si dogmatică, 
ca purtătoare a adevărului de credință și 
propovăduitoare a acestuia. Harică, pen-
tru că, prin ea, Dumnezeu revarsă în viața 
noastră harul Său dumnezeiesc. Estetică, 
mai ales prin frumuseţea conţinutului 
și mesajului său, dar și prin frumuseţea 
formei și a limbajului plastic, prin care 
se încearcă exprimarea Frumuseţii celei 
nevăzute cu ochii trupeşti. Mistică, pentru 
că ea este o imagine a lumii transfi gurate, 
aşa cum va fi  la sfârşitul veacurilor. Ascetică, 
pentru că renunțarea la imaginile nefolosi-
toare sufl etului și concentrarea privirii pe 
icoană reprezintă o lucrare a minții care 
presupune luptă, renunțare, tăierea prop-
riei voi. Are o valoare Tămăduitoare, pentru 
că omul de astăzi, creștinul afectat în mod 
inevitabil de imagini care, în ansamblul lor, 
provoacă o risipire sau o înrobire a minții, 
are posibilitatea de a a-și vindeca imagina-
rul. Curățitoare, pentru că ea este o întoar-
cere din amalgamul de sensuri mundane la 
causa prima, la sensul primar al vieții noast-
re, anume la comuniunea cu Dumnezeu și 
cu sfi nții, reprezentată vizual în icoană și 
accesibilă prin Biserică și în Biserică. Icoa-
na are, nu în ultimul rând, o valoare critică, 
pentru că e spirituală, dincolo de categori-
ile consumiste și materialiste ale lumii de 
astăzi, pe care le relativizează. Prin icoană 
nu ești ceea ce ai (consumism), ci ești ceea 
ce poți să fi i (sfi nțenie).

Humanitas, Bucureşti, 2011, p. 232.

Deisis_25_2017_continut_korr5.indd   72 17.10.2017   09:28:45



Artikel

Nr. 25/2017     73

Die Bedeutung der Ikone 
heute
Pfr. Răzvan Florin Gâscă

Einführung: Die Ikone – was sie ist 
und wie sie sein sollte

Im Laufe der Jahrhunderte wurde die 
Deutung des Wortes der Heiligen Schrift 
von der Kirche formuliert und durch dog-
matische, theologische, liturgische und 
hymnographische Texte vermittelt, aber 
auch durch die Kunst: in Ikonen, in der Ar-
chitektur, in Skulpturen und in der Musik. 
All diese Ausdrucksweisen ergänzen sich 
vollständig und erklären sich gegenseitig. 
Daraus folgend ist die Ikone Trägerin der 
Off enbarung Gottes. In Form von Bildern 
drückt sie die Worte der Heiligen Schrift 
und die Worte der Heiligen Überlieferung 
aus. Mehr als das: Wir erfahren durch die 
Ikone nicht nur etwas über Gott, sondern 
durch die Ikone – genauso wie durch die 
Heilige Schrift – erfahren wir Gott selbst. 
Wir erfahren Gott nicht nach Seinem We-
sen, sondern nur nach Seiner Person. Die 

Christus-Ikone off enbart uns Seine Per-
son und nicht Sein Wesen, wie der Heili-
ge Athanasios der Sinaites schreibt: „Die 
(menschliche) Natur kann nicht das (gött-
liche) Wesen sehen, sondern die (mensch-
liche) Person schaut die (gott-menschli-
che) Person (Jesu-Christi).“1 

Wenn die Ikone und das Urbild (die 
dargestellte Person) das gleiche Wesen 
hätten, dann wäre die Ikone dem Urbild 
gleich. Jedoch gibt es zwischen der Ikone 
und dem Urbild ein Identitätsverhältnis 
gemäß der darin dargestellten Person. 
Die Ikone personifi ziert den Heiligen (das 
Urbild) und enthält zugleich dessen Na-
men, womit eine Verbindung zwischen 
der Ikone und der abgebildeten Person 
hergestellt wird. Damit entsteht die Mög-
lichkeit, mit ihm zu kommunizieren, ihn 
kennen zu lernen. Zwischen der Ikone 
und dem dargestellten Heiligen gibt es 
eine enge Bindung und eine Teilnahme des 
Einen an dem jeweils Anderen.2 Wenn wir 

1  http://www.impantokratoros.gr/icoane_1.
print.ro.aspx Sfanta Manastire Pantocrator | 
Învăţătura ortodoxă despre Icoane, S. 2.

2  Leonid Uspensky, Călăuziri în lumea icoanei [Die 
Führung durch die Welt der Ikonen], Sophia, Bu-
karest, 2011, S. 45.
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das banale Beispiel einer Fotografie mit 
mehreren Personen heranziehen und uns 
jemand bittet, ihm unsere Eltern auf dem 
Foto zu zeigen, werden wir mit Sicherheit 
auf deren Gesichter zeigen und nicht auf 
die der anderen. Das, was die Gesichter 
unserer Eltern auf dem Foto sind, reprä-
sentiert letztendlich die gleichen Perso-
nen wie unsere Eltern; trotzdem kann das 
Foto niemals als Ikone betrachtet werden.

Diese personenbezogene Identität zwi-
schen der Ikone und des Urbildes bestä-
tigt der Heilige Johannes von Damaskus: 
,,Die Ikone Jesus Christi ist Jesus Chris-
tus, und die eines Heiligen ist der Heilige. 
Die Kraft und die Herrlichkeit teilen sich 
nicht auf, sie werden zum Attribut des 
Dargestellten.“3 In der Ikone werden die 
Personen im Zustand des Gebets gezeigt, 
erfüllt mit dem Frieden und der inneren 
Ruhe Christi. Die Bewegungen werden als 
liturgische Gesten dargestellt, der Blick 
wirkt verinnerlicht, die Sinne gedämpft. 
Alles ist durchflutet von Licht, von der 
Freude und der Gnade Gottes. Damit 
lehrt uns die Ikone, wie man selbst jenen 
Zustand erreicht, um am Leben und der 
göttlichen Gnade im Gebet teilzuneh-
men. Sie ist wie ein Aufruf, die Schwelle 
des Himmelreichs zu überschreiten und 
in Gemeinschaft mit Gott und seine Hei-
ligen zu treten, um damit die göttliche 
Gnade zu empfangen. 

Die Ikone muss zwei Voraussetzungen 
erfüllen, um eine authentische Ikone zu 
sein: Sie muss wahrheitsgemäß den Glau-
ben wiedergeben und in diesem Sinne 
genauso die Möglichkeit bieten, das (auf-
richtige) Gebet zu erfahren. Deshalb hat 
ein Ikonenmaler die Verantwortung, tief 

3  Hl. Johannes Damaschin, Kommentar zum Hl. 
Basilios dem Großen, mit Anlehnung zum ersten 
Wort zur Verteidigung der heiligen Ikonen, P.G. 
94, col.1256 A, s. Leonid Uspensky, ibidem.

im Leben der Kirche verankert zu sein, da-
mit die Ikone, die gemalt wird, selbst ein 
Zeugnis seiner persönlichen Erfahrung 
mit dem Gebet zu jenem Heiligen gibt. 

Die Welt des postmodernen Men-
schen: ein Reich des Bildes

Es ist wichtig, uns mit der Ikone im Zu-
sammenhang mit der heutigen Welt nä-
her auseinanderzusetzen, da die Ikone 
als „gutes Bild“ die Güte Gottes zeigt. Die 
Welt des postmodernen Menschen ist 
nicht mehr jene der vergangenen Jahr-
hunderte. Der Mensch wird überflutet 
und gleichzeitig verwirrt von Bildern. 
Diese erfassen und verfolgen uns mit ra-
santer Geschwindigkeit im Fernsehen, im 
Internet, in den Massenmedien und seit 
neuestem auch am Smartphone. Oftmals 
werden wir Zeugen eines schlechten Ver-
haltens und wie dieses gar zu einer Tu-
gend erhoben wird – und das in einer Zeit, 
in der die traditionellen und gesunden 
Werte zu verschwinden drohen. Durch die 
aggressiven und inflationär pervertierten 
Bilder droht die Wahrnehmung der Wirk-
lichkeit immer mehr verzerrt zu werden, 
weil sie Stück für Stück durch eine ande-
re, virtuelle, zur Sünde führenden und 
abhängig machenden Realität ersetzt 
wird. Die Vorstellungskraft des Menschen 
wird zunehmend verpestet und er giert 
nach weiteren solchen Bildern, um diese 
Krankheit zu nähren und sie weiterzu-
verbreiten. Jene Invasion der Bilder läßt 
die Augen ihre Empfänglichkeit verlieren 
und führt zu einer Desorientierung und 
Zerstreuung des gesamten menschlichen 
Wesens.

Das Bild wirkt direkt auf die Ebene 
des Herzens. Jede Begegnung mit einem 
Bild hinterläßt Spuren und beeinflußt uns 
in unserem Wesen. Jesus sagt uns: „Die 
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Leuchte des Leibes ist dein Auge. Wenn dein 
Auge gesund ist, dann ist dein ganzer Leib 
hell. Wenn es aber krank ist, dann ist auch 
dein Leib finster. Achte also darauf, dass das 
Licht in dir nicht Finsternis ist! Wenn dein 
ganzer Leib hell ist und nichts Finsteres in 
ihm ist, dann wird er ganz hell sein, wie wenn 
die Leuchte dich mit ihrem Strahl bescheint“ 
(Lk 11, 34–36) Schlechte Gedanken wer-
den mit guten Gedanken bekämpft, die 
von Christus kommen, wenn wir im Ge-
bet seinen Namen rufen und nach dem 
Leben spendenden Wort in der Heiligen 
Schrift suchen, denn: „Der Mensch lebt 
nicht vom Brot allein, sondern von jedem 
Wort, das aus Gottes Mund kommt“ (Mt 4, 
4; Dtn 8, 3) und dieses Wort beherzigend: 
„Wenn jemand mich liebt, wird er mein Wort 
halten; mein Vater wird ihn lieben und wir 
werden zu ihm kommen und bei ihm Woh-
nung nehmen“ (Joh 14, 23). Oder: „Wenn 
jemand an meinem Wort festhält, wird er 
auf ewig den Tod nicht erleiden“ (Joh 8, 52). 
Genauso kämpfen wir gegen schlechte 
Bilder, denen wir begegnen, und gegen 
deren Auswirkungen, indem wir an den 
guten Bildern festhalten und im Gebet 
um Gottes Kraft bitten. Die schlechten 
Bilder ersetzen wir durch andere Bilder 
– durch gute. Mit Blick auf den Kontext 
unseres �emas, übertragen auf unsere 
Welt, könnten wir sagen, dass das, was 
du betrachtest, dich ausmacht, definiert 
und dich als Menschen festlegt. In dieser 
Hinsicht sagte der Ikonograph Pavel Bou-
salaev: „Sag mir, welche Bilder du betrach-
test, damit ich dir sage, wer du bist.“4

Vor diesem „Jahrhundert der Ge-
schwindigkeit“ hatten die gläubigen 
Christen eine gewisse visuelle Tugendhaf-

4  Michel Quenot, Nevoia de icoană. De vorbă cu 
meșterul iconar Pavel Busalaev [Gebrauch der 
Ikone – im Gespräch mit dem Ikonenmeister Pavel 
Bousalaev], Sophia, Bukarest, 2006, S. 76

tigkeit und Zurückhaltung. Die bildliche 
Kunst in der gläubigen Welt beschränkte 
sich auf das ikonographische, liturgische 
Bild. Aber fast die gesamte bildliche Kunst 
hatte bis zur westlichen Renaissance ei-
nen religiösen Charakter. Das künstle-
rische Bild wurde sowohl im Osten als 
auch im Westen in den Dienst der Kirche 
gestellt. Der Bruch und die Entfremdung 
der beiden Kirchen manifestierten sich 
allmählich auch in der sakralen Malerei. 
Die westliche Kunst distanzierte sich in 
der Malerei zunehmend von der byzanti-
nischen Kunst und deren „grammatikali-
schen Regeln“ der Sprache einer Ikone. So 
wie Kardinal Schönborn dazu schreibt, ist 
die ostkirchliche Ikonenkunst „bis in die 
Maltechnik, die Stil- und Gestaltungsmit-
tel [...] bildgewordene Schau des Göttli-
chen im Menschen und des Menschlichen 
in Gott“5. Die religiösen Bilder des Abend-
lands wurden durch ihren Naturalismus 
nestorianisch und boten nur noch eine 
Betrachtung der gefallenen Natur – ohne 
eine Perspektive auf die Auferstehung. In 
der westlichen Malerei werden wir Zeu-
gen einer absoluten Vermenschlichung 
Gottes. Zunehmend verlieren die Heiligen 
ihre Heiligenscheine als Ausdruck der Prä-
senz der göttlichen Gnade. Die religiösen 
Bilder, die ursprünglich die Verkündigung 
des Himmelreiches, der Auferstehung, 
des unverweslichen Leibes sein sollten, 
verfallen so stark, dass sie zur „Verkündi-
gung des Unglaubens“ werden. So hat zum 
Beispiel Hans Holbeins Gemälde „Chris-
tus im Grabe“ (entstanden 1521) Dosto-
jewski so sehr erzürnt, dass er in seinem 
Roman „Der Idiot“ darauf aufmerksam 
macht. In diesem Gemälde wird Christus, 
die „Quelle allen Lebens“, repräsentiert 

5  Christoph Kardinal Schönborn, Die Christus-
Ikone. Eine theologische Hinführung, Wien 1998, 
S. 227.
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als Kadaver, gezeichnet von schrecklichen 
Qualen, ohne ein Zeichen von Gottheit. 
Es ist eher ein Bild von der Totalität des 
absoluten Todes, die keine Hoffnung auf 
Auferstehung lässt. So etwas wird niemals 
Glauben wecken, sondern nur Unglauben. 
Im Kontrast zu diesem Bild ist Christus 
in der Ikone der Kreuzigung oder Grab-
legung mit einem Körper dargestellt, der 
tot, aber bereit zur Auferstehung und un-
getrennt von der Göttlichen Gnade ist.

Der Blick des Herrn und die Univer-
salität des Reiches des Bildes

Religiöse Bilder, bei denen jeglicher gött-
liche Charakter fehlt und die nicht mehr 
den Glauben der Kirche ausdrücken, wer-
den zu einem Bild, das man nicht mehr 
verehren kann; sie verfallen zu einem 
schlechterdings dürren Bild. Diese Desa-
kralisierung des Bildes, ihre Entfernung 
vom Sinn der Ikonen, provozierte im Ok-
zident den radikalen Ikonoklasmus der 
Protestanten, die den liturgischen Raum 
von allem leerten, was der Orientierung 
des Sehens, Denkens und des Fühlens 
des Himmelreichs dient. Nach und nach 
entwickelte sich eine Säkularisierung der 
Kunst, ihre Trennung von der Kirche. Die 
Säkularisierung des Bildes, der Ikonoklas-
mus der Reformation und der Ikonoklas-
mus der Atheisten im Osten hatten eine 
Marginalisierung und Verbannung der 
religiösen Bilder aus dem Raum des mo-
dernen Menschen zur Folge. So grenzte 
sich der Mensch vom Bild Gottes ab, wel-
cher die Liebe ist. Dieser „Tod“ der Vor-
stellungskraft von Gott führte zur Ver-
drängung Gottes aus dem Bewusstsein 
der modernen Gesellschaft. Wir leben in 
einer Gesellschaft, die immer mehr in De-
pressionen versinkt – vor allem ausgelöst 
vom Umstand, dass sich der Mensch nicht 

mehr geliebt fühlt. Die Chance Gottes Lie-
be zu begegnen, der uns bedingungslos 
liebt, der uns aus Liebe erschaffen hat und 
der aus Liebe zu uns Mensch geworden ist 
und sich selbst geopfert hat, um uns zu 
vervollkommnen, wird verwirkt durch 
das Fehlen von Bildern, die über diese Lie-
be sprechen.

Wir sind oftmals von Bildern gefangen, 
die wie „giftige Schlangen“ sind. Die apo-
logetischen Worte des Heiligen Johannes 
von Damaskus über die Ikone – „Ich habe 
das menschliche Antlitz Gottes gesehen 
und mein Geist wurde gerettet“6 – wirken 
heute prophetisch. Die Betrachtung der 
Ikonen Gottes, der für uns Fleisch ange-
nommen hat, Leiden erduldete und aus 
Liebe zu uns auferstand, wird zur Chance 
für den Menschen, von den „todbringen-
den Bissen“ gerettet zu werden. Deshalb 
ist heute die Bedeutung der wahren Ikone 
vielleicht wichtiger denn je zuvor. 

Jesus lehrt uns durch seine Gesten, auf 
welchen Weg wir unseren Blick richten 
sollen: Bei der Vermehrung der Brote und 
Fische heißt es von Jesus, er „blickte zum 
Himmel auf, sprach den Lobpreis, brach die 
Brote und gab sie den Jüngern“ (Mk 6, 41). 
Als er Lazarus von den Toten auferstehen 
ließ, steht geschrieben: „Jesus aber erhob 
seine Augen und sprach: Vater, ich danke dir, 
dass du mich erhört hast“ (Joh 11, 41). Be-
vor Jesus gefangen genommen und dem 
Leiden unterworfen wurde, betete er und 
„erhob seine Augen zum Himmel und sagte: 
Vater, die Stunde ist gekommen. Verherrliche 
deinen Sohn, damit der Sohn dich verherr-
licht!“ (Joh 17, 1). Oder in der Apostel-
geschichte: „Er aber, erfüllt vom Heiligen 
Geiste, blickte zum Himmel empor, sah die 
Herrlichkeit Gottes und Jesus zur Rechten 

6  Erstes Wort zur Verteidigung der Ikonen, cap.22, 
P.G.94, col 1256A, s. Leonid Uspensky, ibidem, 
S. 46
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Gottes stehen“ (Apg 7, 55).
Der Ruf, die Augen gen Himmel zu 

richten, ist der Ruf Gottes, in die Richtung 
der Ikone zu blicken, in der das „Himmel-
reich“ durchscheint. „Wir alle aber schauen 
mit enthülltem Angesicht die Herrlichkeit 
des Herrn wie in einem Spiegel und werden 
so in sein eigenes Bild verwandelt, von Herr-
lichkeit zu Herrlichkeit, durch den Geist des 
Herrn“ (2 Kor 3, 18). Die Ikone sieht in 
ihrer Technik einen Übergang vom Dun-
keln ins Helle vor; damit weist sie auf die 
Vergöttlichung des Menschen durch das 
Wirken des Heiligen Geistes hin, das uns 
hilft vom irdischen Menschen zum himm-
lischen Menschen aufzusteigen.

Die Betrachtung einer Ikone erfüllt 
uns mit Sinn in unserem Leben, denn „die 
Betrachtung beschränkt sich nicht nur auf 
einen leeren Blick in einen leeren Raum, 
sondern sie vermittelt eine echte Kom-
munikation zwischen zwei spirituellen 
Wirklichkeiten“7. 

Wir erfahren aus dem Bericht von Jo-
seph von Volokolamsk über den berühm-
ten Ikonenmaler und Heiligen Andrej 
Rublew, dass dieser und Daniil Tschornij 
sehr lange Zeit in der Kontemplation von 
Ikonen verweilten: „...immerdar ihren 
Geist und ihre Gedanken emporhoben 
zum immateriellen und göttlichen Licht, 
ihr sinnenhaftes Auge aber immer erho-
ben zu den in materiellen Farben gemal-
ten Bildern des Herrn und seiner allreinen 
Mutter und aller Heilligen“. Weiter heißt 
es: „Darum saßen sie sogar an dem Fest-
tag der lichten Auferstehung Christi auf 
Stühlen vor den göttlichen und allreinen 
Ikonen und schauten ununterbrochen auf 
sie, wobei sie erfüllt wurden von göttli-

7  �eodor Damian, Implicatiile spirituale ale 
Teologiei Icoanei [Die spirituellen Implikationen 
der theologischen Ikonen], Eikon, Cluj-Napoca, 
2003, S. 53.

cher Freude und Lichtglanz. Und nicht 
nur an diesem Tage machten sie es so, 
sondern auch an anderen Tagen, wenn sie 
nicht dem Bildermalen oblagen“.8

Wie viele von uns sind heute noch 
dieser geistigen Hingabe fähig? Wie vie-
le haben die Möglichkeit und die Freude 
im Gebet zu verweilen und eine Ikone so 
lange zu betrachten und diese tiefen Ein-
drücke zu erfahren? Eine Ikone erklärt 
nichts. Sie zeigt nur eine Wirklichkeit, die 
sich auf der anderen Seite befindet und 
gesehen werden muss. Die Ikone lehrt 
den Menschen, tiefer in das göttliche Ge-
heimnis einzutreten. Das Gebet und die 
Betrachtung, die von der Ikone bewirkt 
werden, helfen dem Menschen, in Kon-
takt mit Gott zu treten und ein Leben in 
Seiner Gegenwart zu führen. 

Zur Inflation von pervertierten Bildern 
in unserem Leben kommt es auch durch 
eine Zerstreuung in unserem Innern. Die 
Ikone „steht im Gegengewicht zu der heu-
tigen Verbreitung der Bilder... sie definiert 
unseren Blick neu, sie lehrt uns, was ein 
Bild ist, sie lehrt uns zu gehorchen“9. Die 
Ikone ist nämlich ein Bild, das sich als ein 
Mittel der Kommunikation mit Gott und 
Seinen Heiligen offenbart; diese Kommu-
nikation geschieht verborgen in unseren 
Herzen, im Gebet und im Gehorsam. Sie 
ist ein Bild, wodurch Gott direkt zu unse-
rem Herzen spricht. Die Ikone als Heiliges 
Bild stellt uns vor eine Wirklichkeit. Im 
Gebet und Kontemplation hilft sie uns, 
uns aus unserer Zerstreuung zu sammeln 
und in uns selbst zu vereinen für die gro-
ße Begegnung mit Gott, denn „das Reich 
Gottes ist mitten unter euch“ (Lk 17, 21).

Durch die Ikone selbst wirkt Gott oder 

8  Gabriel Bunge, Der andere Paraklet. Die Ikone 
der Heilligen Dreifaltigkeit des Malermönchs An-
drej Rubljov, Würzburg, 1994, S. 112.

9  Michel Quenot, ibidem, S. 76.
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der dargestellte Heilige verborgen in un-
serem Leben. Wenn „Gott die Liebe ist“, 
bedeutet die Ikone eine Anteilnahme an 
der Liebe Gottes, die Er über uns ergießt. 
Gott will uns in der Gemeinschaft mit der 
Liebe zu ihm haben. Bei der Vesper am 
Festtag der „Übertragung des nicht von 
Händen gemachten Bildes unseres Herrn 
Jesus Christus, den Mandylions”(16. Au-
gust) wird auch folgender Hymnus ge-
sungen: „Du hast die Ikone deines allreinen 
Antlitzes machen lassen und hast dem gläu-
bigen König Abgar geschickt, der Dich sehen 
wollte, Der Du von den Cherubim der Gott-
heit nach nicht gesehen werden kannst. Da-
mit wir Dein Antlitz sehen, Der Du für uns 
Mensch geworden bist und freiwillig für uns 
gelitten hast, uns von der Liebe entfl ammen 
lassen, die Du uns geschenkt hast...“

Möglicherweise leistet heute die Ikone 
mehr missionarische Arbeit als je zuvor 
und sagt mehr aus als bloße Worte. Die 
Ikone hat deswegen auch eine ökumeni-
sche Funktion. Sie macht das Universum 
unseren Glaubens auch denen zugäng-
lich, die nicht die gleiche geistliche Iden-
tität wie wir teilen. Eine Freundin von 
mir, eine protestantische Pastorin, hatte 
bei mir während der Studienzeit mehre-
re Ikonen bestellt. Nach einiger Zeit rief 
sie mich an und gestand mir, dass sie sehr 
glücklich und aufgeregt sei. Sie, die noch 
nie zur Gottesmutter gebetet hatte, hat-
te mit Hilfe der Ikone angefangen, einen 
Weg zur Verehrung der Gottesmutter zu 
fi nden. Die Faszination der Ikonen, sagt 
Christoph Kardinal Schönborn, ist etwas 
mehr als nur Nostalgie. Es ist die „Sehn-
sucht nach der reinen, lauteren Schönheit, 
die sich in den Ikonen widerspiegelt.“10

10  Christoph Kardinal Schönborn, ibidem, S. 228.

Zusammenfassung: Von den Bildern 
zurück zum Bild 

Die Ikone ist nicht nur ein einfaches Bild. 
Sie ist selbst das Bild des Lebens, Träge-
rin mehrerer Werte, die der Mensch an-
nehmen kann, nachdem er sich mit ihr 
auseinandergesetzt hat. Die Ikone hat 
einen pädagogischen, theologischen und 
dogmatischen Wert, denn sie ist Trägerin 
und Verkünderin des Glaubens. Gnade 
spendend, da durch sie uns Gott mit Sei-
ner göttlichen Gnade erfüllt. Ästhetisch, 
vor allem durch die Schönheit, die in ih-
rer Botschaft liegt, aber auch durch die 
Schönheit ihrer Form und ihrer bildlichen 
Sprache, mit der sie versucht, die Schön-
heit der für uns unsichtbaren Schönheit 
zum Ausdruck zu bringen. Mystisch, 
weil sie ein Bild der verklärten Welt dar-
stellt, so wie sie am Ende der Zeiten sein 
wird. Asketisch, weil sie auf unwichtige 
Details verzichtet und unseren Blick auf 
das Wesentliche lenkt, was wiederum 
gedankliche Anstrengung, Verzicht und 
willentliche Übung voraussetzt. Sie hat 
eine heiligende Wirkung, da sie den Men-
schen, der unter der Infl ation der heuti-
gen Bilderwelt leidet, durch die Betrach-
tung der Ikone in seinem Inneren befreit. 
Reinigend, weil sie uns von weltlichen 
Zielen wieder zu unserem Ursprungsziel 
zurückholt, dem Ziel, mit Gott und seinen 
Heiligen in Kommunikation zu treten, 
was durch die Kirche und in der Kirche er-
möglicht wird. Nicht zuletzt hat die Ikone 
einen kritischen Wert, weil sie spiritu-
ell ist – im Gegensatz zum Konsum und 
dem Materiellen des heutigen Lebens. 
Durch die Ikone bist du nicht, was du hast 
(Konsumismus), sondern das, was du sein 
könntest (Heiligkeit).
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Credinţa jertfelnică 
a martirilor şi 
mărturisitorilor din 
 închisorile României 
comuniste. 
Mărturia Părintelui 
 Zosim Oancea 
Pr. Prof. Dr. Dorin Zosim Oancea

La început, în ultimele zile ale lui 1917, a 
părut să fi e o cumplită vijelie stârnită în 
Rusia după lovitura de stat bolşevică din 
noiembrie. Se credea pe atunci că avea 
să treacă la fel de repede cum a început, 
odată cu regimul terorii pe care îl exprima. 
Nu a fost aşa. S-a transformat într-o urgie 
care a bântuit în Rusia sovietică decenii 
de-a rândul, pentru ca apoi să se întindă, 
vreme de alte decenii, şi asupra întregii ei 
zone de infl uenţă europeană. Urgia celei 
mai mari persecuţii a creştinilor din Anti-
chitate până acum.

Una dintre principalele ţinte ale te-
rorii sovietice a fost Biserica Ortodoxă 
Rusă, după ce s-a opus pe faţă terorii care 
se abătuse asupra ţării. Mii de preoţi şi 
ierarhi ai lor au fost ucişi, aproape toate 
lăcaşurile de cult închise. Biserica nu a mai 
putut să-şi exercite lucrarea sfi nţitoare şi 
caritabilă.

În România, teroarea comunistă, coor-
donată de sovietici şi susţinută din plin 
de unii români trădători de credinţă şi 
neam, i-a lovit pe toţi cei consideraţi po-
sibili oponenţi ai unui regim politic ilegi-
tim, impus din exteriorul ţării de vremuri 
tulburi, de vâltorile unui război cumplit şi 
de iluziile unor conducători politici pen-
tru care ţara noastră şi toate celelalte din 
estul Europei nu erau nimic altceva decât 

nişte semne pe o hartă care puteau fi  
nesocotite. Cu minţile şi sufl etele întune-
cate de Ispititor, autorităţile comuniste, 
centrale şi locale, au pornit un adevărat 
război împotriva valorilor spirituale şi 
naţionale care confi guraseră sufl etele 
românilor de-a lungul veacurilor. Victime-
le? Ţărani, politicieni, fabricanţi, munci-
tori, intelectuali de diferite nuanţe, toţi 
cei consideraţi capabili să lupte într-un fel 
sau altul împotriva celor care hotărâseră 
că tot ce fusese preţuit până atunci de 
români trebuie să fi e neapărat distrus. 
Au umplut cu ei închisorile existente, au 
deschis pentru ei aşa-numite colonii de 
muncă, adevărate lagăre de concentrare, 
le-au persecutat familiile, i-au urmărit pe 
supravieţuitori după eliberare. Toate aces-
te victime ale persecuţiei intră în rândul 
martirilor şi mărturisitorilor neamului şi 
trebuie cinstite cum se cuvine.
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Cei loviţi de neîndurătoarea şi aberan-
ta persecuţie erau, în măsură hotărâtoare, 
creştini, mulţi dintre ei preoţi. Pe unii i-a 
azvârlit în închisori şi lagăre cărora le-a 
mers vestea pentru tratamentul inuman 
aplicat celor încarceraţi. Cine ar fi bănuit 
cu decenii în urmă că aceştia se vor afla în 
centrul atenţiei publice încă de pe acum, 
când unii mai trăiesc, deşi marea lor ma-
joritate a trecut de mult la Domnul, mulţi 
chiar în locul rânduit suferinţei lor? Cât ar 
părea de ciudat, însă suferinţa familiilor 
celor încarceraţi a fost la fel de mare, deşi 
de alt fel, aşa încât adeseori este cu totul 
ignorată. Rândurile care urmează îşi pro-
pun să îi însoţească vreme de câteva clipe 
pe toţi aceşti suferinzi, alături de Preotul 
Zosim Oancea din Sibiu şi de familia sa. 

Părintele Zosim Oancea este unul din-
tre cei care a dat mărturie în timpul petre-
cut în închisori despre cum poate fi trăită 
credinţa în Dumnezeu şi despre ce sens are 
dragostea de neam şi de ţară în cele mai 
grele împrejurări la care ne putem gândi. A 
fost arestat în iulie 1948 şi, după aproape 
zece ani petrecuţi la Aiud, doi ani de do-
miciliu obligatoriu în satul Bumbăcari din 
Bărăgan şi patru ani în coloniile de muncă 
(lagărele) de la Noua Culme şi Periprava, a 
fost eliberat în septembrie 1963. Viaţa de 
suferinţă petrecută în închisori, mai ales 
cea de la Aiud, o relatează destul de suc-
cint în amintirile sale, publicate cu titlul 
„Datoria de a mărturisi. Închisorile unui 
preot ortodox”. Mai ales de-a lungul seri-
lor lungi din anii care au urmat eliberării 
le-a desenat celor din familie o imagine 
mult mai cuprinzătoare a vieţii din închi-
soare, întregită nu doar cu informaţii con-
crete despre ce s-a întâmplat într-o îm-
prejurare sau alta, în viaţa de zi cu zi din 
detenţie, ci şi de sentimentele celui care 
trăieşte alături de cei care împărtăşesc 
aceeaşi credinţă, aceleaşi valori.

În iulie 1948, când a fost arestat, nu mă 

născusem încă, însă Mama şi ceilalţi din 
familie au avut grijă ca Tata cel răpit nouă 
să fie permanent prezent în viaţa noastră, 
în viaţa mea. L-am cunoscut când aveam 
nouă ani, la Bumbăcari, în Bărăgan, unde 
avea domiciliu obligatoriu. Două veri am 
petrecut împreună, după care a urmat 
noua arestare şi perioada de lagăr. Când 
a venit definitiv la Sibiu, în 1963, eram 
deja în liceu, aşa încât am petrecut anii 
următori împreună, până ce am plecat la 
facultate la Bucureşti. În Bărăgan, apoi în 
adolescenţa mea şi, mai târziu, de-a lun-
gul vieţii am ajuns nu doar să-l cunosc, 
aşa cum îşi cunoaşte orice fiu tatăl, ci să-i 
înţeleg modul de a gândi, de a simţi. Cu 
timpul, mi-am dat seama că este modul 
de a gândi şi de a simţi al unei generaţii 
care s-a avântat între cele două Războaie 
Mondiale spre culmi neatinse de atunci în 
România întregită, care şi-a trăit maturi-
tatea în închisorile comuniste. O generaţie 
pe care a reprezentat-o cu credinţă şi cu 
cinste.

Încă din prima vară petrecută împre-
ună, la Bumbăcari, Tata mi-a spus care 
sunt valorile care îl conduc în viaţă, în 
ordinea importanţei lor, pentru diferitele 
decizii pe care le-a luat de-a lungul timpu-
lui. Înaintea tuturor era credinţa în Dum-
nezeu, urmată de dragostea de neam, de 
patrie. A treia doar era iubirea faţă de pro-
pria familie, iar interesul pentru propria 
persoană era prezent, însă doar ca ultimă 
ţintă a propriilor preocupări. Succesiunea 
aceasta a valorilor importante pentru el 
mi-a repetat-o în vara care a urmat şi de 
mai multe ori după ce s-a întors acasă, 
la Sibiu, încât mi s-a întipărit în su flet. 
Odată cu trecerea vremii i-am înţeles din 
ce în ce mai bine sensul şi semnificaţia nu 
doar pentru acele vremuri de restrişte, 
ci şi pentru cele de astăzi, cu suişurile şi 
coborâşurile lor. 

Am putea spune că ştim toţi ce înseam-
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nă credinţa în Dumnezeu, că le este pro-
prie tuturor celor care îşi mărturisesc 
identitatea creştină. Aşa şi este, însă une-
ori poate fi mai mult. Celor ce trăim, fie-
care, în mod obişnuit li se adaugă ceva în 
plus, care i-a dus pe suferinzii închisorilor 
în preajma Sfinţilor Brâncoveni. Şi aceştia 
din urmă şi-au trăit viaţa în credinţă, ca 
noi toţi, cu plusurile şi scăderile ineren-
te condiţiei umane, însă, într-un anumit 
moment, atunci când se cerea aceasta, 
harul dumnezeiesc le-a dăruit o tărie 
până atunci necunoscută, care i-a ridicat 
în rândul martirilor şi, apoi, al sfinţilor. 
Aşa s-a întâmplat şi în închisoare, unde 
cei mai mulţi dintre suferinzi s-au ridicat 
cu ajutorul aceleiaşi puteri de sus pe cul-
mile sfinţeniei. Pe acestea au urcat adesea 
şi membrii ai familiilor lor, persecutaţi 
neîncetat de aceleaşi forţe opresive, însă 
rândurile de faţă îi cercetează mai cu 
seamă pe cei aruncaţi de un regim nemilos 
în spatele zidurilor aducătoare adesea de 
moarte, întotdeauna de suferinţă.

Părintele Zosim Oancea fusese şi înain-
te credincios, desigur. Fusese un preot de-

votat, predicator cu renume şi profesor de 
religie iubit. Toate acestea le-a dus cu el în 
detenţie, unde a mai primit însă şi darul 
dumnezeiesc al credinţei jertfelnice. Întâi 
de toate, după cum singur spunea, i „s-a dat 
Sfânta Liturghie”, adică a ştiut-o deodată 
pe de rost, fără să o fi învăţat vreodată. La 
fel şi rugăciunile asociate Sfintelor Taine 
ale Spovedaniei şi Împărtăşirii. Pe lângă 
această cunoaştere sporită, Duhul Sfânt a 
aşezat în el şi un elan al slujirii care sfida 
orice ameninţare, orice primejdie. Aşa a 
putut săvârşi în închisoare Sfânta Litur-
ghie, aşa i-a putut spovedi pe cei din celulă 
cu el şi din celule învecinate, aşa i-a putut 
împărtăşi, deşi în mai toate celulele era 
câte un turnător, deşi conducerea Aiudu-
lui, Noii Culmi şi Peripravei a căutat me-
reu să-l prindă. Pe el şi pe ceilalţi preoţi 
slujitori întemniţaţi care au fost întăriţi 
la fel de Duhul Sfânt. Credinţa aceasta, 
întărită de sus, l-a determinat să vadă în 
anii petrecuţi în detenţie în primul rând 
chemarea dumnezeiască la slujirea celor 
năpăstuiţi şi doar apoi să privească spre 
suferinţa sa şi a familiei sale. 
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Este o credinţă care nu Îl cheamă doar 
pe Dumnezeu, ci Îi şi înţelege răspunsul. 
Ceas de ceas, în timpul anchetei, în celulă 
şi în afara ei, când ţi se dă iluzia că te bucuri 
de libertate deplină, dar ştii că eşti mereu 
urmărit. Când, după eliberare, eşti înjurat 
de securistul care, înciudat că te-a scăpat 
printre degete, te înjură în faţa propriilor 
credincioşi şi te ameninţă că, „Măi popo, 
până la urmă, tot ajungi în mâna mea!”. 
Aceeaşi credinţă care ştie că icoanele pe 
care le-ai strâns la Sibiel nu sunt simple 
piese dintr-o expoziţie, ci răspuns pe care-
L dă Domnul prin tine chemării celor care 
vin să le vadă şi Îl caută prin ele. Aceasta 
era pe pământ şi este în ceruri credinţa 
Părintelui Zosim Oancea, a generaţiei 
din care făcea parte şi care l-a mărturisit 
pe Domnul Hristos în timpul libertăţii 
ei, între cele două Războaie, în închiso-
rile care au urmat şi în înjumătăţitele ei 
de libertăţi târzii − pentru cei mai mulţi, 
după 1963.

Cei crescuţi şi formaţi între cele două 
Războaie ştiau prea bine că nu există 
credinţă a omului singur, că ea lucrează 
cu adevărat doar când Îl cauţi pe Hristos 
în omul de lângă tine, înainte de toate în 
cel şi în cei pe care voia lui Dumnezeu i-a 
aşezat în aceeaşi familie, în acelaşi neam, 
în aceeaşi patrie. Credinţa lor era legată 
întotdeauna de dragostea de ţară şi de 
neam. O dragoste la fel de jertfelnică pre-
cum credinţa, după cum s-a văzut, fără 
şovinismul care avea să-i fie reproşat apoi 
cu îndârjire de cei care aruncaseră deo-
parte legătura cu Biserica strămoşească. 
Părintele Zosim Oancea ştia şi el, împreună 
cu mulţi alţii, că nu aparţinea întâmplător 
acestui neam, că era aşezat aici în gândul 
lui Dumnezeu încă din veşnicie, cum a 
spus-o cândva la sfârşitul anilor treizeci ai 
veacului trecut Părintele Stăniloae pentru 
ei toţi. Potrivit acestui înţeles al descope-
ririi dumnezeieşti, nici o naţiune nu este 

doar o alcătuire umană guvernată exclu-
siv de evoluţiile meandrice ale istoriei, ci 
expresia unei lucrări concrete, în timp, a 
gândului dumnezeiesc, care dăinuieşte din 
veşnicie. Această cunoaştere descoperită 
de sus a fost temeiul dragostei de neam, 
de ţară, despre care spuneam că ocupa al 
doilea loc în scala valorică a tatălui meu. 
Având o astfel de sorginte, ea nu putea fi 
nicidecum un element oarecum decorativ 
adăugat persoanei sale, ci făcea parte din 
aceasta, era unul dintre modurile ei de a fi. 

Pentru Tata, expresia dintâi a legăturii 
cu locul şi neamul în care l-a aşezat Dum-
nezeu a fost să trăiască el însuşi valorile 
ortodoxiei româneşti − în particular, ale 
celei transilvane −, în condiţiile emulaţiei 
spirituale specifice perioadei interbelice. 
Ea a căpătat noi valenţe în primii ani după 
terminarea celui de-al doilea război mare 
al secolului, când regimul comunist impus 
de sovieticii atei nu a stopat doar acel avânt 
al vieţii creştine, ci a încercat să blocheze 
orice influenţă a modului de viaţă creştin 
asupra vieţii de zi cu zi din România. În 
momente de mare cumpănă pentru partea 
răsăriteană a ţării, după seceta din 1946-
1947, Părintele Zosim Oancea nu a ezitat 
să îi ajute pe cei năpăstuiţi, împreună cu 
alţi cunoscuţi ai săi din Sibiu. Credincios 
convingerii că, indiferent cât de vitrege 
ar fi vremurile, valorile propriului popor 
trebuie apărate, Părintele a publicat în 
aceeaşi perioadă calendarul „Credinţa”, pe 
a cărui copertă apărea imaginea lui  Avram 
Iancu. Sărbătorea astfel 100 de ani de la 
Revoluţia din 1848 şi lupta ardelenilor 
pentru valorile naţionale ale românilor, 
care erau contestate de regimul comunist 
din acei ani. Cele două iniţiative aveau să 
ducă la arestarea sa în acelaşi an şi la con-
damnarea sa în anul următor. Părintele 
fusese avertizat stăruitor că ar putea avea 
de suferit atât el, cât şi familia sa, de pe 
urma lor, însă nu a ezitat să păşească pe 
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acest drum al slujirii jertfelnice, pentru că 
în celălalt talger al balanţei se aflau mii de 
familii suferinde, nu una singură, pentru 
că în inima sa valorile neamului erau situ-
ate deasupra bunăstării familiei sale şi a 
propriei siguranţe.

Anii petrecuţi în detenţie, la Aiud, la 
Bumbăcari, Noua Culme sau Periprava au 
stat sub acelaşi semn, al slujirii lui Dumne-
zeu prin slujirea celor aflaţi în preajma sa, 
a celorlalţi deţinuţi, uneori şi a gardienilor. 
Ştiind că „În închisoare Dumnezeu nu era 
departe, în ceruri, era ca un vecin, vorbeai 
cu Dumnezeu şi-L întrebai pe Dumnezeu 
ca pe un vecin. Aşa Îl simţeam de apropi-
at!”, Părintele Zosim a înţeles că, pentru 
el, a-L simţi pe Dumnezeu aşa aproape 
înseamna atunci să-şi slujească neamul 
în temniţă, acordând pe ascuns asistenţă 
spirituală tovarăşilor de suferinţă (pe 
ascuns, pentru că preoţilor le era strict 
interzis să dea ascultare chemării lor sa-
cerdotale şi oricine era prins că celebra 
vreo Sfântă Taină era aspru pedepsit). Cu 
timpul mi-am dat seama că în felul acesta 
se exprima în modul cel mai propriu iu-
birea sa faţă de propriul popor, înţeles ca 
făptură a lui Dumnezeu: făcând cele nece-
sare într-un moment anume. În închisoa-
re, celebrând în taină Sfânta Liturgie, spo-
vedind, împărtăşind, precum şi ajutându-l 
pe colegul de celulă sau de baracă ori de 
câte ori avea nevoie. 

Aceeaşi înţelegere a slujirii neamu-
lui avea s-o vădească Părintele Zosim şi 
după eliberarea sa, în timpul cât a activat 
la Sibiel: pe de o parte, neîncetata clădire 
şi consolidare a dimensiunii spirituale a 
comunităţii care-i fusese încredinţată, 
prin slujirea sa ca neobosit liturghisitor 
şi predicator, pe de alta, făcând pentru 
aceeaşi comunitate cele de trebuinţă clipei 
în contextul politic al vremii. Dezvelirea 
neştiutei picturi a bisericii din Sibiel, crea-
rea celei mai importante colecţii de icoane 

pe sticlă din Europa, obţinerea aprobării 
ca sătenii să cazeze cetăţeni străini (apro-
bare singulară în România comunistă), 
vestirea neîncetată a valorilor Ortodoxiei 
şi ale nea mului românesc în timpul întâl-
nirilor cu vizitatorii aşezământului de la 
Sibiel, toate acestea nu au fost etape ale 
unui plan dinainte elaborat, ci rezultatul 
convingerii că întregul neam românesc 
este prezent în comunitatea sibieliană, 
la fel ca în oricare alta, şi că trebuie slu-
jit cum se cuvine în acele împrejurări 
anume. Demn de subliniat este faptul că 
toate iniţiativele menţionate necesitau 
aprobări din partea unor autorităţi în 
sine ostile unor expresii foarte vizibile ale 
vieţii creştine. Ei bine, constatând că toa-
te eforturile Părintelui Zosim erau com-
plet dezinteresate şi că puneau în lumină 
valori naţionale în care credeau şi ei, cei 
îndreptăţiţi au dat aprobările necesare, 
călăuziţi de Duhul Sfânt, fără îndoială.

Există o continuitate profundă de com-
portament între aceste două realităţi apa-
rent aşa de depărtate: cea a detenţiei şi 
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cea a vieţii de după eliberare. Firul roşu 
care le leagă este cel al credinţei incandes-
cente şi al slujirii propriului neam, fiecare 
dintre ele imposibil de înţeles în absenţa 
celeilalte. În felul acesta, Părintele Zosim 
Oancea a rămas şi în toţi anii după elibe-
rarea „sub zidurile Troii”, adică în închi-
soare, pentru a cita nişte versuri pe care 
le pomenea mereu: „În fruntea mesei stau 
cu mirt pe tâmple,/ Dar dorm demult sub 
zidurile Troii”. Nimic din ce a făcut în cei 
treizeci şi cinci de ani cât a fost preot în 
Sibiel, din 1964 până în 1999, nu poate fi 
rupt de permanenta întoarcere interioară 
la locul suferinţei. Iar orizontul spiritual 
al celor cincisprezece ani de detenţie nu a 
rămas închis în celulă sau în baracă, nu a 
fost niciodată îngrădit de ziduri de piatră 
sau sârmă ghimpată, ci s-a deschis mereu 
spre ce avea să vină, spre ceea ce rânduise 
Dumnezeu să se împlinească în viaţa sa 
de după eliberare, la Sibiel şi în familia pe 
care a regăsit-o împotriva oricărei speranţe 
lumeşti. Iată de ce la Sibiel nu s-a organizat 
o simplă expoziţie de icoane, ci un sanctuar 
al evlaviei românilor ortodocşi din Ardeal, 
în care vibrează cu tărie sufletul tuturor 
celor care, închinându-se în faţa lor, au 
primit din plin revărsarea Duhului Sfânt. 
Iată de ce icoanele adunate în număr aşa de 
mare tocmai în timpul regimului comunist 
îi chemau pe cei din ţară şi de pe alte me-
leaguri să vadă cum înţelegeau înaintaşii 
lor să-şi slujească neamul, cinstindu-L pe 
Dumnezeu, şi cum Îl slăveau pe Dumne-
zeu slujindu-şi neamul. Chemarea aceasta 
a icoanelor era şi este în acelaşi timp per-
manent îndemn adresat celor care intră în 
această expoziţie-sanctuar să-i urmeze pe 
acei înaintaşi.

În anii care au precedat trecerea 
Părintelui Zosim Oancea la cele veşnice, 
în mai 2005, am privit adeseori împreună 
diferitele momente ale vieţii sale în per-
spectiva prezentului şi viitorului. Avea 

sentimentul acut că, în răstimpul care tre-
cuse de la răsturnarea regimului comunist, 
România nu îşi găsise încă făgaşul spre 
normalitatea-i autentică, nepervertită de 
deceniile înstrăinării. Era convins că româ-
nii sunt chemaţi să regăsească credinţa 
incandescentă care îi călăuzise în trecut 
- temeiul unei dragoste de neam nu doar 
străină de orice umbră de şovinism exclu-
sivist, ci dimpotrivă, gata să regăsească 
gândul cel veşnic al lui Dumnezeu şi în cei 
de alt neam, din ţara noastră sau de pe alte 
melaguri. Spunea că peste tot se simte che-
marea Duhului Sfânt şi că trebuie doar să o 
ascultăm cu luare-aminte, cu înţelepciune, 
pentru a-L primi de acum pe Hristos nu în 
celulă, ci în viaţa de zi cu zi. Spunea că mar-
tirii şi mărturisitorii strigă din închisori, de 
sub zidurile Troii, că întreaga lor jertfă nu 
poate fi zadarnică, ci deschide noi orizon-
turi pentru slujirea lui Dumnezeu, a nea-
mului nostru, a întregii făpturi. 

Convingerile şi spusele acestea din urmă 
ale Părintelui Zosim Oancea nu îi aparţin 
doar lui, ci tuturor generaţiilor cărora le-a 
împărtăşit soarta. Ele toate îşi trimit gân-
dul spre noi, cei de astăzi, pentru ca ur-
gia înstrăinării de Dumnezeu şi de neam 
venită din Rusia Sovietică asupra lumii în 
1917 să treacă, după o sută de ani de la 
începutul ei. Ele aşteaptă din partea româ-
nilor de astăzi, tineri şi vârstnici, să lepede 
egoismul individualist pe care îl strecoară 
Ispititorul în suflete, parcă mai mult ca 
oricând, şi să afirme fără teamă valorile pe 
care acela vrea să le vadă pierite: credinţă 
jertfelnică în Dumnezeu şi dragoste la fel 
de jertfelnică de neam şi de ţară. Hotărârea 
Sfântului Sinod al Bisericii noastre de a în-
china acest an, 2017, cinstirii martirilor şi 
mărturisitorilor din închisorile şi lagărele 
comuniste se alătură, în Duhul Sfânt, aces-
tei chemări, acestei aşteptări, şi deschide 
spiritului românesc noi zări de slujire, aşa 
cum din veşnicie îi este rânduit.
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Der aufopfernde Glaube 
der Märtyrer und Beken-
ner in den Gefängnissen 
des kommunistischen 
Rumäniens.
Das Glaubenszeugnis des 
Vaters Zosim Oancea
Pfr. Prof. Dr. Dorin Oancea

In den letzten Tagen des Jahres 1917 hat-
te man zuerst den Eindruck, dass Russ-
land – nach dem im November stattge-
fundenen bolschewistischen Staatsstreich 
– von einem grausamen Sturm erfasst 
wird. Damals glaubte man noch, dass die-
ses Unheil eine Konsequenz des Terror 

Regimes, genauso schnell wie es ausge-
brochen war, auch wieder vorübergehen 
wird. Doch es sollte anders kommen. Der 
Sturm wurde zum Orkan, der Sowjetruss-
land jahrzehntelang heimsuchte und sich 
dann weiterhin jahrzehntelang über die 
ganze europäische Sowjetzone ausbreite-
te. Es war die größte und verhängnisvolls-
te Christenverfolgung seit der Antike bis 
zur Gegenwart.

Die Russische Orthodoxe Kirche war ei-
nes der wichtigsten Ziele des sowjetischen 
Terrors, nachdem sich diese der über das 
Land ausbreitenden Gewaltherrschaft of-
fen widersetzt hatte. Tausende Priester 
und Würdenträger wurden getötet, fast 
alle Gotteshäuser wurden geschlossen. 
Die heilige, charismatische Tätigkeit der 
Kirche war nun unmöglich geworden. 

Der kommunistische Terror wurde in 
Rumänien seitens der Sowjetunion ko-
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ordiniert und von einigen Rumänen tat-
kräftig unterstützt, die ihren Glauben 
und ihr Volk verrieten. Diese politische, 
ungesetzliche, von außerhalb des Landes 
aufgezwungene Regierung richtete sich 
gegen alle möglichen Oppositionellen 
und sollte in Zeiten der Verdunkelung des 
grausamen Krieges, der wie ein Wirbel-
sturm über das Land fegte, letztendlich 
die Illusionen einiger politischer Macht-
haber erfüllen. Für diese Politiker waren 
unser Land und die anderen Länder Ost-
europas nichts anderes als ein vernachläs-
sigbarer Fleck auf einer Landkarte. Da der 
teuflische Verführer ihre Seele und ihren 
Verstand verdunkelt hatte, begannen die 
zentralen und lokalen politischen Macht-
haber einen richtigen Krieg gegen all jene 
geistigen und nationalen Werte, die jahr-
hundertelang Teil der rumänischen Seele 
waren. Wer waren die Opfer? Es waren 
Bauern, Politiker, Industrielle, Arbeiter, 
Intellektuelle verschiedener Orientierun-
gen, alle die möglicherweise imstande 
waren, in gewisser Weise gegen jene zu 
kämpfen, die den Entschluss gefasst hat-
ten, unbedingt alles zu zerstören was den 
Rumänen lieb und teuer war. Diese Opfer 
wurden in die bestehenden Gefängnisse 
gesperrt, es wurden Arbeitslager, richti-
ge Konzentrationslager, eingerichtet, die 
Familien wurden drangsaliert. Die Über-
lebenden wurden auch nach ihrer Entlas-
sung verfolgt. Die Opfer dieser Misshand-
lungen sind Märtyrer und Bekenner des 
Volkes und sollen gebührend geehrt wer-
den.

Die von dieser erbarmungslosen und 
unsinnigen Drangsalierung Betroffenen 
waren in entscheidendem Maße Christen, 
viele unter ihnen waren Priester. Eini-
ge von ihnen wurden in Gefängnisse ge-
sperrt und in Lager interniert, die für eine 
unmenschliche Behandlung der Häftlinge 
bekannt waren. Wer konnte vor Jahr-

zehnten ahnen, dass heute diese Opfer im 
Mittelpunkt unserer Aufmerksamkeit ste-
hen werden? Heute sind einige von ihnen 
noch am Leben, die meisten sind schon 
seit langer Zeit zum Herrn gegangen, oft 
am vorbestimmten Ort ihres Leids. Auch 
das Leid der Familien der Eingekerkerten 
war oft genauso groß wie jenes der Opfer 
selbst. Es ist vielleicht erstaunlich aber 
dieses andersgeartete, schwere Leid wird 
auch heute noch völlig verkannt. Die fol-
genden Zeilen sollen, für kurze Zeit, all 
jene begleiten die an der Seite des Pries-
ters Zosim Oancea aus Sibiu und dessen 
Familie leiden mussten.

Vater Zosim Oancea ist einer von je-
nen die im Gefängnis, unter den denkbar 
schwersten Bedingungen, für den geleb-
ten Glauben an Gott und den Sinn der 
Liebe zum Volk und zur Heimat Zeugnis 
ablegten. Er wurde im Juli 1948 inhaftiert 
und verbrachte fast zehn Jahre in Aiud, 
zwei Jahre im Zwangsaufenthalt im Dorf 
Bumbăcari im Bărăgan, vier Jahre in den 
Arbeitslagern Noua Culme und Periprava. 
Er wurde im September 1963 entlassen. 
Die Publikation mit dem Titel „Die Pflicht 
des Bekenntnisses. Die Haftanstalten ei-
nes orthodoxen Priesters“ enthält zusam-
mengefasst die Erinnerungen aus dieser 
Zeit. Zosim Oancea hat dann an langen 
Abenden, in den Jahren nach seiner Ent-
lassung, anschaulich über sein Leben im 
Gefängnis erzählt. Es kamen Ereignisse 
aus dem täglichen Leben während der In-
haftierung zur Sprache. Wir redeten auch 
über die Gefühle des Inhaftierten, der mit 
seinen Glaubensbrüdern zusammenlebt 
und gemeinsam mit diesen zu denselben 
Werten steht.

Als mein Vater im Juli 1948 verhaftet 
wurde war ich noch nicht auf der Welt. 
Meine Mutter und die ganze Familie sorg-
ten dafür, dass der uns entrissene Vater 
in unserem Leben, in meinem Leben, 
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allgegenwärtig bleibt. Ich lernte ihn in 
Bumbăcari, im Bărăgan, kennen, wo wir 
unseren Zwangsaufenthalt während der 
Deportation hatten. Ich war damals neun 
Jahre alt und wir verbrachten zwei Som-
mer zusammen. Dann kamen eine weitere 
Verhaftung und die Zeit im Arbeitslager. 
Als er dann 1963 endgültig nach Sibiu zu-
rückkehrte, besuchte ich schon das Lyze-
um. Wir verbrachten die folgenden Jahre 
gemeinsam, bis ich mit dem Hochschul-
studium in Bukarest begann. Während 
des Aufenthaltes im Bărăgan, danach 
während meiner Jugendzeit, und schließ-
lich im späteren Leben, lernte ich meinen 
Vater kennen, nicht nur wie jeder Sohn 
seinen Vater kennt. Ich verstand auch sei-
ne Gedanken und Gefühle. Nach einiger 
Zeit wurde mir bewusst: Es waren die Ge-
danken und Gefühle einer Generation, die 
sich im vereinigten Rumänien, in der Zeit 
zwischen den zwei Weltkriegen, auf bis-
her unerreichte Höhen emporgearbeitet 
hatten und letztendlich ihre Reife in den 
kommunistischen Gefängnissen erlangen 
konnten. Er vertrat diese Generation in 
Ehren und im Glauben.

Bereits in Bumbăcari, während des 
ersten zusammen verbrachten Sommers 
sprach Vater über die Bedeutung der Wer-
te die ihn im Leben leiten. Gelegentlich 
der im Laufe der Zeit getroffenen Ent-
scheidungen werden diese Werte in einer 
gewissen Reihenfolge berücksichtigt. An 
erster Stelle steht der Glaube an Gott, 
gefolgt von der Liebe zum Volk und zum 
Vaterland. Die Liebe zur eigenen Familie 
kam erst an dritter Stelle; das Interesse 
für die eigene Person war ebenfalls vor-
handen, war aber nur das letzte Ziel des 
eigenen Handelns. Die Reihenfolge dieser 
für ihn so grundlegenden Werte hat sich 
in meine Seele geprägt. Er hat sie mir im 
folgenden Sommer und dann nach seiner 
Heimkehr nach Sibiu des Öfteren wieder-

holt und ich verstand mit der Zeit immer 
deutlicher die Bedeutung und den Sinn 
dieser Werte. Diese waren nicht nur für 
die damalige, von Herausforderungen 
gekennzeichnete, sondern auch für die 
heutige, von einem ständigen Auf und Ab 
geprägte Zeit gültig.

Wir könnten eigentlich behaupten dass 
wir alle die Bedeutung des Glaubens ken-
nen und dass dieser allen, die ihre christ-
liche Identität bekennen, eigen ist. Das 
ist tatsächlich so, doch manchmal geht es 
um viel mehr. Dem von uns geführten, ge-
wohnten Leben wird etwas hinzugefügt, 
das die Leidtragenden der Gefängnisse 
den Heiligen der Familie Brâncoveanu 
nahebringt. Diese führte, wie wir alle, ein 
Leben im Glauben, einschließlich aller 
Höhen und Tiefen des menschlichen Da-
seins. Die göttliche Gnade verlieh ihnen 
im entscheidenden Augenblick, als es not-
wendig war, eine bis dahin unbekannte 
Kraft, die sie in die Reihe der Märtyrer und 
dann der Heiligen erhöhte. Mit Hilfe der-
selben Kraft war es auch für die meisten 
Leidtragenden in den Gefängnissen mög-
lich die Fülle der Heiligkeit zu erreichen. 
Dieses Höchstmaß erreichten oft auch 
die Mitglieder der leidtragenden Familie, 
die ununterbrochen von den Unterdrü-
ckern verfolgt wurden. Die vorliegenden 
Zeilen erforschen weiterhin vor allem das 
Schicksal jener, die auf Betreiben dieses 
mitleidlosen Regimes eingesperrt wur-
den. Hinter den Gefängnismauern fanden 
sie immer Leid, oft auch den Tod.

Vater Zosim Oancea war selbstver-
ständlich auch vor der Verhaftung ein 
gläubiger Mensch. Er war ein eifriger 
Priester, ein geschätzter Prediger und ein 
beliebter Religionslehrer. Diese Eigen-
schaften begleiteten ihn ins Gefängnis; 
dort empfing er auch das göttliche Ge-
schenk der Opferbereitschaft im Glauben. 
Vor allem bekam er aber als Geschenk – 
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wie er zu sagen pflegte – die „Heilige Li-
turgie“, die er plötzlich im Gedächtnis 
hatte, ohne sie jemals auswendig gelernt 
zu haben. Mit den Gebeten zu den heili-
gen Sakramenten der Beichte und der hei-
ligen Kommunion geschah es ebenso. Der 
Heilige Geist schuf in ihm, außer diesen 
weitreichenden Kenntnissen, auch eine 
Lebhaftigkeit des Dienens ohne Rücksicht 
auf Bedrohungen und Gefahr. Demzufolge 
war es ihm möglich im Gefängnis die Hei-
lige Liturgie zu feiern, die Beichte seiner 
Zellengenossen und der Zellennachbarn 
abzunehmen, ihnen die Heilige Kommu-
nion zu verabreichen, obwohl in jeder Zel-
le ein „Maulwurf“ war, obwohl die Leitung 
von Aiud, Noua Culme und Periprava ihn 
und die anderen eingekerkerten, dienen-
den, auch vom Heiligen Geist bestärkten 
Priester, ständig bloßstellen wollte. Die-
ser „von Oben“ bestärkte Glaube über-
zeugte ihn davon, dass die im Gefängnis 
verbrachten Jahre zuerst den Zweck er-
füllen sollten, seine Aufmerksamkeit auf 
die göttliche Aufforderung zum Dienst an 
den zu Unrecht Beschuldigten zu lenken, 
um erst danach das eigene Leid und das 
seiner Familie wahrzunehmen.

Es ist nicht nur ein Glaube, der Gott 
anruft, sondern der auch fähig ist, Seine 
Antwort zu verstehen: Stunde um Stunde 

während des Verhörs; im Gefängnis und 
auch außerhalb, wo man den Eindruck 
hat völlige Freiheit zu genießen, sich aber 
unaufhörlich verfolgt weiß; nach der Be-
freiung aus dem Gefängnis, wenn man 
vom Geheimpolizisten verflucht wird, 
der vor Neid platzt, weil man ihm durch 
die Lappen gegangen ist; wenn man von 
diesem vor der eigenen Kirchengemeinde 
verflucht und mit den Worten: "Am Ende 
krieg ich Dich noch, Du Pfaffe!" bedroht 
wird. 

Es ist derselbe Glaube, der sich dessen 
bewusst ist, dass die Ikonen, die in Sibiel 
zusammengetragen wurden, nicht einfach 
nur Ausstellungsstücke sind, sondern eine 
Antwort des Herrn, die durch dich erfolgt, 
die Er durch das Werk von Pater Oancea 
jenen gibt die Ihn anrufen, die kommen, 
um die Ikonen zu sehen und Ihn durch 
diese suchen. Dies war auf Erden und ist 
im Himmel der Glaube von Vater Zosim 
Oancea und seiner Generation. In Zeiten 
der Freiheit, aber genauso auch in der 
Zwischenkriegszeit, in der darauffolgen-
den Zeit der Gefangenschaft und in der 
späten Periode einer scheinbaren Freiheit 
− für die meisten unter ihnen nach 1963 
− haben diese Leidtragenden Zeugnis ab-
gelegt für unseren Herrn Jesus Christus.

Diejenigen, die in der Zeit zwischen 
den Weltkriegen aufgewachsen und er-
zogen worden sind, wussten nur zu gut, 
dass der Glaube nicht allein gelebt wer-
den kann, sondern nur dann wenn man 
im Nächsten Christus sucht; vor allem im 
und in den Nächsten, die uns Gott durch 
Seinen Willen zur Seite gestellt hat, in un-
serer Familie, unserem Volk, unserer Hei-
mat. Ihr Glaube war immer mit der Liebe 
zum Volk und zum Vaterland eng verbun-
den. Es ist offensichtlich, diese Liebe ist 
genauso opferbereit wie der Glaube, sie ist 
frei von Chauvinismus, der ihr von jenen 
vorgeworfen wurde, die jede Bindung an 
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die Kirche unserer Ahnen verworfen hat-
ten. Vater Zosim Oancea, wie auch viele 
andere seiner Zeitgenossen, wusste, dass 
er nicht zufällig diesem Volk angehört, 
dass der Ratschluss Gottes ihm schon vor 
aller Ewigkeit diesen Platz zugeordnet 
hat. Dieser Gedanke ist schon am Ende 
der dreißiger Jahre von Vater Stăniloae 
im Namen aller zum Ausdruck gebracht 
worden. Gott hat uns diese Erkenntnis 
verliehen: Die Nationen sind nicht nur 
eine Ansammlung von Menschen, die eine 
gemeinsame, unbeständige Geschichte 
verbindet, sondern auch der Ausdruck ei-
nes konkreten Wirkens Gottes in unserer 
Zeit, das aus Seinem seit aller Ewigkeit be-
stehenden Ratschluss hervorgeht. Diese 
von Gott offenbarte Erkenntnis war also 
die Grundlage der Liebe zum Volk und 
Vaterland, die – wie ich schon erwähnte- 
in der Reihenfolge der Werte für meinen 
Vater die zweite Stelle einnahm. Aufgrund 
dieser Herkunft konnte diese Einsicht kei-
neswegs nur ein verschönerndes Element 
seiner Person sein; sie war ein Teil seiner 
Person und eine der Geisteshaltungen sei-
nes Seins.

Der gelebte Glaube der rumänischen 
Orthodoxie, insbesondere jener aus 
Transsylvanien, zwischen den Weltkrie-
gen, war für Vater unter den Bedingungen 
des geistigen Wetteifers dieser Zeit der 
wichtigste Ausdruck seiner Beziehung zu 
dem für ihn von Gott auserwählten Volk 
und Land. Diese Geisteshaltung wurde 
noch bedeutender in den ersten Jahren 
nach dem Ende des zweiten großen Krie-
ges des zwanzigsten Jahrhunderts, als 
das von der atheistischen Sowjetunion 
aufgezwungene kommunistische Regime 
den Aufschwung des christlichen Lebens 
verhinderte und sämtlichen Einfluss ei-
ner christlichen Lebensweise auf das täg-
liche Leben in Rumänien zu verhindern 
versuchte. In Zeiten großer Not im Osten 

des Landes, nach der Dürre in den Jahren 
1946-1947, zögerte Vater Zosim Oancea 
nicht, gemeinsam mit anderen Bekannten 
aus Sibiu, den in Bedrängnis Geratenen 
zu helfen. Er blieb seiner Überzeugung 
treu dass, so bitter die Zeiten auch seien, 
die Werte eines Volkes verteidigt werden 
müssen. Vater Zosim Oancea veröffent-
lichte in dieser Zeit den Kalender „Der 
Glaube“, auf dessen Titelseite das Bild von 
Avram Iancu erschien. Auf diese Art und 
Weise feierte mein Vater den hundertsten 
Jahrestag der Revolution von 1848 und 
des Kampfes der Siebenbürger für die na-
tionalen Werte der Rumänen, die vom da-
maligen kommunistischen Regime miss-
billigt wurden. Für seine Verhaftung, die 
noch in demselben Jahr stattfand und sei-
ne Verurteilung im nächsten Jahr waren 
diese zwei Initiativen ausschlaggebend. 
Vater Zosim Oancea wurde eindringlich 
vor möglichen Folgen gewarnt; sowohl er 
als auch seine Familie könnten darunter 
zu leiden haben. Er zögerte aber nicht, 
den Weg des aufopfernden Dienens zu 
beschreiten, da in die andere Waagschale 
nicht eine, sondern tausende leidtragende 
Familien fielen, da in seinem Herzen die 
Werte des Volkes mehr bedeuteten als das 
Wohlergehen seiner eigenen Familie und 
Sicherheit.

Die Jahre seiner Inhaftierung in Aiud, 
Bumbăcari, Noua Culme oder Periprava 
standen unter demselben Zeichen, Gott 
zu dienen - durch den Dienst am Nächs-
ten, an den anderen Häftlingen, manch-
mal sogar am Wachpersonal. Er wusste: „ 
Im Gefängnis ist Gott nicht weit, im Him-
mel; er war für uns wie ein Nachbar, du 
sprachst mit Ihm, konntest Fragen stel-
len, wie einem Nachbarn. So nahe fühl-
te ich Seine Gegenwart.“ Gottes Nähe zu 
spüren bedeutete für Vater Zosim seinem 
Volk im Kerker zu dienen, seinen Leidens-
genossen geistigen Beistand zu gewähren. 
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(Er tat dies heimlich, da es den Priestern 
streng verboten war ihrer priesterlichen 
Berufung zu folgen. Wer dabei ertappt 
wurde dass er einen Heiligen Gottesdienst 
feierte, wurde streng bestraft.) Mit der 
Zeit wurde mir immer mehr bewusst: Auf 
diese Art und Weise kam seine eigentliche 
Liebe für das eigene Volk − eine Schöp-
fung Gottes − zum Ausdruck. Er tat im 
entscheidenden Augenblick das Notwen-
dige. Er zelebrierte insgeheim im Gefäng-
nis die Heilige Liturgie, nahm die Beichte 
ab, spendete die heilige Kommunion und 
half den Kollegen aus der Zelle und Bara-
cke, so oft es notwendig war.

Dasselbe Verständnis für den Dienst 
am Volk stellte Vater Zosim nach seiner 
Entlassung, während seines Aufenthaltes 
in Sibiel, unter Beweis. Einerseits arbeite-
te er unentwegt am geistigen Aufbau und 
an der geistigen Festigung der Gemein-
schaft, die ihm anvertraut war. Unermüd-
lich predigte er und feierte Gottesdienste. 
Andererseits sorgte er für das Notwendi-
ge, für dieselbe Gemeinde, unter den po-
litischen Begebenheiten dieser Zeit. Die 
Entdeckung der vorher noch unbekann-
ten Kirchenmalerei aus Sibiel, der Aufbau 
der bedeutendsten Hinterglasmalerei - 
Sammlung aus Europa, das Durchsetzen 
einer Genehmigung dass den Bewohnern 
erlaubt wird , ausländische Besucher un-
terzubringen - eine einzigartige Geneh-
migung im kommunistischen Rumänien, 
die fortdauernde Verkündigung der Werte 
der Orthodoxie und des rumänischen Vol-
kes anlässlich der Begegnungen mit Besu-
chern in Sibiel waren nicht nur Etappen 
eines vorher festgelegten Plans, sondern 
Erkenntnisse tiefster Überzeugung auf-
grund derer das ganze rumänische Volk in 
Sibiel, wie auch in jeder anderen Gemein-
de, vertreten war. Man muss unter diesen 
Umständen dem Volk  dienen und sich 
dabei dieser Aufgabe würdig erweisen. 

Es ist schon bemerkenswert, dass man 
für alle erwähnten Initiativen seitens der 
Behörden Zustimmungen benötigte. Die-
se waren eigentlich gegen diese sichtbare 
Zeichen eines christlichen Lebens feind-
lich eingestellt, stellten aber mit der Zeit 
fest, dass die Anstrengungen Vater Zo-
sims keine eigenen Interessen verfolgten 
und lediglich die nationalen Werte, an die 
sie eigentlich auch glaubten, ins richtige 
Licht rückten. Sie erteilten letztendlich 
die notwendigen Bewilligungen, wobei sie 
ohne Zweifel vom Heiligen Geist geleitet 
wurden.

Zwischen den zwei scheinbar so unter-
schiedlichen Wirklichkeiten - die der Zeit 
der Gefangenschaft und das Leben nach 
der Entlassung – besteht bezüglich der 
Verhaltensweise eine tiefgründige Konti-
nuität. Der rote Faden – der entflammte 
Glaube und der Dienst am eigenen Volk 
- verbindet beide Realitäten, wobei keine 
der beiden ohne die andere verstanden 
werden kann. In diesem Sinne blieb Vater 
Zosim Oancea all die Jahre nach seiner 
Entlassung „unter den Mauern Trojas“, 
also im Gefängnis. Dabei zitiere ich aus 
Versen, an die er sich oft erinnerte:

„Am Ehrenplatz, am Tische, sitz‘ ich 
und trag‘ den Myrtenkranz

Doch schlafe ich schon lang unter den 
Mauern Trojas“.

Während seines fünfunddreißigjähri-
gen Dienstes, zwischen 1964 und 1999, 
als Priester in Sibiel, ist alles von ihm Be-
werkstelligte mit einer inneren Rückkehr 
zum Ort des Leidens untrennbar verbun-
den. Der geistige Horizont der fünfzehn 
Jahre Gefängnis blieb nicht in der Zelle 
oder in der Baracke zurück, er wurde nie 
von den Mauern oder vom Stacheldraht 
ausgegrenzt, er öffnete sich immer für 
die Zukunft, für Gottes Ratschluss in den 
Jahren nach der Entlassung, für das Le-
ben in Sibiel, wo er danach seine Familie 
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trotz aller menschlich nachvollziehbaren 
Befürchtungen wohlauf wiederfand. Des-
halb wird in Sibiel nicht einfach eine Iko-
nen-Ausstellung, sondern ein Heiligtum 
der Volksfrömmigkeit der orthodoxen 
Rumänen in Siebenbürgen präsentiert. 
Darin schwingt eindringlich die Seele de-
rer die sich davor verbeugen und dadurch 
der Ausgießung des Heiligen Geistes teil-
haft wurden. Diese Ikonen, die dort gera-
de während des kommunistischen Regi-
mes in großer Zahl zusammengetragen 
wurden, sind ein Aufruf an alle Einheimi-
schen und auch an die Ortsfremden, zu 
erkennen, wie unsere Ahnen ihrem Volk 
dienten. Diese ehrten und lobten Gott, 
sie dienten ihrem Volk. Die Ikonen dieser 
Ausstellung sind auch ein immerwähren-
der Ansporn für alle Besucher dieser Aus-
stellung, dieses Heiligtums; alle sind auf-
gefordert sich in die Nachfolge der Ahnen 
einzureihen.

Im Mai 2005, in den Jahren vor dem 
Übertritt Vater Zosim Oanceas in die 
Ewigkeit, blickten wir oft, aus der Pers-
pektive der Gegenwart und der Zukunft, 
auf verschiedene Augenblicke seines Le-
bens zurück. Er hatte das Gefühl, dass in 
der Zeit, die seit dem Sturz des kommu-
nistischen Regimes vergangen war, Ru-
mänien seine echte, von den Jahrzehn-
ten der Entfremdung nicht verfälschte 
Normalität, noch nicht wiedergefunden 
hat. Er war fest davon überzeugt, dass 
die Rumänen dazu berufen sind, den 
glühenden Glauben, von dem sie in der 
Vergangenheit geleitet wurden, wieder-
zufinden – die Grundlage der Liebe zum 
Volk , frei von jedem exklusiven Chau-
vinismus, sondern im Gegenteil, immer 
bereit den ewigen Ratschluss Gottes 
auch in anderen Völkern, aus unserem 
Land oder aus anderen Ländern, zu ent-
decken. Er sagte, man spürt überall den 
Ruf des Heiligen Geistes, man muss nur 

aufmerksam und in Weisheit hinhören, 
um an Christus nicht nur in der Ge-
fängniszelle sondern auch im täglichen 
Leben teilhaft zu werden. Er pflegte zu 
sagen, die Märtyrer und Bekenner ru-
fen aus den Gefängnissen, ihr Ruf er-
tönt unter den Mauern Trojas; ihr gan-
zes Opfer kann nicht umsonst gewesen 
sein. Es öffnen sich neue Aussichten im 
Dienst an Gott, dem Volk und der gan-
zen Schöpfung.

Diese Überzeugungen und letzten 
Worte des Vaters Zosim Oancea treffen 
nicht nur auf ihn zu, sondern auch auf 
alle Generationen mit denen er das ge-
meinsame Schicksal teilte. Wir nehmen 
in der heutigen Zeit die guten Gedanken 
der früheren Generationen entgegen; 
mögen diese bewirken dass der Sturm 
der Entfremdung vor Gott und dem Volk, 
der von Sowjetrussland ausgehend, sich 
1917 auf die ganze Welt ausgebreitet hat-
te, an uns vorübergehe. Unsere Vorfahren 
erwarten von den Rumänen in der heuti-
gen Zeit, von Jung und Alt, dem indivi-
dualistischen Egoismus zu widerstehen, 
den der Versucher öfter denn je mit List 
in die Seelen der Menschen einflüstert. 
Die Ahnen fordern ein furchtloses Be-
kenntnis zu allen Werten, die nach dem 
Wunsch des Verführers eigentlich schon 
verloren wären: der aufopferungsvolle 
Glaube an Gott, die genauso aufopfernde 
Liebe zum Volk und zum Vaterland. Der 
Beschluss der Heiligen Synode unserer 
Kirche , das Jahr 2017 der Ehrung der 
Märtyrer und Bekenner in den kommu-
nistischen Gefängnissen und Arbeitsla-
gern zu widmen schließt sich – im Heili-
gen Geist – diesem Ruf, dieser Erwartung 
an und öffnet dem rumänischen Geist, in 
immerwährender, ewiger Fügung, neue 
Visionen des Dienens und des Glaubens.

Übersetzung: Günter Pflanzer
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Oameni sub vremi
Andrei Pleşu

După decembrie 1989, lumea românească 
și lumea post-comunistă în general s-a 
împărțit în trei categorii de judecată 
retrospectivă: nostalgie, anatemă și uto-
pie. Nostalgicii sînt cei care, duioși cu pro-
pria lor tinerețe, amnezici față de relele 
pe care le-au trăit și nemulțumiți de „be-
nefi ciile” capitalismului, privesc înapoi 
lăcrămos, seduși de un trecut „roz”, dar, 
de fapt, fals. Dimpotrivă, cei care țin bine 
minte cum arăta viața cotidiană chiar în 
anii de „destindere” ai comunismului, cei 
care încă știu cum e să trăiești în frică, sus-
piciune, minciună, penurie și resemnare 
aruncă asupra trecutului recent o radicală 
anatemă, percepînd dimensiunea lui 
demonică. În sfîrșit, generația mai tînără, 
care n-a trăit, nemijlocit, experiența dicta-
turii și care se supune fi rescului refl ex de 
„opoziție” al tinereții față de idiosincrasii-
le vârstnicilor, încearcă să regăsească „ide-
alurile” utopiei stângiste, minimalizând 
răul (pe care, de altfel, nu l-au cunoscut) 
și accentuând, retoric, „derapajele” lumii 
post-comuniste. 

Când e vorba de istoria Bisericii din 
România în perioada comunistă, „tabere-
le” sunt mai puțin nuanțate: avem, pe de 
o parte, apologeți vajnici ai unei merito-
rii supraviețuiri instituționale (evident, 
prin asumarea anumitor „costuri”) și, pe 
de altă parte, judecători drastici, pentru 
care „costurile” au fost prea mari și au 
sfîrșit într-o politică a compromisului, 
inadmisibilă din punct de vedere spiritual 
și moral, în ciuda încercărilor de auto-legi-
timare, prin invocarea tradiției bizantine 
a „simfoniei” dintre stat și Biserică. Ce ar 
fi  fost preferabil? Să alegi ruina totală a 

instituției sau să salvezi ce se putea salva?
În ce mă privește, am amintiri și dileme 

greu de sistematizat. Sunt cu atât mai im-
presionat să constat că Patriarhia Română 
a decis să dedice anul 2017 confruntării Bi-
sericii noastre cu trecutul comunist, mer-
gând de la reconsiderarea și rememorarea 
unor luminoase repere ale rezistenței ecle-
ziale (începând cu Justi nian Patriar hul), 
pînă la omagierea umbrită a preoților 
martiri, schingiuiți în închisorile regi-
mului, fără a trece sub tăcere și anumi-
te slăbiciuni instituționale și omenești, 
provocate de conviețuirea forțată cu o 
alcătuire politică destrămătoare. Dicta-
turile se defi nesc prin aceea că reușesc, 
întotdeauna, să scoată din oameni tot ce 
au mai rău: schimonosesc, ispitesc lucife-
ric, descumpănesc, degradează. Cum e și 
fi resc într-o lume „căzută”, sfi nții trăiesc 
alături de netrebnici, caracterele viguroa-
se alături de vietăți dezosate, victimele 
alături de călăi („Sfi nțenie și lașitate” a 
fost titlul – semnifi cativ și curajos − al 
unei dezbateri moderate la Iași, în februa-
rie, de Pr. Prof. Dr. Ion Vicovan, decanul 
Facultății ieșene de Teologie Ortodoxă).

Nu pot trece, ipocrit, cu vederea 
întâmplări dezamăgitoare din istoria Bi-
sericii autohtone de dinainte de 1989. Nu 
mi-a plăcut prezența, în Marea Adunare 
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Națională, a unor fețe bisericești, nu mi-a 
plăcut lipsa de reacție a înalților ierarhi 
față de demolarea unor importante bise-
rici, dar și față de distrugerea satelor (am 
fost perplex să aud un episcop, la o recepție 
diplomatică, răspunzând prompt unei 
doam ne din străinătate care întrebase de 
ce se dărâmă atâtea lăcașuri de cult: „Erau 
și prea multe...”). O discuție edificatoare 
am avut, la un moment dat, la Păltiniș, 
cu Mitropolitul Antonie Plămădeală. Mi-
am permis, poate prea îndrăzneț, să pun 
problema relației − adesea mai mult decît 
acomodante − dintre statul comunist și 
Biserică. Ca să-mi răspundă, m-a invitat 
să ieșim „în aer liber” și mi-a vorbit cam 
așa: „Nici Domniile Voastre, scriitori, 
artiști, intelectuali, nu dați mari probe de 
vitejie critică. Și asta pentru rațiuni des-
tul de mărunte: vreți să vă apară o carte, 
să căpătați, la o adică, un pașaport sau să 
obțineți o poziție academică onorabilă. 
Ei bine, țelul meu, în acest moment, e 
să restaurez și să reînnoiesc o mânăstire 
(Sâmbăta). Pentru asta, da, sunt gata să 
fac concesii. Chiar mai mari decît cele la 
care consimțiți voi. Așa e cu Biserica în 
general: are de ținut în viață spiritul co-
munitar pe fondul unei severe propagan-
de ateiste, are de publicat cărți sfinte etc. 
etc. Și caută mijloace de a se acomoda, 
pentru a atinge o mulțime de asemenea 

obiective”). Trebuie să recunosc că n-am 
fost satisfăcut, în context, de reacția Mi-
tropolitului Antonie, dar că am avut oca-
zia să-i fiu recunoscător pentru ajutorul 
pe care l-a putut oferi în diverse situații, 
tocmai datorită convenabilului său ampla-
sament „politic”. (Un exemplu mai puțin 
cunoscut: Constantin Noica n-ar fi putut 
fi îngropat, cum și-a dorit-o, lângă schitul 
de la Păltiniș fără acceptul „oficialilor” si-
bieni, obținut prin intervenția Mitropoli-
tului Antonie). 

Am în minte o lungă listă de „favo-
ruri” compensatorii, căpătate ca urmare a 
comportamentului „flexibil” al instituției 
bisericești. Cei din generația mea care 
aveau oarecari preocupări religioase își 
amintesc, cu siguranță, ce sărbătoare era, 
pentru noi, tipărirea volumelor din Filo-
calia și posibilitatea de a le achiziționa pe 
piața „liberă”. De asemenea, miraculoasa 
colecție de „Părinți și Scriitori Bisericești”, 
pornită în anii `70 și continuând până 
astăzi. De bine, de rău, puteam mer-
ge nestingheriți la Liturghie, puteam 
avea un duhovnic fără să riscăm vreo 
consecință nefastă, pe scurt, ne puteam 
raporta la Biserică fără riscuri, câtă vreme 
nu ieșeam în evidență prin „manifestări 
dușmănoase”. 

Asta nu înseamnă că, dincolo de „fa-
tale” compromisuri, nu existau, în rân-
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dul clericilor, și „căderi” individuale fără 
acoperire în bună intenție și calcul strate-
gic. Nu totul a fost scuzabil în manevre-
le de supraviețuire ale preoților (ca și ale 
laicilor). Asta îmi amintește de o vorbă a 
Părintelui Benedict Ghiuș (doctor în teo-
logie la Strasbourg, răsplătit, în țara lui, 
cu șase ani de pușcărie), o vorbă pe care 
o repeta, adesea, Părintele Andrei Scri-
ma: „Cea mai cumplită persecuție împo-
triva Bisericii este nevrednicia proprii-
lor ei slujitori”. Da, au existat și există, 
ca în orice domeniu, slujitori nevred-
nici, cu observația că, în plan duhovni-
cesc, nevrednicia e mai vinovată și mai 
primejdioasă. Dar au exi stat și nenumărați 
preoți prigoniți, arestați, torturați și uciși, 
despre care nu prea vorbim. Și despre care 
Biserica însăși n-a vorbit, pînă acum, des-
tul de apăsat. E cu atât mai îmbucurător că 
o face în acest an jubiliar. Și o face înain-
tea altor instituții, care ar avea multe de 
mărturisit cu privire la trecutul lor recent. 
(Mă gîndesc, de pildă, ce „interesantă” 
ar putea fi o retrospectivă auto-critică a 
Academiei Române, cu tristele ei succese 
politice, de natură să flateze competențele 
Elenei Ceaușescu, dar și ale unor „savanți” 
mai puțin celebri, dar la fel de inapți să 
 poarte cu îndreptățire roba academică...).

Trebuie să constat, pe de altă parte, 
că tradiția unei anumite „complicități” 
a Bisericii cu statul, respectiv cu sfera 
politicului, pare să reziste timpului și 
schimbărilor de regim instituite după 
1989. (Să-mi fie îngăduită o amintire 
personală. În 1990, când, luat de val, 
ajunsesem ministru al culturii, apăruse 
ideea ca ministerul pe care îl condu-
ceam să preia și „Cultele”. Mi s-a părut 
că venise momentul „revoluționar” să 
eliberăm Biserica de servituțile unei „su-
pravegeri” laice, ale unui „control” inevi-
tabil politic, de tipul celui subînțeles în 
vremea comunismului. Oarecum intem-

pestiv, m-am grăbit să spun că nu mai e 
nevoie de o asemenea subordonare, că un 
minister al Cultelor nu-și mai are rostul. 
Reacția cea mai rapidă și mai energică 
împotriva ideii mele a venit însă chiar 
din partea Bisericii, pentru care suspen-
darea supervizării guvernamentale suna 
a abandon...).

Dacă sunt întrebat cum s-a manifes-
tat, în cazul meu, prezența modelatoare 
a Bisericii în perioada comunistă, dinco-
lo de toate meandrele evoluției ei „admi-
nistrative”, voi spune că am fost definitiv 
marcat de întâlnirea cu câțiva mari preoți 
și teologi. A fost șansa parcursului meu 
spiri tual să am de-a face, în câteva rîn-
duri, cu câteva modele esențiale. Cu deja 
pomenitul Părinte Benedict Ghiuș, de la 
care păstrez și acum, scris de mână pe un 
petec de hârtie, un pasaj din Breviarul la-
tin: ”Laeti bibamus sobriam ebrietatem 
Spiritus”(Cu bucurie să ne împărtășim 
din sobra beție a Duhului). Cu Părintele 
Constantin Galeriu, cel mai inspirat pre-
dicator de care am avut parte. Cu Nicolae 
Steinhardt, pe care l-am cunoscut înainte 
să se călugărească, dar care iradia, prin 
însăși firea lui, consolidată de taina con-
vertirii trăite în închisoare, o cuceritoa-
re deplinătate a omenescului și o nobilă, 
participativă, bună-dispoziție. Cu umorul 
și subtilitatea intelectuală a Părintelui 
Avramescu, cu Părintele Cleopa de la 
Sihăstria, un miracol de înțelepciune și far-
mec duhovnicesc, cu energia bărbătească 
a Mitropolitului Bartolomeu Anania sau, 
mai aproape de vârsta mea, cu afecțiunea 
frățească a Părintelui Iustin Marchiș, în-
tre puținii care, pe vremea când la poarta 
casei mele străjuia un filtru polițienesc, a 
avut îndrăzneala de a mă vizita, forțând 
interdicția. După 1989, am avut norocul 
să prind încă în viață și să ascult glasul 
unor Părinți ca Adrian Făgețeanu, Arse-
nie Papacioc, Teofil Părăianu și Ioan de la 
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Recea. Toți au reprezentat cu prestanță 
Biserica românească într-o perioadă grea, 
toți au avut de îndurat suferințe nemeri-
tate, umilințe abuzive, acuzații nedrepte. 
Prin ei și prin sutele de victime mai puțin 
cunoscute din închisori, onoarea Bisericii 
este salvată și rostul ei – împlinit. Când 
mă gîndesc la calitatea excepțională a 

acestor oameni, îmi dau seama că cea mai 
mare crimă a fostului regim e aceea de a fi  
provocat și întreținut o catastrofală risipă 
a valorilor. Într-o asemenea conjunctură, a 
fi  sub vremi și a reuși, totuși, să le domini, 
în ciuda întunecimii lor, e o performanță 
pe care nici o nimicnicie omenească nu o 
poate adumbri.
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Menschen, ihrer Zeit 
 ausgeliefert
Andrei Pleşu

In der Zeit nach Dezember 1989 traten 
in der rumänischen Gesellschaft und all-
gemein im postkommunistischen Teil der 
Welt drei Richtungen eines zu wertenden 
Rückblicks hervor: Nostalgie, Verdam-
mung und Utopie.

Die Nostalgiker, gefühlsbetont ihrer 
eigenen Jugendzeit zugewandt, leiden − 
wenn es sich um böse Erfahrungen aus 
der Vergangenheit handelt − unter erheb-
lichem Gedächtnisverlust. Sie sind mit 
den „Wohltaten“ des Kapitalismus unzu-
frieden und schauen klagend auf die „ro-
sarote“, aber illusorische Vergangenheit 
zurück.

Anderseits verdammen all jene, die 
sich noch allzu gut an ein tägliches Leben 
in Angst, Misstrauen, Lüge, Mangelwirt-
schaft und Resignation erinnern, diese 
nahe Vergangenheit drastisch und bekun-
den deren teufl ischen Charakter. Denn 
sogar in den Jahren einer vermeintlichen 
„Entspannung“ des Kommunismus war 
das Leben von all dem geprägt.

Schließlich stellen wir fest, dass die 
junge Generation, die diese Diktatur nicht 
unmittelbar erlebt hat, aber aufgrund 
ihrer refl exartigen jugendlichen Opposi-
tion den Eigentümlichkeiten der älteren 
Generation widerspricht, die „Ideale“ der 
linksorientierten Utopie sucht, das Böse 
verharmlost (das sie eigentlich gar nicht 
kennengelernt hat), demgegenüber aber 
die „Entgleisungen“ der postkommunisti-
schen Zeit ausdrucksvoll hervorhebt.

Bezüglich der Kirchengeschichte Ru-
mäniens aus der Zeit des Kommunismus, 

sind die „Lager“ weniger diff erenziert. Ei-
nerseits gibt es die tapferen Apologeten 
eines ehrenwerten institutionellen Über-
lebens (selbstverständlich mit der Bereit-
schaft gewisse „Kosten“ zu übernehmen) 
und anderseits gibt es die drastischen Kri-
tiker, für die diese „Kosten“ zu hoch wa-
ren und in einer Politik der Kompromis-
se endeten. Eine solche Politik sei geistig 
und moralisch inakzeptabel, trotz aller 
Versuche der Selbst- Rechtfertigung, die 
von der byzantinischen Tradition einer 
„Symphonie“ zwischen Staat und Kirche 
ausgehen. Was sollte man bevorzugen − 
den vollständigen Niedergang der Insti-
tution oder die Rettung dessen was noch 
gerettet werden konnte?

Was mich betriff t, fällt es mir sehr 
schwer, meine Erinnerungen und Un-
schlüssigkeiten richtig einzuordnen. 
Umso mehr beeindruckt mich die Tat-
sache, dass die Rumänische Patriarchie 
die Entscheidung getroff en hat, das Jahr 
2017 der Auseinandersetzung unserer 
Kirche mit der kommunistischen Ver-
gangenheit zu widmen. Lichtgestalten 
des kirchlichen Widerstandes (beginnend 
mit dem Patriarchen Justinian) werden 
in Erinnerung gerufen und neu bewertet. 
Priestern, die als Märtyrer in den Gefäng-
nissen der Regierung gefoltert wurden, 
wird eine – wenn auch mitunter teilwei-
se und überschattete – Würdigung zuteil. 
Gleichzeitig werden auch gewisse, durch 
das unvermeidbare Zusammenleben mit 
einem zerstörerischen politischen System 
entstandene, institutionelle und mensch-
liche Schwächen nicht verschwiegen.

Die Diktaturen werden dadurch ge-
kennzeichnet, dass sie es stets schaff en, 
das Schlimmste in den Menschen Ver-
borgene zum Vorschein zu bringen: sie 
verunstalten, führen teufl isch in Versu-
chung, bringen die Menschen aus ihrem 
seelischen Gleichgewicht, entwerten sie. 
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Selbstverständlich leben in einer herun-
tergekommenen Welt die Heiligen zusam-
men mit den Frevelhaften, die Standhaf-
ten mit jenen ohne Rückgrat, die Opfer 
mit den Henkern. („Heiligkeit und Feig-
heit“ lautete der bemerkenswerte und 
mutige Titel eines Streitgesprächs, das im 
Februar in Iaşi stattgefunden hat und von 
Priester Professor Dr. Ion Vicovan, Dekan 
der �eologischen Orthodoxen Fakultät 
aus Iaşi, moderiert wurde). 

Ich kann aber nicht – wie ein Heuch-
ler- über enttäuschende Begebenheiten 
aus der Geschichte der einheimischen 
Kirche vor 1989 hinwegsehen. Ich fand 
kein Gefallen an der Gegenwart kirchli-
cher Würdenträger in der „Großen Na-
tionalversammlung“1, am Fehlen einer 
Reaktion seitens der hohen Geistlich-
keit bezüglich des Abrisses bedeutender 
Kirchen und der Zerstörung der Dörfer. 
(Ich war fassungslos als ich auf einem 
diplomatischen Empfang die Antwort ei-
nes Bischofs auf die Frage einer Frau aus 
dem Ausland mitbekam, warum so viele 
Sakralbauten abgerissen werden. Dieser 
antwortete der Frau sofort: „Es waren ei-
gentlich zu viele…“). Einmal hatte ich in 
Paltiniş ein klärendes Gespräch mit dem 
Metropoliten Antonie Plămădeală. Ich 
war vielleicht zu verwegen und sprach 
die oft sehr aufeinander abgestimmte 
Beziehung zwischen dem kommunisti-
schen Staat und der Kirche an. Ich wur-
de gebeten „ins Freie“ zu kommen und 
bekam dann etwa die folgende Antwort: 
„ Auch ihr, meine Herrschaften, also ihr 
Schriftsteller, Künstler und Intellektuelle 
liefert nicht den Beweis einer besonders 
kritischen Tapferkeit. Und das geschieht 
aus ganz kleinlichen Beweggründen: Ihr 
wollt, dass ein Buch erscheint, dass ihr zu 
einem gewissen Zeitpunkt einen Reise-
pass bekommt, dass ihr eine vorteilhafte 
akademische Position einnehmen könnt. 

In diesem Sinne ist mein Ziel zurzeit die 
Restaurierung und die Erneuerung eines 
Klosters (Sâmbăta). Dafür bin ich tat-
sachlich zu Zugeständnissen bereit – die 
noch weiter gehen als jene, die von Euch 
akzeptiert werden. So verhält es sich mit 
der Kirche im Allgemeinen: unter den 
Bedingungen einer drastischen atheis-
tischen Propaganda muss der Geist der 
Zusammengehörigkeit am Leben erhal-
ten werden, es müssen religiöse Bücher 
veröffentlicht werden, usw. usw. Darum 
werden Mittel gesucht, um sich anzu-
passen, um eine große Zahl dieser Ab-
sichten zu erreichen. Ich muss gestehen 
dass ich, in diesem Zusammenhang, die 
Reaktion des Metropoliten Antonie nicht 
befriedigend fand, anderseits hatte ich 
danach aber die Gelegenheit, ihm unter 
verschiedenen Umständen für seine Hil-
fe dankbar zu sein, wobei diese auf sei-
ne vorteilhafte „politische“ Positionie-
rung zurückzuführen war. (Ein weniger 
bekanntes Beispiel ist folgendes: Durch 
die Vermittlung des Metropoliten Anto-
nie erteilte die „Obrigkeit“ aus Sibiu die 
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Erlaubnis, den verstorbenen Constantin 
Noica2 gemäß seines Wunsches , in der 
Nähe des Skit Păltiniş zu begraben.)

Ich erinnere mich an eine lange Reihe 
von ausgleichenden „Gefälligkeiten“, wel-
che in Folge des „flexiblen“ Verhaltens der 
Institution Kirche gewährt wurden. All 
jene, die zu meiner Generation gehörend, 
religiös eingestellt waren, erinnern sich 
mit Sicherheit, dass die Herausgabe der 
Bände der Philokalie3 und die Möglich-
keit, diese auf dem „freien“ Markt zu kau-
fen, für uns ein Fest bedeutete. Dasselbe 
gilt auch für die wunderbare Reihe „Kir-
chenväter und kirchliche Schriftsteller“, 
deren Veröffentlichung im Jahre 1970 be-
gann und bis heute fortgesetzt wird. Wir 
konnten, schlecht und recht, ungehindert 
an der Liturgie teilnehmen, wir konnten 
einen Beichtvater haben ohne folgen-
schwere Risiken einzugehen, so lange wir 
nicht durch „feindliche Manifestationen“ 
auffielen.

Leider gab es aber - jenseits der „schick-
salhaften“ Kompromisse - auch unter 
den Klerikern individuelle Verfehlungen, 
ohne jegliche gute Absichten und strate-
gisches Kalkül. Es können nicht durchweg 
alle Handlungen der Priester (wie auch 
der Laien), entschuldigt werden, die dem 
Überleben dienten.

Ich erinnere mich an eine Aussage, 
die von Vater Benedict Ghiuş stammt 
(Doktor der Theologie in Straßburg, 
„belohnt“ in seinem Heimatland mit 
sechs Jahren Gefängnis) und von Va-
ter Andrei Scrima oft wiederholt wur-
de: „Die grausamste Unterdrückung der 
Kirche ist die Unwürdigkeit der eigenen 
Diener“. Tatsächlich gab es, und es gibt, 
wie auch in jedem anderen Bereich, un-
redliche Diener, wobei festgestellt wer-
den muss: Im geistigen Bereich ist die 
Unwürdigkeit schuldhafter und gefähr-
licher. Anderseits gab es auch unzähli-

ge verfolgte, inhaftierte, gefolterte und 
ermordete Priester, über die wir viel zu 
wenig sprechen. Auch die Kirche selbst 
sprach bis jetzt darüber mit viel zu we-
nig Nachdruck und umso erfreulicher 
ist es, dass sie es nun in diesem Jubi-
läumsjahr tut. Die Kirche verwirklicht 
dies vor anderen Institutionen, die auch 
viel über ihre jüngere Vergangenheit er-
zählen könnten. (Ich stelle mir z.B. vor, 
wie interessant ein autokritischer Rück-
blick der Rumänischen Akademie sein 
könnte. Dort gab es traurige politische 
Erfolge die sich das Ziel gesetzt hatten, 
die Fähigkeiten einer Elena Ceausescu, 
aber auch anderer weniger berühmter, 
dafür aber genauso unfähiger „Wissen-
schaftler“ zu preisen…).

Anderseits stelle ich fest, dass die Tra-
dition einer gewissen Mittäterschaft der 
Kirche mit dem Staat, in unterschiedlichen 
Bereichen der Politik, auch nach 1989, 
also nach dem erfolgten Regierungswech-
sel und nach Ablauf einer geraumen Zeit, 
weiterhin Bestand hat. (Erlauben Sie mir 
eine persönliche Erinnerung. Im Jahre 
1990, in Zeiten der allgemeinen Begeis-
terung, wurde mir vorgeschlagen, Minis-
ter für Kultur zu werden. Dieses Minis-
terium sollte auch die Kulte übernehmen 
und demzufolge ein „Kultusministerium“ 
werden. Doch ich war der Meinung, nun 
ist der „revolutionäre“ Augenblick gekom-
men: wir müssen die Kirche von einer 
„Überwachung“ durch Laien, von einer 
unvermeidbar politischen Kontrolle be-
freien, die in Zeiten des Kommunismus 
selbstverständlich war. Ich beeilte mich 
offensichtlich zum falschen Zeitpunkt zu 
behaupten, eine solche Unterordnung, ein 
Ministerium der Kulte, hätte nun eigent-
lich keinen Sinn mehr. Der schnellste und 
heftigste Widerspruch gegen meine Ab-
sicht kam aber gerade seitens der Kirche, 
da ein Verzicht auf die Ausübung dieser 
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Aufsichtsfunktion der Regierung als ein 
Abwenden und ein im Stich lassen ausge-
legt wurde …).

Falls ich gefragt werde, wie die ge-
staltende Gegenwart der Kirche in der 
kommunistischen Zeit, abgesehen von 
ihrem „administrativen“ Schlingerkurs, 
mich selbst geprägt hat, möchte ich zu-
erst die beeindruckenden Begegnungen 
mit einigen namhaften Priestern und 
�eologen erwähnen. Ich hatte während 
meiner geistigen Entfaltung des Öfteren 
die Chance, bedeutenden Vorbildern zu 
begegnen. In diesem Sinne erinnere ich 
an Vater Benedict Ghiuş, von dem ich 
eine handschriftliche Aufzeichnung, auf 
einem Blatt Papier, mit einem Passus aus 
dem Lateinischen Messbuch aufbewah-
re: „Laeti bibamus sobriam ebrietatem 
Spiritus“4(In Freude werde uns zuteil 
des Geistes nüchterne Trunkenheit), als 
auch an Vater Constantin Galeriu, der am 
meisten beseelte Prediger dem ich zuhö-

ren durfte. Ich erinnere mich an Nicolae 
Steinhardt, den ich vor seinem Eintritt 
ins Kloster kennengelernt habe und der 
durch sein − dank der Konvertierung im 
Gefängnis − gestärktes Gemüt, eine ge-
winnende, vollkommene Menschlichkeit 
und eine edle, teilnehmende Heiterkeit 
ausstrahlte, an Vater Avramescu, der 
mit seinem Humor und seinem feinen 
Scharfsinn beeindruckte, an Vater Cleo-
pa vom Kloster Sihăstria, ein Wunder an 
Weisheit und geistigem Zauber, oder an 
die männliche Energie des Metropoliten 
Bartolomeu. In diesem Sinne möchte ich, 
unter den Vätern meines Alters, auch 
Vater Iustin Marchiş erwähnen, der mir 
mit seiner ganzen brüderlichen Liebe be-
gegnete. Zur Zeit der Bewachung meines 
Hauses durch eine Polizeikontrolle hatte 
er den Mut mich zu besuchen und das 
Verbot zu ignorieren. Nach 1989 hatte 
ich noch das Glück die Stimme der Väter 
Adrian Făgeţeanu, Arsenie Papacioc, Te-
ofil Părăianu und Ioan von Recea zu ver-
nehmen. Alle vertraten die rumänische 
Kirche mit Würde, sie hatten unter un-
verdientem Leid, übergriffigen Demüti-
gungen und ungerechten Beschuldigun-
gen zu leiden. Durch all diese, als auch 
durch hunderte vielleicht weniger be-
kannte Opfer, wurde die Ehre der Kirche 
gerettet und ihre Bestimmung erfüllt. In 
Anbetracht der außergewöhnlichen Qua-
lität dieser Menschen wird mir bewusst, 
dass das größte Verbrechen des früheren 
Regimes darin bestand, eine katastro-
phale Vernichtung der Werte verursacht 
zu haben. Seiner Zeit untergeordnet zu 
sein, diese aber trotz aller Finsternis zu 
beherrschen, ist unter diesen Umstän-
den eine Leistung die von keiner mensch-
lichen Nichtigkeit verfinstert werden 
kann.

Übersetzung: Günter Pflanzer
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Rugăciunea în temnițele 
 comuniste
Pr. Drd. Ionuț Dragoș Manu

Într-un loc în care moartea era mai 
prezentă decât viaţa, în care trecutul cu 
amintirile lui era departe şi răscolitor, vii-
torul ca şi inexistent, iar prezentul aspru 
şi dureros, singurul sprijin de nădejde pe 
care îl aveau deţinuţii politici din închi-
sorile comuniste era Cel de Sus1. De aceea 
exista o vorbă printre deținuți: „Cine 
intră în temniţă cu o sămânţă de credinţă, 
dobândește în detenţie o credinţă mare 
cât un copac”2. 

După cum reiese din mărturiile foștilor 
deținuți politici, ceea ce i-a susţinut cel 
mai mult pe tot parcursul perioadei de 
detenţie a fost rugăciunea sinceră, izvorâtă 
din adâncurile inimii și ale sufl etului. Înt-
re cei închiși se rosteau rugăciuni particu-
lare și comune, de seară și de dimineață, 
acatiste și paraclise, fi ecare rugându-se 
după puteri și după măsura dragostei.

1  „Frate de suferință cu deținuții, Iisus este forța 
divină capabilă să ușureze calvarul detenției. 
Invocarea Sa prin rugăciuni însemna, de fapt, 
voința de a rămâne credincioși convingerilor 
lor, dar și de a-i apăra împotriva diverselor 
pericole care-i pândeau de peste tot. Când 
oamenii nu mai cred în oameni, cred în Dum-
nezeu. Și, atunci, Fiul lui Dumnezeu, Hristos-
Omul, era chemat în sufl ete ca izbăvitor de în-
doieli, de chinuri trupești și sufl etești. În acest 
iad al deznădejdii, Iisus reprezenta singura 
speranță a reîntoarcerii la viață, la mântuirea de 
cel viclean”(cf. Ieromonahul Teognost, Părintele 
Justin Pârvu și bogăția unei vieți dăruită lui Hris-
tos, edit. „Credința Strămoșească”, vol. I., p. 
169).

2  Conferinţă a Pr. Nicolae Bordaşiu, Viaţa 
duhovnicească în temniţele comuniste, Bucureşti, 
07. 03. 2015.

Însă pentru a te ruga este necesar a par-
curge textul rugăciunilor, iar cunoașterea 
textelor diferitelor rugăciuni a fost 
posibilă numai prin îngăduința și mila lui 
Dumnezeu. Astfel, din anul 1944, când 
regimul comunist preia puterea politică 
a României, și până în anul 1948, au fost 
permise în închisoare cărțile de rugăciune, 
Sfânta Scriptură, cât și anumite cărți re-
ligioase (cum ar fi  Filocaliile, conform 
mărturiei Pr. Justin Pârvu). Mulți dintre 
deținuți au avut astfel acces la lecturarea 
textelor Bibliei, la citirea de rugăciuni, 
acatiste și paraclise. Citindu-le și recitin-
du-le, „mai de voie, mai de nevoie”, au fost 
deținuți care au memorat rugăciuni pe de 
rost, putându-le reproduce fără greuta-
te și trasmițându-le, cu timpul, prin viu 
grai din celulă în celulă. În acest fel a fost 
posibilă și după 1948, anul eliminării tu-
turor materialelor religioase din închisori, 
perpetuarea existenței textelor scripturis-
tice și ale rugăciunilor în detenție, conti-
nuitatea citirii și contemplării acestora, 
întrucât fuseseră înmagazinate de anumiți 
deținuți cu memorie ascuțită.

Programul de rugăciune și efectele 
acesteia

Rugăciunile cel mai adesea rostite în 
temniţe erau cele de dimineaţă, cele de 
seară, acatiste sau paraclise, ce erau ştiute 
pe de rost de vreunul dintre cama razi. 
Desigur, pe lângă acestea, se rostea și 
rugăciunea inimii. Amintindu-și momente 
ale programului de rugăciune din detenție, 
părintele Justin Pârvu remarca: „Celula a 
fost singura mea chilie unde am putut să-
mi săvârșesc în tihnă pravila călugărească. 
Într-o celulă unde erau 5-6 oameni nu se 
înceta rugăciunea. Se făcea tot timpul. Zi-
ceam rugăciunile și acatistele pe de rost. Se 
învăța o Evanghelie după o săptămână, ca 
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pe Tatăl nostru, sub o pătură, în așa fel în-
cât să nu se vadă ceva, pentru că gardienii 
te supravegheau din zece în zece minute, să 
vadă dacă citește cineva”3.

Unii dintre foştii deţinuţi politici amin-
tesc despre existenţa în temniţe a unor 
practici de rugăciune continuă, ce se 
desfăşura pe anumite intervale orare. Ast-
fel unii deţinuţi se rugau în comun la o 
anumită oră, iar rugăciunea era transmisă 
prin codul Morse. Ulterior, rugăciunea era 
preluată de alţi deţinuţi, care, la rândul 
lor, se rugau pentru o anumită perioadă 
de timp şi, aşa mai departe, rugăciunea 
era transmisă de la o celulă la alta, zile în 
şir.

În timp ce rugăciunea particulară 
presupunea mobilizarea persoanei res-
pective şi cunoaşterea textului rugăciunii 
ce se dorea a se parcurge, programul de 
rugăciune comun era mult mai greu de în-
deplinit, deoarece necesita condiţii specia-
le, iar adesea vigilenţa gardienilor față de 
astfel de îndeletniciri nu se lăsa aşteptată 
şi, odată descoperită o astfel de practică, 
era aspru pedepsită cu izolare zile în șir și 
regim alimentar înjumătățit.

Au existat în închisori şi cazuri, nu 
puţine, în care rugăciunea publică era ab-
solut interzisă (spre exemplu, în perioada 
procesului de reeducare a deţinuţilor poli-

3  Ieromonahul Teognost, op. cit., 167.

tici). Despre aceste fapte dă mărturie Cuşa 
George: „Noi, în perioada reeducării de la 
Piteşti, ce a început în 1949, nu am mai 
avut un program de rugăciune comun, nu 
am mai cântat colinde în cinstea Naşterii 
Domnului, nici nu am mai cântat Prohodul 
Domnului, nici nimic altceva. Din pricina 
violenţei fizice ce exista, ne-a fost teamă să 
ne mai manifestăm religios în mod public. 
Şi la nivel personal am avut o perioadă de 
îngheţ al programului de rugăciune. Abia 
a doua oară când am fost închis şi eram 
încarcerat cu părintele Sofian Boghiu am 
început să-mi fac din nou rugăciunile, mai 
exact rugăciunea cea tainică, făcută în as-
cuns... Acolo, la Aiud, noaptea, după ce se 
dădea stingerea şi rostisem rugăciunile pe 
care le ştiam, începeam să mă rog pentru 
mama, tata, soţia, fiică mea, fraţii mei, 
pentru camarazii noştri de detenţie şi aşa 
mai departe”4. 

Dincolo de aceste excepții, practica 
rugăciunii în comun a existat în temniţe 
de-a lungul întregii perioade comuniste. 
Spre exemplu, programul de rugăciune 
comun de la Jilava se desfăşura, după 
mărturia Pr. Nicolae Bordaşiu, astfel: „unul 
dintre noi atrăgea atenţia celorlalţi că 
urmează a începe progamul de rugăciune 
de dimineaţă sau seară, după caz. Acestea 
nu se rosteau cu voce tare, ci în şoaptă şi, 

4  Interviu cu George Cuşa, realizat de autor, 
Piteşti, 27 septembrie 2015.

Deisis_25_2017_continut_korr5.indd   101 17.10.2017   09:28:47



Articole

102      Nr. 25/2017

de regulă, nu era nimeni care să nu par-
ticipe la rugăciune. Camarazii stăteau fie 
pe pat, fie în picioare sau rezemaţi, căci nu 
aveam toţi loc acolo, lângă cel care rostea 
rugăciunile”5. 

Despre existenţa unui program de 
rugăciune comun, de această dată la Aiud, 
dă mărturie părintele Liviu Brânzaş: 
„Toţi avem aceeaşi formaţie morală şi 
aceleaşi preocupări. În primul rând, se 
organizează viaţa religioasă a celulei. În 
fiecare zi, recităm împreună, cu faţa spre 
zidul dinspre răsărit, Acatistul Domnului 
nostru Iisus Hristos şi al Maicii Domnului, 
alternativ”6.

Un astfel de program al rugăciunii co-
mun exista chiar şi în spațiile de muncă 
silnică. Spre exemplu, în deltă, la stuf, cât 
timp barca cu deținuți plutea, de la lagăr 
până la locul fizic de muncă se rosteau 
rugăciunile de dimineață, iar la întoarce-
re, seara, la fel, rugăciunile de seară. Se 
utiliza astfel acest timp, în care deținuții 
erau împreună, pentru a se rosti un mi-
nim program de rugăciune comună, după 
cuvântul Domnului: „unde sunt doi sau trei, 
adunaţi în numele Meu, acolo sunt şi Eu în 
mijlocul lor” (Matei 18, 20). 

Și în celelalte spații comuniste 
de muncă silnică și detenție exista o 
rânduială comună de rugăciune. Despre 
această realitate amintește și părintele 
Justin Pârvu, care relata cum la Mina de la 
Baia Sprie, la începutul șutului, noaptea, 
se făceau rugăciuni. Din cei 5-6 deținuți 
[de pe o galerie, pe rând], unul rămânea la 
intrare și se ruga. Fiecare lăsa astfel câte o 
rugă pentru cei dragi de acasă, pentru co-
pii, pentru părinți, pentru soții și pentru 
ocrotirea lor în acel loc deosebit de pericu-

5  Interviu cu Pr. Nicolae Bordaşiu realizat de au-
tor, Bucureşti, 19 februarie 2016. 

6  Pr. Liviu Brânzaş, Raza din catacombă, edit. Sca-
ra, București, 2001, p. 19.

los. Se spuneau acatiste, paraclise,  psalmi. 
În adâncurile pământului erau cele mai 
puternice, cele mai smerite și cele mai 
trăitoare rugăciuni”7.

Efectele rugăciunii rostite în comun în 
detenție au fost de-a dreptul miraculoase. 
Reiterând acele vremuri și trăiri, părintele 
Crăciun Opre constata: „Prima zi, după 
ce s-a făcut închiderea de seară, i-am in-
vitat pe colegi să ne rugăm. Am citit Aca-
tistul Maicii Domnului. Pe atunci aveam o 
cărticică de rugăciuni. Și ne-am rugat. Cum 
am început rânduiala aceasta de rugăciune, 
de meditație religioasă, nu a mai fost  nicio 
dezbinare. Și când a început atmosfera asta 
de rugăciune, au uitat toți că sunt închiși, 
au devenit toți iarăși frați. Luni de zile am 
stat așa, încât nici nu mă mai gândeam când 
voi ieși din închisoare. Era mai tentantă bu-
curia aceea a harului în urma jertfei noas-
tre decât gândul la eliberare”8.

Este binecunoscut faptul că suferinţa 
îl apropie mai mult pe om de Dumnezeu, 
iar rugăciunea era cea care le deschidea 
deţinuţilor calea de a evada din temniţe în 
sus, pe verticală, spre Dumnezeu; iar după 
cum părintele Sofian Boghiu mărturisea: 
rugăciunile erau primite de Dumnezeu, pe 
de o parte, pentru că cei care se rugau erau 
în mari necazuri şi, pe de altă parte, deoa-
rece aceştia se rugau cu putere, insistent şi 
sincer9. 

7  Ieromonahul Teognost, op. cit., p. 111.

8  ***Pătimire şi pătimitori în închisorile comuniste, 
coordonator Pr. Dr. Florin Dobrei, Episcopia 
Devei şi Hunedoarei, Deva, 2015, pp. 265-266.

9  „Deţinuţii, toţi, aveau o seninătate şi-o bucurie 
care nu putea să le vină decât de sus, de la Dum-
nezeu, întrucât rugăciunile din închisori erau 
nişte rugăciuni poate ca ale Sfinţilor Părinţi din 
pustiu sau ale sfinţilor martiri arşi pe rug, care, 
arzând focul sub ei, erau veseli şi se rugau lui 
Dumnezeu şi Îi mulţumeau lui Dumnezeu pen-
tru această jertfă pe care o aduceau înaintea 
Sfinţiei Sale. Cam aşa erau şi aceste rugăciuni 
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Mulţi dintre cei închişi vor fi  trăit 
cu siguranţă şi momente de slăbiciune, 

din închisori pentru foarte mulţi dintre dânşii” 
(Cf. Mărturisitorii din închisorile comuniste. Min-
uni. Mărturii. Repere, edit. Areopag, 2011, pp. 
137-138).

de deznădejde, de abandon, dar glasul 
majorităţii foştilor deţinuţi accentuează 
faptul că rugăciunea din temniţă a fost 
o poartă spre Dumnezeu. Ea a fost o 
cale de salvare, a fost sprijin și întărire 
sufl etească a deținuților pe parcursul ani-
lor de detenție, scăpându-i pe mulți de la 
prăbuşirea psihică, de la căderea în depre-
sie, disperare, ură sufl etească şi împietri-
rea inimii, care ar fi  antrenat de la sine şi 
prăbuşirea fi zică. 

În concluzie, practica rugăciunii per-
sonale, dar și a celei comune, a fost larg 
răspândită în rândul clericilor și mireni-
lor ortodocși deținuți politici ai regimului 
comunist român, iar rostirea ei a facilitat 
ca multe sufl ete împietrite să învie, și, 
chemând harul lui Dumnezeu în ajutor, 
să fi e salvate de la deznădejde și moarte 
sufl etească.
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Das Gebet in den kommu-
nistischen Kerkern
Pfr. Drd. Ionuț Dragoș Manu

An einem Ort, an dem der Tod näher war 
als das Leben, die Vergangenheit mit ih-
ren Erinnerungen dagegen weit entfernt 
und dennoch aufwühlend, die Zukunft 
nahezu inexistent und die Gegenwart 
hart und schmerzhaft, war Gott1 der ein-
zige Hoff nungsquell, den die politischen 
Gefangenen in den kommunistischen 
Kerkern noch hatten. Deshalb gab es ein 
Sprichwort unter den Gefangenen: „Wer 
den Kerker mit einem Samenkorn an 
Glauben betritt, der erwirbt in der Haft 
einen Glauben groß wie ein Baum.“2

Wie sich aus den Zeugenaussagen von 
ehemaligen politischen Gefangenen er-
gibt, war es vor allem das aufrichtige Ge-
bet, was sie während ihrer Haftzeit am 

1  „Die göttliche Kraft, die imstande ist, die Tor-
turen der Haft zu lindern, ist Jesus, der Lei-
densbruder der Gefangenen. Ihn im Gebet 
anzurufen drückt den Willen aus, den eigenen 
Überzeugungen treu bleiben zu wollen, aber 
auch Schutz zu erlangen vor all den Gefahren, 
die überall aufl auern. Sobald die Menschen 
nicht mehr an Menschen glauben, glauben 
sie an Gott. Und dann wird der Sohn Gottes, 
Jesus Christus, der Gott-Mensch, in die See-
len gerufen als Erlöser von den Zweifeln, von 
den körperlichen und seelischen Qualen. In 
dieser Hölle der Verzweifl ung stellte Jesus 
die einzige Hoff nung dar, ins Leben zurück-
zukommen, vom Bösen erlöst zu werden.” Cf. 
Priestermönch Teognost, Priester Justin Pârvu 
und der Reichtum eines Lebens an Christus ge-
schenkt, Verlag „Credința Strămoșească”, Vol. 
1, S. 169.

2  Konferenz von Priester Nicolae Bordașiu, Das 
geistige Leben in den kommunistischen Ker-
kern, Bukarest, 07.03.2015.

Leben gehalten hat, entsprungen aus den 
Tiefen des Herzens und der Seele. Unter 
den Gefangenen wurden persönliche und 
gemeinschaftliche Gebete gesprochen, 
morgens und abends, Akathiste und Pa-
raclise3; jeder betete nach seinen eigenen 
Kräften und nach dem Maß seiner Liebe.

Aber für das Beten ist das Durchle-
sen der Gebetstexte notwendig, und die 
Kenntnis unterschiedlicher Gebete war 
nur durch die Nachsicht und Barmherzig-
keit Gottes möglich. Von der Übernahme 
der politischen Macht durch das kommu-
nistische Regime im Jahr 1944 bis zum 
Jahr 1948, waren im Gefängnis Gebetsbü-
cher, die Heilige Schrift und auch andere 
religiöse Bücher (wie z.B. die Philokalie, 
gemäß Vr. Justin Pârvu) erlaubt.

Viele Häftlinge hatten so Zugang zu 
den Bibeltexten und konnten Gebete, 
Akathiste und Paraclise lesen. Durch das 
regelmäßige Lesen und Rezitieren gab es 
Gefangene, die, gewollt oder nicht, die 
Gebete auswendig lernten und sie dann 
mühelos wiederholen und mit der Zeit 
mündlich von Zelle zu Zelle weitergeben 
konnten. Auch über das Jahr 1948 hin-
aus, als alle religiösen Materialien aus den 
Gefängnissen entfernt wurden, wo auf 
diese Weise die weitere Existenz der bib-
lischen Texte und der Gebete in der Haft 
gesichert, und das Lesen und die innere 
Betrachtung dieser Texte aufrechterhal-
ten werden konnte, weil sie von einigen 
Gefangenen unauslöschlich im Gedächt-
nis abgespeichert waren.

Das Gebetsprogramm und seine 
 Wirkungen

Die Gebete, die am häufi gsten in den 

3  Unter „Paraclis” vesteht man Trost- oder Bitt-
kanon oder allgemein Gebetskanon.
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Kerkern gesprochen wurden, waren die 
Morgen- und Abendgebete, Akathiste 
und Paraclise, die einer der Kameraden 
auswendig konnte. Gewiss wurde neben 
diesen auch das Herzensgebet gesagt. Als 
er sich an die Momente des Gebetspro-
gramms in der Haft erinnerte, bemerkte 
Priester Justin Pârvu: „Der Kerker war 
meine einzige Zelle, in der ich in Ruhe 
meine Mönchsregel erfüllen konnte. In 
einem Kerker, in dem 5-6 Menschen wa-
ren, hat das Gebet nie aufgehört; es wurde 
die ganze Zeit gebetet, wir sprachen Ge-
bete und Akathiste auswendig. Es wurde 
in einer Woche ein ganzes Evangelium so 
gelernt, als wäre es das Vater Unser, un-
ter einer Decke, sodass man nichts sehen 
konnte, weil die Wächter dich im Zehnmi-
nutentakt überwachten, um zu gucken, 
ob jemand liest4“.

Einige der politischen Häftlinge erin-
nern sich an die Existenz von ständigem 

4  Priestermönch Teognost, S. 167.

Gebet, das in bestimmten zeitlichen In-
tervallen durchgeführt wurde. So beteten 
einige Gefangene gemeinsam zu einer 
bestimmten Zeit, und das Gebet wurde 
durch das Morsealphabet übermittelt. 
Später wurde das Gebet von anderen 
Häftlingen übernommen, die für eine be-
stimmte Zeit beteten, und so wurde es 
von einer Zelle weiter an die nächste über-
mittelt, tagelang.

Während das persönliche Gebet die 
eigene Bereitschaft und die Kenntnis der 
jeweiligen Gebetstexte voraussetzte, war 
das gemeinsame Gebetsprogramm viel 
schwieriger zu erfüllen. Hierfür waren 
noch weitere Bedingungen nötig, die die 
Wachsamkeit der Wächter jedoch häufig 
zunichte machten, und sobald diese Tä-
tigkeit entdeckt wurde, wurde sie hart mit 
Isolationshaft bestraft, tagelang, und nur 
mit halber Verpflegung.

Es gab in den Kerkern auch nicht we-
nige Fälle, in denen das öffentliche Gebet 
total verboten war (zum Beispiel während 
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der Periode der „Umerziehung“ der politi-
schen Gefangenen). George Cușa berich-
tet über diese Fälle: „Wir hatten während 
der Umerziehung in Pitești, die 1949 
begann, kein gemeinsames Gebet mehr, 
hatten keine Lieder mehr zu Ehren der 
Geburt Christi gesungen, auch nicht den 
Klagegesang zur Grablegung Christi, gar 
nichts. Aufgrund der physischen Gewalt, 
die es gab, fürchteten wir uns, uns öffent-
lich auf religiöse Art zu zeigen. Auch auf 
persönlicher Ebene ist unser Gebetspro-
gramm eingefroren. Erst beim zweiten 
Mal, als ich zusammen mit Priester So-
fian Boghiu eingesperrt war, begann ich 
wieder zu beten, vor allem begann ich 
mit dem Gebet, das verborgen im Stillen 
aufgesagt wurde... Dort in Aiud, nachts, 
nachdem die Lichter aus waren und wir 
die Gebete aufgesagt hatten, die wir konn-
ten, begann ich für meine Mutter, meinen 
Vater, meine Frau, meine Tochter, meine 
Brüder, meine Kameraden aus der Gefan-
genschaft, und so weiter zu beten.“5

Außer diesen Ausnahmen gab es das 
gemeinsame Gebet während der ganzen 
Zeit der kommunistischen Kerker. Zum 
Beispiel lief das gemeinschaftliche Gebet-
sprogramm von Jilava nach Zeugenaussa-
ge des Priesters Nicolae Bordașiu wie folgt 
ab: „Einer von uns wies die anderen darauf 
hin, dass das Gebetsprogramm für den 
Morgen oder Abend begann, je nachdem. 
Die Gebete wurden nicht laut gesprochen, 
sondern nur geflüstert, und es gab in der 
Regel keinen, der nicht an dem Gebet teil-
nahm. Die Kameraden saßen entweder 
auf dem Bett, standen oder lehnten an der 
Wand, da wir nicht alle direkt neben dem 
Platz hatten, der die Gebete sprach.“6

5  Interview mit George Cușa, durchgeführt vom 
Autor, Pitești, 27.05.2015.

6  Interview mit dem Priester Nicolae Borda-
siu, durchgeführt vom Autor, Bukarest, 

Über die Existenz eines gemeinsamen 
Gebetsprogramms, diesmal in Aiud, be-
richtet Priester Liviu Brânzaș: „Wir alle 
hatten die gleiche moralische Ausrichtung 
und die gleichen Interessen. Als erstes 
wurde das religiöse Leben organisiert. 
Jeden Tag lasen wir gemeinsam entwe-
der den Akathistos unseres Herrn Jesus 
Christus oder den der Mutter Gottes, mit 
den Gesichtern zur der Mauer gewandt, 
die nach Osten zeigte.“7

Ein solches gemeinsames Gebetspro-
gramm gab es sogar an den Orten der 
Zwangsarbeit. Zum Beispiel im Donaudel-
ta beim Schilf: Solange das Boot mit den 
Gefangenen vom Gefängnis zum Arbeits-
ort unterwegs war, wurden die Morgenge-
bete gesprochen, und in gleicher Weise bei 
der Rückfahrt die Abendgebete. Die Zeit, 
in der die Gefangenen zusammen waren, 
wurde genutzt, um ein Mindestprogramm 
an gemeinsamem Gebet durchzuführen 
nach dem Wort Gottes: „Wo zwei oder drei 
in meinem Namen versammelt sind, dort 
bin Ich mitten unter ihnen“ (Mat. 18, 20).

Auch in den anderen kommunistischen 
Orten der Zwangsarbeit und der Gefan-
genschaft fand gemeinsames Gebet statt. 
Über diese Tatsache spricht auch Priester 
Justin Pârvu, der berichtet, wie in den Mi-
nen von Baia Sprie nachts, zu Schichtbe-
ginn, Gebete aufgesagt wurden. Von den 
5-6 Häftlingen eines Minengangs blieb 
abwechselnd immer einer am Eingang 
und betete. Jeder hinterließ so ein Gebet 
für die Liebsten von Zuhause, für die Kin-
der, Eltern, die Frauen und für den eige-
nen Schutz an diesem besonders gefährli-
chen Ort. Es wurden Akathiste, Paraclise 
und Psalmen gebetet. In den Tiefen der 
Erde gab es die kraftvollsten, die gotter-

19.02.2016.

7  Priester Liviu Brânzaș, Strahl aus der Katakom-
be, Verlag Scara, Bukarest, 2001, S. 19.
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gebensten und die lebendigsten Gebete.8

Die Wirkungen gemeinsamen Gebetes 
in der Gefangenschaft waren ausgespro-
chen wunderbar. Priester Crăciun Opre 
stellte fest, als er sich an diese Zeiten und 
Erlebnisse erinnerte: „Am ersten Tag, 
nachdem wir abends eingeschlossen wur-
den, lud ich die Kollegen zum Beten ein. 
Wir haben den Akathistos an die Mutter 
Gottes gelesen. Damals hatte ich ein Ge-
betsbüchlein. Und wir beteten. Sobald wir 
das Gebet anfi ngen, die religiöse Medita-
tion, gab es keine Uneinigkeit mehr. Und 
sobald diese Gebetsatmosphäre anfi ng, 
haben alle vergessen, dass sie gefangen 
waren, alle wurden wieder Brüder. Mona-
telang ging es uns so, sodass ich gar nicht 
mehr daran dachte, wann ich freigelassen 
würde. Die Freude über die Gnade, die auf 
unsere Opfer folgte, war verlockender als 
der Gedanke an die Entlassung.“9

Die Tatsache, dass das Leiden die Men-
schen näher zu Gott bringt, ist allgemein 
bekannt, und das Gebet hat den Gefan-
genen den Weg eröff net, um aus den 
Kerkern auf der Vertikale nach oben zu 
entfl iehen, zu Gott, so wie Priester Sofi -
an Boghiu sagte: „Die Gebete wurden von 
Gott angenommen, zum einen weil die, 
die beteten, in großen Nöten waren, und 
zum anderen weil sie mit Kraft, inständig 

8  Priestermönch Teognost, S. 111.

9  Leiden und Leidende in den kommunistischen 
Kerkern, Koordinator Priester Doktor Florin 
Dobrei, Bistum von Deva und Hunedoara, 
Deva, 2015, Seiten 265-266.

und aufrichtig beteten.“10

Viele von den Gefangenen erlebten mit 
Sicherheit auch Momente der Schwäche, 
der Verzweifl ung, der Resignation, aber 
der Großteil der ehemaligen Gefangenen 
betont die Tatsache, dass das Gebet in 
den Kerkern ein Tor zu Gott war. Das Tor 
war Rettung, Stütze und seelische Stär-
kung der Gefangenen im Laufe der Jah-
re der Gefangenschaft, es bewahrte viele 
vor dem psychischen Zusammenbruch, 
vor Depression, Verzweifl ung, seelischem 
Hass und einer Verhärtung de Herzen, 
was dann auch den physischen Zusam-
menbruch bewirkt hätte.

Als Schlussfolgerung kann gesagt wer-
den, dass das persönliche, aber auch das 
gemeinsame Gebet unter den Klerikern 
und Gläubigen, politischen Gefangenen 
des kommunistisch rumänischen Regi-
mes, weit verbreitet war. Durch die Gebete 
wurde die Wiederbelebung vieler verstei-
nerter Seelen erleichtert, und der Hilferuf 
nach Gottes Gnade hat sie vor Verzweif-
lung und seelischem Tod gerettet.

10  „Alle Gefangenen hatten eine Heiterkeit und 
eine Freude, die nur von oben, von Gottkom-
men konnte, sodass die Gebete aus den Ker-
kern Gebete wie die der Heiligen Väter in der 
Wüste oder wie die der auf dem Scheiterhau-
fen verbrannten heiligen Märtyrer waren, die, 
als das Feuer unter ihnen loderte, frohlockten 
und zu Gott beteten und Ihm für dieses Opfer 
dankten, das sie vor Seine Heiligkeit brachte. 
Genau so waren auch diese Gebete der Gefan-
genen für viele von ihnen.” Cf. Zeugenaussage 
aus kommunistischen Kerkern. Wunder. Stich-
punkte. Verlag Areopag, 2011, Seiten 137-138.
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Patriarhul  Justinian, 
relațiile externe 
bisericești și comunitatea 
românească din Viena
Pr. Drd. Cătălin Soare

Despre activitatea Patriarhului Justi nian 
(1948-1977) s-a scris mult, mai ales în 
acest an omagial, însă despre purtarea 
de grijă a acestuia față de comunitățile 
românești din diaspora se cunosc mai 
puține date. Una dintre cele mai frumoase 
laturi ale lucrării Bisericii sub arhipăstoria 
sa a fost activitatea ei externă. 

Patriarhul Justinian a arătat o grijă 
părintească față de comunitățile ortodoxe 
românești de peste hotare, afl ate atât în 
state europene, cum ar fi : Anglia, Austria, 
Bulgaria, Franța, R.F.G., Italia și Suedia 
(pe unele le-a vizitat personal), cât și în 
Statele Unite ale Americii, Canada și Ame-
rica Latină, precum și Australia și, mai de-
parte, în Noua Zeelandă. 

Astfel, Patriarhul Justinian, după vi-
zita făcută în Anglia, în 1966, și sprijinul 
promis de Regina Elisabeta a II-a pentru 
reeditarea Bibliei, a făcut demersuri în ve-
derea obținerii unei aprobări speciale de la 
Ministerul Cultelor pentru un plus de tiraj 
de Biblii care să fi e transmise și românilor 
ortodocși din afara țării. 

Ortodoxia în Occident

Profi lul Ortodoxiei românești în Occi-
dentul anilor 1950-1960 nu putea fi  des-
prins de imaginea creată de Ortodoxia 
ruso-slavofi lă și bizantină prin școala 
emigrației de la Paris. Situația Bisericilor 
din Europa Răsăriteană era evaluată fără 

nicio distincție, în mod uniform. Caracte-
ristica care se credea a fi  dominantă pentru 
toa te Bisericile Răsăritene, deci și pentru 
B.O.R., consta în lipsa de distanțare față 
de autoritățile politice, aservirea politică, 
lauda naționalismului. Această teză era 
vehiculată și de publicațiile catolice din 
Occident.  

Multe dintre acele prejudecăți au fost 
depășite gradual atât ca urmare a rapor-
turilor Patriarhului cu membrii clerului 
apusean (prin vizitele reciproce efectua-
te), cât și datorită infl uenței profesorilor 
români ortodocși de teologie. Aceștia au 
fost activi pe plan extern prin susținerea 
de comunicări la evenimentele acade-
mice și ecumenice din întreaga lume, 
prin publicațiile în limbi de circulație 
internațională și prin corespondența pe 
care au întreținut-o cu marile personalități 
ecleziastice, științifi ce și culturale ale 
vremii din Apus (ca, de pildă: Card. Franz 
König, Otto Bauer, W. Kirchschläger, W. 
Niesen, Prof. W. Dantine, P. Pierre Du-
prey, P. Christophe Dumont, P. Emmanuel 
Lanne). 

Dintre profesorii și ierarhii noștri 
amintim pe: Pr. Prof. D. Stăniloae, Pr. Prof. 
I. Todoran, Pr. Prof. I. Bria, Î.P.S. Nicolae 
Mladin, Î.P.S. Nicolae Corneanu, Î.P.S. An-
tonie Plămădeală, Pr. Prof. Șt. Alexe, Pr. 
Dr. Cezar Vasiliu, Arhim. A. Scrima ș.a.

Interesul ulterior al C.E.B. pentru Bi-
serica și teologia ortodoxă din România, 
mai deschisă pentru relații ecumenice și 
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mai aptă pentru o comunicare a Ortodo-
xiei pe scena ecumenică, a crescut enorm 
și datorită factorilor menționați mai sus.

Comunitatea românească din Viena 
în perioada iustiniană

Atenția Patriarhului Justinian pentru 
credincioșii români trăitori în Austria se 
poate observa din numirea − credem noi, 
inspirată − de către Părintele Patriarh a 
părintelui Prof. Dr. Gheorghe Moisescu 
(expert în Istoria bisericească) ca paroh al 
Bisericii din Viena, la 1 octombrie 1960. 

Pr. Prof. Gh. Moisescu și-a desfășurat 
activitatea (1960-1974) atât pe tărâm 
pastoral-misionar, cât și pe palier cultu-
ral-academic. A făcut parte din echipa 
de consultanți teologi ai fundației Pro- 
Oriente (înființată la Viena ca o platformă 
de dialog între Ortodoxie și Romano-Ca-
tolicism, la inițiativa cardinalului König, 
în 1964) în calitate de profesor. De ase-
menea, a inițiat multe proiecte de prezen-
tare a Ortodoxiei românești. Pentru co-
munitatea românească a început editarea 
unui Almanah prin susținerea constantă a 
Patriarhiei Române, lucrare care se distri-
buia în peste 26 de țări și care constituia 
o carte de vizită deosebită pentru B.O.R. 
și poporul român. În paginile acestuia se 
găseau mesajele de susținere și învățătură 
ale Patriarhului și ale altor ierarhi, arti-
cole de teologie, de filosofie, de istorie, de 
muzică, de artă, cultură și de literatură. 
În cuprinsul acestui Almanah se găseau 
și rezumate în limba germană pentru ci-
titorii nevorbitori de limba română. Pe 
lângă aceste Almanahuri, Pr. Gh. Moises-
cu a mai tipărit, cu binecuvântarea și grija 
Patri arhului Justinian, și alte lucrări cu 
caracter istoric și cultural pentru românii 
din Diaspora.

Pr. Gheorghe Moisescu a contribuit 

semnificativ și la organizarea vizitei pe 
care cardinalul austriac Franz König a 
efectuat-o între 19.-24. Noiembrie 1967 
în România, însoțindu-l îndeaproape. În 
toamna acestui an se vor împlini 50 de 
ani de la această vizită. Aceasta era un 
eveniment neobișnuit la acea dată, având 
în vedere restricțiile din perioada regimu-
lui comunist și legăturile distante dintre 
ortodocși și catolici din acea perioadă. 
Constituia prima vizită a cardinalului în-
tr-o țară majoritar ortodoxă (mai fusese la 
Constantinopol în noiembrie 1961).

Vizita s-a încadrat în perioada de des-
chidere posterioară Conciliului II Vatican 
(1962-1965), pe care cardinalul a exploa-
tat-o la maxim.

În acest context merită adăugat fap-
tul că, în 23 iunie 1967, se promulga în 
 Austria “Das Orthodoxengesetz”, prin 
care comunitățile ortodoxe (românii, 
grecii și sârbii) erau reconfirmate oficial 
de către stat și dobândeau dreptul de a or-
ganiza învățământul religios cu susținerea 
materială a statului austriac. Legea 
conținea, printre altele, și reglementări 
privitoare la organizarea internă, statutul 
clericilor și condițiile înființării de noi pa-
rohii pe teritoriul Austriei. 

Parohia ortodoxă română din Viena 
era recunoscută oficial încă din anul 1923, 
deși comunitatea era prezentă acolo încă 
din perioada dinastiei habsburgice (sec. 
XVIII). 

Vizita cardinalului König cădea, chro-
nologic, după vizita în România a Patriar-
hului Ecumenic Athenagoras I (între 16-
20 oct. 1967).

Redăm câteva idei din mesajul de salut 
al Patriarhului Justinian adresat cardina-
lului în București: Vizita Eminenței Voastre 
a înlesnit crearea unei atmosfere prielnice 
pentru cunoașterea și informarea reciprocă 
referitoare la starea Bisericii (traducere 
aproximativă). 
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Din răspunsul cardinalului putem 
înțelege mulțumirea acestuia față de pri-
mirea și atmosfera de frățietate de care s-a 
bucurat în cursul acestei vizite: Adresez ale-
se mulțumiri pentru găzduirea părintească și 
primirea amicală cu care m-ați întâmpinat în 
calitate de oaspete în Reședința Patriarhală 
(traducere aproximativă).

Ca urmare a acestei simpatii câștigate 
în acea vreme, s-au dezvoltat și legăturile 
dintre Institutul Teologic din București și 
Facultatea de Teologie Catolică din Viena 
(prin intensificarea schimburilor acade-
mice, organizarea de conferințe și acorda-
rea de burse pentru studenți).

Vizita patriarhului Justinian în 
Austria (19-29 iunie 1968 − la 20 ani 
după instalarea sa ca patriarh)

În pregătirea acestei vizite, un rol impor-
tant l-a avut Pr. Prof. Dumitru Stăniloae, 
care s-a îngrijit de adunarea de materiale 
documentare și de informații recente din 
domeniul teologiei occidentale. Pr. Prof. 

D. Stăniloae a formulat teze cu privire la 
poziția Ortodoxiei române față în față cu 
Romano-Catolicismul.

Cu prilejul acestei vizite, Patriarhul 
nostru a profitat de uriașa șansă de a 
face cunoscută Ortodoxia românească în 
 Austria, deoarece derularea vizitei sale a 
fost intens mediatizată în presa, radioul și 
televiziunea vremii.

Amintim câteva elemente din progra-
mul acelei vizite celebre, precum organi-
zarea unei expoziții inedite de icoane și 
obiecte de cult ortodoxe, care a evidențiat 
specificul românesc, dar şi efectuarea de 
vizite oficialităților vieneze: președintelui 
Austriei, cancelarului, primarului Vienei, 
corpului profesoral al Facultății de Teo-
logie Catolice din Viena. În onoarea Pa-
triarhului au fost organizate festivități 
solemne la Universitate și la Academia 
de Arte din Viena, cu participarea multor 
personalități din mediul ecleziastic, cultu-
ral și politic al vremii. 

Patriarhul a asistat, alături de alți ie-
rarhi și preoți ortodocși stabiliți în Vi-
ena (cum ar fi Mitropolitul grec Hriso-
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stom Tsiter), la ofi cierea Sfi ntei Liturghii, 
duminică, 23 iunie 1968, în capela 
românească din Löwelstrasse, i-a binecu-
vântat pe participanţii la slujbă, a vizitat 
cimitirele soldaților români din Viena și 
Tulln, a ținut cuvântări și o conferință de 
presă. S-a deplasat și la Salzburg, unde 
a fost primit de arhiepiscopul Andreas 
Rohracher. În concluzie, vizita sa a avut 
un ecou benefi c atât în Austria, cât și în 
România.

Din cele prezentate mai sus și dintr-
o privire retrospectivă, de ansamblu, se 
poate afi rma că Patriarhul Justinian s-a 
străduit atât cât i-a stat în putință în acel 
context difi cil să recalibreze și să dezvol-
te activitatea Bisericii atât pe plan intern, 
cât și pe plan extern. 

Eforturile sale au dat roade, chiar dacă 
unele măsuri sau stări de lucruri din tim-
pul păstoriei sale au fost contestate și sunt 
criticate, unele din rea-voință, iar altele 
din necunoașterea temeinică a trecutului 
istoric în dimensiunea sa profundă. 

În încheiere redăm cuvintele patriar-
hului adresate credincioșilor români din 
Viena, consemnate în prefața Almana-
hului din 1976, la un an înainte de la trece-
rea sa la cele veșnice: „Aud cu mare bucurie 
că, pe lângă iubirea de sfântul locaș, purtați 
aleasă grijă și de sufl et, de lucrul cel nemu-
ritor, luând parte regulat la sfi ntele slujbe 
și, mai ales, la Sfânta Liturghie. Bine faceți, 
iubiții mei, pentru că, într-adevăr, Sfânta Li-
turghie este centrul cultului nostru ortodox, 

scara de aur, pe ale cărei trepte rugăciunile 
noastre obstești se înalță mai spornic și mai 
rodnic spre Dumnezeu. Voi, dragii mei, care, 
prin fi rea lucrurilor, niciodată nu vă veți pu-
tea dezice de țara căreia aparțineți prin ori-
gine, gândiți și simțiți la fel. Ori pe unde s-ar 
întinde coroana vieții voastre, trunchiul și 
rădăcinile vă sunt aici, în pământul pe care 
l-au păzit și întregit, prin rugăciunile și jertfa 
lor, strămoșii. Păstrați deci și urmați cele ce 
ați învățat, ați luat și auzit de la aceștia. Fiți 
acolo unde vă afl ați − prin alipire cinstită și 
roditoare de atitudini și fapte frumoase față 
de patria adoptivă − reprezentanți  demni ai 
patriei și ai B.O.R.
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Der Patriarch  Justinian, 
die kirchlichen Außen-
beziehungen und die 
 Gemeinde aus Wien 
Pfr. Drd. Cătălin Soare MA

Über die Aktivität des Patriarchen Jus-
tinian Marina (1948-1977) wurde viel 
veröff entlicht, insbesondere in diesem 
Jubiläumsjahr, aber über sein pastorales 
Interesse für die rumänischen Gemein-
den in der Diaspora sind wenige Daten 
bekannt. Eine der schönsten Seiten der 
kirchlichen Mission waren ihre Außenbe-
ziehungen. 

Der Patriarch Justinian hat sowohl für 
die rumänischen Gemeinden in der Diaspo-
ra − die sich in den europäischen Ländern 
wie England, Österreich, Bulgarien, Frank-
reich, BRD, Italien und Schweden befanden 
(er hat einige dieser Gemeinden besucht) 
eine große Sorge gezeigt, als auch für Ge-
meinden in USA, Kanada, Lateinamerika 
und Australien, und, weiter, in Neuseeland.
Eine der vielen Maßnahmen: Patriarch Jus-
tinian hat - nach seinem Besuch in England 
in 1966 und nach der versprochenen Unter-
stützung von der Kaiserin Elisabeth II für 
den Nachdruck der Bibel– eine spezielle Ge-
nehmigung für eine zusätzliche Aufl age für 
eine Zahl von Bibeln erwirkt, die auch für 
die orthodoxen Rumänen aus der Diaspora 
reserviert wurden.

Die Orthodoxie im Abendland

Das Profi l der rumänischen Orthodo-
xie im Westen in den Jahren 1950/1960 
konnte nicht von dem Bild der russisch-
slawophilen und byzantinischen Ortho-

doxie getrennt werden, das durch die 
Schule der orthodoxen Migrationsschule 
von Paris importiert wurde. Die Lage der 
osteuropäischen Kirchen wurde uniform 
evaluiert, ohne Diff erenzierung. 

Das Charakteristikum, das als dominie-
rend für alle Ostkirchen, d.h. auch für die 
Rumänische Orthodoxe Kirche postuliert 
wurde, bestand in dem Mangel an Distan-
zierung gegenüber den politischen Auto-
ritäten, der politischen Unterwerfung, 
dem Lob des Nationalismus. Diese � ese 
wurde auch in den katholischen Publikati-
onen aus dem Abendland vertreten. 

Viele Vorurteile konnten Schritt für 
Schritt abgebaut werden sowohl als Fol-
ge des Umgangs des Patriarchen mit den 
Vertretern der westlichen Geistlichkeit 
(durch die unternommenen gegenseitigen 
Besuche) als auch aufgrund des Einfl usses 
der rumänischen orthodoxen � eologie-
Professoren, die Vorträge an akademi-
schen und ökumenischen Veranstaltun-
gen in der ganzen Welt gehalten haben, 
in internationalen Sprachen veröff ent-
lichten, eine rege Korrespondenz mit den 
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großen kirchlichen, wissenschaftlichen 
und kulturellen abendländischen Persön-
lichkeiten der damaligen Zeiten pflegten 
(wie jene von: Kard. F. König, Msg. Otto 
Mauer, W. Kirchschläger, W. Niesen, W. 
Dantine, P. Pierre Duprey, P. Christophe 
Dumont, P. Emmanuel Lanne u.a.). 

Aus der Reihen der rumänisch-ortho-
doxen Persönlichkeiten nennen wir: Pfr. 
D. Stăniloae, Pfr. I. Todoran, Pfr. I. Bria, 
Metr. Nicolae Mladin, Metr. Nicolae Cor-
neanu, Metr. Antonie Plămădeală, Pfr. 
Stefan Alexe, Pfr. Cezar Vasiliu, Arch. A. 
Scrima, u. a.

Das nachträgliche Interesse des ERK 
für die Orthodoxe Kirche und die ortho-
doxe �eologie aus Rumänien – mehr auf-
geschlossen für ökumenische Beziehun-
gen und fähiger für die Präsentierung der 
Orthodoxie auf die ökumenische Ebene 
– ist enorm auch aufgrund der oben er-
wähnten Faktoren gestiegen.

Die rumänische Gemeinde in Wien in 
der Periode von Patriarch Justinian

Die Fürsorge für die in Österreich leben-
den rumänischen Gläubigen lässt sich an 
der inspirierten Ernennung von Pfr. Univ.-
Prof. Dr. Gheorghe Moisescu (Experte in 
Kirchengeschichte) durch den Vater Pa-
triarch als Gemeindepfarrer der Kirche 
in Wien am 1. Oktober 1960 erkennen. 
Pfr. Gh. Moisescu war (1960-1974) nicht 
nur auf pastoral-missionarischem Gebiet 
tätig, sondern auch in kulturell-akade-
mischem Wirkungskreis. Pfr. Moisescu 
war Mitglied der Stiftung Pro Oriente 
als theologischer Berater (Stiftung die 
1964 in Wien von Kard. König ins Leben 
gerufen wurde, als Dialog-Plattform zwi-
schen Orthodoxie und Katholizismus). 
Ferner hat Pfr. Moisescu viele Projekte 
der Vorstellung der rumänischen Or-

thodoxie initiiert und durchgeführt. Für 
die rumänische Gemeinde hat er an der 
Veröffentlichung eines jährlichen Alma-
nachs mit konstanter Unterstützung der 
Rumänischen Patriarchie gearbeitet, d.h. 
einer Zeitschrift die in mehr als 26 Län-
dern verbreitet wurde, und welche eine 
besondere Visitenkarte für die ROK und 
das rumänische Volk darstellt. Auf den 
Seiten dieser umfangreichen Zeitschrift 
befanden sich die Mitteilungen zur Förde-
rung der Gläubigen und Pastoralbriefe des 
Patriarchen und anderer Bischöfe, wis-
senschaftliche Artikel aus den Gebieten: 
�eologie, Geschichte, Philosophie, Mu-
sik, Kunst, Kultur und Literatur. Für die 
nicht-rumänischsprachigen Leser wur-
den Zusammenfassungen der Beiträge 
in deutscher Sprache angefügt. Überdies 
hat Pfr. Moisescu mit dem Segen und der 
Unterstützung des Patriarchen Justinian 
auch andere historische und kulturelle 
Beiträge veröffentlicht. 

Pfr. Gh. Moisescu hat auch bedeutend 
zu dem Verlauf des Besuchs beigetragen, 
den der österreichische Kardinal Franz 
König zwischen 19.- 24. November 1967 
in Rumänien unternommen hat. Er hat 
den Kardinal eng begleitet. Im Herbst 
dieses Jahres zählen wir 50 Jahre nach 
diesem Besuch, der in Anbetracht der Re-
striktionen (Beschränkungen) durch das 
damalige kommunistische Regime und 
der in jener Zeit herrschenden schwachen 
Beziehungen zwischen den Orthodoxen 
und den Katholiken ein ungewöhnliches 
Ereignis bildete. 

Es war der erste Besuch des Kardinals 
in einem mehrheitlich orthodoxen Land 
(er hatte Konstantinopel im November 
1961 besucht). Der Besuch fand in jener 
Periode der Neuöffnung nach dem Zwei-
ten Vatikanischen Konzil statt, einer Zeit, 
die Kardinal König intensiv und positiv 
ausgenutzt hat. 

Deisis_25_2017_continut_korr5.indd   113 17.10.2017   09:28:48



Artikel

114      Nr. 25/2017

In diesem Zusammenhang kann man 
anmerken, dass am 23. Juni 1967 in Ös-
terreich "Das Orthodoxengesetz" erlassen 
wurde, durch das die orthodoxen Gemein-
den (der Rumänen, der Griechen und der 
Serben) vom Staat offiziell wieder bestätigt 
wurden und das Recht erwarben, den kon-
fessionellen Religionsunterricht mit staat-
licher Unterstützung zu etablieren. Das 
Gesetz beinhaltete unter anderem auch 
Vorschriften betreffend die interne Orga-
nisation, den Status der Geistlichkeit und 
der Bedingungen für die Gründung neuer 
Gemeinden auf österreichischem Gebiet. 

Die rumänisch-orthodoxe Gemeinde 
in Wien wurde bereits ab dem Jahr 1923 
offiziell anerkannt, obwohl die Gemein-
de bereits seit der Periode der habsbur-
gischen Monarchie vorhanden war (seit 
dem 18. Jahrhundert). 

Der Besuch des Kardinals König fand 
zeitlich nach dem Besuch des Ökumeni-
schen Patriarchen Athenagoras I. in Rumä-
nien (zwischen 16.- 20. Okt.1967) statt. 

Wir geben ein paar Ideen aus der Be-
grüßungsbotschaft des Patriarchen Justi-
nian adressiert an Kardinal König in Bu-
karest wieder: Der Besuch Eurer Eminenz 
ermöglichte die Schaffung einer günstigen 
Atmosphäre für die gegenseitige Kenntnis 
und Informationen hinsichtlich der Lage in 
unseren Kirchen. 

Wenn wir die Antwort des Kardinals le-
sen, können wir seine Zufriedenheit über 
den Empfang und die brüderliche Atmo-
sphäre, die er im Rahmen dieses Besuchs 
genossen hat, verstehen: Ich bedanke mich 
für die derart väterliche und freundschaft-
liche Aufnahme, mit der Sie mich in Ihrer 
Patriarchalresidenz als Gast empfangen 
haben.

Als Folge dieser erworbenen Sympathie 
haben sich auch die Verbindungen zwi-
schen dem �eologischen Institut in Bu-
karest und der Katholisch �eologischen 

Fakultät in Wien entwickelt und intensi-
viert (durch den späteren akademischen 
Austausch, die Organisation von Konfe-
renzen und die Erteilung von Stipendien 
für Studierende). 

Der Besuch des Patriarchen Justini-
an in Österreich 19.-29. Juni 1968 

Bei der Vorbereitung dieses Besuches hat 
Vater. Prof. Univ Dumitru Stăniloae eine 
besonders wichtige Rolle gespielt, der an 
der Seite des Patriarchen stand mit der 
Sammlung von dokumentarischen Materi-
alien und mit aktuellen Informationen aus 
dem Bereich der abendländischen �eolo-
gie. Des weiteren hat Vater Stăniloae die 
Position der rumänischen Orthodoxie ge-
genüber dem Katholizismus formuliert. 

Bei diesem Besuch hat der Patriarch 
von der riesigen Chance profitiert, die 
rumänische Orthodoxie bekannt zu ma-
chen, da der Besuch intensiv von Presse, 
Radio und Fernsehen begleitet wurde. 

Im Rahmen dieses Besuches erwähnen 
wir einige Erreignisse: die Organisation 
einer wunderschönen Ausstellung or-
thodoxer Ikonen und Kultgegenstände, 
die die rumänische Besonderheit her-
vorgehoben hat, die Durchführung von 
offiziellen Besuchen bei hervorragenden 
Persönlichkeiten: dem österreichischen 
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Bundespräsidenten, dem Bundeskanzler, 
dem Wiener Bürgermeister, dem akade-
mischen Korpus der katholisch-theologi-
schen Fakultät in Wien.  

Zu Ehren des Patriarchen wurden an 
der Universität und an der Kunstakade-
mie Wien feierliche Veranstaltungen un-
ter der Teilnahme von Persönlichkeiten 
aus dem kirchlichen, kulturellen und po-
litischen Milieu angeboten. 

Der Patriarch hat an jenem Sonntag, 
23.06, zusammen mit Vertretern der or-
thodoxen Kirchen (dem griechisch-ortho-
doxen Metropolit Dr. Chrysostomos Tsi-
ter, u.a.) in Wien der Feier der Göttlichen 
Liturgie in der rumänischen Kapelle in der 
Löwelstrasse (1. Bezirk) beigewohnt und 
die Mitglieder dieser Gemeinde gesegnet. 
Er hat die Friedhöfe der rumänischen 
Soldaten inWien und Tulln besucht, er 
hat Reden und eine Pressekonferenz ge-
halten. Er ist auch nach Salzburg gereist, 
wo er von Erzbischof Andreas Rohracher 
empfangen wurde. 

Aus den oben vorgestellten und aus ei-
nem retrospektiven Überblick der Mission 
der Kirche kann die Schlussfolgerung ge-
zogen werden, dass sich der Patriarch Jus-
tinian immerfort - und so viel wie in jenem 
schwierigen Kontext möglich war − bemüht 
hat, die Aktivität der Kirche sowohl im in-
neren als auch im äußeren Bereich zu be-
schützen und zu entfalten. Seine Bemühun-
gen haben Früchte gebracht, obwohl einige 
Maßnahmen und Umstände aus der widri-
gen Zeit seiner Seelsorge kritisiert wurden 
– einige böswillig und andere aufgrund der 
fehlenden Kenntnis der historischen Ver-
gangenheit in ihrer tiefen Dimension.

Zum Schluss präsentieren wir einen 
Auszug aus dem Vorwort des Almanachs 
von 1976 – ein Jahr vor seinem Tod: Ich 
vernehme mit großer Fröhlichkeit, dass Sie 
außer der Liebe für das Heiligtum sich auch 
um die Seele kümmern, um das unsterbliche 

Ding, regelmäßig teilnehmend an den heiligen 
Gottesdiensten und insbesondere an der Gött-
lichen Liturgie. Sie tun gut, meine Lieben, da 
wahrhaftig die Heilige Liturgie das Zentrum 
unseres orthodoxen kirchlichen Lebens ist, 
eine goldene Leiter, auf deren Sprossen un-
sere gemeinsamen Gebete erfolgreicher und 
fruchtbarer zu Gott emporgehoben werden. 
Sie, meine Lieben, die – durch die Natur der 
Dinge – niemals sich von dem Land, zu dem 
Sie durch Ursprung gehören, abwenden wer-
den können, denken und fühlen gleich. Wo sich 
die Krone Ihres Lebens auch erstrecken wird, 
sind der Stamm und die Wurzeln hier, in der 
Erde, die durch die Gebete und die Opfer der 
Vorfahren behütet und vervollständigt wurde. 
Bewahren und folgen Sie demnach, was sie 
von diesen gelernt, übernommen und gehört 
haben. Seien sie dort, wo sie sich befinden – 
durch ehrliche und fruchtbare Angliederung 
an Haltungen und schöne Taten gegenüber 
dem adoptiven Land - würdige Vertreter des 
Vaterlands und der ROK. 
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Familia creștină are 
 nevoie de iubirea lui 
 Hristos
(Demersuri pentru reîntregirea fami-
liilor separate forțat în Norvegia și 
acțiunile cu tinerii în cadrul Episcopiei 
Ortodoxe Române a Europei de Nord)

Preot Octavian-Horațiu Mureșan, 
Diacon Laurențiu Drăghicenoiu

I.
Familia creștină: Bastion împotiva 
seculariyării

Perspectiva creștin-ortodoxă asupra reali-
tății presupune trăirea lui Dumnezeu, Cel 
ce pretutindea este și pe toate le umple 
(cf. Efeseni 4, 10), în împrejurările concre-

te ale existenței, în fi ecare aspect al vieții 
noastre. Viziunea secularistă, în schimb, 
dorește segmentarea existenței lui Dum-
nezeu, în general, și a religiei, în special, 
în părți autonome, fără legătură cu viața 
reală. Seducția malefi că a celei din urmă 
constă nu în negarea faptului că Dumne-
zeu există, ci mai degrabă în aserțiunea că 
El își are locul Lui „special amenajat” și nu 
interacționează în mod necesar cu celelal-
te domenii ale existenței.

Astfel, adevărata provocare a creștinului 
contemporan este conștientizarea și inte-
grarea organică a prezenței sfi nțitoare a 
lui Dumnezeu în propriul mod de viață, 
evitând cu orice preț compartimentarea 
dictată de cultura contemporană, adânc 
secularizată, mai ales aici, în Țările Nordi-
ce. Iar dacă Biserica este creuzetul unde se 
naște această perspectivă ortodoxă asu pra 
lumii, laboratorul unde ea se cultivă cel 
mai des îl reprezintă instituția Familiei.

Și, din nefericire, constatăm că tocmai 
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Familia tradițională se confruntă în pre-
zent cu o criză generată, printre altele, 
de „confruntarea” cu societățile secula-
rizate, în care creștinii ortodocși români 
din Scandinavia au ales să trăiască. Iar 
unul dintre aspectele cele mai stringen-
te ale acestei crize este condiția copilului 
în urma imixtiunii serviciilor sociale din 
statele de rezidență în dinamica familiei 
tradiționale. Ne sunt cunoscute cazuri-
le în care aparenta intervenție abuzivă 
de a separa copilul de propria familie 
și indiferența față de trauma acestuia 
în noua familie adoptivă par să inculce 
ideea dezinteresului instituțiilor abilitate 
față de sănătatea psihică sau dezvoltarea 
emoțională corectă a copilului sau, cel 
puțin, incapacitatea de a sesiza finalitatea 
tragică a acestor acțiuni. În acest context, 
binele copiilor și menținerea unității fami-
liilor mai sus menționate au constituit, în 
ultimii ani, motive serioase de îngrijorare 
pentru toți românii din Episcopia Euro-
pei de Nord. Preafințitul Părinte Episcop 
Macarie Drăgoi a luat, cu tristețe, act de 
această stare de fapt și a considerat o dato-
rie a iubirii creștinești în a fi alături de aces-
te familii greu încercate și a nu precupeți 
niciun efort pentru a face cunoscută dra-
ma lor prin intervenții în spațiul media și 
prin alertarea autorităților competente 
din România și din statele scandinave. În 
rândurile care urmează sunt redate detali-
ile celor mai cunoscute cazuri și modul în 
care Episcopia Ortodoxă Română a Euro-
pei de Nord a încercat să fie alături de fiii 
săi sufletești, implicându-se activ în reîn-
tregirea familiilor despărțite.

E nevoie de multă grijă pastorală pen-
tru vindecarea rănilor provocate de astfel 
de situații, însă grija Bisericii față de Fa-
milie nu se limitează doar la numeroase-
le vizite personale, demersuri oficiale sau 
ore de rugăciune pentru reîntregirea lor, 
ci presupune și implicarea activă în for-

marea continuă a tinerilor, prezentându-
le marea bucurie pe care o aduce trăirea 
valorilor autentice în Hristos. De aceea 
considerăm utilă și trecerea în revistă a 
principalelor direcții în misiunea cu tine-
rii în Episcopia Europei de Nord.

II.
Cazul familiilor separate forțat

II.1
Binele copiilor primează: apel la creșterea și 
educarea copiilor în  familie

Anul 2016 a fost plin de provocări pasto-
rale pentru comunitatea ortodoxă română 
din Scandinavia, fiind marcat de o stare de 
îngrijorare și o atmosferă de solidaritate 
cu familiile românești ale căror copii au 
fost separați forțat în urma intervenției 
Protecției Copilului (Barnevernet) din 
Norvegia. Cel mai prezentat caz a fost cel 
al familiei românului Marius Bodnariu, in-
giner IT, şi a soţiei sale norvegiene Ruth, 
asistentă medicală, ai căror copii au fost 
luaţi de la părinţi de serviciul de protecţie 
a copilului din Norvegia (Barnevernet) 
în noiembrie, după ce cele două fete, cele 
mai mari din familie, ar fi spus că primesc 
corecţii fizice de la părinţi. De asemenea, 
părinţii ar fi fost suspectaţi și pentru în-
doctrinarea religioasă a copiilor. Cei cinci 
copii au fost plasaţi în trei familii-suro-
gat, ulterior deschizându-se procedura 
adopţiei internaţionale pentru ei. Mult-
mediatizatului caz al familiei Bodnariu i 
s-a alăturat, într-o încercare similară, și 
familia soților Dumitru și Mihaela Nan, 
ai căror copii, Bianca-Mihaela și Dragoș-
Dumitru, au fost plasați social în familii 
surogat. Încă de la debutul crizei celor 
două familii, Preasfințitul Părinte Episcop 
Macarie Drăgoi al Europei de Nord a avut 
ocazia să îi viziteze și să opineze pentru 

Deisis_25_2017_continut_korr5.indd   117 17.10.2017   09:28:50



Articole

118      Nr. 25/2017

creșterea și educarea copiilor în interi-
orul propriilor familii, drept cea mai bună 
măsură luată în interesul copiilor.

Încredințat de buna-intenție a autori-
tăților, convins că binele copiilor trebuie 
să primeze în orice demers și fără a emi-
te judecăți de valoare asupra proceduri-
lor administrative specifice fiecărui stat, 
Părintele Episcop Macarie a inițiat un apel 
către toate instanțele competente în re-
zolvarea celor două cazuri pentru găsirea 
soluțiilor legale și umane ca familiile să-
și poată asuma rolul firesc de creștere și 
educare echilibrată a copiilor, pentru ca 
aceștia din urmă să-și regăsească pacea și 
liniștea în atmosfera familială sănătoasă.

II.2
Părintele Episcop Macarie, după vizi-
ta la familiile greu încercate: Nu am 
găsit nicio urmă de iresponsabilitate

Episcopul Ortodox Român al Europei 
de Nord, a povestit, într-o intervenţie 
televizată, cum a decurs vizita sa la fami-
liile despărțite din Norvegia: „Dincolo de 
cercul polar, am vizitat o familie ortodoxă, 
familia Nan, aflată în aceeaşi situaţie pre-
cum familia de credincioși evanghelici 
Bodnariu. Marea mea bucurie a fost să 
găsesc familii foarte responsabile, cu o 
conştiinţă creştină, care nu lasă urmă de 
îndoială în ce priveşte responsabilitatea 
şi conştientizarea situaţiei grave. Nu am 
găsit nicio urmă de iresponsabilitate sau 
fundamentalism religios. M-au primit cu 
multă căldură şi am simţit că suferinţa lor 
e cumplit de greu de suportat”, a explicat 
ierarhul pentru un post românesc de tele-
viziune.

Episcopul Europei de Nord a atras 
apoi atenţia referitor la severitatea trau-
melor provocate părinţilor şi copiilor prin 
măsura separării forţate. El nu a exclus 

existenţa unor „erori care pot apărea în 
relaţia dintre părinţi şi copii”, dar a subli-
niat că acestea pot fi rezolvate doar în sâ-
nul familiei. „În calitate de frate creştin şi 
părinte, mărturisesc ce văd şi simt: o du-
rere greu de expus în vorbe. Fiecare dint-
re noi, din poziţia în care suntem, avem 
obligaţia morală să susţinem valorile fa-
miliale. (...) Avem obligaţia morală să veg-
hem ca nu cumva tăvălugul abordărilor 
stric instituţionale să reducă sufletul şi 
relaţiile din societate la abordări statistice 
şi teoretice. E vorba de oameni, de suflete, 
care sunt foarte fragile. La familia Bodna-
riu, cât şi la familia Nan, am fost primit 
cu multă dragoste şi căldură sufletească 
şi le-am adus mângâiere şi încurajare. În 
aceste momente grele, de mare încercare, 
e important să fim alături unii de alţii. La 
început, soţii Bodnariu nu mi-au putut 
spune nimic. Au plâns la pieptul meu şi eu 
am plâns împreună cu ei, apoi ne-am şters 
lacrimile şi am vorbit. Sunt traumatizaţi: 
atât părinţii, cât şi copiii. Am făcut şi 
fac apel la toate autorităţile competen-
te, preocupate de interesul copiilor, să 
găsească soluţiile cele mai potrivite pen-
tru ca ei să-şi afle pacea şi liniştea. Numai 
familiile îşi pot asuma cu adevărat rolul 
de creştere şi educare echilibrată a copii-
lor (...)” a mai povestit Episcopul Ortodox 
Român al Europei de Nord.

II.3
Repararea unei nedreptăți evidente. 
Reîntregirea familiilor

Iată că demersurile neîncetate pe lângă 
autoritățile competente, dar mai ales 
nenumăratele ceasuri de priveghe-
re și rugăciune ce se înălțaseră în tot 
acest răstimp în parohiile de pe cuprin-
sul Episcopiei Europei de Nord nu au 
rămas fără răspuns. Nu întâmplător, în 
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luna iunie a anului 2016, în timpul unei 
manifestări din Norvegia dedicate Co-
piilor și Părinților, Preasfințitul Părinte 
Epis cop Macarie Drăgoi al Europei de 
Nord, însoțit de preotul Nicolae Tănase 
de la Valea Plopului, cel mai cunoscut ac-
tivist al PRO-LIFE și ocrotitorul a peste 
trei sute de orfani în România și de dl. 
Dr. Pavel Chirilă, fondatorul în România a 
primei asociații de conlucrare între medici 
și clerici, Christiana, au primit cu entuzi-
asm vestea reîntregirii familiei Bodnariu. 
„Prin această soluționare, autoritățile 
norvegiene au dovedit că sunt capabile 
să cântărească realul interes al copiilor. 
Acest act de normalitate ne încurajează 
și nădăjduim că precedentul va influența 
și rezolvarea altor cazuri. Ne gândim aici 
în primul rând la familia Nan și la alte 
familii din Norvegia, care au nevoie în 
continuare de rugăciunile și solidaritatea 
noastră, pentru ca, în cele din urmă, să-
și regăsească, alături de copiii lor, bucuria 

și împlinirea firească în căldura căminului 
familial.” declara Părintele Episcop în acea 
zi. Reunirea definitivă a familiei Nan avea 
să mai dureze, sentința definitivă fiind 
dată abia în luna decembrie a aceluiași an, 
după un anevoios proces juridic, cu nume-
roase răsturnări de situaţie, printre care 
chiar arestarea surprinzătoare (din ferici-
re de scurtă durată și nefondată) a capului 
familiei. 

Odată sfârșite tribulațiile familiilor 
despărțite, reacția firească a fost cea de 
doxologie și mulțumiri adresate tuturor 
celor care au privegheat, duhovnicește 
și trupește, alături de aceste familii, 
ajutându-le să traverseze ceasul unor 
cumplite încercări, care, la un moment 
dat, păreau implacabile. Deciziile date 
de justiția norvegiană au arătat că există 
încă dreptate chiar și în aceste vremi tul-
buri, dacă dăm dovadă de solidaritate și 
de împreună-pătimire cu frații noștri și 
dacă nu capitulăm în fața forțelor care 
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destructurează familia și societatea. 
Experiența traumatică a despărțirii ne-
drepte a familiei Nan ne-a readus amin-
te, într-un mod dureros, de importanța 
existenței unor comunități unite și pu-
ternice în credință. „Fără îndoială că 
încercările prin care au trecut familiile 
Nan și Bodnariu ne-au adus mai aproa-
pe unii de alții și ne-au trezit la realitatea 
dură a provocărilor lumii în care trăim. 
Nădejdea noastră este ca românii din 
țările nordice și de pretutindeni să re-
descopere și să păstreze darul neprețuit 
al unității de neam și credință, darul 
împreună-pătimirii și al împărtășirii bu-
curiilor și biruințelor. E momentul să 
conștientizăm că numai împreună, strâns 
uniți în jurul lui Dumnezeu și al Bisericii, 
putem răzbi prin aceste încercări”, a con-
chis Preasfințitul Părinte Macarie.

III.
Activități cu tinerii

III. 1
Coordonatele fundamentale ale misiunii cu 
tinerii în Episcopia Europei de Nord

A deveni adult și a te maturiza este, în 
lumea de astăzi, o provocare mult mai 
dificilă decât în perioada anterioară. 
Influența ideologiilor seculariste se resim-
te în toate palierele societății, fapt pentru 
care tânărul ortodox român din Diaspora 
simte adeseori că trebuie să penduleze înt-
re două lumi: pe de o parte, lumea Familiei 
și a Bisericii, în care Dumnezeu este pre-
zent organic și în care credo-ul și  ethos-ul 
creștin este bine definit și transmis din 
generație în generație (cf. Iuda 1, 3) și, 
pe de altă parte, societatea civilă în care 
se zbat să fie integrați, care aici, în Nor-
dul Europei, face tot posibilul dacă nu să 
Îl respingă pe Hristos, cel puțin să Îi limi-

teze influența la spațiul privat, excluzân-
du-L din viața de zi cu zi și transformând 
în doctrină încercarea de a destructura 
orice viziune tradițională asupra lumii. E 
limpede că tinerii ortodocși români de aici 
sunt mult mai expuși influențelor negati-
ve și distructive care pot și doresc să îi mo-
deleze și să le dicteze cine să devină. Din 
acest motiv, efortul Bisericii este să îi aju-
te să asimileze și să integreze învățăturile 
și tradițiile Bisericii noastre Ortodoxe 
până la momentul în care ele să devină o 
prezență vie în viața tinerilor. „Misiunea 
Bisericii cu voi, tinerii, nu este o opțiune, ci 
o necesitate!” afirma Preasfințitul Părinte 
Episcop Macarie al Europei de Nord în 
luna octombrie a anului 2016, cu ocazia 
unei vizite pastorale în mijlocul românilor 
din capitala regatului danez, Copenhaga. 
Această întrunire s-a înscris, pe de o par-
te, în cadrul manifestărilor Anului Omagi-
al dedicat în Patriarhia Română educației 
religioase a tineretului creștin ortodox, 
iar pe de altă parte, în tradiția, veche deja 
în această eparhie, ca, în fiecare an, Cen-
trul de tineret „Sfântul Voievod Ștefan cel 
Mare” al Episcopiei Ortodoxe Române a 
Europei de Nord să îi adune pe tinerii do-
ritori de Hristos și de simțire românească 
și duhovnicească în astfel de întâlniri. 

Centrul de Tineret este organic legat 
de viața fiecărei parohii din Episcopia Eu-
ropei de Nord și se dorește a fi o slujire a 
cărei lucrare, orientare și punere în apli-
care să reflecte credința, tradiția și viața 
creștin-ortodoxă în contextul lumii con-
temporane. Principiile sau pilonii pe care 
se sprijină acest proiect sunt următorii:

Liturghie sau Închinare
În calitate de creștini ortodocși, noi cre-
dem că Dumnezeu se descoperă prin Sfân-
ta Tradiție și Sfânta Scriptură. Închinarea 
sau adorarea este expresia sacramentală 
a acestora și este, prin urmare, extrem de 
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important ca membrii Centrului de Tine-
ret să fie participanți activi la slujbele și 
Tainele Bisericii. Altfel, fără această dimen-
siune doxologică și sacramentală, riscăm 
să cădem într-un umanism steril, în care 
bunătatea nu mai este un apanaj divin, din 
care ne împărtășim și noi, ci produsul ima-
ginar al unei morale autosuficiente.

Comuniune sau Părtășie
Prin cultivarea comuniunii și a părtășiei 
imităm Viața din Sânul Preasfintei Tre-
imi, relația de Comuniune dintre Tatăl, 
Fiul și Duhul Sfânt, crescând astfel viața 
noastră în Domnul Cel Iubitor și Milostiv. 
Fie că este vorba de conferințe și semina-
rii duhovnicești sub îndrumarea preotului, 
activități sportive și recreative cu tinerii, 
tabere, seri culturale, filme, prezentări vi-
deo și multimedia, punerea în scenă a di-
verse piese de teatru cu tematică creștină, 

pelerinaje, excursii sau drumeții, volunta-
riatul la nivelul parohiei, discuțiile de grup 
cu privire la diverse probleme contempo-
rane (cărți, filme, muzică) sau participarea 
la programele misionare și pastorale ale pa-
rohiei – comuniunea frățească, prelungirea 
Liturghiei și petrecerea împreună a cât mai 
mult timp de calitate sunt tot atâtea oaze 
duhovnicești în peisajul spiritual rarerifiat 
în care tinerii își petrec săptămâna.

Diaconie sau Slujire
O viață de slujire, după modelul christic, 
presupune câteva auto-interogații: „Cum 
pot eu să îmi folosesc darurile date de 
Dumnezeu pentru slujirea celor care au 
nevoie de mine? Cum pot face parte din-
tre cei care răspund chemării Domnului 
nostru Iisus Hristos (Matei 25, 31-46) de 
a hrăni pe cel flămând, a îmbrăca pe cel 
gol, a vizita pe cei închiși?”. Iar câteva po-
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sibile răspunsuri pot fi : prin vizite la per-
soanele în vârstă, la cei bolnavi și singuri, 
prin susținerea misiunilor caritabile din 
episcopia noastră sau prin alte acțiuni de 
voluntariat în care ne punem la dispoziția 
aproapelui timpul, cunoștințele sau resur-
sele proprii.

Mărturie
Pentru a fi  cu adevărat bucuroși, tine-
rii creștini trebuie să împărtășească și 
celorlalți ce au primit. Să fi e martori și 
mărturisitori ai credinței lor, oferind un 
cuvânt convingător și exprimarea verbală 
a acestei credințe celor cu care vin în con-
tact. Se poate oferi o frumoasă și dreaptă 
mărturie: participând la catehezele și se-
minariile duhovnicești din parohiile epis-
copiei, împărtășind credința unul cu altul 

și cu alte persoane din afara grupului, de-
venind mărturisitori ai lui Hristos pentru 
oamenii cu care vin în contact sau invitând 
un prieten sau cunoscut la biserică sau la 
un eveniment al Centrului de Tineret. În 
cadrul aceleiași manifestări, ierarhul a 
conferit tinerilor ortodocși din Centrul 
de Tineret, fi liala Copenhaga, medalia cu 
chipul Sfântului Voievod Ștefan cel Mare, 
ocrotitorul Centrului de Tineret al Episco-
piei Ortodoxe Române, reamintindu-le că 
misiunea și scopul organizației de tineret 
este de a îi ajuta să descopere profunzimile 
credinței și a le oferi resursele și pârghiile 
necesare dezvoltării unei relații persona-
le cu Domnul și Mântuitorul nostru Iisus 
Hristos și transformării în membrii activ 
ai Bisericii Lui celei vii. Cu alte cuvinte, de 
a-i echipa cu instrumentele necesare și a-i 
ajuta în călătoria lor spre mântuire.
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Die christliche Familie 
braucht die Liebe Jesu
(Initiativen für die Wiedervereinigung 
der in Norwegen lebenden auseinander 
gerissenen Familien und Aktionen mit 
Jugendlichen, geleitet vom rumänisch-
orthodoxen Bischof Nord-Europas)

 Octavian-Horațiu Mureșan, Pfarrer, 
Laurențiu Drăghicenoiu, Diakon

I.
Die christliche Familie: 
Ein Bollwerk gegen die Säkularisie-
rung

Die christlich-orthodoxe Perspektive auf 
die Realität bedingt es, in Gott zu leben, 
Der auch hinaufgestiegen ist über alle 
Himmel, damit er alles erfüllte (Epheser 
4, 10) in den konkreten Umständen der 

Existenz, in jeglichem Aspekt unseres 
Lebens. Die säkulare Sicht hingegen will 
eine Segmentierung der Existenz Gottes 
generell und der Religion im Speziellen, in 
autonome Teile ohne Verbindung mit dem 
realen Leben. Die böswillige Verführung 
des zuvor genannten besteht jedoch nicht 
im Leugnen der Tatsache, dass Gott exis-
tiert, sondern eher in der Annahme, dass 
Er seinen „eigens eingerichteten“ Platz 
hat und nicht unbedingt mit den anderen 
Bereichen unseres Lebens interagiert.

Somit ist die wahre Herausforderung 
der Christen heutzutage die Verinnerli-
chung und Einverleibung der erlösenden 
Gegenwart Gottes in ihr eigenes Leben. 
Hierbei müssen sie um jeden Preis versu-
chen, die von der heutigen – vor allem in 
den nordischen Ländern – weitestgehend 
säkularisierten Kultur vorgeschriebene 
Segmentierung zu vermeiden. Und wenn 
die Kirche der Schmelztiegel ist in wel-
chem die orthodoxe Weltsicht entsteht, 
ist die Familie das Labor in dem dies am 
häufi gsten erprobt wird.
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Doch leider müssen wir feststellen, 
dass derzeit gerade diese traditionelle Fa-
milie angesichts der säkularisierten Ge-
sellschaften, in denen orthodoxe Christen 
in Skandinavien zu leben gewählt haben, 
eine allgemeine Krise durchläuft. Und ei-
ner der problematischsten Aspekte dieser 
Krise ist der Zustand der Kinder infolge 
der Einmischung sozialer Institutionen 
dieser Länder, die sich auf die Dynamik 
der traditionellen Familie auswirkt. Uns 
sind Fälle bekannt, in denen Kinder aus 
der Familie herausgerissen wurden und 
− ohne Rücksicht auf ihre psychische Ge-
sundheit oder emotionale Entwicklung 
- Adoptivfamilien zugesprochen wurden. 
Unter diesen Umständen hat das Wohl 
des Kindes und die Erhaltung der Fami-
lieneinheit in letzter Zeit den Rumänen 
des nordeuropäischen Episkopats Anlass 
zur Sorge gegeben. Der Bischof Macarie 
Drăgoi hat diesen Zustand mit Bedauern 
zur Kenntnis genommen und beschlos-
sen, diesen schwer getroffenen Familien 
beizustehen. Er hat keine Mühen gescheut 
in den Medien und vor den Autoritäten in 
den skandinavischen Ländern, sowie in 
Rumänien, aktiv zu werden. Im Folgen-
den sollen einige prominente Fälle näher 
dargestellt und gezeigt werden, wie das 
rumänisch-orthodoxe Episkopat Nord-
europas versucht hat, den Betroffenen 
beizustehen und die getrennten Familien 
wieder zusammenzuführen.

Es bedarf großer geistlicher Fürsorge 
um die durch solche Umstände zugefüg-
ten Verletzungen zu heilen. Dies bein-
haltet natürlich zahlreiche persönliche 
Besuche, öffentliche Stellungsnahmen 
und Gebetsstunden für die Wiederverei-
nigung der Familien. Aber darüber hin-
aus engagiert sich die Kirche aktiv an der 
kontinuierlichen Erziehung der Jugendli-
chen, und zwar durch das Vermitteln der 
großen Freude, welche das Leben christ-

licher Werte bringt. Daher halten wir es 
für sinnvoll, die Hauptrichtungen der Ju-
gendmission des Nordeuropäischen Epis-
kopats darzustellen.

II.
Der Fall der Zwangsgetrennten 
 Familie

II.1
Das Wohl der Kinder hat Vorrang: Aufruf zur 
Erziehung der Kinder in der Familie

Das Jahr 2016 brachte viele Herausforde-
rungen für die Rumänisch-orthodoxe Ge-
meinde Skandinaviens. Es war von Sorge 
um und Solidarität mit rumänischen Fami-
lien geprägt, die durch das Eingreifen des 
norwegischen Kindesschutzes (Barnever-
net) Zwangstrennungen durchleben muss-
ten. Der berühmteste Fall war jener des IT 
Ingenieurs Marius Bodnariu und seiner 
norwegischen Ehefrau Ruth, einer Kran-
kenschwester. Ihre Kinder wurden im No-
vember vom norwegischen Kindesschutz 
Barnevernet dem Elternhaus entrissen, 
nachdem die beiden ältesten Töchter be-
hauptet hatten, von ihren Eltern körperlich 
gezüchtigt worden zu sein. Darüber hinaus 
wurden die Eltern der gewaltsamen religiö-
sen Erziehung beschuldigt. Die fünf Kinder 
wurden auf drei Pflegefamilien vergeteilt 
mit der nachträglichen Option, internati-
onal adoptiert zu werden. Ähnlich wie in 
diesem Fall, der stark mediatisiert wurde, 
erging es auch der Familie Dumitru und Mi-
haela Nan. Ihre Kinder, Bianca-Mihaela und 
Dragoș-Dumitru, wurden ebenfalls in Pfle-
gefamilien gegeben. Bischof Macarie Drăgoi 
hat in beiden Fällen die Familien von An-
fang an besucht und sich dafür eingesetzt, 
dass die Kinder in ihren eigenen Familien 
erzogen werden sollen – seiner Ansicht nach 
die für die Kinder beste Lösung.
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Im Vertrauen auf die guten Absichten 
der Behörden, und überzeugt, dass das 
Wohl der Kinder immer an erster Stelle 
steht, ohne jegliche Vorurteile gegenüber 
der administrativen Vorgänge die von Staat 
zu Staat verschieden sind, hat der Bischof 
einen Aufruf an alle Instanzen gestartet zur 
schnellen Findung der besten legalen und 
humanitären Lösung, um die Rückgabe der 
Kinder an ihre Familien zu erreichen, damit 
diese ihrer Aufgabe – einer guten Erziehung 
– gerecht werden und die Kinder Frieden 
und Ruhe finden können.

II.2
Bischof Macarie, nach dem Besuch 
bei den schwer getroffenen Familien: 
ich habe keine Spur von Unverant-
wortlichkeit gefunden 

Der rumänisch-orthodoxe Bischof Nord-
europas berichtete in einem Fernsehinter-
view, wie sein Besuch bei den getrennten 
Familien in Norwegen verlief: „Jenseits 
des Polarkreises habe ich eine orthodoxe 
Familie besucht, die Familie Nan, welche 
sich in der gleichen Lage wie die evange-
lische Familie Bodnariu befand. Zu mei-
ner großen Freude fand ich eine extrem 
verantwortungsbewusste Familie vor, mit 
einer zweifelsfrei christlichen Gesinnung, 
die sich der schlimmen Lage bewusst war. 
Ich habe keine Spur Verantwortungslosig-
keit oder religiösen Fundamentalismus 
gesehen. Sie haben mich sehr warmherzig 
aufgenommen und ich habe gespürt, dass 
ihr Leiden unglaublich schwer zu ertragen 
ist“, erklärte der Kleriker für einen rumä-
nischen Fernsehsender. 

Der Bischof Nordeuropas hat daraufhin 
die Aufmerksamkeit auf die gravierenden 
Traumata, welche die Eltern und die Kin-
der durch die Zwangstrennung davontru-
gen, gelenkt. Er hat „Probleme, die in einer 

normalen Beziehung zwischen Eltern und 
Kindern aufkommen können“ nicht ausge-
schlossen, jedoch hat er betont, dass die-
se nur im Kreis der Familie gelöst werden 
können: „Als christlicher Bruder und geist-
licher Vater kann ich nur wiedergeben, was 
ich sehe und fühle: einen Schmerz, welcher 
schwer in Worte zu fassen ist. Jeder von 
uns hat die moralische Pflicht die Werte 
der Familie zu unterstützen. (...) Wir sind 
angehalten darauf zu achten, dass die Wal-
ze der institutionellen Vorgehensweise die 
zwischenmenschlichen Beziehungen nicht 
auf Statistiken und �eorie beschränkt. Es 
geht um Menschen, um Seelen, die sehr 
fragil sind. Sowohl bei Familie Bodnariu, 
als auch bei Familie Nan, wurden wir mit 
viel Liebe und Wärme empfangen und ha-
ben ihnen Trost und Hoffnung gegeben. 
In diesen schweren Momenten ist es be-
sonders wichtig für einander da zu sein. 
Anfangs konnte mir das Ehepaar Bodnariu 
nichts sagen. Sie weinten an meiner Brust, 
und ich weinte mit ihnen zusammen, da-
nach trockneten wir unsere Tränen und 
sprachen miteinander. Sowohl die Eltern 
als auch die Kinder sind traumatisiert. Ich 
machte und mache einen Aufruf an alle 
Autoritäten, die sich um die Interessen der 
Kinder kümmern, die beste Lösung zu fin-
den, sodass die Kinder ihre Ruhe und ihren 
Frieden finden. Nur die Familie ermöglicht 
eine ausgewogene Erziehung der Kinder“, 
berichtete der Bischof Nordeuropas.

II.3
Die Wiedergutmachung einer of-
fensichtlichen Ungerechtigkeit. Die 
Wiedervereinigung der Familien

Die wiederholten Aktionen bei den Behör-
den und die unzähligen Gebetstunden in 
den Gemeinden Nordeuropas sind jedoch 
nicht unbeantwortet geblieben. Es war 
bestimmt kein Zufall, dass Bischof Maca-
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rie Drăgoi zusammen mit Pfarrer Nicolae 
Tănase aus Valea Plopului, dem bekann-
testen Aktivisten von PRO-LIFE und Be-
schützer von 300 rumänischen Waisen, 
und Herrn Dr. Pavel Chirilă, dem Gründer 
des ersten Vereins zur Zusammenarbeit 
von Ärzten und Klerikern in Rumänien, 
Christiana, ausgerechnet als sie sich im 
Juni 2016 gemeinsam auf einer Veran-
staltung zur Unterstützung der getrenn-
ten Familien in Norwegen befanden, von 
der guten Nachricht, der Wiederverei-
nigung der Familie Bodnariu, erfuhren. 
„Durch diese Lösung bewies der norwe-
gische Staat, dass er fähig ist die wahren 
Interessen der Kinder herauszufinden. 
Dieser selbstverständliche Akt gibt uns 
Mut zu hoffen, dass er auch die Lösung 
anderer Fälle beeinflussen wird. Hierbei 
denken wir an erster Stelle an Familie Nan 
und andere Familien in Norwegen, welche 
nach wie vor unsere Solidarität und Ge-
bete brauchen, um neben ihren Kindern 
ihre Freude und natürliche Erfüllung als 
Familie zurückzuerlangen“, erläuterte der 
Bischof an diesem Tag. Die endgültige 
Wiedervereinigung der Familie Nan hatte 
jedoch noch bis zum Dezember desselben 
Jahres gedauert. Es war ein mühsamer 
und langwieriger Prozess. Zwischenzeit-
lich kam es sogar zur Festnahme des Fa-
milienobernhauptes (zum Glück nur für 
eine kurze Dauer und unbegründet).

Nachdem die Unruhen der getrennten 
Familien überwunden waren, war die na-
türliche Reaktion sich bei allen zu bedan-
ken, die ihnen seelisch oder physisch Bei-
stand geleistet und ihnen geholfen hatten, 
eine Situation zu überwinden, die ihnen 
zwischenzeitlich unüberwindbar vorkam. 
Zu allererst selbstverständlich bei Gott. 
Die von der norwegischen Behörde getrof-
fenen Entscheidungen zeigen, dass man 
selbst in diesen unruhigen Zeiten noch zu 
seinem Recht kommen kann, wenn man 

Solidarität und Zusammenhalt mit seinen 
Mitmenschen zeigt und vor den Mächten, 
die die Familie und Gesellschaft zu zer-
stören drohen, nicht kapituliert. Die trau-
matische Erfahrung der Familie Nan hat 
uns wieder auf eine schmerzhafte Art und 
Weise daran erinnert, wie wichtig eine ver-
einte und im Glauben starke Gemeinde ist. 
Zweifellos haben uns die Schwierigkeiten, 
die die Familien Nan und Bodnariu durch-
gemacht haben, einander nähergebracht 
und uns die ernsten Herausforderungen, 
denen wir ausgesetzt sind, aufgezeigt. 
„Unsere Hoffnung ist, dass die Rumänen 
aus den nordischen Ländern und von über-
all die Notwendigkeit einer Gemeinschaft 
in Herkunft und Glaube wiederentdecken. 
Dass sie zusammenhalten, Freude und Er-
folge teilen und verstehen, dass wir nur zu-
sammen, versammelt um Gott und dieKir-
che, diese Schwierigkeiten überwinden 
können“, schloss Bischof Macarie. 

III. Aktivitäten mit Jugendlichen

III.1
Schwerpunkte der Mission mit den Jugendli-
chen im Nordeuropäischen Episkopat

Erwachsen zu werden ist in der heutigen 
Zeit eine viel größere Herausforderung als 
früher. Der Einfluss der säkularen Ideolo-
gie ist in jedem Bereich unseres Lebens zu 
spüren, weshalb sich viele rumänisch-or-
thodoxe Jugendliche zwischen zwei Wel-
ten hin- und hergerissen fühlen. Auf der 
einen Seite ist die Welt der Kirche und Fa-
milie, in welcher Gott anwesend und das 
christliche Ethos klar definiert ist und von 
Generation an Generation weitergegeben 
wird. Auf der anderen Seite steht die zivi-
le Gesellschaft, in die sie sich integrieren 
wollen, und die alles dransetzt um Jesus 
– wenn nicht komplett auszuschließen – 
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dann doch zumindest seinen Einfluss auf 
den privaten Raum zu beschränken und 
aus dem täglichen Leben zu verbannen. 
Man versucht jegliche traditionelle Welt-
sicht auszuhöhlen. Zweifelsfrei sind die 
rumänisch-orthodoxen Jugendlichen hier 
in den nördlichen Ländern negativen und 
zerstörerischen Einflüssen, die sie um-
formen wollen und können, ausgesetzt. 
Deshalb ist das Bemühen der Kirche den 
jungen Menschen zu helfen die Lehren 
unserer orthodoxen Kirche zu verinner-
lichen, damit diese zu einer beseelenden 
Präsenz in ihrem Leben werden. „Die Mis-
sion der Kirche mit euch Jugendlichen 
ist keine Option, sondern eine Notwen-
digkeit“, bestätigte auch Bischof Macarie 
im Monat Oktober des Jahres 2016, bei 
einem Besuch der rumänischen Gemein-
de der dänischen Hauptstadt, Kopenha-
gen. Diese Versammlung war zum einen 
Teil den Aktionen des vom Patriarchat 
ausgerufenen Motto des Jahres „Religi-

öse Erziehung der orthodoxen Jugend“ 
gewidmet, zum anderen hat sie die Tradi-
tion des Jugendzentrums „Sfântul Voie-
vod Stefan cel Mare“ (deutsch: Der Heilige 
Fürst Stefan der Große) des Nordeuropäi-
schen Episkopats fortgesetzt, die nach Je-
sus und rumänischem Gefühl suchenden 
Jugendlichen zu versammeln. 

Das Jugendzentrum ist mit jeder Ge-
meinde aus Nordeuropa verbunden und 
versteht sich als Orientierungshilfe im 
Glauben, in der Tradition und im christ-
lich-orthodoxen Leben in der heutigen 
Welt. Die Prinzipien, auf welche dieses 
Projekt beruht, sind folgende:

Liturgie und Gebet 
Als orthodoxe Christen glauben wir, dass 
Gott durch die Heilige Tradition und die 
Heilige Schrift sich offenbart. Das Ge-
bet ist deren heilige Praktizierung, und 
deshalb ist es extrem wichtig, dass die 
Mitglieder der Jugendzentren aktiv an 
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den Gottesdiensten und den heiligen Sa-
kramenten teilhaben. Ansonsten, ohne 
den gottesdienstlichen und sakralen Teil, 
riskieren wir in einen Zustand sterilen 
Humanismus zu fallen, in welchem das 
Gute keine ewige Gottesgabe mehr ist, 
an der wir teilhaben, sondern ein imagi-
näres Erzeugnis einer selbstgenügenden 
Moral. 

Gemeinschaft und Gemeinsamkeit
Durch das Leben in Kommunion ahmen 
wir das Leben der Heiligsten Dreieinig-
keit nach, das Gemeinschaftsverhältnis 
zwischen Vater, Sohn und Heiligem Geist, 
wodurch unser Leben im liebenden und 
barmherzigen Herrn gestärkt wird. Unab-
hängig davon, ob es sich um von Priestern 
geführte geistige Seminare, sportliche 
und erholsame Aktivitäten, Ferienlager, 
kulturelle Abende, Filme, Video und Mul-
timedia Vorstellungen, Inszenierungen 
von verschiedenen �eaterstücken mit 
christlichem Hintergründen, Pilgerfahr-
ten, Ausflüge, ehrenamtliche Tätigkeiten 
in den Gemeinden, Diskussionen über 
verschiedene zeitgenössische �emen 
(Bücher, Filme, Musik) oder um Teilnah-
me an den Missionsprogrammen der Pfar-
reien handelt – am wichtigsten bleibt die 
Gemeinschaft und dass wir möglichst viel 
Zeit miteinander verbringen, die Liturgie 
fortsetzen und eine brüderliche Gemein-
schaft bleiben.

Diakonie und Gottesdienst 
Ein Leben im Dienst Gottes, nach christli-
chem Modell, setzt einige Fragen, die man 
sich zu stellen hat, voraus: „Wie kann ich 
meine von Gott erhaltenen Gaben nut-
zen, um denen zu helfen, die meine Hil-
fe brauchen? Wie kann ich ein Teil derer 
sein, die dem Ruf unseres Herrn Jesus 
Christus folgen (Matthäus 25,31-46), die 
Hungrigen zu ernähren, die Nackten zu 

bekleiden, die Eingeschlossenen zu besu-
chen?“ Und einige mögliche Antworten 
sind: indem ich alte Leute besuche, Ein-
samen und Kranken helfe, indem ich die 
Missionen unseres Episkopats unterstüt-
ze oder andere ehrenamtliche Aktionen, 
bei denen wir unserem Nächsten unsere 
Zeit oder unsere eigenen Mittel zur Ver-
fügung stellen. 

Zeugnis
Um wirklich glücklich zu sein, müssen 
die christlichen Jugendlichen auch an-
dere an dem teilhaben lassen, was sie 
erhalten haben. Sie müssen Zeugen und 
Bekenner ihres Glaubens sein und durch 
eigenes gelebtes Beispiel und ihre Worte 
andere von ihrem Glauben überzeugen. 
Man kann ein schönes Bekenntnis an-
bieten: indem man an den geistlichen 
Seminaren der Gemeinden teilnimmt, 
den Glauben untereinander bekräftigt 
und auch außerhalb der Gruppe bezeugt, 
oder indem man einen Freund in die Kir-
che oder zu einer Veranstaltung des Ju-
gendzentrums einlädt.

Im Rahmen der genannten Kundge-
bung, verlieh der Bischof den Mitgliedern 
des orthodoxen Jugendzentrums in Ko-
penhagen die Medaille des Heiligen Fürs-
ten Stefan des Großen, des Schutzpatrons 
des Jugendzentrums des orthodoxen 
Episkopats. Er erinnerte daran, dass der 
Zweck und die Mission der Jugendorga-
nisation darin liegt, ihnen die Tiefe des 
Glaubens näherzubringen und Mittel und 
Wege für eine persönliche Beziehung zu 
Gott aufzuzeigen, damit sie aktive Mit-
glieder der Kirche Christi werden und 
bleiben. Mit anderen Worten, sie mit allen 
nötigen Werkzeugen auszustatten und ih-
nen auf dem Weg zur Erlösung beizuste-
hen.

Übersetzung: Antuza Scholz
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Sinodul din Creta și 
 crucea sincerității
Pr. Prof. Dr. Ioan Moga, Viena

La un an de la Sfântul și Marele Sinod din 
Creta, Biserica Ortodoxă oferă o imagi-
ne mai eterogenă decât cea cu care eram 
obișnuiți înainte de Sinod. Departe de a 
fi  îngrijorătoare, această imagine realistă 
ne atrage doar atenția că nu putem trăi 
unitatea Ortodoxiei Universale decât 
după ce am simțit diversitatea – câteodată 
dureroasă – a oamenilor și a culturilor care 
o compun. Darul – și nu datul – unității 
și al înțelegerii coborât la Rusalii peste 
Sfi nții Apostoli trebuie invocat și redes-
coperit mereu și mereu, mai ales atunci 
când riscăm să ne scufundăm în Babilo-
nul părerilor, al negării de tip protestant a 
autorității episcopal-sinodale și al indivi-
dualismului cu chip preacucernic. 

La fel ca în Biserica primară, un Sinod 

se întrunește pentru a răspunde unor 
provocări de actualitate, dar, totodată, 
receptarea acestui Sinod poate duce la 
noi necesități de lămurire. Sinodul de la 
Niceea (325) se împlinește prin cel de la 
Constantinopol (381), cel din Efes (431) 
nu poate fi  gândit fără lămuririle aduse 
de cel de-al patrulea Sinod Ecumenic de 
la Calcedon (451). Biserica trăiește cu și 
între Sinoade, drumul ei este un drum al 
dialogului și al propovăduirii prin Sinoa-
de, pe baza vocilor și a minților luminate 
ale acelor Părinți care deschid cărarea sau 
bătătoresc drumul înspre un nou Sinod. 

Deși ne afl ăm după Sinodul din Creta și 
toată lumea încearcă să justifi ce (sau, din 
păcate, să demonteze) deciziile sale, mai 
importantă este conștiința faptului că 
ne situăm înaintea unui alt viitor Sinod... 
Timp de 40-50 de ani s-a tot pregătit Sfân-
tul și Marele Sinod; a fost un drum al în-
tregii Biserici, o pleiadă de mari teologi 
au pus umărul în acest sens. Acum privim 
înainte și, din toată tulburarea creată, nu 
putem nega un aspect pozitiv: trezirea 
conștiinței credincioșilor pentru dimensi-
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unea universală a Ortodoxiei. S-ar putea ca 
istoria Bisericii să considere la un moment 
dat Sinodul din Creta drept primă sesiune 
a unui Sinod panortodox de mai lungă 
durată, hotărâtor pentru drumul Orto-
doxiei în mileniul trei. Cert este: drumul 
sinodal al Bisericii (în sine un pleonasm, 
pentru că synodos poate fi tradus mot à 
mot cu „drum împreună“) nu are sfârșit 
decât la a Doua Venire a Domnului. Acest 
drum (sau „lucrare sinodală“, cum se spu-
ne în Enciclica din Creta) ține de necesi-
tatea propovăduirii ACELEIAȘI credințe 
apostolice în lume. Cine ia un singur Sinod 
drept un eveniment final și suficient sieși 
uită că Sfinții Părinți Capadocieni de aceea 
au fost numiți „mari dascăli ai lumii“, pen-
tru că au diortosit Crezul Primului Sinod 
Ecumenic de la Niceea fără să îl abolească 
și fără să îi știrbească autoritatea. Dar 
atât Părinții de la Niceea, cât și cei de la 
Constantinopol știau că ei nu „hotărăsc” 
„credința“, ci sunt doar slujitorii unei pre-
danii și mărturisiri apostolice care se cere 
transmisă, tradusă, apărată, exprimată. 
Să nu uităm: și pe vremea lor exista 
politică bisericească; și ei au avut propriile 
lor dezamăgiri legate de unele aspecte ale 
vieții bisericești sau ale unor formulări de 
text, ca, de pildă, Sf. Grigore de Nazianz 
în anul 381. Dar au rămas fii ai Bisericii, 
susținători ai acestui drum sinodal al Bi-
sericii în istorie. Păstrând proporțiile, așa 
stau lucrurile și în anul 2017. 

Cum merge lucrarea sinodală a Orto-
doxiei pe mai departe? Din păcate, la 
nivel panortodox, s-a așternut tăcerea. 
Cele patru Biserici autocefale absente nu 
dau semne că ar accepta sau prelua docu-
mentele Sinodului. Din contră, Bisericile 
antiohiană, bulgară și georgiană au trans-
mis deja mesaje negative. Toată lumea 
pare să aștepte poziția Bisericii Ortodo-
xe Ruse, care, după ce în iulie 2016 a de-
legat cercetarea documentelor din Creta 

unei Comisii teologice, se exerzează în 
tăcere pe marginea subiectului. Pot trece 
ani până când Patriarhia Moscovei se va 
poziționa față de cele șase documente și 
față de Enciclica Sinodului; aceasta, deși 
textele nu sunt creații noi, Biserica Rusă 
participând activ – până în ianuarie 2016 
– la redactarea și îmbunătățirea lor! 

Prin urmare, Sinodul care trebu-
ia să arate lumii unitatea Ortodoxiei a 
funcționat ca un catalizator, scoțând la 
iveală blocaje de comunicare, orgolii de 
moment și incapacitățile unor Biserici 
Autocefale de asumare a unei auto-terapii 
sinodale la nivel panortodox. Acest adevăr 
doare, de aceea e atât de incomod să îl 
formulăm deschis. Dar ce poate fi mai 
benefic decât Crucea sincerității într-un 
asemenea context? Desigur, există în 
diplomația și politica bisericească multe 
alte considerente, toate la fel de pertinen-
te și de „ortodoxe“, care ar nuanța această 
descriere. Până una-alta, rămâne un fapt 
incontestabil și dureros că la un an de la 
Sindul din Creta nu a avut încă loc o Sinaxă 
a Întâistătătorilor Bisericilor autocefale 
care să încerce măcar ieșirea din această 
criză panortodoxă. Această amânare a 
unei necesare clarificări slăbește forța de 
iradiere a evenimentul însuși. Autorita-
tea morală și spirituală asumată la nivel 
universal de către Biserica Ortodoxă în 
fața lumii în tregi – de pildă în Enciclica Si-
nodului – este periclitată de această prea 
lungă tăcere... 

Fără îndoială, nu poate fi vorba de 
o pre-schismă sau de o autodemontare 
nefericită a Ortodoxiei la nivel universal, 
așa cum se grăbesc să afirme – mai mult 
sau mai puțin deschis – voci din lumea 
catolică. Pentru unii reprezentanți ai Bi-
sericii Romano-Catolice, felul în care a 
decurs Sinodul din Creta și presupusa 
stagnare panortodoxă de după nu ar face 
decât să demonstreze, chipurile, faptul 
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că Ortodoxia nu este și nu va fi în stare 
să-și articuleze unitatea la nivel universal 
fără un factor al unității, adică fără pri-
matul papal. Însă nu hazul de necaz pe 
care și-l permit alții trebuie să fie moti-
vul discutării la nivel panortodox al „dru-
mului de după Creta“, ci necesitatea de a 
arăta că experiența sinodală trăită la Sinod 
de către cei prezenți trebuie continuată. 
Felul în care Bisericile Autocefale prezen-
te sau absente de la Sinod vor înțelege 
deopotrivă să continue în mod activ lucra-
rea sinodală panortodoxă este hotărâtor 
pentru mărturisirea unității Bisericii în 
lume. „După roadele lor îi veți cunoaște...“ 
(Matei 7, 16).

Mai importantă poate decât docu-
mentele a fost tocmai regăsirea firească 
și frățească a atâtor episcopi veniți din 
toată lumea într-un Sinod, adică într-o 
experiență a comuniunii liturgice și a di-
alogului. Documentele – despre care nu 
doresc să vorbesc în cadrul acestui scurt 
articol – sunt în primul rând expresia unui 
început. Sinodul Bisericii Ortodoxe Româ-
ne a avut deja din octombrie 2016 fericita 
inspirație de a afirma acest lucru: „textele 
pot fi explicitate, nuanțate sau dezvoltate 

de un viitor Sfânt și Mare Sinod al Bise-
ricii Ortodoxe.“ Documentele sunt începu-
tul unei reflecții comune, necesare la nivel 
panortodox. 

De ce necesare? Pentru că ortodoxul 
din Dorohoi și ortodoxul din Chicago pot 
avea soluții din ce în ce mai diferite legate de 
traducerea Sfintei Tradiții în modernitate. 
Astfel de sinoade panortodoxe nu fac decât 
să aleagă din marele tezaur al Tradiției câ-
teva teme de actualitate pastorală pentru 
crearea sau măcar schițarea unui etos orto-
dox comun, în care să se regăsească fiii și 
fiicele Bisericii Ortodoxe de azi, indiferent 
de contextul cultural în care trăiesc. Pentru 
mulți, semnificația postului sau chestiu-
nea misiunii ortodoxe în lume pot părea 
generalități, truisme, realități de mult 
știute și asumate. Însă Ortodoxia trăiește 
în momentul de față în contexte cultura-
le foarte diferite: ceea ce pentru unii este 
o banalitate (de pildă, postul), pentru alții 
poate fi un avertisment pentru reîntoarce-
rea la tradiția comună; ceea ce pentru unii 
este profund „ecumenist“, pentru alții este 
asumarea unui bun simț de relaționare 
interconfesională și nimic mai mult; ceea 
ce pentru diaspora este un dat pastoral 
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(căsătoriile mixte între creștini ortodocși 
și creștini de alte confesiuni), este pentru 
un context monoconfesional ceva lipsit de 
relevanță. Un document are șansa de a fo-
caliza atenția asupra unor teme majore; el 
implică însă și riscul reducerii complexității 
unei chestiuni doar la formulările articu-
late în text. Biserica Romano-Catolică se 
luptă cu un excedent de texte și documen-
te, încercând prin lungimea, complexitatea 
și cantitatea lor să acopere toate registrele 
și curentele existente... Este o cu totul altă 
opțiune decât cea a Ortodoxiei. De aceea, 
în treacăt fie spus, Biserica Ortodoxă este și 
va rămâne reticentă la elaborarea continuă 
de noi documente cu caracter referențial, 
și, chiar și atunci când o face, lasă loc liber 
renumitului proces post-sinodal de recep-
tare și nuanțare eclezială... 

Cu toate acestea, redactarea unor tex-
te comune la nivel panortodox este și va 
continua să fie, în anumite contexte, o 
necesitate. Referitor la temele documen-
telor din Creta: dintr-un anumit punct de 
vedere, aceste teme trebuiau tratate și din 
obligație morală față de trecutul de câteva 
decenii al pregătirii acestui Sinod. Unde-
va trebuia început. E mult mai important 
cum continuăm. 

Din păcate, expectativa panortodoxă 
de după Sinod (a nu se confunda acest 
lucru cu multele și edificatoarele luări de 

poziții ale Bisericilor Autocefale în par-
te) continuă să dea apă la moară auto-
numiților „apărători și mărturisitori ai 
Ortodoxiei“. Orice argument rațional, 
de ordin canonic, istoric sau teolo-
gic, rămâne fără drept de apel în fața 
obtuzității și incapacității de dialog a 
celor în cauză. Desigur, un istoric se va 
grăbi să găsească în istoria bisericească 
recentă anumite similitudini: de pildă, cu 
trecerea la calendarul nou, în anii 1920. 
Există și vor exista mereu minorități 
ultra-conservative, care deviază la un 
moment dat în schisme greu de recupe-
rat eclezial; numitorul lor comun este în 
primul rând o educație teologică precară. 
Însă incapacitatea „lor“ de a dialoga nu 
are voie să ducă din partea majorității 
„cuminți“ la pedalarea monologală pe 
niște discursuri triumfaliste sau apolo-
getice, lipsite de smerita recunoaștere a 
carențelor existente. Aceste carențe țin 
în definitiv de caracterul provizoriu și im-
perfect al oricărui lucru care se consumă 
sub veac.

Purtând conștiința integrității aposto-
lice și a plinătății eshatologice a Bisericii, 
să avem puterea să vedem imperfecțiunile 
care însoțesc drumul ei prin istorie, fără 
a-i periclita esența și menirea. Și să avem 
bucuria de a merge mai departe, într-un 
efort eclezial.
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Die Synode auf Kreta und 
das Kreuz der Ehrlichkeit
V. Prof. Dr. Ioan Moga, Universität 
Wien

Ein Jahr nach der Heiligen und Großen 
Synode auf Kreta liefert die Orthodoxe 
Kirche ein uneinheitlicheres Bild von ihr 
ab als vor der Synode. Dieser Eindruck 
sollte uns nicht in Unruhe versetzen. 
Eine realistische Wahrnehmung der Or-
thodoxen Kirche kann uns nur zu Gute 
kommen, sie hilft uns unter anderem zu 
verstehen, dass die Einheit der universel-
len Orthodoxie nur dann angemessen er-
fahren werden kann, wenn man auch die 
volle, manchmal schmerzhafte Diversität 
der Mentalitäten und der Kulturen sieht, 
die die Orthodoxe Kirche weltweit prägt. 
Die Gabe – und nicht die Gegebenheit – der 
Einheit und der Verständigung, welche 
bei der Herabkunft des Heiligen Geistes 
den Aposteln zuteil wurde, sollte immer 
wieder herbeigerufen und wiederentdeckt 
werden. Ohne dieses Bewusstsein – dass 
die kirchliche Einheit der Gabe und der 
Präsenz des Heiligen Geistes bedarf – geht 
man das große Risiko ein, in ein neues Ba-
bel zu verfallen, in dem man im Namen 
einer vermeintlichen „Verteidigung des 
rechten Glaubens“ die bischöfl ich-syno-
dale Autorität völlig in Frage stellt und die 
eigene individuelle Meinung zur neuen, 
unfehlbaren Richtschnur des Glaubens 
deklariert.

Genauso wie in der Alten Kirche hat 
eine Synode die Aufgabe, aktuelle Her-
ausforderungen zu beantworten; zugleich 
aber kann der Rezeptionsprozess einer 
Synode weitere Klarstellungen notwendig 
machen. Das erste ökumenische Konzil 

von Nizäa (325) wurde durch das zwei-
te ökumenische Konzil (Konstantinopel, 
381) erfüllt, das Konzil von Ephesos (431) 
kann nicht richtig verstanden werden 
ohne die christologischen Klarstellungen, 
die im Horos von Chalzedon (451) getrof-
fen wurden. Die Kirche lebt mit und zwi-
schen den Synoden, ihr Weg ist ein Weg des 
Dialogs und der Verkündigung durch die Syn-
oden, nicht zuletzt mit Hilfe der Stimmen 
und der Vorarbeiten derjenigen Kirchen-
väter (und natürlich auch „Kirchenmüt-
ter“), die den Weg öff nen und ebnen zu 
einer neuen Synode.

Wir befi nden uns in der Zeit nach der 
Synode von Kreta und unterschiedliche 
Stimmen versuchen ihre Entscheidungen 
zu rechtfertigen (bzw. zu kritisieren oder 
ganz und gar als „un-orthodox“ in Frage 
zu stellen). Trotzdem sollte man zugleich 
nach vorne schauen und das Bewusstsein 
wach werden lassen, dass für alle off e-
nen oder neu aufkommende Fragen eine 
neue Synode bevorsteht. Nach der Syno-
de ist immer vor der Synode. Die „Heilige 
und Große Synode“ wurde etwa 50 Jahre 
lang vorbereitet. Es war ein mühsamer 
Weg der ganzen Kirche, eine Reihe von 
namhaften � eologen hat diesen Prozess 
mitgeprägt. Wir schauen jetzt nach vor-
ne; von allen Wirbeln, die vor allem von 
ultrakonservativen Kreisen im ersten 
Jahr nach dieser Synode ausgelöst wur-
den, bleibt zumindest ein positiver As-
pekt: das Erwachen des Bewusstseins des 
Kirchenvolkes für die universelle Dimension 
der Orthodoxie. Es könnte sein, dass die 
Kirchengeschichte irgendwann die Syn-
ode auf Kreta als die erste Sitzung einer 
längeren panorthodoxen Synode der Or-
thodoxen Kirche ansehen wird, die für die 
Orientierung der Orthodoxie im dritten 
Jahrtausend entscheidend wirken wird. 
Eins steht fest: der synodale Weg der Kirche 
(an sich ein Pleonasmus, denn „synodos“ 
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bedeutet ja nichts anderes als „gemein-
sam auf dem Weg sein“) endet erst bei der 
zweiten Wiederkunft Christi. Dieser Weg 
des ekklesialen Miteinanders (oder dieses 
„synodale Werk“, wie es in der Enzyklika 
der Synode heißt) gehört zur unabding-
baren Notwendigkeit der Verkündigung 
desselben apostolischen Glaubens in der 
jeweiligen Epoche. Wer eine einzelne Sy-
node herausnimmt und diese als endgül-
tiges und sich selbst genügsames Ereignis 
versteht, ignoriert die Tatsache, dass die 
Kappadokier deshalb „große Lehrer der 
Kirche“ heißen, weil sie das Glaubensbe-
kenntnis von Nizäa (325) präzisiert und 
ergänzt haben, ohne es in Frage zu stellen 
und ohne seine Autorität auf irgendwel-
cher Weise in Abrede zu stellen. Sowohl 
die Väter von Nizäa (325) als auch die 
Väter von Konstantinopel (381) wussten 
dabei sehr wohl, dass ihre Aufgabe nicht 
darin besteht, den Glauben „festzulegen“, 
sondern dass sie nur Diener einer aposto-
lischen Verkündigung und Überlieferung 
sind; diese will vermittelt, in die jeweilige 
Epoche und Kultur übertragt, verteidigt 
und zum richtigen Ausdruck gebracht 
werden. Dabei dürfen wir eins nicht ver-
gessen: auch in der Alten Kirche gab es 
Kirchenpolitik (!); und die Väter der Alten 
Kirche hatten ihre eigenen Enttäuschun-

gen mit einigen Aspekten des kirchlichen 
Lebens oder sogar mit einigen Text-For-
mulierungen in Synodaltexten, wie etwa 
der Hl. Gregor von Nazianz, der das Zwei-
te Ökumenische Konzil vorzeitig verließ. 
Dennoch blieben sie Söhne (und Töchter) 
der Kirche, Unterstützer dieses synodalen 
Weges der Kirche durch die Geschichte. 
Bei allen Unterschieden kann man durch-
aus einen Vergleich ziehen zur Situation 
nach Kreta. 

Wie geht es nun mit diesem synodalen 
Weg der Kirche weiter? Auf panorthodo-
xer Ebene ist es leider still geworden. Die 
vier abwesenden autokephalen Kirchen 
lassen keine Anzeichen dafür erkennen, 
dass sie die Dokumente akzeptieren oder 
ratifizieren würden, im Gegenteil. Alle 
scheinen die endgültige Stellungnahme 
der Russisch-Orthodoxen Kirche abzu-
warten, die bereits im Juli 2016 die Über-
prüfung der Dokumente einer theologi-
schen Kommission anvertraut hat. Bisher 
übt sie sich im Schweigen, wenn es um die 
Bewertung dieser Dokumente geht. Ver-
mutlich wird sie eine Unterscheidung ma-
chen zwischen der Akzeptanz der Synode 
an sich (als panorthodox wird die Synode 
auf Kreta von der Russisch-Orthodoxen 
Kirche nicht angesehen) und der inhalt-
lichen Beurteilung der Dokumente (an 
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deren Vorbereitung die Russisch-Ortho-
doxe Kirche selbst massiv beteiligt war). 
Es können jedoch Jahre vergehen, bis das 
Moskauer Patriarchat eine offizielle Stel-
lungnahme zu den Dokumenten von Kre-
ta abgibt. 

Fazit: Die Synode, die der Welt die 
Einheit der Orthodoxie zeigen sollte, hat 
letztlich wie ein Katalysator gewirkt und 
Kommunikationsstaus und Eitelkeiten 
ans Tageslicht gebracht; hinzu kommt 
noch die Unfähigkeit oder der Unwille 
einiger Autokephaler Kirchen die Mühe 
der panorthodoxen Begegnung als „syn-
odale panorthodoxe Selbsttherapie“ und 
somit als Teil der Lösung (und nicht als 
Teil des Problems) auf sich zu nehmen. 
Diese Wahrheit schmerzt, deshalb ist es 
so schwierig, sie offen zu gestehen. Es 
geht nicht darum Kontexte oder gar In-
stitutionen zu „beschuldigen“, sondern 
diese Sackgasse ehrlich einzusehen. Was 
kann jedoch befreiender sein in einem 
solchen Kontext, als „das Kreuz der Ehr-
lichkeit“ anzunehmen? Sicher, aus der 
Sicht der kirchlichen Diplomatie oder 
der Kirchenpolitik gab und gibt es andere 
Gründe und Elemente, die diese einfache 
Beschreibung ergänzen oder gar korrigie-
ren würden, je nachdem auf welcher Posi-
tion man sich befindet. Fest steht: Seit der 
Synode auf Kreta im Juni 2016 hat bisher 
noch keine Synaxis der orthodoxen Kirchen-
vorsteher stattgefunden. Nur ein solcher 
erster Schritt würde einen Ausweg aus der 
entstandenen orthodoxen Krise aufzei-
gen. Die Vertagung einer solchen absolut 
notwendigen Klarstellung auf höchster 
Ebene schwächt die Ausstrahlungskraft 
des Ereignisses von Kreta selbst. Die mo-
ralische und geistliche Autorität, die auf 
universeller Ebene von der Orthodoxen 
Kirche vor der ganzen Welt beansprucht 
wurde und wird – zum Beispiel in der En-
zyklika der Synode – wird durch dieses 

Schweigen gefährdet…
Aber man sollte auf keinen Fall von 

einem Vor-Schisma oder einer unglück-
lichen Selbstdemontage der Orthodoxie 
auf universeller Ebene sprechen. Manche 
Stimmen in Westeuropa scheinen das un-
terschwellig einzubringen. Die vermeint-
liche panorthodoxe Stagnation sei nur 
ein Beweis dafür, dass die Orthodoxe 
Kirche sowieso nie im Stande sein wird, 
etwas Vernünftiges auf universeller Ebe-
ne zu gestalten… im Fehlen des einigen-
den, primatialen (sprich: päpstlichen oder 
römisch-petrinischen) Prinzips... Doch 
nicht die Schadenfreude der Anderen soll-
te die Orthodoxen zum nächsten Schritt 
motivieren, sondern die ekklesiale Not-
wendigkeit, die synodale Erfahrung, die 
im Rahmen dieses Ereignisses gemacht 
wurde, weiterzuführen. Die Art und Wei-
se, wie sowohl die an- als auch abwesen-
den Kirchen bei der Synode auf Kreta es 
verstehen werden, das panorthodoxe sy-
nodale Werk fortzuführen, wird entschei-
dend sein für das Zeugnis der orthodoxen 
Identität und Einheit in der Welt: „…nach 
deren Früchte werdet ihr sie erkennen…“ 
(Mt. 7, 16).

Wichtiger als die Dokumente selbst 
war diese Gemeinschaftserfahrung so 
vieler Bischöfe aus der ganzen Welt in ei-
ner Synode, d.h. in einer Erfahrung der 
liturgischen Koinonia und des Dialogs. 
Die Dokumente sind in erster Linie der 
Ausdruck eines Beginns, nicht mehr und 
nicht weniger. Die Synode der Rumä-
nischen Orthodoxen Kirche hat bereits 
im Oktober 2016 klargestellt, dass diese 
Texte „…weiter bearbeitet, nuanciert und 
entfaltet werden können, im Rahmen ei-
ner zukünftigen Heiligen und Großen 
Synode, wenn panorthodoxer Konsens 
besteht…“ Die Dokumente sind somit der 
Beginn einer gemeinsamen, verbindlichen 
Reflektion, die auf panorthodoxer Ebene 
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notwendig ist. 
Warum notwendig? Weil der ortho-

doxe Gläubige in einer Kleinstadt in Ru-
mänien und der orthodoxe Gläubige 
dritter Generation in Chicago ziemlich 
unterschiedliche Lösungen haben könnten 
hinsichtlich der Übertragung der Heiligen 
Tradition in die Moderne. Solche Synoden 
wählen aus dem großen Schatz des kirch-
lichen Lebens und der Tradition einige 
aktuelle �emen aus, die uns herausfor-
dern und bei denen das Skizzieren eines 
gemeinsamen orthodoxen Ethos, in dem 
sich Orthodoxe unterschiedlicher Prove-
nienz und kultureller Prägung wiederfin-
den, notwendig ist. Für viele sind die Be-
deutung der Fastenvorschriften oder die 
Frage der Mission in der Welt vielleicht 
Binsenweisheiten. Aber die Orthodoxie 
lebt heutzutage in ganz unterschiedlichen 
kulturellen Kontexten: was für viele eine 
alltägliche Realität ist (wie das Fasten) ist 
für andere eine Mahnung; was für einige 
tief „ökumenistisch“ (mit negativem Bei-
geschmack, deshalb „-istisch“) ist, ist für 
andere eine normale interkonfessionel-
le Lebensbegegnung und –bereicherung; 
was für Gläubige in der Diaspora eine 
Gegebenheit ist (konfessionsverschiede-
ne Ehen), ist für diejenigen, die in einem 
monokonfessionellen Kontext leben, eine 

irrelevante Sache. Ein Dokument birgt in 
sich die Chance, die Aufmerksamkeit auf 
das Wesentliche zu richten. Das impliziert 
natürlich auch die Gefahr, sehr komplexe 
Problemfelder auf einige Aussagen oder 
Absätze reduzieren zu müssen. Die Rö-
misch-Katholische Kirche kennt nur allzu 
gut dieses Dilemma der vielen lehramt-
lichen Texte, die durch ihre Länge, Häu-
figkeit und Komplexität alle Register und 
Fragen des kirchlichen Lebens abdecken 
wollen… Das ist eine andere Option als 
die der Orthodoxen Kirche. Die Orthodo-
xie wird, trotz Kreta, eher zurückhaltend 
bleiben hinsichtlich der Verabschiedung 
von kirchlich verbindlichen Texten; selbst 
beim Vorhandensein solcher Texte räumt 
sie dem postsynodalen Rezeptionsprozess 
eine nicht sekundäre Bedeutung ein. 

Dennoch sind gemeinsame Doku-
mente auf panorthodoxer Ebene, in ge-
wissen Kontexten, notwendig. Bezogen 
auf die Dokumente von Kreta: in gewis-
ser Weise war das Aufgreifen bestimm-
ter Themen schon lange überfällig; ihre 
Verabschiedung war auch moralische 
Pflicht den vergangenen Jahrzehnten 
gegenüber. In den 1980er Jahren hätten 
solche Dokumente keine massiven ne-
gativen Reaktionen nach sich gezogen. 
Man musste also „irgendwo“ beginnen. 
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Viel wichtiger ist, wie man ab jetzt die 
Sache anpackt.

Leider lässt das lange und stille pan-
orthodoxe Warten nach der Synode (das 
ist nicht zu verwechseln mit den vielen 
und willkommenen Klarstellungen und 
Rezeptionsstimmen einiger Autokepha-
len Orthodoxen Kirchen in diesem letz-
ten Jahr) indirekt den Raum frei für die 
selbsternannten „Verteidiger und Beken-
ner der Orthodoxie“, die die Synode auf 
Kreta als Gipfel des Verrats am rechten 
Glauben verkaufen wollen. Jedes ver-
nünftige Argument kanonischer, histori-
scher oder theologischer Art bleibt ergeb-
nislos gegenüber der Dialogsunfähigkeit 
dieser Leute. Es gibt und es wird immer 
solche ultrakonservativen Kreise geben, 
die ab einem gewissen Punkt in ein Schis-
ma abdriften, das man kirchlich kaum 
wiedergutmachen kann. Der gemeinsa-
me Nenner all dieser Gruppierungen und 
Tendenzen ist eine fehlerhafte oder kaum 

vorhandene theologische Bildung, eine 
einseitige Hermeneutik und natürlich 
viel Profi lierungssucht. Andererseits darf 
die Kritik an dieser Haltung nicht dazu 
führen, dass die „anständige“ und „stil-
le“ Mehrheit in selbstlobenden und apo-
logetischen Monologen verharrt. Es gibt 
eindeutige Schatten im ganzen synodalen 
Prozess vor und nach Kreta; diese gilt zu 
erkennen und kritisch zu benennen. Sol-
che Schatten einzugestehen gehört letzt-
endlich zum Verständnis der Vorläufi gkeit 
und Unvollständigkeit jeder Sache, die 
sich in diesem Äon abspielt. 

Mit dem Bewusstsein der eschatologi-
schen Vollkommenheit der Kirche, aber 
auch getragen von der Gewissheit ihrer 
apostolischen Verwurzelung, sollten wir 
den Mut haben, diejenigen Schatten und 
Unvollkommenheiten einzusehen, die sie 
beim Gang durch die Geschichte hinter-
lässt. Nur so kann man mit Freude wei-
tergehen.
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Eurabia însângerată
Mihail Neamţu

Noul război civil

Existența atâtor confl icte sângeroase în 
Occidentul contemporan revelează scena-
riul unui război civil între minoritatea 
unor jihadiști și majoritatea unor cetățeni 
pașnici. Nu vorbim despre un război ci-
vil convențional, precum cel dintre Iulius 
Cezar și generalul Pompei. Structurile pa-
ramilitare ale unei rețele jihadiste se folo-
sesc de tehnologia cea mai avansată. Glo-
balizarea informației îi ajută. Finanțarea e 
asigurată din afara Europei.

Războiul civil înseamnă violență 
endemică dezlănțuită. Una este violența 
animalică a  individului înfometat, care 
rănește un străin pentru a obține o pâine, 
și alta e violența ideologică, care justifi că 
crima printr-un limbaj metafi zic. Pentru 
indivizii care au obiceiul să împuște oa-
meni inocenți pe stradă, modernitatea 
a  construit spitale psihiatrice, scaune 
electrice ori închisori fortifi cate. Pentru 
teroriștii care descarcă o  mitralieră AK-
47 în capul unor cetățeni occidentali (în 
strigăte Allahu akbar!), corectitudinea 
politică mai caută soluții.

În interpretarea războinică a mujahe-
dinilor, Islamul există pentru a da bătălia 
pentru controlul puterii lumești. Nu există 
om lăuntric, nici o așteptare ancorată în-
tr-un dincolo eshatologic. Wahabbiții și 
salafi știi propun transformarea Coranului 
într-un Mein Kampf de utilitate publică. Is-
lamo-fascismul nu oferă o cale spirituală, 
ci un manual de exterminare a civilizației 
occidentale. Încordarea frenetică din 
mintea adepților se explică prin absența 

instituțiilor medierii. Între sentimen-
tul ratării sociale (în ochii comunității) 
și eul frustrat (în fața oglinzii private), 
cetățeanul apusean lasă loc pentru mai 
multe explicații multiple. Chiar dacă au 
experiența marginalizării și a sărăciei, 
copiii țărilor occidentale învață că reali-
tatea socială nu trebuie detonată, ci doar 
interogată, schimbată sau interpretată.

În schimb, barbarii n-au nici urmă de 
răbdare, memorie, subtilitate sau curiozi-
tate. Când Tariq Ramadan susține nevoia 
acomodării Islamului la exigențele politice 
ale lumii moderne, țări precum Libia sau 
Arabia Saudită îl declară persona non gra-
ta. E inutil să vorbim despre amenințarea 
cu moartea la adresa lui Salmon Rushdie 
sau a altor „eretici” exilați în Dar al-Harb 
(tărâmul necredincioșilor).

Spălarea pe creier a neofi ților anulează 
orice respect pentru cuceririle științifi ce 
ale modernității: Isaac Newton, legea 
gravitației, Werner Heisenberg, saltul 
 cuantic al particulelor, astro-fi zica, Can-
tor, matematicile superioare și axiomati-
ca lui Bolyai, toate acestea nu înseamnă 
nimic pentru mințile abrutizate și îndoc-
trinate cu ură. Citind Coranul, predica-
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torii jihadului global ignoră orice nuanță 
hermeneutică, orice paradox logic, orice 
simbolistică sau alegorie. Occidentul este 
amalgamat sub titulatura: Marele Satan. 
Moravurile decadente ale ultimelor dece-
nii îngroapă, s-ar părea, splendoarea a trei 
milenii de spiritualitate, cultură, inovație 
științifică, revoluție economică și acțiune 
politică.

Într-un context apăsător și dificil, 
Președintele Trump a condamnat encla-
vizarea  populației musulmane sub cup-
ola legii coranice (Sharia). Doar partici-
parea tuturor cetățenilor la viața publică 
va conduce la cunoașterea și respecta-
rea instituțiilor democratice: Parlamentul, 
Universitatea, presa liberă, schimburile 
comerciale, dezbaterea publică. Cetățenia 
se naște prin depășirea dialectică a iden-
tității tribale.

Califatul: Un proiect Expansionist

Înțeleg adepții Islamului diferența din-
tre un califat arab și o  țară occidentală? 
Respectă minoritatea religioasă din 
Olanda, Franța, Germania sau Marea 
Britanie lunga istorie a  dreptului, a  teo-
logiei, a  științelor exacte, a  economiei 
sau a  filozofiei occidentale? Timp de mi-
lenii, sufletul Europei s-a hrănit din pu-
doare, îndrăzneală, meditație, reculege-
re, curiozitate. În multe cetăți și orașe, 
creștinismul a dat naștere unei „puter nici 
societăți pacificatoare (eine mächtige frie-
denstiftende Gesselschaft)”, pentru a-l cita, 
aici, pe Novalis. Ce semne de prețuire pen-
tru aceste valori oferă predicatorii mos-
cheilor din Birmingham, Leicester, Mar-
seille, Roubaix, Utrecht sau Rotterdam?

Pentru integrarea musulmanilor întro 
cultură secularizată, procesul de formare 
este lung și anevoios. Principala provocare 
vine din școlile publice, care au renunțat 

să mai spună povestea civilizației apuse-
ne. Șapte propoziții pot rezuma condiția 
politică a lumii occidentale.

	 Ideea libertății străbate întreaga istorie 
euroatlantică, de la primii antici până la 
ultimii moderni.

  Tradiția republicană, împreună cu 
civilizația Decalogului, recunoaște 
contribuția moralei private la bunăstarea 
cetății.

  După experiența cetăților grecești și 
a  Imperiului roman, națiunea e  forma 
politică prin care libertatea individuală se 
armonizează cu binele comun.

  Independent de apariția Islamului, poli-
tic, țările, ideologia mesianică și federa-
lismul birocratic de la Bruxelles au slăbit 
reflexele de independență ale cetățenilor 
europeni.

  Globalismul, consumerismul și anihilarea 
conștiinței naționale generează nepăsare 
și plictis față de procesul de reprezentare 
politică.

  Vigoarea religioasă a  comunităților mu-
sulmane se explică prin mentalitatea 
colectivistă și cultura supunerii prescrise 
de Coran.

  Laicismul per se (adică interdicția sim-
bolurilor religioase în viața publică) nu 
reprezintă o soluție la problema războiului 
civil din Europa.

Ce-i de făcut, dincolo de o repliere defen-
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sivă? Cum putem acționa pentru a dimi-
nua vărsările de sânge?

Pentru Donald Trump, mesajul e sim-
plu: țările occidentale trebuie să redes-
copere virtuțile Statelornațiune. Mu-
sulmanii binevoitori sunt bineveniți să 
participe la viața cetății, asumînd o  loia-
litate necondiționată față de țara care ia 
primit. Nu poți oferi drepturi, fără să spe-
cifici anumite obligații; nu există libertate 
fără responsabilitate.

Jihad:  
o constantă a istoriei Islamului

Europa s-a construit pe trei piloni: 
rațiunea (Atena), legea (Roma) și pieta-
tea (Ierusalimul). Treimea aflată, azi, în 
declin. Treimea murdărită și batjocorită 
de vocile ignoranței, ale fărădelegii și 
ale necredinței. După secole de căutări, 
modernitatea anglo-saxonă a  rezolvat 
problema confesiunilor propunându-
le creștinilor, evreilor sau agnosticilor 
să asume cetățenia politică ca element 
de convergență și solidaritate. Cuius re-
gio, eius religio a devenit o paradigmă 
depășită. Prin limba comună și moravu-
rile apropiate, reprezentanții mai mul-
tor religii au practicat „prietenia civică”, 
fără să nege diferențele teologice. În sâ-
nul democrațiilor liberale, atât evreii 
emancipați (ca Baruch Spinoza, în Țările 
de Jos), cât și puritanii englezi din Bos-
ton (sau ortodocșii transilvăneni din 
Mărginimea Sibiului) șiau văzut respec-
tate drepturile fundamentale. De ce-a 
reușit acest proiect? Pentru că Statul mo-
dern a asumat neutralitatea metafizică, 
iar comunitățile religioase (biserici, sina-
gogi, adunări non-denominaționale) n-au 
mai revendicat puterea politică. Poate Is-
lamul să demonstreze aceeași deschidere 
spirituală?

Până una alta, iată ce știm din cărțile 
de istorie:

  Războiul de cucerire (jihad) este 
o constantă a gândirii juridice și a acțiunii 
militare lansată de Islam, împotriva 
reprezentanților Dar alHarb.

  Regula supunerii sa aplicat mereu, fără 
excepție, tuturor minorităților religioa-
se (evrei sau creștini) aflate pe teritoriul 
Dar alIslam.

  Sabia omniprezentă în Coran e  greu 
compatibilă cu noțiunea de „religie 
a păcii”.

  Instituţia sclaviei a fost tolerată de Islam 
chiar și după eliberarea robilor de către 
stăpânii lor occidentali, către a doua parte 
a secolului XIX.

  Omogenitatea religioasă a  reprezentat 
mereu un deziderat al lumii arabe, la an-
tipozii pluralismului lumii occidentale.

Înapoierea culturală (vizibilă în absența 
tiparnițelor otomane la trei veacuri după 
Gutenberg) a avut efecte dramatice în plan 
economic: în anul 1992, World Bank estima 
că populația islamică genera 11% din to-
talul producţiei economice mondiale (faţă 
de 48,9% atribuită societăţilor occidentale, 
inferioare sub raport demografic).

Românii și societățile din Balcani 
înțeleg mai bine tensiunea dintre Islam 
și lumea civilizată. La 15 august 1714, 
sultanul turc Ahmet al III-lea l-a ucis pe 
Voievodul Constantin Brâncoveanu. Poa-
te că decapitarea, incitată prin intrigi de 
palat, a avut rațiuni predominant politi-
ce. Probabil că încercarea de convertire 
forțată la Islam a fost un deliberat act de 
umilință pentru un domn creștin. Cru-
zimea spectacolului însă ne izbește. De 
ce a trebuit ca trupul acestui lider eu-
ropean, rafinat și educat, să fie târât pe 
străzile vechiului Constantinopol? De 
ce moartea violentă a venit însoțită de 
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rușinea dezbrăcării de hainele domnești? 
Răspunsul meu e simplu: după crima 
odioasă, batjocorirea postumă a unui li-
der creștin întărea imaginea unui Islam 
puternic, inexpugnabil.

Cel mazilit la București a fost ares-
tat și dus la Istanbul ca să fi e interogat, 
anchetat și torturat, până la eliminare. 
Principele român era un om bogat, atât 

materialicește, cât și spiritual. Nu l-au iu-
bit pe Brâncoveanu nici membrii familiei 
Cantacuzino, nici reprezentanții Înaltei 
Porți. Ahmet al III-lea i-a dorit arginții, dar 
a primit în schimb mărturia de credință a 
unui aristocrat.

Tată demn și un soț încărunțit, la nu-
mai șaizeci de ani, Constantin Brâncovea-
nu a fost pălmuit cu dispreț în fața pro-
priilor copii. Un voievod rafi nat, inteligent 
și poliglot a fost înfometat. Un domnitor 
îmbrăcat cu porfi ră și vison și-a primit 
ocara. Dulceața s-a trezit adăpată cu fi ere. 
Batjocorit precum Hristos pe Cruce, Cons-
tantin — cel cu numele primului împărat 
creștin — și-a văzut fi ii executați cu sânge 
rece, înainte de-a pieri el însuși sub lovitu-
ra zdrobitoare a gâdelui. 

Ambasadorii occidentali din Anglia și 
Suedia au privit amuțiți la acest spectacol 
grotesc, care n-ar fi  atins cotele maxime 
ale atrocității fără imaginația sadică a sul-
tanului. Și astăzi, Europa privește fără grai 
la decapitări sau torturi cu maceta. Ele 
ating oamenii obișnuiți, nu liderii politici. 
Decapitările se petrec nu doar la Istanbul, 
ci în centrul Parisului. Iată de ce istoria lui 
Constantin Brâncoveanu trebuie spusă nu 
doar românilor de pretutindeni, ci și lumii 
occidentale.
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Das blutende Eurabien
Mihai Neamţu

Der neue Bürgerkrieg

Die Vielzahl der blutigen, heutzutage in 
der westlichen Welt stattfi ndenden Kon-
fl ikte bestätigt das Szenarium eines Bür-
gerkrieges zwischen einer Minderheit von 
Dschihadisten und der Mehrheit friedli-
cher Bürger. Es handelt sich nicht um ei-
nen üblichen Bürgerkrieg, wie jener der 
zwischen Julius Cäsar und General Pom-
pejus stattgefunden hat. Die paramilitä-
rischen Strukturen eines Netzwerks von 
Dschihadisten nutzen die fortgeschrit-
tenste Technologie. Die Globalisierung 
der Informationen hilft dabei. Die fi nan-
zielle Unterstützung kommt von außer-
halb Europas.

Der Bürgerkrieg bedeutet entfesselte 
endemische Gewalt. Es gibt einen erheb-
lichen Unterschied zwischen der anima-
lischen Gewalt eines ausgehungerten 
Individuums, welches einen Fremden an-
greift um ein Brot zu ergattern, und der 
ideologischen Gewalt, welche das Verbre-
chen durch eine metaphysische Sprache 
rechtfertigt. Für all jene die es sich zur 
Gewohnheit gemacht haben, unschuldige 
Menschen auf der Straße zu erschießen 
hat die moderne Welt Psychiatrien, elek-
trische Stühle und Hochsicherheitsge-
fängnisse eingerichtet. Für Terroristen, 
die mit einem Maschinengewehr AK-47 
auf die Köpfe westlicher Bürger schießen 
(und dabei Allahu Akbar! schreien), sucht 
die „politische Korrektheit“ noch nach Lö-
sungen.

Gemäß der kriegerischen Auslegung 
der Mudschaheddins existiert der Islam 
um den Kampf für die Weltherrschaft zu 

führen. Der Mensch hat weder ein inne-
res Wesen, noch eine Hoff nung auf ein es-
chatologisches Jenseits. Die Wahhabiten 
und Salafi sten schlagen vor, den Koran 
in eine Art allgemein nützlichen „Mein 
Kampf“ zu verwandeln. Der Faschismus 
islamischen Ursprungs bietet keinen 
geistigen Weg, er ist eine Gebrauchsan-
weisung zur Auslöschung der westlichen 
Zivilisation. Die frenetische Anspannung 
in den Köpfen der Anhänger ist durch die 
Abwesenheit vermittelnder Institutionen 
zu erklären. Der Bürger des Westens, ge-
fangen zwischen dem Gefühl (vor der Ge-
meinschaft) ein Versager zu sein und der 
Selbstfrustration (vor dem eigenen Spie-
gel) sucht nach vielseitigen Erklärungen. 
Auch verarmte, an den Rand der Gesell-
schaft gedrängte Kinder aus westlichen 
Ländern lernen, dass die soziale Wirklich-
keit nicht in die Luft gesprengt, sondern 
interpretiert, hinterfragt und verändert 
werden muss.

Demgegenüber haben die Barbaren 
keine Spur von Geduld, Gedächtnis, Fein-
gefühl oder Neugierde. Als Tariq Ramadan 
eine notwendige Anpassung des Islam an 
die politischen Forderungen der heuti-
gen Zeit befürwortete, haben ihn Länder 
wie Libyen und Saudi Arabien zur uner-
wünschten Person erklärt. Es ist müßig 
über die Todesdrohung an Salmon Rush-
die oder andere „Ketzer“ zu reden. Diese 
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wurden ins Exil Dar al Harb (das Land der 
Ungläubigen) geschickt.

Die Gehirnwäsche der Neophyten ver-
weigert den wissenschaftlichen Errungen-
schaften der Moderne jeden Respekt. Das 
Gravitationsgesetz Isaac Newtons, der 
Partikelquantensprung Werner Heisen-
bergs, die astro-physikalischen Erkennt-
nisse eines Cantor, die Axiomatik und hö-
here Mathematik eines Bolyai bedeuten 
nichts für diese abgestumpften und hass-
erfüllten Köpfe. Die Prediger des weltwei-
ten Dschihad ignorieren bei der Lektüre 
des Korans jede hermeneutische Feinheit, 
jedes logische Paradoxon, jeden Symbo-
lismus und jede Allegorie. Der Westen 
wird verallgemeinernd als der große Satan 
bezeichnet. Die dekadenten, schlechten 
Gewohnheiten der letzten Jahrzehnte be-
graben scheinbar die Herrlichkeit der ver-
gangenen drei Tausend Jahre Spirituali-
tät, Kultur, Erfindergeist, wirtschaftliche 
Revolution und politisches Handeln.

 Präsident Trump hat in einem be-
drückenden, schwierigen Kontext die En-
klavisierung der islamischen Bevölkerung 
unter dem Gesetz des Korans (Scharia) 
verurteilt. Nur die Teilnahme aller Bürger 
am öffentlichen Leben wird dazu führen, 
dass alle demokratischen Institutionen: 
das Parlament, die Universität, die freie 
Presse, der Warenaustausch, die poli-
tischen Auseinandersetzungen, richtig 
wahrgenommen und respektiert werden. 
Die tatsächliche Staatsbürgerschaft kann 
durch eine dialektische Überwindung ei-
ner gewissen Gruppen – Identität erlangt 
werden.

Das Kalifat –  
ein expansionistischer Plan

Kennen die Anhänger des Islam eigentlich 
den Unterschied zwischen einem arabi-

schen Kalifat und einem westeuropäi-
schen Land? Respektieren die religiösen 
Minderheiten aus Holland, Frankreich, 
Deutschland oder Großbritannien die 
lange Geschichte des Rechts, der �eo-
logie, der exakten Wissenschaften, der 
Wirtschaft oder der Philosophie der west-
lichen Welt? Die Seele Europas ernährte 
sich im Laufe der Jahrtausende von Zu-
rückhaltung, Unverzagtheit, Meditation, 
Selbstbesinnung, Neugierde. In Burgen 
und Städten entstand „eine mächtige frie-
densstiftende Gesellschaft“− um an dieser 
Stelle Novalis zu zitieren. Welche Achtung 
erweisen die Prediger der Moscheen aus 
Birmingham, Leicester, Marseille, Rou-
baix, Utrecht oder Rotterdam diesen Wer-
ten?

Die Integration der Muslime in eine 
säkularisierte Kultur ist ein langes und 
schwieriges Unterfangen. Die bedeu-
tendste Herausforderung resultiert letzt-
endlich daraus, dass man in den öffentli-
chen Schulen darauf verzichtet über die 
westliche Zivilisation zu sprechen. In die-
sem Sinne werden wir, in sieben Sätzen, 
den politischen Charakter der westlichen 
Welt zusammenfassen.

  Die Idee der Freiheit durchdringt die gan-
ze euro- atlantische Geschichte, vom An-
beginn der Antike bis in die gegenwärtige 
Moderne.

  Die republikanische Tradition in Einheit 
mit der Zivilisation des Dekalogs erkennt 
den Beitrag der privaten Moral zum 
Wohlergehen der Gemeinschaft an.

  Aufgrund der Erfahrung der griechischen 
Stadtstaaten und des Römischen Reiches 
ist die Nation das politische Gefüge das 
die Harmonie der individuellen Freiheit 
und des Gemeinwohls gewährleistet. 

  Unabhängig vom Aufkommen des poli-
tischen Islam haben die Länder, der von 
Brüssel umgesetzte bürokratische Föde-
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ralismus und die verbreitete propagierte 
messianische Ideologie das Freiheitsemp-
finden der Bürger Europas geschwächt.

  Die Globalisierung, der Konsumrausch 
und die Zersetzung des Nationalbewusst-
seins beeinträchtigen - durch Langweile 
und Gleichgültigkeit -das politische Enga-
gement.

  Die religiöse Lebhaftigkeit der islami-
schen Gemeinden kann durch den Ge-
meinschaftssinn als auch durch die vom 
Koran befohlene Kultur der Unterwer-
fung erklärt werden. 

  Der Laizismus per se (das Verbot der reli-
giösen Symbole in der Öffentlichkeit) löst 
nicht die Probleme die letztendlich zum 
Bürgerkrieg in Europa führen.

Was können wir tun, außer uns defensiv 
zurück zu ziehen? Was können wir tun, 
damit weniger Blut vergossen wird? Do-
nald Trump hat eine einfache Botschaft: 
die Länder der westlichen Welt müssen die 
Tugenden der Nationalstaaten wiederent-
decken. Die Muslime guten Willens, die 
eine bedingungslose Loyalität gegenüber 
dem Land, das sie aufgenommen hat, un-
ter Beweis stellen, sind willkommen und 
werden eingeladen, am öffentlichen Le-
ben teilzunehmen. Man kann keine Rech-
te anbieten ohne auch Verpflichtungen 
aufzuzeigen. Es gibt keine Freiheit ohne 
Verantwortung.

Der Dschihad, eine Konstante der 
Geschichte des Islam

Europa ruht auf drei Pfeilern: die Ver-
nunft (Athen), das Gesetz (Rom) und die 
Frömmigkeit (Jerusalem). Diese Drei-
heit befindet sich nun im Niedergang. 
Sie wird von den Stimmen der Ignoranz, 
der Rechtlosigkeit und des Unglaubens 
verspottet und beschmutzt. Nach Jahr-

hunderten des Suchens löste man im 
zeitgenössischen angelsächsischen Raum 
das Problem der Konfessionszugehörig-
keit indem man den Christen, Juden und 
Agnostikern vorschlug, die politische Zu-
gehörigkeit als Element der Konvergenz 
und der Solidarität anzunehmen. Cuius 
regio, eius religio ist zum überholten Para-
digma geworden. Ohne die theologischen 
Unterschiede zu ignorieren, trugen eine 
gemeinsame Sprache und auch ähnliche 
Gepflogenheiten der Vertreter unter-
schiedlicher Religionen dazu bei, eine „ge-
sellschaftliche Freundschaft“ zu begrün-
den.

In den jeweiligen demokratischen Ge-
sellschaften gewährte und respektierte 
man die fundamentalen Rechte sowohl 
der emanzipierten Juden (wie Baruch 
Spinoza in den Niederlanden), der pu-
ritanischen Engländer aus Boston (oder 
der orthodoxen Bevölkerung aus der 
Mărginimea Sibiului, in Transsilvanien). 
Wie war es möglich dieses Vorhaben 
erfolgreich zu gestalten? Der moder-
ne Staat akzeptierte die metaphysische 
Neutralität und demzufolge verzichteten 
die religiösen Gemeinschaften (Kirchen, 
Synagogen, konfessionslose Versamm-
lungen) auf ihre Ansprüche auf politi-
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sche Macht. Ist der Islam zu derselben 
geistigen Öffnung fähig?

Aus den Geschichtsbüchern wissen wir 
– nach dem heutigen Stand der Dinge – 
folgendes:

  Der Eroberungskrieg (Dschihad) ist eine 
ständige, gegen die Vertreter des „Dar 
al-Harb“ gerichtete Bedrohung, infolge 
juristischen Denkens und militärischer 
Handlungen des Islam.

  Die Regel der Unterwerfung war für alle 
religiöse Minderheiten (Juden oder Chris-
ten) im Gebiet des Dar al-Islam ohne 
Ausnahme schon immer gültig.

  Das im Koran allgegenwärtige Schwert 
ist mit dem Begriff „Religion des Frie-
dens“ schwer vereinbar.

  Die Sklaverei wurde durch den Islam wei-
terhin toleriert, auch nachdem die west-
europäischen Herren die Sklaven in der 
zweiten Hälfte des 19. Jahrhunderts be-
freit hatten.

  Die religiöse Homogenität war immer 
schon ein Bestreben der arabischen Welt, 
im Gegensatz zum Pluralismus der west-
lichen Gesellschaft.

Der kulturelle Rückstand (z.B. die Ab-
wesenheit der Druckpresse Gutenbergs 
im osmanischen Reich drei Jahrhunder-
te nach deren Erfindung) hatte auch im 
wirtschaftlichen Bereich dramatische 
Folgen: Im Jahre 1992 führte World Bank 
eine Schätzung durch, aufgrund derer der 
islamischen Bevölkerung 11% der welt-
weiten Wirtschaftskraft entspricht. Der 
westlichen Wirtschaftskraft entsprechen 
insgesamt 48,9%, obwohl diese Länder 
demografisch unterlegen sind.

Rumänien und die Gesellschaften 
des Balkans verfügen über ein besseres 
Verständnis bezüglich der Spannungen 
zwischen dem Islam und der zivilisier-
ten Welt. Am 15. August 1714 tötete der 

türkische Sultan Ahmed III. den Fürsten 
Constantin Brâncoveanu. Möglicherwei-
se war die Motivation dieser Enthaup-
tung, die durch Palast - Intrigen ange-
stiftet wurde, vorwiegend politisch. Der 
Versuch einer Zwangs − Konvertierung 
zum Islam war wahrscheinlich eine ab-
sichtlich ausgesuchte Demütigung des 
christlichen Fürsten. Die Grausamkeit 
des Spektakels ist aber erschütternd. 
Warum wurde der Leichnam dieses vor-
nehmen und gebildeten europäischen 
Herrschers durch die Straßen Konstan-
tinopels geschleift? Warum wurde der 
Fürst bei seinem gewaltsamen Tod so 
beschämt und seiner herrschaftlichen 
Kleider beraubt? Meine Antwort auf 
diese Fragen ist einfach: Der christliche 
Machthaber wurde, nach dem abscheu-
lichen Verbrechen, posthum verhöhnt, 
um einen starken und unbezwingbaren 
Islam zur Schau zu stellen. 

Der in Bukarest entthronte Fürst wur-
de verhaftet und nach Istanbul gebracht. 
Dort wurde gegen ihn ermittelt, er wurde 
verhört und gefoltert, bis zu seiner Ver-
nichtung. Der rumänische Fürst war so-
wohl materiell als auch geistig ein reicher 
Mann. Brâncoveanu wurde weder von der 
Familie Cantacuzino noch von den Ver-
tretern der Hohen Pforte geliebt. Ahmed 
III. wollte sein Silbergeld, erhielt aber das 
Glaubenszeugnis eines Aristokraten.

Der erst sechzig Jahre alte ehrwürdige 
Vater und ergraute Ehemann wurde mit 
Verachtung vor seinen Kindern geohr-
feigt. Ein vornehmer, intelligenter und 
vieler Sprachen mächtiger Wojewode wur-
de ausgehungert. In Purpur und Bisonfell 
gekleidet, wurde er beleidigt, die Süßig-
keit wurde in Galle ertränkt. Constantin, 
der den Namen des ersten christlichen 
Kaisers trug wurde verspottet, wie Chris-
tus am Kreuz. Er musste zusehen wie sei-
ne Söhne kaltblütig hingerichtet wurden, 
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bevor er selbst durch den vernichtenden 
Schlag des Scharfrichters starb.

Dieses groteske Schauspiel, bei dem 

die verstummten westeuropäischen Bot-
schafter aus England und Schweden zuse-
hen mussten, hätte dieses Höchstmaß an 
Grausamkeit ohne die sadistische Vorstel-
lungskraft des Sultans nicht erreicht. An-
gesichts der mit Macheten verrichteten 
Folter und Enthauptungen bleibt Europa 
auch heute sprachlos. Heute sind nicht 
politische Anführer sondern einfache 
Menschen betroff en. Die Enthauptungen 
fi nden nicht nur in Istanbul sondern auch 
im Zentrum von Paris statt. Eben deshalb 
soll die Chronik des Fürsten Constantin 
Brâncoveanu nicht nur den Rumänen 
weltweit, sondern auch der westlichen 
Welt bekannt gemacht werden.

Übersetzung: Leonore Pfl anzer
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Bucuria slujirii și 
împreună-pătimirea – 
constantele activității 
pastorale a Episcopiei 
 Ortodoxe Române a 
 Europei de Nord

Adunarea Eparhială a Episcopiei Orto-
doxe Române a Europei de Nord 
11 iunie 2016

Într-o atmosferă de vibrantă comuniune 
liturghisitoare, la Centrul Eparhial de la 
Stockholm a avut loc, sâmbătă, 11 iunie 
2016, Adunarea Eparhială a Episcopiei Or-
todoxe Române a Europei de Nord, la care 
au participat preoții ortodocși români din 
Suedia, Norvegia și Danemarca, însoțiți 
de reprezentanții mireni ai comunităților 
parohiale.

După săvârșirea Dumnezeieștii Li-
turghii și a slujbei de Te Deum de un 
sobor de slujitori, având în frunte pe 
Preasfințitul Părinte Episcop Macarie 
Drăgoi al Europei de Nord, s-a trecut la 
dezbaterea activității pastorale din toa-
te sectoarele eparhiei de-a lungul anului 
2015.

Preasfințitul Macarie a reamintit 
ținta tuturor activităților pastorale, anu-
me trăirea prin faptă, zi de zi, de către 
toți membrii Bisericii, clerici și mireni, a 
unității euharistice, astfel încât „toţi să fie 
una” (Ioan 17, 21). Într-o lume frământată 
de nenumărate neliniști și atrasă, dese ori, 
de stiluri de viață incompatibile cu cele 
ale credinței, această țintă se poate atinge 
dacă păstorul se dedică turmei sale prin 
bucuria slujirii aproapelui și împreună-
pătimirea cu frații mai mici ai lui Hristos 
(Matei 25, 40), a subliniat ierarhul locului. 

În acest context misionar, s-au evo-
cat constantele slujirii pastorale a Părin-
telui Episcop Macarie și a celor care îl 
înconjoară în toate cele trei țări scandi-
nave, după modelul slujirii lui Hristos 
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față de lume și ucenici. Luând aminte la 
specificul nevoilor duhovnicești ale româ-
nilor și localnicilor care sunt membri ai 
parohiilor Episcopiei Ortodoxe Române a 
Europei de Nord, Preasfințitul Macarie a 
arătat că cea mai rodnică misiune este cea 
a implicării directe întru ajutorul duhov-
nicesc, dar și material, acordat celor aflați 
în neputințe, pentru că oamenii au nevoie 
de o Biserică vie și prezentă în suferințele 
lor. Astfel, a amintit Preasfințitul Maca-
rie, cu toate că mijloacele Episcopiei Eu-
ropei de Nord sunt destul de precare, cu 
ajutorul lui Dumnezeu s-a reușit ajutora-
rea victimelor incendiului de la Colectiv, 
din București, unul dintre tineri fiind 
spitalizat în Bergen, Norvegia. Totodată, 
a fost evocată solidaritatea arătată de 
episcopul locului, preoții și credincioșii 
români din Norvegia pentru susținerea 
familiilor afectate de separarea de copii de 
către sistemul de protecție a copilului din 
această țară nordică. Împreună-pătimirea 

cu aceștia, vizitele pastorale, mijlocirea pe 
lângă autoritățile statului și rugăciunile 
pentru familiile afectate sunt câteva ele-
mente ale misiunii pastorale scandinave 
pentru cei aflați în necaz și strâmtorare. 

Pe lângă acestea, după un program 
misionar duhovnicesc ținut cu acrivie, 
episcopul locului a slujit în toate parohi-
ile românești din zonă, alegând ca la ma-
rile praznice și răstimpuri duhovnicești 
să aducă bucurie și mângâiere în diferite 
comunități ale eparhiei.

S-a amintit, în acest context, că anul 
2015 a fost declarat de către Sfântul Si-
nod „An omagial al misiunii parohiei și 
mănăstirii azi” și „An comemorativ al 
Sfântului Ioan Gură de Aur și al marilor 
păstori de suflete”, ca o conștientizare 
a faptului că Biserica se clădește și se 
trăiește la „firul ierbii”, adică în parohie, 
în obștile și comunitățile de creștini.

Dintre evenimentele de mare bucurie 
duhovnicească au fost amintite târnosirile 
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săvârșite de Preasfi nțitul Părinte Episcop 
Macarie la biserica ortodoxă românească 
„Sfi nții Martiri și Mărturisitori Năsău-
deni” din Sölvesborg (Suedia) pe 12 sep-
tembrie 2015 și la altarul Mănăstirii 
„Sfi nții Cuvioși Macarie Romanul și Ioan 
Iacob de la Neamț” din Ikast (Danemarca), 
pe 23 octombrie 2015, la care au partici-
pat foarte mulți dintre românii așezați în 
spațiul nordic.

Au fost continuate și proiectele socia-
le inițiate în anii trecuți de către parohiile 
românești din Europa de Nord:

		„Picătura de jertfă care răscumpără ocea-
nul nepăsării”, proiect în cadrul căruia 
s-au organizat colecte în bani, medica-
mente și produse pentru ajutorarea unor 
familii sărace din România;

		„O familie parohială pentru fi ecare”, acti-
vitate care angajează pe credincioșii paro-
hiei să ajute benevol o serie de copii orfani 
din România;

		„Agapa fratelui”, acțiune duminicală, în 
biserică, după Sfânta Liturghie, de colec-
tare a alimentelor necesare pentru can-
tinele sociale;

		„În pace să ieșim”, misiune ce angajează 
pe credincioși la a vizita pe cei bolnavi și 
singuri, împărtășindu-le din pacea, bucu-
ria și lumina pe care tocmai au primit-o la 
Sfânta și Dumnezeiasca Liturghie.

La prezentarea activităților sectorului cul-
tural, s-au amintit organizarea expoziției 
de icoane de patrimoniu de la Muzeul 
Universității Bergen, Norvegia, cu aju-
torul Muzeului Național din Alba Iulia și 
al Arhiepiscopiei Alba Iuliei, din luna no-
iembrie a anului trecut. Pe lângă revista 
„Candela Nordului” a episcopiei, la editura 
Felicitas au mai apărut și alte cărți și ma-
teriale de teologie.

Prospectând perspectivele și nevoile 
oamenilor, Adunarea Eparhială a hotărât 
o mai mare implicare misionară pentru 
tineri, în încercarea de a le oferi acestora 
un cadru concret de împreună-creștere 
și împreună-mărturie întru Hristos, ca o 
datorie morală față de Biserica noastră, 
prin păstrarea și afi rmarea credinței și 
identității noastre ortodoxe și românești.

Biroul de presă al Episcopiei Ortodoxe Româ-
ne a Europei de Nord
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Freude am Gottesdienst 
und Empathie – Kons-
tanten der pastoralen 
Tätigkeit der Rumänisch-
Orthodoxen Diözese von 
Nordeuropa

Diözesanversammlung der Rumänisch-
Orthodoxen Diözese von Nordeuropa, 
11. Juni 2016

Am 11. Juni 2016, in einer Atmosphäre 
von bewegender, liturgischer Freude, hat 
am Diözesanzentrum von Stockholm die 
Diözesanversammlung der Rumänisch-Or-
thodoxen Diözese von Nordeuropa stattge-
funden. Daran haben die rumänisch-ortho-
doxen Priester von Schweden, Norwegen 
und Dänemark samt den Laienvertretern 
aus allen Pfarrgemeinden teilgenommen.

Nach der Zelebration der Göttlichen Li-
turgie und eines Te-Deum-Gottesdienstes 
durch Seine Exzellenz Bischof Macarie, 
umgeben von Priestern und Diakonen, 
wurde die Pastoraltätigkeit im Jahre 2017 
in allen Sektionen der Diözese präsentiert 
und debattiert. 

Seine Exzellenz Macarie hat das Ziel 
aller pastoralen Bemühungen wieder 
vor Augen geführt, nämlich die in die 
Taten umgesetzte Erfahrung der eucha-
ristischen Einheit durch alle Mitglieder 
der Kirche, Priester und Laien, damit 
am Ende „alle eins seien“ (Joh. 17, 21). 
In einer Welt die von Unruhen und mit 
dem Glauben kaum zu vereinbarenden 
Lebensstilen geprägt ist, kann dieses er-
habene Ziel nur dann erreicht werden, 
wenn der Hirte sich seiner Herde mit 
Freude am Gottesdienst und mit viel Em-
pathie für die „kleinen Brüder in Christus“ 
(Mt. 25, 40) annimmt. 

In diesem missionarischen Kontext 
wurden die Konstanten der pastoralen 
Tätigkeit des Bischofs Macarie und al-
ler Kleriker in den drei skandinavischen 
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Ländern beschrieben. Seine Exzellenz 
hat in seiner Rede betont, dass – ange-
sichts der geistlichen Bedürfnisse der 
Rumänen und aller Bewohner in dieser 
Region – die fruchtbarste Mission darin 
besteht, sich einer unmittelbaren geist-
lichen und materiellen Hilfstätigkeit zu 
widmen. Die geistliche und materielle 
Hilfe richtet sich an alle Bedürftigen, 
weil die Menschen eine lebendige Kir-
che brauchen, die in ihren Nöten und 
Leidenserfahrungen präsent ist. Bischof 
Macarie hat in Erinnerung gerufen, 
dass – trotz der beschränkten finanziel-
len Mittel der Diözese – man geschafft 
hat, den Opfern der Brandkatastrophe 
in Bukarest zu helfen: einer der verletz-
ten Jugendlichen wurde nach Norwegen 
(Bergen) zur medizinischen Behandlung 
gebracht. Zugleich wurde an die Soli-
darität erinnert, die Bischof Macarie, 
die Priester, aber auch die Gläubigen in 
Norwegen denjenigen Familien gezeigt 
haben, deren Kinder durch das Jugend-
schutzsystem Norwegens für längere 
Zeit von ihren Eltern getrennt wurden. 
Die Empathie mit diesen Menschen, die 
pastoralen Besuche, die Vermittlung bei 
den staatlichen Behörden und die Gebete 
für die betroffenen Familien waren nur 
ein Beispiel für die Pastoralmission der 
Bedürftigen und Leidgeprüften. 

Darüber hinaus, gemäß eines stren-
gen missionarischen Zeitplans, hat der 
Ortsbischof in allen rumänischen Pfarr-
gemeinden seiner Diözese zelebriert, ent-
weder zu den großen Festen oder bei an-
deren besonderen Anlässen.

Es wurde auch in Erinnerung gerufen, 
dass das vergangene Jahr 2015 von der 
Heiligen Synode der Rumänischen Ortho-
doxen Kirche als „Jubiläumsjahr der Mis-
sion in den Pfarreien und in den Klöstern“ 
und als „Gedenkjahr des Hl. Johannes 
Chrystostomos und der großen Seelsor-

ger“ deklariert wurde, damit betont wird, 
dass die Kirche von unten aus sich aufbaut 
und lebt, d.h. in den Pfarrgemeinden, in 
den Klostergemeinschaften und in weite-
ren christlichen Gemeinschaftsformen.

Aus den großen pastoralen Ereignissen 
des Jahres 2015 wurden folgende ins Ge-
dächtnis gerufen: 

		Kirchweihe der rumänisch-orthodoxen 
Kirche „Hl. Märtyrer und Bekenner von 
Nasaud“ in Sölvesborg (Schweden) am 
12. September 2015;

  Kirchweihe der Klosterkirche „Hl. Maka-
rios von Rom und Hl. Ioan Iacob von Ne-
amt“ in Ikast, Dänemark am 23. Oktober 
2015. 

Folgende soziale Projekte, die in den frü-
heren Jahren gestartet worden sind, wur-
den fortgesetzt: 

  „Ein Tropfen Opfergabe, die den Ozean 
der Indifferenz loskauft“ – Hilfskollekte 
für arme Familien in Rumänien, beste-
hend aus Geld, Medizin, Hilfsprodukten; 

  „Eine Pfarrfamilie für jeden von uns“ – 
die Gläubigen der Pfarreien setzen sich 
freiwillig dafür ein, Waisenkindern in Ru-
mänien zu helfen; 

  „Die Agape des Bruders“ – Sonntagspro-
jekt nach der Hl. Liturgie, wodurch die 
nötigen Lebensmittel für die sozialen 
Mensa-Projekte gesammelt werden; 

  „Lasset uns in Frieden gehen“ – Projekt 
zum Besuch von Kranken und Alleinle-
benden, wodurch der Friede, die Freude 
und das Licht der Liturgie an diese wei-
tergegeben werden; 

Von den kulturellen Aktivitäten wur-
den erwähnt: die Veranstaltung einer 
Ausstellung mit alten Ikonen im Museum 
der Universität von Bergen (Norwegen) 
mithilfe des Nationalmuseums von Alba 
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Iulia und der Erzdiözese von Alba Iulia, 
im November 2015. Neben der Zeitschrift 
„Candela Nordului“ wurden im Verlag Fe-
licitas auch weitere religiöse Bücher und 
Broschüren herausgegeben. 

Für die Zukunft hat die Diözesanver-
sammlung eine stärkere missionarische 
Arbeit unter den Jugendlichen beschlos-
sen, damit diesen ein konkreter Raum des 

Wachsens im Glauben und des Mit-Be-
kennens Jesu Christi angeboten wird. Das 
ist eine moralische Pfl icht gegenüber un-
serer Kirche, damit der Glaube und unse-
re christliche orthodoxe und rumänische 
Identität bewahrt und entfaltet werden. 

Pressebüro der Rumänisch-Orthodoxen Diö-
zese von Nordeuropa
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Rugăciune pentru înălţarea unei biserici

Dumnezeule, Cel fără de început şi veşnic, Care pe toate câte sunt le-ai adus 
dintru nefi inţă întru fi inţă, Cel ce locuieşti întru lumina cea neapropiată, Care ai 
cerul scaun şi aşternut picioarelor Tale pământul; Care ai dat lui Moise poruncă şi 
pildă şi ai pus Duhul Tău în Beţaleel, meşterul cel mare, îndestulându-l pe dânsul 
cu înţelepciune spre întocmirea şi ridicarea Cortului Mărturiei, în care erau 
închipuirile şi formele adevărului; Cel ce ai dăruit lui Solomon înălţimea cugetului 
şi lărgimea inimii şi printr-însul ai ridicat Biserica Ta cea veche, iar Sfi nţilor Tăi 
Apostoli le-ai înnoit darul închinării în Duh şi al slujirii cortului celui adevărat şi 
printr-înşii în tot pământul ai sădit sfi ntele Tale biserici, ca să se aducă în ele prea-

sfi ntele şi cele fără de sânge jertfe.

Dumnezeule nemărginit, pe Care cerurile cerurilor nu Te pot cuprinde, cu atât 
mai mult un locaş zidit de mâini omeneşti; caută în nemăsurata Ta bunătate la 
rugăciunea noastră, a robilor Tăi, care într-un cuget ne rugăm Ţie, credincioşi 

cuvintelor Unuia-născut Fiului Tău, Domnul no-stru Iisus Hristos, Care a zis:

«Dacă doi dintre voi se vor învoi pe pământ în privinţa unui lucru pe care îl vor 
cere, se va da lor de către Tatăl Meu, Care este în ceruri; că unde sunt doi sau trei, 

adunaţi în numele Meu, acolo sunt şi Eu în mijlocul lor».

Însuţi, Doamne, Care ai întemeiat cu negrăită înţelepciune Biserica Ta, ascultă 
rugăciunea noastră în ceasul acesta şi în orice zi Te vom chema; priveşte cu 
milostivire asupra noastră, a celor ce cu umilinţă şi cu stăruinţă ne închinăm Ţie 
şi binecuvintează dorinţa noastră sfântă de a avea, spre slava Ta şi spre mântuirea 
noastră, propria noastră biserică, al cărei prag trecându-l, împreună cu toţi semenii 
noştri, să Te lăudăm pe Tine, Doamne. Trimite peste noi harul întru tot Sfântului 
Tău Duh, izgoneşte dintre noi duhul viclean, înşelător şi pricinuitor de dezbinare, 
uneşte-ne într-o inimă şi într-un cuget, binecuvintează-ne întru toate, dăruieşte-
ne putere şi tărie, îmbărbătare şi bună sporire întru împlinirea gândului nostru.

Trimite în ajutorul nostru pe îngerii Tăi, care să ne izbăvească de piedicile 
vrăjmaşilor celor văzuţi şi nevăzuţi şi care să sădească în sufl etele noastre îndemnul 
la dăruire şi jertfă pentru casa Ta, Doamne. Cel ce eşti nădejdea tuturor marginilor 
pământului, vino în ajutorul nostru, căci fără Tine orice trudă zadarnică este, 

după cum psalmistul zice: 

«De n-ar zidi Domnul casa, în zadar s-ar osteni cei ce o zidesc»;

Că Tu Însuţi eşti Cel ce binecuvintezi, Cel ce împlineşti şi desăvârşeşti toate, 
Dumnezeul nos-tru, şi Ţie slavă Îţi înălţăm, Tatălui şi Fiului şi Sfântului Duh, 

acum şi pururea şi în vecii vecilor. 

Amin.
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Gebet um die Errichtung einer Kirche

Anfangloser, ewiger Gott, Du hast alles aus dem Nichtsein ins Dasein geführt. 
Du wohnst im unnahbaren Licht, Du hast den Himmel als �ron und die Erde 
als Schemel für Deine Füße. Du hast dem Mose geboten, das Zelt des Zeugnisses 
zu errichten und hast Bezaleel, den großen Künstler, mit Weisheit zu diesem 
Werk beschenkt. Du hast dem Salomon die Größe des Verstandes und die Weite 
des Herzens geschenkt und durch ihn Deinen Tempel errichtet. Du hast Deinen 
heiligen Aposteln die Gabe des geistlichen Betens erneuert, und durch sie auf der 
ganzen Erde Deine heiligen Kirchen errichtet, damit in ihnen heilige, unblutige 

Opfergaben dargebracht werden.

Unendlicher Gott, Dich fassen nicht die Himmel der Himmel, umso weniger 
ein von menschlicher Hand gemachtes Werk. Schaue in Deiner unbegrenzten 
Güte auf unser Gebet herab, denn wir beten einmütig zu Dir, getreu den Worten 
Deines einzig geborenen Sohnes, unseres Herrn Jesus Christus, der gesagt hat:

«Alles, was zwei von euch auf Erden gemeinsam erbitten, werden sie von 
meinem himmlischen Vater erhalten. Denn wo zwei oder drei in meinem Namen 

versammelt sind, da bin ich mitten unter ihnen».

Du selbst Herr, der Du mit unsagbarer Weisheit Deine Kirche gegründet hast, 
höre auf unser Gebet zu dieser Stunde und an jedem Tag, wenn wir zu Dir rufen. 
Schaue gnädig auf uns herab, die wir demütig und inbrünstig zu Dir beten, und 
segne unser heiliges Vorhaben, zu Deiner Ehre und um unserer Erlösung willen, 
unsere eigene Kirche zu haben, die wir zusammen mit unseren Mitmenschen 
betreten, um Dich, unseren Herrn, zu loben. Sende auf uns die Gnade Deines 
Heiligen Geistes, vertreibe von uns jeden listigen, verführerischen und zu 
Zwiespalt führenden Geist. Vereinige uns in einem Herzen und einem Sinn, segne 
uns in allem, schenke uns Kraft und Stärke, Ermutigung und guten Fortschritt 

zur Erfüllung unseres Vorhabens.

Sende uns zu Hilfe Deine heiligen Engel, die uns von allen Behinderungen 
durch sichtbare und unsichtbare Feinde befreien und in unseren Seelen die 
Bereitschaft zu Opfern für Dein Haus vermehren. Gott, Du bist die Hoffnung der 
ganzen Erde. Komm auch uns zu helfen, denn ohne Dich ist jede Mühe vergebens. 

Wie im Psalm gesagt wird:

«Wenn nicht der Herr das Haus baut, müht sich jeder umsonst, der daran baut»;

denn Du selber segnest, erfüllst und vervollkommnest alles, unser Gott, und 
Dir senden wir Lobpreis empor, dem Vater und dem Sohn und dem heiligen Geist, 

jetzt und alle Zeit und in alle Ewigkeit.

Amen.
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Hramul Centrului Bisericesc München 2017
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Patroziniumsfeier des Müncher Kirchenzentrums 2017

Deisis_25_2017_continut_korr5.indd   156 17.10.2017   09:29:20


